
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το ΕΠΑΛ Κρυονερίου Αττικής, το 14ο Δηµοτικό
Σχολείο Αιγάλεω, το 3ο Γυµνάσιο Αγίου Νικολάου Λασιθίου,
το ΙΕΚ ΚΟΡΕΛΚΟ, το 2ο Γυµνάσιο Πετρούπολης, το 4ο Γυ-
µνάσιο Αιγίου, το Δηµοτικό Σχολείο της Ελληνογαλλικής Σχο-
λής Βόλου " Άγιος Ιωσήφ" Μαγνησίας, το ΕΠΑΛ Γυθείου
Λακωνίας και το 2ο Γυµνάσιο Αιγίου, σελ. 2275, 2277, 2286,
2306, 2307, 2520, 2524, 2529, 2534

2. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 2273, 2274, 2275, 2277,
2278, 2279, 2282, 2285, 2286, 2287, 2289, 2290, 2297, 2298,
2300, 2301, 2306, 2310, 2311, 2313, 2314, 2511, 2512, 2513,
2519, 2523, 2526, 2527, 2530, 2531, 2533, 2534, 2536, 2537,
2538

3. Ειδική Ηµερήσια Διάταξη:
Συζήτηση και λήψη απόφασης, σύµφωνα µε το άρθρο 62

του Συντάγµατος και τα άρθρα 43Α και 83 του Κανονισµού
της Βουλής, για τις αιτήσεις της άρσης ασυλίας των Βουλευ-
τών κ.κ. Παύλου Βογιατζή και Ιωάννη Μιχελάκη, σελ. 2298 –
2305, 2314 - 2508

4. Ονοµαστική ψηφοφορία επί της Ειδικής Ηµερήσιας Διά-
ταξης, σελ. 2300 – 2305, 2314 - 2508

5. Επιστολικές ψήφοι επί της Ειδικής Ηµερήσιας Διάταξης,
σελ.  2301 - 2305

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Πέµ-

πτης 27 Νοεµβρίου 2014, σελ. 2273

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
Συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και των τροπολογιών

του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευ-
µάτων: « Έρευνα, τεχνολογική ανάπτυξη και καινοτοµία και
άλλες διατάξεις», σελ. 2273 - 2297

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ Ι. , σελ. 2273 – 2284, 2308 - 2524
ΚΟΛΛΙΑ-ΤΣΑΡΟΥΧΑ Μ. , σελ. 2524 - 2531
ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Χ. , σελ. 2531 - 2539
ΤΡΑΓΑΚΗΣ Ι. , σελ. 2284 - 2308

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ Ι. , σελ. 2526
ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ Ε. , σελ. 2534, 2536, 2537
ΒΟΥΤΣΗΣ Ν. , σελ. 2286
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 2273, 2282
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 2310, 2311, 2530, 2534
ΓΙΟΒΑΝΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 2279, 2285
ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ Α. , 

σελ. 2536, 2537
ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ Ι. , σελ. 2273, 2274, 2275, 2278, 

2279, 2308, 2310, 2311, 
2314, 2509, 2511, 2519, 
2523

ΚΟΛΛΙΑ-ΤΣΑΡΟΥΧΑ Μ. , σελ. 2526, 2528
ΚΟΝΣΟΛΑΣ Ε. , σελ. 2274
ΚΟΥΙΚ Τ. , σελ. 2278, 2311
ΚΟΥΡΑΚΗΣ Α. , σελ. 2310
ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ Π. , σελ. 2287, 2509, 2533, 2534
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 2290, 2310, 2311, 2313, 

2512, 2519
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 2278, 2279, 2285, 2286, 

2287, 2534
ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Χ. , σελ. 2533, 2534, 2536, 2537, 

2538
ΜΑΤΘΑΙΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 2298
ΞΟΥΛΙΔΟΥ Σ. , σελ. 2279
ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ Π. , σελ. 2298
ΡΕΠΟΥΣΗ Μ. , σελ. 2282, 2313
ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ Ν. , σελ. 2308
ΤΡΑΓΑΚΗΣ Ι. , σελ. 2285, 2286, 2287, 2289, 

2290, 2297, 2298, 2300, 
2301, 2306

ΦΩΤΙΟΥ Θ. , σελ. 2275, 2279, 2297, 2531, 
2533, 2534

ΧΑΤΖΗΣΟΦΙΑ  Ά. , σελ. 2528
ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ Μ. , σελ. 2537

Β. Επί της Ειδικής Ηµερήσιας Διάταξης:
ΒΟΓΙΑΤΖΗΣ Π. , σελ. 2298
ΜΑΤΘΑΙΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 2298
ΜΙΧΕΛΑΚΗΣ Ι. , σελ. 2298, 2299
ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ Π. , σελ. 2298
ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ Σ. , σελ. 2299

Γ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας και
Θρησκευµάτων:

ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 2306
ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ Ι. , σελ. 2524, 2526
ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ Ε. , σελ. 2535, 2536, 2537
ΒΑΜΒΑΚΑ Ε. , σελ. 2529
ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ Μ. , σελ. 2306, 2308
ΒΟΥΛΤΕΨΗ Σ. , σελ. 2287
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 2273, 2277
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 2510, 2511, 2512, 2513, 

2530, 2533, 2534
ΓΙΟΒΑΝΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 2285
ΓΡΕΓΟΣ Α. , σελ. 2281
ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ Α. , 

σελ. 2536, 2537, 2538
ΔΡΙΤΣΕΛΗ Π. , σελ. 2526
ΙΑΚΩΒΙΔΟΥ Π. , σελ. 2530
ΙΩΑΝΝΙΔΗΣ Ι. , σελ. 2289
ΚΟΝΣΟΛΑΣ Ε. , σελ. 2274, 2275
ΚΟΥΙΚ Τ. , σελ. 2520, 2521
ΚΟΥΡΑΚΗΣ Α. , σελ. 2308, 2309, 2310
ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ Π. , σελ. 2509, 2510, 2512, 2533, 

2534
ΚΟΥΤΣΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , 

σελ. 2527, 2528
ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ Γ. , σελ. 2519
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 2290, 2295, 2309, 2310, 

2311, 2313, 2512, 2513
ΜΑΚΡΗ Ρ. , σελ. 2523
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ΜΑΚΡΗ - ΘΕΟΔΩΡΟΥ Ε. , 
σελ. 2289

ΜΑΝΤΑΣ Χ. , σελ. 2288
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 2284, 2285, 2287
ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Χ. , σελ. 2537
ΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 2297
ΞΟΥΛΙΔΟΥ Σ. , σελ. 2279, 2280
ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ Γ. , σελ. 2306
ΠΑΣΧΑΛΙΔΗΣ Ι. , σελ. 2528
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 2287
ΡΕΠΟΥΣΗ Μ. , σελ. 2282, 2283, 2284, 2313
ΡΗΓΑΣ Π. , σελ. 2277
ΣΤΡΑΤΟΥΛΗΣ Δ. , σελ. 2532, 2533
ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ Ν. , σελ. 2307
ΤΑΓΑΡΑΣ Ν. , σελ. 2306
ΤΡΑΓΑΚΗΣ Ι. , σελ. 2306
ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ Ν. , σελ. 2522, 2523
ΦΩΤΙΟΥ Θ. , σελ. 2275, 2277, 2285, 2511, 

2533, 2537
ΧΑΤΖΗΣΟΦΙΑ  Ά. , σελ. 2534
ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ Μ. , σελ. 2538



Αθήνα, σήµερα στις 26 Νοεµβρίου 2014, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 10.12’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Ε’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΙΩΑΝΝΗ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω το δελτίο επικαίρων ερωτήσεων
της Πέµπτης 27 Νοεµβρίου 2014.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 305/24-11-2014 επίκαιρη ερώτηση του Β’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Καβάλας της Νέας Δηµο-
κρατίας κ. Γεωργίου Καλαντζή προς τον Υπουργό Παιδείας και
Θρησκευµάτων, σχετικά µε την ίδρυση Ανώτατης Σχολής Επιστή-
µης και Τεχνολογίας και Ινστιτούτου Πετρελαίου στην πόλη της
Καβάλας.

2. Η µε αριθµό 301/24-11-2014 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Φθιώτιδας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Βασίλειου Κυριακάκη προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τα
προβλήµατα του «Ελληνικού Ερυθρού Σταυρού».

3. Η µε αριθµό 297/24-11-2014 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αχαΐας των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Νικολάου Νικολόπου-
λου προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τους όρους
δανεισµού της χώρας.

4. Η µε αριθµό 299/24-11-2014 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Αθηνών της Δηµοκρατικής Αριστεράς κ. Ιωάννη Πανού-
ση προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τις Μονάδες Μέριµνας
Νέων.

5. Η µε αριθµό 304/24-11-2014 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηµαθίας των Ανεξαρτήτων Δηµοκρατικών Βουλευτών κ.
Κωνσταντίνου Γιοβανόπουλου προς τον Υπουργό Οικονοµικών,
σχετικά µε το Δικαστικό Μέγαρο Βέροιας.

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 306/24-11-2014 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Δράµας της Νέας Δηµοκρατίας κ Δηµήτριου Κυριαζίδη
προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρό-
νοιας, σχετικά µε τη νοµοθετική επιλογή περί ένταξης των φο-
ρέων κοινωνικής µέριµνας της Δράµας σε ένα ενιαίο ΝΠΔΔ υπό
τη επωνυµία «Κέντρο Κοινωνικής Πρόνοιας Περιφέρειας Ανατο-
λικής Μακεδονίας και Θράκης».

2. Η µε αριθµό 302/24-11-2014 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Χαλκιδικής του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αι-
κατερίνης Ιγγλέζη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας
και Κλιµατικής Αλλαγής, σχετικά µε την απόφαση έγκρισης της
τεχνικής µελέτης φραγµάτων και χώρων αποθέσεως τελµάτων

εµπλουτισµού του µεταλλείου Σκουριών στη Χαλκιδική.
3. Η µε αριθµό 298/24-11-2014 επίκαιρη ερώτηση του Βου-

λευτή Έβρου των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Μαρίνου Ουζουνίδη
προς τον Υπουργό Δηµοσίας Τάξης και Προστασίας του Πολίτη,
σχετικά µε τη φηµολογία περί δηµιουργίας νέου Ανοικτού Κέν-
τρου Κράτησης στην Ορεστιάδα.

4. Η µε αριθµό 300/24-11-2014 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αχαΐας της Δηµοκρατικής Αριστεράς κ. Νικόλαου Τσού-
καλη προς την Υφυπουργό στον Πρωθυπουργό και Κυβερνητική
Εκπρόσωπο, σχετικά µε τη διαδικασία πρόσληψης 132 δηµοσιο-
γράφων στην ΝΕΡΙΤ.

5. Η µε αριθµό 303/24-11-2014 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Κιλκίς των Ανεξαρτήτων Δηµοκρατικών Βουλευτών κ. Θε-
όδωρου Παραστατίδη προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Πρόνοιας, σχετικά µε την αναστολή λειτουργίας
του τοπικού υποκαταστήµατος ΙΚΑ ΕΤΑΜ Αξιούπολης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια
διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης επί των άρθρων, των τροπολογιών
και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας
και Θρησκευµάτων: «Έρευνα, τεχνολογική ανάπτυξη και καινο-
τοµία και άλλες διατάξεις».

Στη χθεσινή συνεδρίαση συζητήθηκε και ψηφίστηκε το νοµο-
σχέδιο επί της αρχής. Στη σηµερινή συνεδρίαση θα συζητηθούν
τα άρθρα και οι τροπολογίες του νοµοσχεδίου ως µία ενότητα.
Η διαδικασία έχει ως εξής: Θα µιλήσουν οι εισηγητές και οι Ειδι-
κοί Αγορητές επί των άρθρων και των τροπολογιών, θα ακολου-
θήσουν οι εναποµείναντες οµιλητές επί της αρχής, των άρθρων
και των τροπολογιών και στη συνέχεια θα µιλήσουν όσοι συνά-
δελφοι εγγραφούν επί των άρθρων και των τροπολογιών. 

Με επιστολή προς το Προεδρείο γίνεται γνωστό ότι για τη συ-
ζήτηση των άρθρων και των τροπολογιών του νοµοσχεδίου του
Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων: «Έρευνα, τεχνολογική
ανάπτυξη και καινοτοµία και άλλες διατάξεις», ειδικός αγορητής
του ΠΑΣΟΚ ορίζεται ο Βουλευτής κ. Παναγιώτης Ρήγας. 

Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Εµµα-
νουήλ Κόνσολας για οκτώ λεπτά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, θα µπορούσα να έχω τον λόγο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Έχετε τον λόγο,
κύριε Υφυπουργέ. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, θα έρθει ο κύριος Υπουργός σε
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λίγο για να καταθέσει νοµοτεχνική βελτίωση, σε σχέση µε το ζή-
τηµα της πληροφορικής. Προς διευκόλυνση, όµως, των εισηγη-
τών θα ήθελα να τη διαβάσω, έτσι όπως είναι διατυπωµένη. 

Στην παράγραφο 8, του άρθρου 2, στο τέλος της παραγρά-
φου, µετά τη φράση «Τµήµα ή εισαγωγικές κατευθύνσεις», προ-
στίθενται τα ακόλουθα εδάφια: «Για τµήµατα της πληροφορικής
εξεταζόµενο µάθηµα θα είναι η πληροφορική. Οι άλλες σχολές
και τα τµήµατα, για τις οποίες θα είναι εξεταζόµενο µάθηµα η
πληροφορική, θα ορίζονται µε απόφαση της ΑΔΙΠ, η οποία θα
εκδίδεται µέχρι την 15η Φεβρουαρίου κάθε έτους. Η παραπάνω
απόφαση της ΑΔΙΠ δηµιουργεί δέσµια υποχρέωση στον Υπουρ-
γό Παιδείας και Θρησκευµάτων για την έκδοση της δικής του
απόφασης».

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Θα κατατεθεί, βε-

βαίως, από τον κύριο Υπουργό για τα Πρακτικά και θα διανεµη-
θεί. 

Ορίστε, κύριε Κόνσολα, έχετε τον λόγο για οκτώ λεπτά.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Θα ήθελα την ανοχή σας, κύριε

Πρόεδρε, σχετικά µε τον χρόνο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ναι, κύριε συνάδελ-

φε. Λελογισµένη όµως.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πολύ.

Αν δεν έχετε αντίρρηση, να αξιοποιήσουµε και τη χθεσινή δευ-
τερολογία...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Όχι, είπα ότι θα έχε-
τε µία λελογισµένη ανοχή. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητήσαµε χθες στην Εθνική

Αντιπροσωπεία την πολύ σηµαντική αυτή νοµοθετική ρύθµιση,
την οποία προτείνει το Υπουργείο Παιδείας προς ψήφιση. Πράγ-
µατι, έγινε εξαιρετική συζήτηση και διαπιστώσαµε ότι για δεκαε-
τίες απουσιάζει ο ενιαίος χώρος εκπαίδευσης, έρευνας, τεχνο-
λογίας και καινοτοµίας. Αυτό είναι το µεγάλο ζητούµενο στον
εθνικό χώρο. Ταυτόχρονα, όµως, αυτό το ζητούµενο ήταν και η
προϋπόθεση δηµιουργίας ενός εθνικού σχεδίου για την έρευνα,
την τεχνολογική ανάπτυξη και την καινοτοµία. 

Αν υπάρχει ένα ισχυρό µήνυµα από την ψήφιση αυτού του νο-
µοσχεδίου, αυτό είναι ότι επιτέλους η χώρα αποκτά έναν εθνικό
χώρο έρευνας. Χθες αναδείξαµε κυρίως αυτά τα ζητήµατα. Σή-
µερα θα αναφερθούµε εκτενώς στο πλαίσιο που ανοίγει νέες
προοπτικές για την ερευνητική δραστηριότητα στη χώρα, αφού
η έρευνα συνδέεται µε ένα νέο και εξωστρεφές αναπτυξιακό
πρότυπο για τη χώρα και τη µετατρέπει σε πρωταγωνιστή. 

Αυτό είναι το ζητούµενο σήµερα, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι. Γι’ αυτό προσδίδει ανεξαρτησία και αυτοτέλεια στα ερευνη-
τικά κέντρα και ινστιτούτα, προκειµένου να αξιοποιηθεί ο ανθρώ-
πινος πλούτος, το επιστηµονικό δυναµικό που δραστηριοποιείται
στον τοµέα της έρευνας, ανοίγοντας νέους ορίζοντες, ανοίγον-
τας παράλληλα δράσεις επιστηµονικής δηµιουργίας και επαγ-
γελµατικής καταξίωσης. 

Όλη αυτή η εικόνα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλοι αυτοί
οι στόχοι αποτυπώνονται στα άρθρα του νοµοσχεδίου. 

Πρέπει να ξεκαθαρίσουµε από την αρχή ότι υπάρχει σαφής
προσδιορισµός του πεδίου εφαρµογής αυτού του νόµου, έτσι
όπως καταγράφεται στο άρθρο 3, ενώ προσδιορίζονται µε την
ίδια σαφήνεια οι φορείς που δραστηριοποιούνται στους τοµείς
της έρευνας, της τεχνολογικής ανάπτυξης και της καινοτοµίας. 

Η διαµόρφωση της εθνικής στρατηγικής, που είναι το ζητού-
µενο σήµερα, αναφέρεται και προδιαγράφεται στο άρθρο 4. Εκεί
διαπιστώνουµε ότι ήταν πλέον καιρός να φύγουµε από την εικόνα
της πολυδιάσπασης, της έλλειψης σχεδιασµού των ερευνητικών
δραστηριοτήτων, απαραίτητη συνθήκη για τη δηµιουργία ενός
ενιαίου χώρου έρευνας. Πλέον υπάρχουν σχέδια, υπάρχουν ερ-
γαλεία, υπάρχουν κατευθύνσεις. 

Στο άρθρο 4 και συγκεκριµένα στην παράγραφο 3, καθορίζεται
η εθνική στρατηγική που θα καταρτιστεί µέσα σε έξι µήνες από
την ψήφιση αυτού του νόµου και θα αναρτάται στο διαδίκτυο,
πολύ σηµαντική παράµετρος για τους ερευνητές, αλλά και για
τα ερευνητικά ινστιτούτα, για την ίδια την κοινωνία. Στην εθνική
στρατηγική εµπεριέχεται αυτό το σχέδιο δράσης που θα δηµο-

σιοποιείται, το οποίο θα εγκρίνεται από τη Βουλή και θα επικαι-
ροποιείται κάθε επτά χρόνια. Διότι, όπως ξέρουν πολύ καλά όσοι
ασχολούνται µε την έρευνα, αλλά και αυτοί που αξιοποιούν τα
πορίσµατά της, είναι πολύ σηµαντικό να κεφαλαιοποιούµε τις
ανάγκες της κοινωνίας συνεχώς. 

Άρα, είναι πολύ σηµαντική αυτή η διάταξη, αφού κάθε επτά
χρόνια θα επικαιροποιείται. 

Παράλληλα, υπάρχει και η διάταξη του άρθρου 5, η οποία
αφορά το πλαίσιο διαµόρφωσης και τους άξονες του σχεδίου
δράσης. 

Στο άρθρο 6 αναφέρονται οι φορείς και τα όργανα που ανα-
λαµβάνουν την εθνική εφαρµογή της πολιτικής για την έρευνα,
την τεχνολογική ανάπτυξη και την καινοτοµία. Η διάχυση ευθυ-
νών και η επικάλυψη αρµοδιοτήτων ανήκουν στο παρελθόν. Αυτό
ξεκαθαρίζεται µε αυτό το πλαίσιο. Αναφέρονται οι φορείς, αλλά
και τα νέα όργανα, που είναι επιφορτισµένα µε την εφαρµογή
της πολιτικής για την έρευνα και την καινοτοµία. 

Ποια είναι αυτά και ποιοι είναι αυτοί που συµµετέχουν; Είναι η
Κεντρική Διοίκηση µε τον αρµόδιο Υπουργό, η Γενική Γραµµατεία
Έρευνας, Τεχνολογικής Ανάπτυξης και Καινοτοµίας, η Συντονι-
στική Επιτροπή, οι Περιφέρειες, το Εθνικό Συµβούλιο Έρευνας,
οι δηµόσιοι ερευνητικοί οργανισµοί και οι τεχνολογικοί φορείς.
Η λειτουργία όλων σχετίζεται µε συγκεκριµένες και οριοθετηµέ-
νες αρµοδιότητες και ευθύνες, οι οποίες καταγράφονται στα
άρθρα 7 έως 19. Η ΓΓΕΚ είναι ο φορέας που θα έχει κεντρικό
συντονιστικό ρόλο και διευρυµένες αρµοδιότητες για τη διαµόρ-
φωση και την υλοποίηση της εθνικής στρατηγικής για την έρευ-
να, την τεχνολογική ανάπτυξη και την καινοτοµία. 

Αυτό δεν σηµαίνει, σε καµµία περίπτωση, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, ότι θα υπάρχει ανεξέλεγκτη διάσταση στη λειτουργία
του. Αντιθέτως, θα υπάρχει αξιολόγηση στο έργο, θα συγκροτεί-
ται το συντονιστικό όργανο σε κάθε υπουργικό φορέα ή υπηρε-
σία µε αποκλειστική αρµοδιότητα τα ζητήµατα της έρευνας, της
τεχνολογικής ανάπτυξης και της καινοτοµίας. Μάλιστα, σε πα-
ράλληλη σχέση µε το άρθρο 9, ο στόχος είναι η άµεση, η ταχεία
προώθηση ζητηµάτων που σήµερα προσκρούουν στη γραφει-
οκρατία και στην έλλειψη συντονισµού, τεράστιο επίτευγµα µέσα
από αυτή τη ρύθµιση. Είναι χαρακτηριστικό ότι µε συγκεκριµένη
διάταξη θα τοποθετηθεί συντονιστικός σύνδεσµος και στις διευ-
θύνσεις της δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, γιατί στόχος πρέπει
να είναι η ενίσχυση και η ανάπτυξη της ερευνητικής δραστηριό-
τητας στο σχολείο και από το σχολείο. 

Καταλαβαίνετε, λοιπόν, ότι αυτή η συνεχής ροή πορισµάτων,
αποτελεσµάτων και επιτευγµάτων της ίδιας της έρευνας ανατρο-
φοδοτεί την έρευνα και οδηγεί σε νέους δρόµους ερευνητικούς
και καινοτόµους. 

Κατά συνέπεια, στο πλαίσιο αυτής της λειτουργίας της ερευ-
νητικής δραστηριότητας, στο πλαίσιο αυτής της εξακτίνωσης
των ερευνητικών δραστηριοτήτων δίνουµε και µια περιφερειακή
διάσταση στην επικράτεια και µάλιστα, διασύνδεση µε την αυτο-
διοίκηση και µε τον ιδιωτικό τοµέα. 

Χθες, εξαντλήθηκε η συζήτηση για το αν ο δηµόσιος φορέας
ή ο ιδιωτικός είναι αυτός που πρέπει να παρέχει τα κίνητρα για
ερευνητική δραστηριότητα. Φαντάζοµαι ότι καθένας από εµάς
κατανόησε ότι δεν µπορεί να αποκλειστεί όποιος ιδιωτικός φο-
ρέας -ένας σηµαντικός πυλώνας για την έρευνα και την τεχνολο-
γία στη χώρα- συνδέεται πλέον µε τα πορίσµατα των ερευνητι-
κών κέντρων και ανατροφοδοτεί αυτήν την ερευνητική λειτουρ-
γία µέσα και από το νοµοσχέδιο, όπως αποτυπώνονται τα κίνη-
τρα για νέα ερευνητική δράση. 

Η ίδρυση και η λειτουργία του Περιφερειακού Επιστηµονικού
Συµβουλίου για την έρευνα στηρίζει πλέον τις περιφέρειες, αλλά
και το έργο της ίδιας της ΓΓΕΤ ως συµβουλευτικό και καθοδη-
γητικό όργανο για την υλοποίηση πολιτικών και δράσεων στους
τοµείς της έρευνας, της τεχνολογικής ανάπτυξης και της καινο-
τοµίας, όπως προβλέπεται στο άρθρο 10.

Πρέπει να σταθούµε, επίσης, στο άρθρο αυτό που αφορά το
Εθνικό Συµβούλιο, γιατί αποτυπώνει πλέον την εθνική στρατη-
γική. Το Εθνικό Συµβούλιο στελεχώνεται από καθηγητές, επιστή-
µονες, εγνωσµένου κύρους, από εξαίρετους επιστήµονες στο
εσωτερικό και το εξωτερικό της χώρας. Πρέπει, επίσης, να πούµε

2274 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ότι η στελέχωση αυτή σχετίζεται και µε τα άρθρα 11 και 12.  
Ακόµη, στο άρθρο 13, τα ερευνητικά κέντρα και τα ινστιτούτα

που αποτελούν νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου αποκτούν
πλέον την ανεξαρτησία που χρειάζονται, κάτι που διατυπώθηκε
και στην επιτροπή από τους ίδιους τους ερευνητές. 

Η έρευνα χαρακτηρίζεται πλέον µε το νοµοσχέδιο αυτό από
εξωστρέφεια. Η έρευνα αυτή µπορεί να ήταν κρατικοδίαιτη,
όπως έχει αποτυπωθεί στο παρελθόν από τα νοµοσχέδια που
προηγήθηκαν τις προηγούµενες δεκαετίες, αλλά πλέον δίνεται
µια άλλη διάσταση. Είναι ξεκάθαρο ότι υπάρχει ένα νέο πλαίσιο,
ένα νέο διοικητικό µοντέλο στα ερευνητικά κέντρα. 

Άρα, η έρευνα µέσα από τη δραστηριότητα των περιφερει-
ακών οργάνων, αλλά και της ίδιας της ΓΓΕΤ, δίνει τη δυνατότητα
σε κάθε ερευνητικό κέντρο, όπως προβλέπεται στο άρθρο 17, να
έχει την αυτονοµία του. Μάλιστα, µε τις διατάξεις του άρθρου
18 το προσωπικό των ερευνητικών κέντρων, αλλά και όλα τα στε-
λέχη του Ερευνητικού Κέντρου, αναβαθµίζονται µε το ρόλο και
τη δυνατότητα πλέον του ερευνητή, όπως αποτυπώνεται στη
Χάρτα του Ερευνητή, που ενσωµατώνει το νοµοσχέδιο αυτό. 

Είναι πολύ σηµαντικό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να υπάρ-
χει πέραν της ηθικής και υλική επιβράβευση. Έχουµε ξεκαθαρί-
σει ότι πρέπει να αποσυνδεθεί η λειτουργία του ερευνητή από
την κρατικοδίαιτη επιδοτούµενη αντίληψη και να έχει τη δυνατό-
τητα πλέον ο ερευνητής να κινηθεί αυτόνοµα σε εθνικό και σε
διεθνές επίπεδο. Διότι, πολύ σωστά χθες οι εισηγητές επεσήµα-
ναν ότι τα ερευνητικά κέντρα φέρνουν, µέσα από τη δραστηριό-
τητά τους, εικοσιπενταπλάσιους πόρους από αυτά που ενισχύο-
νται από την κρατική επιδότηση. Άρα, από τη στιγµή που δεν επι-
βαρύνονται µε κρατικό προϋπολογισµό, είναι πολύ σηµαντικό να
αναδείξουµε και το θέµα αυτό στο νοµοσχέδιο. 

Την ίδια στιγµή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ενισχύεται η
σύνδεση των ερευνητικών κέντρων και τον πανεπιστηµίων της
χώρας. Γνωρίζετε πολύ καλά πως αυτό το δυναµικό πρέπει επι-
τέλους ωσµωτικά να λειτουργήσει και να υπάρχει παραγωγή
ερευνητικής δράσης. Ξέρετε πολύ καλά ότι είναι ανάγκη πλέον
να δώσουµε υποτροφίες, αλλά και τη δυνατότητα τα ερευνητικά
κέντρα να συνεργάζονται µε νέους επιστήµονες για διδακτορικά,
για την παραγωγή έρευνας και τεκµηρίων, ώστε να µπορέσουµε
να προχωρήσουµε ένα βήµα παραπέρα την έρευνα µε ταχείς
ρυθµούς. 

Τα άρθρα 22, 23, 24 καθορίζουν το νέο πλαίσιο αυτής της χρη-
µατοδότησης. 

Στο σηµείο αυτό είναι σηµαντικό να αναφέρουµε ότι ο απαλ-
λακτικός κανονισµός για τις επιλέξιµες δαπάνες δίνει την ευελι-
ξία που χρειάζονται τα ερευνητικά κέντρα. 

Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ για την ανοχή σας. Επιτρέψτε µου
να ολοκληρώσω, αξιοποιώντας µέρος της δευτερολογίας, λέγον-
τας ότι είναι κυρίαρχη διάταξη αυτή που προβλέπει ότι η χρηµα-
τοδότηση συνδέεται µε την αξιολόγηση που θα πραγµατοποιηθεί
από Μητρώο Πιστοποιηµένων Αξιολογητών, όπως προβλέπει το
άρθρο 27 του νοµοσχεδίου. 

Είναι πολύ σηµαντικό να πούµε στην ελληνική κοινωνία ότι οι
άριστοι πρυτανεύουν, δραστηριοποιούνται, ερευνούν και τα χα-
ρακτηριστικά αυτά προάγουν την έρευνα, την καινοτοµία και την
τεχνολογία, χωρίς να υπάρχουν δεύτερες σκέψεις, αφού προχω-
ράµε σε ένα µοντέλο µίας ευέλικτης ιδιωτικοοικονοµικής διαχεί-
ρισης, που ήταν και το µεγάλο ζητούµενο για τους ερευνητές,
αλλά και τα ερευνητικά κέντρα και τα ινστιτούτα. Αποκτούν, λοι-
πόν, τη δυνατότητα τα ερευνητικά κέντρα να δώσουν τίτλους
σπουδών στο αντικείµενο των ερευνητικών κέντρων, κάτι που
προβλέπεται στο άρθρο 28.

Θέλω, επίσης, να πω, ολοκληρώνοντας, κύριε Πρόεδρε, ότι
στον εθνικό κατάλογο κριτών, όπως προβλέπει το άρθρο 30,
αλλά και το άρθρο 32, καθορίζονται οι δείκτες αξιολόγησης για
τα δηµόσια ερευνητικά κέντρα, οι οποίοι ισχύουν διεθνώς. Και
αυτό πρέπει να το ξεκαθαρίσουµε. Η δουλειά αποτυπώνεται
πλέον και αξιολογείται. Αξιολογείται το ανθρώπινο δυναµικό,
αξιολογείται το διεθνές επιστηµονικό έργο, οι δηµοσιεύσεις από
το σύνολο των επιχορηγήσεων ανά ερευνητή, οι δηµόσιες δαπά-
νες για την έρευνα και το ποσοστό συµµετοχής σε αυτή µε ιδιω-
τικά κεφάλαια. Άρα, οι δείκτες για την αξιολόγηση της ιδιωτικής

ερευνητικής δραστηριότητας σε σχέση µε τις δαπάνες για την
έρευνα και την καινοτοµία, οι συνεργασίες µε καινοτόµες µικρο-
µεσαίες επιχειρήσεις είναι στοιχεία που συνδέονται στην αξιολό-
γηση για την παραγωγή αυτού του έργου. 

Στο άρθρο 33 έχουµε µία ακόµα θεσµική εγγύηση για τη δηµι-
ουργία του εθνικού χώρου έρευνας, αφού προβλέπεται το εθνικό
µητρώο για ερευνητές. 

Και µε το άρθρο 35 δηµιουργείται το θεσµικό πλαίσιο συνερ-
γασίας ανάµεσα σε ΑΕΙ και σε ιδιωτικά κέντρα σε εθνικό και σε
διεθνές επίπεδο. Δηλαδή, πρακτικά, µπορεί ένας επισκέπτης κα-
θηγητής από τα ΑΕΙ να µεταβεί στα ερευνητικά κέντρα και αντί-
θετα από τα ερευνητικά κέντρα στα πανεπιστήµια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Υπάρχει, παρενθετικά, και το κεφάλαιο Ε’ του νοµοσχεδίου,

όπου εντάσσεται η εναρµόνιση του θεσµικού κανονιστικού πλαι-
σίου λειτουργίας της Ελληνικής Επιτροπής Ατοµικής Ενέργειας
σύµφωνα µε τα διεθνή πρότυπα. Είναι τεράστιας σηµασίας κε-
φάλαιο, όπως αποτυπώνεται στο νοµοσχέδιο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο αυτό δεν αποτε-
λεί µόνο µία απόλυτα εξειδικευµένη εφαρµογή των άρθρων 5Α
και 16 του Συντάγµατος για την εφαρµογή των διατάξεων του
άρθρου 179, παράγραφος 1 της Συνθήκης της λειτουργίας της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. Αποτελεί µία µεταρρυθµιστική προσπά-
θεια για το αύριο. Αποτελεί µία νέα στρατηγική ανάπτυξης για
τη χώρα, σε µια συγκυρία που η χώρα έχει ανάγκη το ανθρώπινο
δυναµικό, αλλά και τα πορίσµατα της έρευνας, για να προχωρή-
σει σε διαφορετικούς δρόµους.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειρoκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία της Βουλής, αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», τριάντα πέντε µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το ΕΠΑΛ Κρυονερίου Αττικής.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει η εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ, η συνάδελφος κ.
Θεανώ Φωτίου, για οκτώ λεπτά, µε τη γνωστή ανοχή.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Θα δείξετε την ίδια ανοχή και σε εµένα ελ-
πίζω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Το είπα, κυρία Φω-
τίου. Θα έχετε λελογισµένη ανοχή.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Είναι πενήντα άρθρα, κύριε Πρόεδρε. Ό,τι
και να κάνω, είναι αδύνατον.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Το ξέρω. Λελογι-
σµένη, όµως, θα είναι η ανοχή.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Σας ευχαριστώ πολύ.
Κύριε Πρόεδρε, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, έχουµε

ένα µεγάλο νόµο πενήντα άρθρων, τα οποία εδώ και δύο µήνες
τροποποιούνται χωρίς τέλος και αρχή. Οι βελτιώσεις που γίνον-
ται τη µία µέρα, αφαιρούνται µε νέες τροπολογίες την επόµενη.
Το Υπουργείο µοιάζει ακέφαλο ή µάλλον µε πολλά κεφάλια, τα
οποία ανταγωνίζονται µεταξύ τους υπογείως. 

Η κατ’ άρθρον τοποθέτησή µας, λοιπόν, γίνεται πάνω σε κινού-
µενη άµµο. Σε τρεις ώρες µπορείτε να τα αλλάξετε όλα. Μέχρι
στιγµής, αρνείστε να κατοχυρώσετε την έρευνα ως δηµόσιο
αγαθό, τα ερευνητικά κέντρα ως νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δι-
καίου και τους ερευνητές ως δηµόσιους λειτουργούς. Γι’ αυτό
καταθέτουµε τροπολογία. Να την ψηφίσετε.

Αναλυτικότερα: Το άρθρο 2 είναι ένα πολυσέλιδο άρθρο ορι-
σµών, όπου εκεί µε σκόπιµες ασάφειες χώνετε µέσα αγνώστων
στοιχείων ενδιάµεσους φορείς καινοτοµίας και οργανισµούς µε-
ταφοράς τεχνολογίας, ενώ ξεχνάτε τα ΤΕΙ.

Από την άλλη, µεταλλάσσονται τα ερευνητικά κέντρα νοµικών
προσώπων ιδιωτικού δικαίου από ερευνητικούς φορείς δηµοσίου
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συµφέροντος σε φορείς που δεν άπτονται της δηµόσιας άσκη-
σης εξουσίας.

Εποµένως, µε αυτό το άρθρο εισάγεται διασταλτική ερµηνεία
του ασαφούς όρους «λοιποί φορείς», δηλαδή συµπεριλαµβάνετε
εδώ τον οποιοδήποτε στην ηµεδαπή ή στην αλλοδαπή.

Στο άρθρο 3 χρηµατοδοτείτε ακόµη και τις ΜΚΟ µέσω προ-
γραµµάτων της ΓΓΕΤ ως ερευνητικά ινστιτούτα. 

Τα άρθρα 4 και 5 αφορούν τον στρατηγικό προγραµµατισµό
και τον σχεδιασµό της χώρας για την έρευνα, την τεχνολογία και
την ανάπτυξη. Εδώ απουσιάζουν η ιδιαίτερη κατάσταση που βρί-
σκεται η χώρα και οι εθνικές προτεραιότητες που προκύπτουν
απ’ αυτήν. Χωρίς να προσδιορίζετε αυτές τις εθνικές προτεραι-
ότητες, αντιγράφετε τις ευρωπαϊκές πολιτικές έρευνας των προ-
ηγµένων βιοµηχανικά κρατών του βορρά και η χάραξη αυτής της
πολιτικής γίνεται αποκλειστικά από το ΓΓΕΤ, δηλαδή από τον
Γραµµατέα της Γενικής Γραµµατείας, ενώ όφειλε να είναι υπό-
θεση ενός διευρυµένου ΕΣΕΤ και επιστηµονικών φορέων της
έρευνας. Δεν τα λέµε εµείς αυτά. Τα λέει η µη κερδοσκοπική
«Ράντο 11», που διεξήγαγε ενδιαφέρουσα µελέτη και έρευνα για
τα ερευνητικά κέντρα, όπου αποδείκνυε ότι δεν υπάρχει εθνικός
σχεδιασµός. Αυτά που λέτε δεν είναι εθνικός σχεδιασµός και όλα
βασίζονται σε προγράµµατα ερευνητικά, αποσπασµατικά.

Τα άρθρα 11 και 12 αφορούν το ΕΣΕΚ, δηλαδή το Εθνικό Συµ-
βούλιο Έρευνας και Τεχνολογίας. Εδώ πάλι είναι ένα όργανο που
το «κουρέψατε» ξανά χθες. Τη µία διόριζε όλα τα µέλη του ο
Υπουργός µέχρι τις 3 εχθές το µεσηµέρι, από τον πρόεδρο µέχρι
και τα άλλα µέλη. Το βράδυ όταν µίλησε ο κ. Γιοβανόπουλος
ήταν χειµαρρώδης. Το πήρε πίσω ο Υπουργός. Δεν γνωρίζουµε
αν όντως το πήρε πίσω, αλλά έτσι δεσµεύθηκε. Ο τρόπος επιλο-
γής των µελών, λοιπόν, κατάντησε τραγέλαφος µε αυτά που κά-
νετε εδώ µέσα.

Πιστεύουµε ότι για εµάς το άρθρο 13, το οποίο τροποποιήσατε
µε τροπολογία ελλιπώς, είναι ένα σηµαντικό άρθρο. Υποκρύπτον-
ται σχεδιασµοί για πιθανές αλλαγές του ερευνητικού ιστού -δια-
σπάσεις, συγχωνεύσεις, καταργήσεις- και αλλαγή του θεσµικού
πλαισίου των ερευνητικών κέντρων µέσω νέων προεδρικών δια-
ταγµάτων που θα εκδοθούν. Εάν δεν ισχύουν αυτά για τα οποία
σας κατηγορούµε, δηλαδή ότι εδώ µε κουτοπόνηρο τρόπο βά-
ζετε τη διάλυση των υφιστάµενων ερευνητικών κέντρων, γιατί
δεν λέτε ρητά -σας προκαλούµε- ότι µε την ψήφιση του παρόν-
τος παραµένουν σε ισχύ τα προεδρικά διατάγµατα των υφιστά-
µενων φορέων και  οι εσωτερικοί κανονισµοί τους µέχρι την
ψήφιση νέων, όπως λέει η δεύτερη τροπολογία µας που καταθέ-
τουµε; 

Ειδικότερα, στο άρθρο 13 διαφωνούµε να χάσουν τα ερευνη-
τικά κέντρα την ιδιότητά τους -τα ΝΠΙΔ, όπως είπα- ως φορείς
δηµοσίου συµφέροντος. Διαφωνούµε να καταργούνται, να δια-
σπώνται και να αλλάζει η νοµική τους υπόσταση, απλά µ’ ένα
προεδρικό διάταγµα και επιθυµούµε αυτό να γίνεται µε νόµο. Στο
θεσµικό πλαίσιο σύστασης ερευνητικών κέντρων απουσιάζουν
σκόπιµα οι οργανικές θέσεις. Διαφωνούµε µε τη θεσµοθέτηση
ερευνητικού κέντρου µε ηµεροµηνία λήξης. Διαφωνούµε να µπο-
ρούν να παρέχουν µεταπτυχιακές σπουδές τα ερευνητικά κέντρα
χωρίς συνεργασία µε τα αντίστοιχα ΑΕΙ.

Στο άρθρο 13 βρίσκεται άλλος τραγέλαφος. Είναι εδώ οι µυ-
στικές συνεδριάσεις των διοικητικών συµβουλίων των ερευνητι-
κών κέντρων και ινστιτούτων. Μετά από τον κακό χαµό είπατε:
«Το παίρνω πίσω αυτό» -λείπει ο Υπουργός εδώ που τα λέει όλα
αυτά- και εχτές το καταθέτετε ως τροπολογία. Τι κάνετε; Δε-
σµεύετε τα µέλη του ΔΣ να µη δηµοσιοποιούν τις αποφάσεις
τους. Δηλαδή, «άλλαξε ο Μανολιός και έβαλε το ρούχο τους αλ-
λιώς»; Δεν ντρέπεστε να ταλαιπωρείτε τη Βουλή µε τέτοιας ποι-
ότητας τεχνάσµατα; Το έχουµε δει ξανά αυτό; 

Όσον αφορά το άρθρο 16, το εξάµηνο που φέρατε µε τροπο-
λογία πρέπει να ισχύει και για τους διευθυντές ινστιτούτων. Πρέ-
πει να προβλεφθεί για την παράταση της θητείας ανώτατο όριο.
Θεωρούµε ότι οι διευθυντές των ερευνητικών ινστιτούτων και
κέντρων πρέπει να είναι πλήρους και αποκλειστικής απασχόλη-
σης, να αξιολογείται περιοδικά ή συνολικά το έργο τους, στο
οποίο να συµπεριλαµβάνεται και η αξιολόγηση των ερευνητών
και των ινστιτούτων. Διαφωνούµε οι κριτές από το οικείο ερευ-

νητικό κέντρο να είναι το ένα τρίτο επί του συνόλου, όταν ήταν
δύο τρίτα µέχρι σήµερα και µε συντονιστή από το εξωτερικό. 

Δεν συµφωνούµε µε την κατάργηση του γνωµοδοτικού οργά-
νου του ν. 1514/1985 και την αντικατάστασή του µε ένα επιστη-
µονικό συµβούλιο διαφορετικού ρόλου. 

Στο άρθρο 18 εµφανίζεται η απαίτηση πατέντας –ακούστε
αυτές τις νέες ελληνικές πρωτοτυπίες!- για την εκλογή ερευνητή
στην πρώτη βαθµίδα. Και ερωτώ: Είναι δυνατόν ο αρχαιολόγος,
ο ιστορικός, ο γλωσσολόγος και ούτω καθεξής να έχει πατέντα;

Δεν διευκρινίζεται πουθενά τι έργο κάνει, ποιος είναι ο ΕΛΕ και
πώς εξελίσσεται. Δηλαδή, εδώ έχουµε µια κατηγορία ΕΛΕ ερευ-
νητών, οι οποίοι είναι δεύτερης κατηγορίας, αφού δεν εµφανί-
ζονται πουθενά. 

Το άρθρο 20 είναι καθοριστικό για µας, διότι δεν δεσµεύεται
για τη δηµόσια χρηµατοδότηση των ερευνητικών φορέων, ενώ
αντίθετα προωθεί µε οποιονδήποτε τρόπο την αξιοποίηση της
περιουσίας τους. 

Διαφωνούµε µε το άρθρο 21, όπου η ΓΓΕΤ καθίσταται φορέας
εκπαίδευσης –νέα πρωτοτυπία!- που παρέχει εκπαιδευτικά προ-
γράµµατα στη νοµοθεσία ευρεσιτεχνίας και πιστοποιεί τίτλους,
που είναι αντικείµενο του ΟΒΙ. Θα πάρετε και τις δουλειές του
ΟΒΙ;

Στο άρθρο 20 προβλέπεται απευθείας ανάθεση µελετών και
εκτέλεση δηµοσίων έργων µέχρι 100.000 ευρώ. Αυτό είναι απα-
ράδεκτο, όπως λέει ο ΕΣΕΤ. Ακόµη προβλέπονται fast track δια-
δικασίες για ερευνητικές επενδύσεις πάνω από ένα εκατοµµύριο. 

Στο άρθρο 23 δεν δεσµεύεστε για πλήρη κάλυψη µισθοδοσίας
ούτε για τον προϋπολογισµό των ερευνητικών κέντρων και τα
συνδέετε µε προγραµµατικές διµερείς συµφωνίες. Επίσης, ενι-
σχύονται αποκλειστικά µόνο από τη δηµόσια χρηµατοδότηση  οι
υδατοκαλλιέργειες και η αλιεία. Γιατί επιλέγονται αυτοί οι τοµείς,
κύριε Υπουργέ –αν και δεν είστε εδώ; Είναι προνοµιακή εθνική
επιλογή;

Επίσης, ενισχύετε µε χρηµατοδότηση επιχειρηµατικού κινδύ-
νου τις µη τεχνολογικές καινοτοµίες µικροµεσαίων επιχειρήσεων. 

Αντιπαρέρχοµαι τα άρθρα 30 και 32, µε τα οποία δεν συµφω-
νούµε. Στο άρθρο 36, ξαφνικά φέρνετε καταξιωµένους ερευνη-
τές από το εξωτερικό, χωρίς να λέτε τι σηµαίνει καταξιωµένοι,
ποια είναι τα κριτήρια του καταξιωµένου και ποιος τον επιλέγει,
ενώ προβλέπεται να αµείβεται κατά το δοκούν µε αποφάσεις των
Υπουργείων Οικονοµικών και Παιδείας. 

Στο άρθρο 43 για την Ελληνική Επιτροπή Ατοµικής Ενέργειας,
επιµένουµε στα περί σκοπού της υπηρεσίας ως ρυθµιστικής
αρχής στο στενό πυρήνα του κράτους. Δεν συµφωνούµε να µε-
τατραπεί σε νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου, δεν γίνεται να
εκδίδει κανονιστικές πράξεις και εγκυκλίους και να καταρτίζει
σχέδια έκτακτης ανάγκης και παράλληλα να είναι νοµικό πρό-
σωπο δηµοσίου δικαίου.

Επειδή µας κατηγορείτε συνεχώς ότι λέµε πολλές κουβέντες,
αλλά δεν έχουµε θέσεις, να σας πω τις θέσεις µας: Πρώτον, πά-
για θέση µας είναι η θέσπιση ενιαίου χώρου ανώτατης εκπαίδευ-
σης και έρευνας. Επίσης, η ενίσχυση του ενιαίου δηµόσιου και
ακαδηµαϊκού χαρακτήρα της έρευνας που υλοποιείται τόσο στα
ιδρύµατα της ανώτατης εκπαίδευσης, πανεπιστήµια και ΤΕΙ, όσο
και στα ερευνητικά κέντρα.

Θέλουµε δηµόσια ΑΕΙ και δηµόσια ερευνητικά κέντρα. Η Κυ-
βέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ θα καταθέσει νόµο-πλαίσιο για την έρευνα
και για δηµόσια ερευνητικά κέντρα ως συνέχεια και επικαιροποί-
ηση του ισχύοντος θεσµικού πλαισίου. Δεν θα το πετάξουµε
εµείς το ισχύον πλαίσιο, αλλά θα το επικαιροποιήσουµε, αξιοποι-
ώντας την τριαντάχρονη εµπειρία µας µε πνεύµα συνέχειας, για
να δώσουµε ένα νέο, σαφές, σταθερό και µακροχρόνιο πλαίσιο
λειτουργίας.

Δεύτερη θέση µας είναι η υποστήριξη της βασικής έρευνας
και του ερευνητή και οι σταθερές θέσεις εργασίας. Εµείς θα στα-
µατήσουµε το brain drain, όσο µπορούµε. Δεν θα συµβάλλουµε
στο να είναι το επάγγελµα του ερευνητή ειδεχθές και επαχθές.
Υπερασπιζόµαστε την αντίληψη ότι ο ερευνητής είναι πλήρους
και αποκλειστικής απασχόλησης και αµείβεται, για να είναι ανε-
ξάρτητος από ιδιωτικά συµφέροντα και να υλοποιεί υψηλής ποι-
ότητας έρευνα. 
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Τρίτον, θα προβούµε σε άµεσες ρυθµίσεις, προκειµένου να
αποκατασταθεί το πνεύµα ισοτιµίας των υφιστάµενων ερευνητι-
κών κέντρων και των ΑΕΙ. Θα θεσπιστούν µέτρα για ένα δηµο-
κρατικό, µη συγκεντρωτικό µοντέλο διοίκησης και κίνητρα συνερ-
γειών για την όσο το δυνατό καλύτερη αξιοποίηση ανθρωπίνου
δυναµικού και δηµόσιων υποδοµών. 

Τέταρτον, ΑΕΙ και ερευνητικά κέντρα θα συµβάλλουν και θα
κάνουν το στρατηγικό σχεδιασµό µιας µακροπρόθεσµης εθνικής
ερευνητικής πολιτικής, η οποία θα συµβάλει στην ενίσχυση των
επιστηµών και στην κοινωνική πρόοδο, στην παραγωγική ανα-
συγκρότηση και την οικονοµική ανάπτυξη της χώρας, καθώς και
των αναγκαίων κοινών διοικητικών δοµών και επιστηµονικών σω-
µάτων. 

Δηλαδή, ένα δηµοκρατικά σχεδιασµένο από την πολιτεία µε τη
βοήθεια επιστηµονικών σωµάτων εθνικό στρατηγικό σχέδιο για
την έρευνα και την τεχνολογική ανάπτυξη, το οποίο θα εγκρίνεται
από το Κοινοβούλιο, θα είναι απαλλαγµένο από γραφειοκρατικές
αγκυλώσεις, θα αντανακλά τις εθνικές προτεραιότητες κάθε
φορά, θα λαµβάνει υπόψη τα συγκριτικά πλεονεκτήµατα της
χώρας και θα έχει σκοπό την ορθή και οικολογική διαχείριση και
αξιοποίηση των φυσικών πόρων, την υποστήριξη του ανθρώπινου
δυναµικού και των υποδοµών και την παραγωγή νέας γνώσης
που θα ενσωµατώνεται στην κοινωνία. Προϋπόθεση γι’ αυτό είναι
η διενέργεια ουσιαστικής διαβούλευσης µε τους εµπλεκόµενους
φορείς. Δεν θα τους ξεγελάσουµε.

Πέµπτον, χρειάζεται σαφές κανονιστικό και ρυθµιστικό πλαίσιο
για τη διασύνδεση των ερευνητικών κέντρων και των ΑΕΙ µε τον
καινοτόµο παραγωγικό τοµέα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ολοκληρώστε, κυρία
συνάδελφε. 

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, πραγµατικά σε
ένα λεπτό. 

Προσέξτε: Δεν θα τα πατσαβουριάσουµε όλα! Άλλο είναι η
σύνδεση των ΑΕΙ και των ερευνητικών κέντρων µε τον καινοτόµο
παραγωγικό τοµέα και άλλο είναι η µετατροπή των υφιστάµενων
ερευνητικών κέντρων σε καινοτόµες επιχειρήσεις. Αυτή είναι η
µεγάλη µας διαφορά.

Χρειάζονται, λοιπόν, δύο νόµοι, όχι δύο σε έναν που κάνετε
εσείς, µε γνώµονα το δηµόσιο συµφέρον και σκοπό την παραγω-
γική ανασυγκρότηση της χώρας και την έξοδο από την κρίση. 

Έκτον –και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε και σας ευχαριστώ για
την ανοχή σας- πεποίθησή µας είναι ότι η έρευνα και οι ερευνη-
τικοί φορείς ανήκουν στο Υπουργείο Παιδείας και όχι σε ό,τι Υ-
πουργείο µπορείς να φανταστείς σήµερα. Όλοι οι ερευνητικοί
φορείς θα µαζευτούν στο Υπουργείο Παιδείας, του οποίου το ορ-
γανόγραµµα θα αναδιαρθρωθεί και θα σταµατήσει ο υπουργικο-
κεντρικός και γραµµατειοκεντρικός χαρακτήρας του σηµερινού
Υπουργείου Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κυρία Φωτίου, σας
παρακαλώ, συντοµεύετε. 

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Όπως αντιλαµβάνεστε, η δική µας Κυβέρ-
νηση προτίθεται να ακολουθήσει έναν άλλο δρόµο για τη διοί-
κηση και της έρευνας, αυτόν που ταιριάζει στην έρευνα, ένα
δρόµο λογικής, διαφάνειας, συλλογικότητας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε. 

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Ρήγας, ειδικός αγορητής του
ΠΑΣΟΚ, για οκτώ λεπτά, βεβαίως και µε την ίση γνωστή ανοχή. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΗΓΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Στη συζήτηση επί της αρχής η Ολοµέλεια είχε τη δυνατότητα

να ακούσει τις εισηγήσεις των κοµµάτων και όσον αφορά το νο-
µοσχέδιο και να κάνει τις παρατηρήσεις της γενικώς. 

Υπήρξε, κατά τη συζήτηση στην επιτροπή και κατά τη συζή-
τηση στην Ολοµέλεια, ένας γόνιµος διάλογος µε παρατηρήσεις,
τις οποίες υπέβαλαν εκτός από τους συναδέλφους, και εκπρό-
σωποι των ερευνητών και εκπρόσωποι των ερευνητικών κέντρων. 

Είναι γεγονός ότι το νοµοσχέδιο έχει βελτιωθεί πάρα πολύ.
Έχει αλλάξει σηµαντικά όσον αφορά τις αρχικές του πρόνοιες.
Πιστεύω ότι απαντήθηκαν ερωτηµατικά, τα οποία ευλόγως απα-

σχολούσαν όσους εργάζονται και µοχθούν σε αυτόν τον χώρο. 
Επειδή, όµως, οι εποχές των γενικόλογων διακηρύξεων έχουν

περάσει ανεπιστρεπτί, τουλάχιστον προσωπικά έχω βαρεθεί να
ακούω αυτά τα κλισέ, την ξύλινη γλώσσα για δηµοκρατική λει-
τουργία, για αποκεντρωµένη λειτουργία, για σεβασµό στο ερευ-
νητικό έργο, για ελευθερία της σκέψης. Όλες αυτές οι διακη-
ρύξεις είναι πάρα πολύ καλές, µέχρι του σηµείου που φθάνουν
να αποτυπωθούν πάνω στο χαρτί. Όταν πάµε, λοιπόν, να τις απο-
τυπώσουµε πάνω στο χαρτί, έχουµε σοβαρά προβλήµατα. Αυτό
είναι το πρόβληµα της προσέγγισης που κάνει η Αξιωµατική Αν-
τιπολίτευση στο νοµοσχέδιο, λόγια ωραία και πολλά, αλλά επί
της ουσίας τίποτα. 

Ας δούµε, λοιπόν, τι µπορούµε να βελτιώσουµε ακόµα περισ-
σότερο στο νοµοσχέδιο αυτό. 

Κατ’ αρχάς δεν συµφωνούµε µε µία νοµοτεχνική βελτίωση-
προσθήκη στο σχέδιο νόµου που αφορά τον τρόπο µε τον οποίο
συγκροτείται ο ΕΣΕΚ. 

Θεωρώ ότι η αποκλειστική αρµοδιότητα του Υπουργού να κα-
θορίζει τα µέλη δεν είναι ό,τι καλύτερο. Για µένα θα πρέπει ο
Υπουργός να έχει, βέβαια, την τελική ευθύνη καθορισµού της
σύνθεσης και της σύστασης του ΕΣΕΚ, αλλά αυτό θα πρέπει να
γίνεται από «δεξαµενή», η οποία θα προκύπτει µετά από διαδι-
κασίες διαφανείς και αξιοκρατικές, να έχει τη δυνατότητα ο Υ-
πουργός να επιλέξει τα µέλη που θα στελεχώσουν τον ΕΣΕΚ. 

Επιµένω, λοιπόν, στην αρχική πρόβλεψη, όπως ήταν στο νο-
µοσχέδιο, και όχι στην επαναφορά αυτής της αποκλειστικής αρ-
µοδιότητας του Υπουργού. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων): Αυτό θα αποσυρθεί.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΗΓΑΣ: Όσον αφορά το θέµα της διασφάλισης
των εργασιακών δικαιωµάτων όλων των εργαζοµένων, πράγµατι
υπήρχαν ερωτήµατα και ίσως ασαφείς διατυπώσεις. Όπως έχει
κατατεθεί η τροπολογία, πιστεύω ότι πολλαπλώς και απολύτως
διασφαλίζει τα εργασιακά δικαιώµατα των εργαζοµένων στις ορ-
γανικές τους θέσεις και τους προφυλάσσει από το κενό του µε-
ταβατικού διαστήµατος.

Είναι, λοιπόν, πλήρης. Εάν χρειαστεί κάποια νοµοτεχνική ακό-
µα πιο σαφής βελτίωση να το δούµε, αλλά θεωρώ ότι τέσσερα
άρθρα της τροπολογίας καλύπτουν πλήρως κάθε «ανασφάλεια»
που µπορεί να προκύψει στο χώρο αυτόν. 

Τρίτον, υπάρχει ένα σοβαρό θέµα για το οποίο προτίθεµαι
προσωπικά να καταθέσω τροπολογία. Το ζήτηµα των ορίων ηλι-
κίας και των διευθυντών δεν µπορεί να το αφήνουµε αρρύθµιστο.
Υποτίθεται –και έτσι πρέπει- στο χώρο αυτόν να υπάρχει περιθώ-
ριο για νέους επιστήµονες. Δεν υπάρχει, λοιπόν, δυνατότητα και
δεν επιτρέπεται να αφήνουµε ασαφές το όριο ηλικίας. 

Κατά την άποψή µου, λοιπόν, θα πρέπει να µπει –θα καταθέσω
και σχετική τροπολογία- η δυνατότητα δύο τετραετών θητειών,
η δεύτερη όµως να µην αρχίζει µετά τη συµπλήρωση του εξηκο-
στού τρίτου έτους της ηλικίας, πράγµα που σηµαίνει ότι στο εξη-
κοστό έβδοµο έτος της ηλικίας τελειώνει η θητεία του διευθυντή
στα ερευνητικά ιδρύµατα και συνταξιοδοτείται. Είναι κάτι το ο-
ποίο πιστεύω ότι  χρειάζεται και πρέπει να το ρυθµίσουµε.

Όσον αφορά τα ζητήµατα που έχουν τεθεί σχετικά µε τη σύγ-
κρουση –θα µου επιτρέψετε να το πω έτσι- ανάµεσα σε πληρο-
φορικάριους και χηµικούς –µία ιστορία που τις τελευταίες µέρες
εντάθηκε- εγώ πιστεύω ότι θα πρέπει να υπάρξει και εδώ διευ-
κρίνιση για τα εισαγωγικά µαθήµατα, για τα πεδία που επιλέγουν
όσοι πρόκειται να εισαχθούν στην τριτοβάθµια εκπαίδευση. Εκεί
που η Πληροφορική είναι το κύριο αντικείµενο του τµήµατος, βε-
βαίως να εξετάζεται η Πληροφορική. Στις υπόλοιπες περιπτώσεις
θα αποφασίζει ο Υπουργός, µετά από δεσµευτική πρόταση ή
σύµφωνη γνώµη της Αρχής Διασφάλισης Ποιότητας και αυτό θα
γίνεται εγκαίρως γνωστό. 

Όποια άλλη πρόταση έχουµε ακούσει στο παρελθόν, να είµα-
στε «και µε τον αστυφύλαξ και µε τον χωροφύλαξ» -αυτή είναι η
συνήθεια κάποιων εδώ πέρα- «ναι, βάλτε και την Πληροφορική,
βάλτε και τη Χηµεία, προσθέστε όλα τα µαθήµατα µαζί», δεν πι-
στεύω ότι έχει περιθώριο. Θα πρέπει να αποφασίσουµε µια και
έξω, σύµφωνα µε σύγχρονα επιστηµονικά κριτήρια και να το λύ-
σουµε µε αυτόν τον τρόπο, έτσι ώστε να µην µεταβληθούµε ως
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Βουλή κι από εκεί που κάποτε ήµασταν εκπρόσωποι συντεχνιών
να γίνουµε λοµπίστες. Κάτι τέτοιο αναπτύσσεται τώρα στην κοι-
νωνία µας και στην ελληνική Βουλή, µε τα διάφορα λόµπι που θέ-
λουν να µετατρέψουν τους Βουλευτές σε λοµπίστες. Ξεκάθαρα
πράγµατα!

Εγώ δεν είµαι ούτε µε τους µεν ούτε µε τους δε. Είµαι µε µία
ορθολογική πρόταση, την οποία θα πρέπει να επεξεργαστούµε
σωστά και να την καταθέσουµε.

Υπάρχουν και άλλα ζητήµατα, τα οποία θα θέσουν άλλοι συ-
νάδελφοι, όπως κάποιες τροπολογίες που αφορούν τη µειονο-
τική εκπαίδευση. Θα ακούσουµε τους συναδέλφους και θα τοπο-
θετηθούµε και επ’ αυτού.

Κύριε Υπουργέ, θεωρώ ότι στα υπόλοιπα ζητήµατα το νοµο-
σχέδιο, µε τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις που έγιναν, αποκτά µια
σχετική πληρότητα. Απαντά σε ερωτήµατα, όχι πλήρως. Δεν πρέ-
πει να κάνουµε το σφάλµα να έχουµε απόλυτες τοποθετήσεις.
Δεν είναι τέλειο νοµοσχέδιο. Ενσωµατώνει, από το 1985 που ήταν
ο παλιότερος νόµος και το 2008 που έγινε ο νεότερος νόµος, ο
οποίος δεν εφαρµόστηκε, αρκετές σύγχρονες αντιλήψεις για τη
λειτουργία της έρευνας, της καινοτοµίας και της τεχνολογίας. 

Ενσωµατώνει ευρωπαϊκή και παγκόσµια εµπειρία, ενσωµατώ-
νει ευρωπαϊκό κεκτηµένο. Προφανώς, βελτιώνεται και εκσυγχρο-
νίζεται. Πάντοτε όµως, πρέπει να τηρούνται οι λεπτές ισορρο-
πίες. Τα ερευνητικά κέντρα πρέπει από πλευράς χρηµατοδότη-
σης να διασφαλίζουν τη λειτουργική τους αυτονοµία, δηλαδή
αυτά που χρειάζονται τα ερευνητικά κέντρα για να λειτουργή-
σουν οφείλει το κράτος να τους τα παρέχει. Ο κρατικός µηχανι-
σµός οφείλει να τα καλύπτει. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δεν είναι δυνατόν, όσον αφορά την κάλυψη της λειτουργικής
τους αυτονοµίας, να αφήνουµε τα ερευνητικά µας κέντρα εκτε-
θειµένα στην προτίµηση των επιχειρηµατιών ή των επιχειρηµατι-
κών συµφερόντων. Από εκεί και πέρα όλες οι άλλες αντιλήψεις
που έρχονται από το παρελθόν και εννοούν την έρευνα ως κλου-
βάκια, κουτιά και µαγαζάκια είναι ξεπερασµένες. 

Η έρευνα θα συνδυαστεί µε την παραγωγή και θα στηρίξει και
την καινοτοµία και τη σύγχρονη οικονοµία, µέσα σε µια λογική
συνεργασίας και µια λογική ενίσχυσης, όχι της κερδοφορίας κατ’
ανάγκη, αλλά της εθνικής µας οικονοµίας. 

Οι αντιλήψεις αυτές που θέλουν τα ερευνητικά ιδρύµατα γρα-
φειοκρατικούς χώρους λειτουργίας, θέλουν τη διαφάνεια να εξι-
κνείται, µέχρι του σηµείου να µην µπορούν να κάνουν αναθέσεις
τα ερευνητικά κέντρα. Το ποσό θα το δούµε. Ακούω όµως µε έκ-
πληξη –λες και δεν έχουν λειτουργήσει σε αυτούς τους χώρους
ορισµένοι- να λένε: «Είναι δυνατόν να υπάρχει τέτοια ανάθεση ή
να γίνονται προσλήψεις µε χαλαρό τρόπο», όταν ξέρουµε ότι
ερευνητικά προγράµµατα κινδυνεύουν να χαθούν στη χώρα µας.
Γιατί αυτή η γραφειοκρατία, που επιπίπτει επί δικαίων και αδίκων,
δεν επιτρέπει την παραµικρή ευελιξία σε αυτά τα ερευνητικά
ιδρύµατα. 

Δεν είναι δυνατόν, λοιπόν, άνθρωποι που έχουν θητεύσει σε
αυτό το χώρο, να µην κατανοούν γιατί χρειάζεται µια µεγαλύτερη
ευελιξία σε αυτούς τους χώρους, προκειµένου να υπάρχει αξιο-
ποίηση µε διαφάνεια. Υπάρχουν όµως χιλιάδες τρόποι να το κα-
τακτήσουµε αυτό, παρά να µένουµε προσκολληµένοι στο µέχρι
ευρώ έλεγχο του Ελεγκτικού Συνεδρίου, σε ένα χώρο που πρέπει
να υπάρχει ταχύτητα και ευελιξία. 

Να υπάρχει, λοιπόν, διαφάνεια, αξιοκρατία, αξιολόγηση µε κρι-
τήρια που υπάρχουν παγκοσµίως, αλλά και στην Ευρώπη. Δεν
θα ανακαλύψουµε την πυρίτιδα. Όµως, εγώ δεν καταλαβαίνω το
να υπάρχουν ανεξέλεγκτοι χώροι όπου, µε τη δικαιολογία της αυ-
τονοµίας και της ελευθερίας της σκέψης δεν επεµβαίνει κανείς
και δεν βάζει τάξη. 

Ανακεφαλαιώνω και κλείνω. Έχουµε ένα νοµοσχέδιο, που είναι
προς τη σωστή κατεύθυνση. Έγιναν σηµαντικές βελτιώσεις.
Μπορώ να πω ότι άλλαξε η µορφή του σε αρκετά σηµεία. Δια-
σφαλίζει σε πολύ µεγάλο βαθµό την ελευθερία της λειτουργίας
της σκέψης και της δράσης των ερευνητών. Κατοχυρώνει σε
πολύ µεγάλο βαθµό –θα έλεγα πλήρως- τα εργασιακά τους δι-
καιώµατα. Εξασφαλίζει –και σ’ αυτό θα πρέπει να επιµείνουµε-

τη λειτουργική αυτονοµία των ερευνητικών ιδρυµάτων και βάζει
κριτήρια αξιολόγησης και σύνδεσης µε την παραγωγή και την οι-
κονοµία, όπως και κριτήρια λειτουργίας σε ένα πλαίσιο πιο απο-
κεντρωµένο.

Όσον αφορά το Εθνικό Σχέδιο Τεχνολογίας, Τεχνολογικής
Ανάπτυξης Και Καινοτοµίας, αν δεν κάνω λάθος, η Βουλή έχει να
παίξει σηµαντικό ρόλο. Άκουσα ότι ο ΣΥΡΙΖΑ προτείνει να απο-
φασίζει η Βουλή. Βεβαίως, αυτό θα γίνεται. Από εκεί και πέρα,
θα υπάρχουν και όλες οι άλλες δοµές, που θα εξασφαλίζουν, όχι
µόνο τον έλεγχο, αλλά το συντονισµό και τη λειτουργία στον
τοµέα της έρευνας.

Είναι γεγονός ότι ως χώρα έχουµε σηµαντική υστέρηση, όχι
µόνο στο νοµοθετικό επίπεδο, αλλά και στους πόρους που επεν-
δύουµε στον τοµέα της έρευνας και της τεχνολογίας. 

Ας είναι αφορµή αυτό το νοµοσχέδιο τουλάχιστον να καλύ-
ψουµε το νοµοθετικό κενό. Κι ας δεσµευτούµε όλοι ότι η χώρα
µας θα κατακτήσει στα επόµενα τρία χρόνια το µέσο κοινοτικό
όρο, όσον αφορά τους πόρους που διαθέτει -κι όχι σπαταλά ή
σκορπά- στην έρευνα, την τεχνολογία και την καινοτοµία. 

Με αυτή, λοιπόν, την παρατήρηση, θεωρώ ότι το νοµοσχέδιο
αυτό πρέπει να στηριχθεί. Εµείς τουλάχιστον θα το στηρίξουµε.
Θα κάνουµε και τις παρατηρήσεις της τελευταίας στιγµής. Θα
καταθέσουµε και την τροπολογία που ανέφερα προηγουµένως
και θα δεχτούµε από τους συναδέλφους που θα τοποθετηθούν
στη συνέχεια κι άλλες παρατηρήσεις, που δεν αναφέρονται στον
κορµό του νοµοσχεδίου, αλλά αφορούν άλλες τροπολογίες.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευ-
τικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει το
Ίδρυµα της Βουλής και αφού ξεναγήθηκαν και στην έκθεση της
αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, δεκατέσσερεις µαθητές και µαθήτριες και δύο εκ-
παιδευτικοί-συνοδοί τους από το 14ο Δηµοτικό Σχολείο Αιγάλεω
και σαράντα µαθητές και µαθήτριες και τέσσερεις εκπαιδευτικοί
συνοδοί τους από το 3ο Γυµνάσιο Αγίου Νικολάου Λασιθίου. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΤΕΡΕΝΣ-ΣΠΕΝΣΕΡ-ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΙΚ: Κύριε Πρόεδρε, µου
επιτρέπετε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Θέλετε τον λόγο,
κύριε Κουίκ;

ΤΕΡΕΝΣ-ΣΠΕΝΣΕΡ-ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΙΚ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα, σας παρακαλώ πολύ, όχι να απολογηθώ, αλλά να εκ-
φράσω τη λύπη µου για το περιστατικό στο οποίο ήµουν και πρω-
ταγωνιστής εγώ εχθές, µε εκπεφρασµένο το σεβασµό µου στο
Προεδρείο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Δεκτό και δεν υπάρ-
χει κανένα θέµα συνέχισης του θέµατος.

ΤΕΡΕΝΣ-ΣΠΕΝΣΕΡ-ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΙΚ: Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κυρία Ξουλίδου,

έχετε τον λόγο για οκτώ λεπτά και µε την ίδια ανοχή, µε την
οποία έχω επιδείξει σε όλους τους συναδέλφους. 

Κατανοώ ότι είναι πάρα πολλά τα άρθρα, όπως είπε και η κ.
Φωτίου, και γι’ αυτό έχουµε αυτή την ανοχή. Ελπίζω, σε συνεν-
νόηση µε τον κύριο Πρόεδρο, να µπορέσουµε να χρησιµοποι-
ήσουµε και ακόµη µία συνεδρίαση, την αυριανή, γιατί οι οµιλητές
πλησιάζουν τους σαράντα, µαζί µε τους χθεσινούς. 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ορίστε, κυρία Μανω-

λάκου, αλλά έχω δώσει τον λόγο στην κ. Ξουλίδου.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, εµείς δεν συµφω-

νούµε µε την αυριανή επέκταση της συζήτησης. Είναι πανελλα-
δική απεργία. Όλος ο κόσµος θα είναι στους δρόµους κι εµείς
µαζί τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Το ξέρω. Θα το µε-
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ταβιβάσω στον Πρόεδρο.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Να εξαντληθεί όσο πάει απόψε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Μα, ούτως ή άλλως

θα το εξαντλήσουµε όσο πάει.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Κι εµείς, κύριε Πρόεδρε, συµφωνούµε να

εξαντληθεί όσο µπορεί απόψε και βλέπουµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ναι, αλλά, κοιτάξτε,

κακώς τώρα παίρνετε τον λόγο. Έχω ήδη δώσει τον λόγο, κυρία
Φωτίου. Κυρία Ξουλίδου, σας ζητώ συγγνώµη.

ΣΤΑΥΡΟΥΛΑ ΞΟΥΛΙΔΟΥ: Δεν υπάρχει πρόβληµα. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΙΟΒΑΝΟΠΟΥΛΟΣ: Κι εµείς οµοίως, κύριε

Πρόεδρε, µε την κ. Μανωλάκου. Συµφωνούµε να µην επεκταθεί.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Είπα ότι έχω δώσει

τον λόγο, κύριε Γιοβανόπουλε. Σας παρακαλώ!
ΣΤΑΥΡΟΥΛΑ ΞΟΥΛΙΔΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολο-

κληρώνεται σήµερα η διαδικασία συζήτησης του κατατεθέντος
νοµοσχεδίου που αφορά την έρευνα, την τεχνολογική ανάπτυξη
και την καινοτοµία, το οποίο έχει ως στόχο, συγκεκριµένα, να εκ-
συγχρονίσει και να αναµορφώσει το υπάρχον νοµοθετικό υπό-
βαθρό, σύµφωνα µε τις σύγχρονες και συνεχώς αναπτυσσόµενες
εθνικές και παγκόσµιες προκλήσεις. 

Χωρίς καµµία έκπληξη, η συγκυβέρνηση υποστηρίζει σθεναρά
ότι το παρόν νοµοσχέδιο, όπως αναφέρει η αιτιολογική έκθεση,
αποτελεί προσπάθεια αξιοποίησης του αρχικού θεσµικού πλαι-
σίου για την έρευνα, µε την ενσωµάτωση των εξελίξεων που
έχουν σηµειωθεί µε την πάροδο των ετών. 

Φυσικά, η συγκυβέρνηση εξ αρχής υπεραµύνθηκε του παρόν-
τος νοµοσχεδίου. Υποστήριζε ότι θα τεθούν οι βάσεις για την
ανάπτυξη των τριών αυτών τοµέων µέσω ενεργειών σύµπραξης
µεταξύ δηµόσιων και ιδιωτικών φορέων, ώστε να δηµιουργηθεί
το απαραίτητο και γόνιµο έδαφος για µία συλλογική και εθνική
προσπάθεια, που θα συµβάλει στο θεµελίωση ενός προηγµένου
ενιαίου ευρωπαϊκού και εθνικού ερευνητικού χώρου. 

Ένα τέτοιο φερέλπιδο σχέδιο νόµου δηµιουργεί, χωρίς καµµία
αντίρρηση και αµφιβολία, ασφαλώς µεγάλες ελπίδες και προσ-
δοκίες για τα µελλοντικά επιτεύγµατα της έρευνας, της τεχνολο-
γικής ανάπτυξης και της καινοτοµίας στην Ελλάδα. 

Στις σελίδες του σχεδίου νόµου διαβάζουµε µια ογκώδη και
πολλά υποσχόµενη επιχειρηµατολογία για τους σκοπούς, τους
στόχους και τη χρησιµότητα εφαρµογής του. Ενδεικτικά, ανα-
φέρω κάποιους εξ αυτών, όπως η ενίσχυση του ερευνητικού δυ-
ναµικού, η δηµιουργία νέων επιχειρήσεων, η χάραξη εθνικής
στρατηγικής για την έρευνα, την τεχνολογική ανάπτυξη και την
καινοτοµία, οι καρποφόρες διαδικασίες χρηµατοδότησης, η απ-
λούστευση των δραστηριοτήτων στα ερευνητικά κέντρα και τους
τεχνολογικούς φορείς. Μεγαλειώδεις εξαγγελίες!

Υπόσχονται ένα µεγαλόπνοο σχέδιο δράσης για τη θεµελίωση
ανταγωνιστικών πλεονεκτηµάτων, που θα µπορέσει να αποκτήσει
η Ελλάδα, αξιοποιώντας τούς εν λόγω ζωτικής σηµασίας τοµείς.

Επίσης, µέσω της ενίσχυσης του ερευνητικού δυναµικού, το
φαινόµενο της brain drain, δηλαδή της διαρροής εγκεφάλων θα
αποφευχθεί και δεν θα χρειαστεί η άτακτη φυγή των επιστηµό-
νων σε χώρες του εξωτερικού. Η προώθηση καινοτόµων ιδεών
και η ενίσχυση των σχέσεων µεταξύ της ερευνητικής και της ακα-
δηµαϊκής κοινότητας, καθώς και η ευέλικτη εθνική στρατηγική
είναι µερικές ακόµα από τις υποσχέσεις του νοµοσχεδίου. Ωστό-
σο, πρόκειται για ρηχές και στείρες υποσχέσεις, που δείχνουν
άγνοια για την πραγµατικότητα. Όλες οι φρούδες και ποµπώδεις
υποσχέσεις δεν µπορούν να τονώσουν την έρευνα. Η έρευνα,
όπως η τεχνολογία και η καινοτοµία, αποτελούν επένδυση και όχι
δαπάνη. Αυτή τη βασική χαρακτηριστική λεπτοµέρεια φαίνεται
να αµελούν οι συντάξαντες το νόµο.

Τα τελευταία χρόνια οι τοµείς αυτοί φυτοζωούν και βρίσκονται
στο χείλος του γκρεµού. Οι κρατικές δαπάνες κυµαίνονται σε
εξαιρετικά οριακά ποσοστά και παρόλες τις αντιξοότητες, ο
ερευνητικός ιστός επιτυγχάνει συνεχώς αξιέπαινες διεθνείς δια-
κρίσεις.

Ουσιαστικά, αξιολογώντας αντικειµενικά το νοµοσχέδιο, πα-
ρατηρούµε µία παράδοξη, ελλιπή, άστοχη και ασαφή στοιχειοθέ-
τηση. Ο δηµόσιος ερευνητικός χώρος αποψιλώνεται, αποδυνα-
µώνεται, ιδιωτικοποιείται και υπάγεται πλέον στους νόµους της

αγοράς. Έτσι, λοιπόν, ανταµείβει η πολιτεία τους αρίστους; Με
την περιφρόνηση; Με τις περικοπές και δηµιουργώντας ανασχε-
τικούς παράγοντες που θα αλλοιώσουν την ερευνητική και επι-
στηµονική ποιότητα;

Ο τροχός προχωρά πίσω, αντί να ατενίζει το µέλλον. Δεν προ-
ασπίζονται θεµελιώδεις αρχές της έρευνας. Αντ’ αυτού, έχουµε
την πρόκληση ανατροπών στο δηµόσιο ερευνητικό σύστηµα.
Ένας νόµος που, κατά τα λεγόµενά σας, έρχεται να συµπληρώ-
σει και να αναβαθµίσει το ισχύον νοµοθετικό πλαίσιο, οφείλει να
ενσωµατώνει τις επιτακτικές ανάγκες και τις εξελίξεις που έχουν
διαδραµατιστεί µε την πάροδο του χρόνου. Η τεχνολογία κινείται
µε αλµατώδεις ρυθµούς και η νοµοθετική αλλαγή είναι αναγκαία,
προκειµένου να έχουµε το βέλτιστο αποτέλεσµα.

Οφείλουµε, όµως, να χτίζουµε πάνω σε γερά θεµέλια, έχοντας
ως εφαλτήριο ήδη επιτυχηµένα µοντέλα που θα µας ωθήσουν
σταδιακά και σταθερά στην κορυφή. Μετά την ψήφιση του νοµο-
σχεδίου θα ακολουθήσουµε το µονοπάτι της αοριστολογίας και
θα υιοθετήσουµε τις ρυθµίσεις ενός νοµοσχεδίου, που δεν έχει
καµµία αναφορά στις διεθνείς εξελίξεις της παγκόσµιας αγοράς,
που δεν εξυπηρετεί το δηµόσιο συµφέρον και που λειτουργεί
σαν ανασταλτικός παράγοντας ανάπτυξης.

Αναφορικά µε τα επιµέρους άρθρα και αρχίζοντας µάλιστα
από το άρθρο 2, θα πω τα εξής. Ορισµοί: Δεν αποσαφηνίζονται
οι βασικές έννοιες των κυρίων όρων, ως όφειλε. Ο όρος του
«ερευνητή» δεν είναι ξεκάθαρος και διευρυµένος και η ασάφεια
αυτή είναι ικανή να προκαλέσει µία σειρά παρερµηνειών.

Άρθρο 4: Διακρίνουµε την αµέλειά σας σχετικά µε την εναρ-
µόνιση της εθνικής στρατηγικής για την έρευνα, την τεχνολογία
και την ανάπτυξη στο σύγχρονο και απαιτητικό τεχνολογικό πε-
ριβάλλον. Οι εθνικές προτεραιότητες δεν συγκλίνουν µε τις απαι-
τήσεις της κοινωνίας και της οικονοµίας και δεν ενισχύονται οι
δεσµοί έρευνας µε την ανώτατη εκπαίδευση.

Άρθρο 5: Η έλλειψη σταθερής χρηµατοδότησης, που είναι ένα
ζήτηµα µείζονος σηµασίας, καταστρέφει το κέλυφος της έρευ-
νας και η τακτική σας να µην µεριµνήσετε για την οικοδόµηση
µιας ουσιαστικής εθνικής πολιτικής είναι ολοφάνερη.

Άρθρο 8: Θα υπερτονίσω τη δηµιουργία µια παντοδύναµης Γε-
νικής Γραµµατείας Έρευνας και Τεχνολογίας. Η ΓΓΕΤ βαφτίζεται
σε ελεγκτή των πάντων, χωρίς όµως να υπάρχει αυστηρό πλαίσιο
επιτήρησης για την ίδια. Όπως είπα και στη σχετική οµιλία µου
στην επιτροπή, είναι το λιγότερο παράδοξο, ο ίδιος φορέας που
ελέγχει, να χρηµατοδοτεί.

Η τάση για ανάληψη πολλαπλών εξουσιών από τη ΓΓΕΤ δια-
φαίνεται και στην παράγραφο 2 του άρθρου 49, βάσει της οποίας
η ΓΓΕΤ είναι αρµόδια για τη σύσταση, τους σκοπούς και την επο-
πτεία των ερευνητικών κέντρων. Για να υπάρχουν διαφανείς δια-
δικασίες, προτείνουµε τη δηµιουργία ενός εθνικού συµβουλευτι-
κού οργάνου, το οποίο θα είναι αρµόδιο για την προώθηση, την
εποπτεία και τη διαχείριση καινοτόµων ιδεών.

Στο ίδιο µήκος κύµατος κινείται και το άρθρο 11, για το Εθνικό
Συµβούλιο Έρευνας, Τεχνολογικής Ανάπτυξης και Καινοτοµίας
(ΕΣΕΤΑΚ), στο οποίο δίνετε τη δυνατότητα να έχει απόλυτη ελευ-
θερία κινήσεων.

Άρθρο 18: Προσωπικό ερευνητικών κέντρων και ινστιτούτων.
Έχει σαν σκοπό την αναγνώριση και την ανάγκη προσαρµογής,
σύµφωνα µε τις κείµενες διατάξεις. Υπάρχει, όµως, απόκλιση µε-
ταξύ αιτιολογικής έκθεσης και άρθρου. Αν και έχουν γίνει ποικί-
λες αναπροσαρµογές, εν τούτοις το περιεχόµενο του άρθρου
δεν εµπίπτει στο σύνολο του νοµοσχεδίου. Επιστεγάζει ανατρο-
πές στο εργασιακό καθεστώς, διαπραγµατεύεται τη µονιµότητα
των ερευνητών Α’ και Β’ βαθµίδας, τους οποίους µάλιστα υπο-
βαθµίζει έναντι των πανεπιστηµιακών. Αυτή είναι η εξοµοίωση
που επαγγέλλεστε;

Επιπροσθέτως, άκρως σηµαντικό είναι και το άρθρο 23, το
οποίο αφορά στη δηµόσια χρηµατοδότηση. Από το συγκεκριµένο
άρθρο, λοιπόν, προκύπτει ότι η επιχορήγηση των ερευνητικών
κέντρων δεν θα είναι επαρκής ούτε για την κάλυψη των βασικών
τους αναγκών. Τα λειτουργικά έξοδα δεν διασφαλίζονται. Έχου-
µε το παράλογο ότι οι υψηλές επιστηµονικές επιδόσεις συνο-
δεύονται από πενιχρές χρηµατοδοτήσεις. 

Στο εξής, στον κυκεώνα του ισοπεδωτικού χαρακτήρα και της
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εκ νέου υποβάθµισης θα προστεθεί και η ανάληψη της ιδιωτικής
πρωτοβουλίας. Ουσιαστικά, τα ερευνητικά κέντρα θα επαφίενται
στην ανάληψη χρηµατοδοτούµενων έργων, προκειµένου να εξα-
σφαλίσουν την προαπαιτούµενη για τη λειτουργία τους χρηµα-
τοδότηση.

Κύριε Πρόεδρε, δεν θα µακρηγορήσω άλλο επί των άρθρων.
Όµως, θα ήθελα να τοποθετηθώ αναφορικά µε κάποιες τροπο-
λογίες. Συγκεκριµένα, µε την τροπολογία µε γενικό αριθµό 2028
και ειδικό αριθµό 284 «Υποχρέωση συµπληρωµατικής καταχώρι-
σης στο πληροφοριακό σύστηµα «ΕΡΓΑΝΗ», ρυθµίσεις ασφάλι-
σης µεταπτυχιακών υποτρόφου α’ κύκλου του ΙΚΥ, παράθεση ή
απόσπαση υπαλλήλων ΕΟΠΥΥ, ρυθµίσεις µισθών υπηρεσίας, σύ-
σταση λευκού µητρώου, κ.λπ.», είµαστε σύµφωνοι. Θα ψηφί-
σουµε υπέρ αυτής της τροπολογίας, που είναι προς το κοινό
καλό όλων αυτών των ανθρώπων.

Όσον αφορά την τροπολογία µε γενικό αριθµό 2029 και ειδικό
αριθµό 285 σχετικά µε τους Αξιωµατικούς του Λιµενικού Σώµα-
τος-ΕΛΑΚΤ και µε τις έκτακτες µεταθέσεις του προσωπικού, φυ-
σικά συµφωνούµε και είµαστε θετικοί.

Θα αναφερθώ στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 2030 και ει-
δικό αριθµό 286 για τη ρύθµιση θεµάτων πρωτοβάθµιας και δευ-
τεροβάθµιας εκπαίδευσης και θεµάτων εισαγωγής στην τριτο-
βάθµια εκπαίδευση. Παρ’ όλα αυτά, παραµένει τελικώς το µά-
θηµα της λογοτεχνίας από τα πανελλαδικώς εξεταζόµενα µαθή-
µατα. Επιπλέον, ορίζεται ότι οι κάτοχοι απολυτηρίου ΕΠΑΛ έχουν
δικαίωµα συµµετοχής στις πανελλαδικές εξετάσεις σε µεταγενέ-
στερο έτος απ’ αυτό της αποφοίτησής τους, µε τους ίδιους
όρους και προϋποθέσεις των αποφοίτων των ΓΕΛ. Αυτή η ρύθ-
µιση αποκλείει ουσιαστικά τους αποφοίτους των ΕΠΑΛ από την
τριτοβάθµια εκπαίδευση και, φυσικά, δεν µπορούµε να συµφω-
νήσουµε.

Όσον αφορά την τροπολογία µε γενικό αριθµό 2031 και ειδικό
αριθµό 287 για τα θέµατα της διοικητικής οργάνωσης της µει-
ονοτικής εκπαίδευσης, του εκπαιδευτικού προσωπικού µειονοτι-
κών σχολείων, της λειτουργίας επιστηµονικής-παιδαγωγικής
υποστήριξης µειονοτικών σχολείων και της ίδρυσης διδασκα-
λείου εκπαιδευτικών µειονοτικού προγράµµατος, θα ήθελα να
πω ότι η συγκεκριµένη τροπολογία επιχειρεί την οργάνωση της
µειονοτικής εκπαίδευσης και τον εκσυγχρονισµό του θεσµικού
πλαισίου που τη διέπει. Η ρύθµιση έρχεται να καλύψει ένα µε-
γάλο κενό της µειονοτικής εκπαίδευσης και, φυσικά, την επικρο-
τούµε. Επιπλέον, καθορίζεται η διαδικασία εξοµοίωσης των απο-
φοίτων της ΕΠΑΘ µε τους πτυχιούχους παιδαγωγικών τµηµάτων
δηµοτικής εκπαίδευσης ΑΕΙ, που θα έχει σαν αποτέλεσµα την
αναβάθµιση της µειονοτικής εκπαίδευσης.

Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 2032 και ειδικό αριθµό 238
µιλά ουσιαστικά για τροποποίηση διατάξεων του Οργανισµού
του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων και για τη ρύθµιση
θεµάτων του εν λόγω Υπουργείου. Ορίζονται αυστηρές ποινές
στις περιπτώσεις που ασκηθεί ποινική δίωξη σε βάρος εκπαιδευ-
τικού ή υπαλλήλου που υπηρετεί σε σχολείο, για έγκληµα κατά
της γενετήσιας ελευθερίας ή οικονοµική εκµετάλλευση της γε-
νετήσιας ελευθερίας. Φυσικά, είµαστε θετικοί.

Θα ήθελα να σταθώ στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 2033
και ειδικό αριθµό 289. Είναι µία τροπολογία που ουσιαστικά προ-
σπαθεί να βάλει τάξη –ουσιαστικά φέρνει αταξία- στα επαγγελ-
µατικά λύκεια. Από την ψήφιση του ν. 4186 διατυπώναµε τις
εντονότατες αντιρρήσεις µας γι’ αυτό το θέµα. Όµως, το Υπουρ-
γείο Παιδείας κώφευε, θέλοντας να υπηρετήσει συµφέροντα. Ο
ν. 4186 έχει δοµικό λάθος –σας παρακαλώ παρά πολύ να το προ-
σέξετε, είναι το κεφάλαιο Δ’ άρθρο 17 και εξής- όταν αναφέρεται
στη µη τυπική εκπαίδευση. Τέτοιος όρος δεν υπάρχει. Η µαθη-
τεία είναι τρόπος µη τυπικής µάθησης –όχι εκπαίδευσης- και δεν
µπορεί να απευθύνεται στους πτυχιούχους αποφοίτους των
ΕΠΑΛ. Το τέταρτο έτος έχει νόηµα µόνο σαν πρακτική άσκηση
των πτυχιούχων των ΕΠΑΛ και, φυσικά, ανήκει ξεκάθαρα στη
δευτεροβάθµια εκπαίδευση.

Κύριε Υπουργέ, τι σηµαίνει ο όρος «µεταλυκειακός τίτλος
σπουδών»; Πρέπει να αλλάξει ο νόµος και όχι να συζητάµε για
ανούσιες τροπολογίες. Προϋπόθεση για την ανάπτυξη της µα-
θητείας είναι να υπάρχουν πολλές και µεγάλες επιχειρήσεις που

να προσφέρουν αντίστοιχες θέσεις. Το παραγωγικό µοντέλο της
Ελλάδας δεν υποστηρίζει τέτοιας έκτασης επιχειρήµατα. Πώς θα
εφαρµοστεί, λοιπόν, η µαθητεία σε µαζική κλίµακα; Το µοντέλο
που προωθείται από τη Γερµανία είναι ασύµβατο µε το παραγω-
γικό µοντέλο της Ελλάδας. Βασίζεται σε µικροµεσαίες οικογενει-
ακές ή και ατοµικές επιχειρήσεις.

Θυµίζουµε ότι εννέα µήνες πριν από την ψήφιση του ν. 4186/
2013, στις 10-11-2012 στο Βερολίνο, οι Υπουργοί Παιδείας Ελ-
λάδας, Ισπανίας, Πορτογαλίας, Ιταλίας, Λετονίας και Σλοβακίας
συνυπέγραψαν µε την Υπουργό Παιδείας της Γερµανίας το
«Memorandum on Cooperation in Vocational Education and Train-
ing in Europe», στο οποίο προβλέπεται ότι οι γερµανικές επιχει-
ρήσεις θα προσφέρουν «θέσεις µαθητείας» -εντός εισαγωγικών-
στους νέους αυτών των χωρών.

Πέρυσι µιλούσαµε για παιδοµάζωµα και δεν εισακουστήκαµε.
Σήµερα, δυστυχώς, επιβεβαιωνόµαστε. Πουθενά στον κόσµο δεν
καταλύθηκε το τυπικό εκπαιδευτικό σύστηµα, για να υπάρξει
µόνο µη τυπική µάθηση και αυτό για να εξυπηρετήσει συµφέ-
ροντα άλλων, έναντι των εθνικών συµφερόντων. Είναι εθνικά εγ-
κληµατικό, εκτός από γιατρούς και µηχανικούς, να εξάγουµε στη
Γερµανία και τα ίδια µας τα παιδιά, στερώντας από τη χώρα µας
την ελπίδα για το µέλλον.  

Τέλος, όσον αφορά την τροπολογία υπ’ αριθµ. 2034/290 «Ρύθ-
µιση θεµάτων τριτοβάθµιας εκπαίδευσης», κύριε Υπουργέ, επι-
χειρείτε ξανά –ξανά επαναλαµβάνω- για τρίτη φορά, µε πλάγιο
τρόπο την αναγνώριση των πτυχίων των κολεγίων, χωρίς σαφή
και ξεκάθαρη διατύπωση των όρων και των προϋποθέσεων. Επί-
σης, προσπαθείτε ξανά την αναγνώριση των τίτλων σπουδών
ανωτάτης εκπαίδευσης, διεθνών οργανισµών, στους οποίους µε-
τέχει η Ελληνική Δηµοκρατία. Για το θέµα αυτό είχαµε κάνει ξανά
παρέµβαση, µε αποτέλεσµα την απόσυρση της συγκεκριµένης
τροπολογίας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Σας παρακαλώ, κυ-
ρία συνάδελφε, ολοκληρώστε. 

ΣΤΑΥΡΟΥΛΑ ΞΟΥΛΙΔΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Είχαµε καταγγείλει -χωρίς να πάρουµε ποτέ απάντηση- ότι σε

αυτούς τους δύο διεθνείς οργανισµούς συµπεριλαµβάνεται και
ο Διεθνής Οργανισµός µε τίτλο «Ευρωπαϊκό Κέντρο Δηµοσίου
Δικαίου» που αποτελεί µετεξέλιξη πρώην ΜΚΟ µε αµαρτωλό πα-
ρελθόν και ο οποίος διαφήµιζε ταχύρυθµα προγράµµατα µετα-
πτυχιακών σπουδών έναντι 2.000 ευρώ, στις εξαιρετικές, ιδιό-
κτητες εγκαταστάσεις στο Σούνιο, οι οποίες, όµως, έγιναν µε
χρήµατα του ελληνικού λαού.

Σχετικά µε την τροπολογία υπ’ αριθµ. 2040/295 που αφορά την
ΕΡΤ ζητούµε να αποσυνδεθεί από τις υπόλοιπες δαπάνες ό,τι
αφορά τις µισθοδοσίες των εργαζοµένων και απορρίπτουµε την
υπόλοιπη.

Εν κατακλείδι, συµπεραίνουµε ότι η συνολική φιλοσοφία διέ-
πεται από µια αδηφάγα και ύπουλη τακτική, η οποία, ειρήσθω εν
παρόδω, θα ανακόψει την προώθηση καινοτοµιών, θα εισάγει ένα
δυσνόητο και πολύπλοκο γραφειοκρατικό σύστηµα εξεύρεσης
και διαχείρισης πόρων. Ο ερευνητικός ιστός κατακρηµνίζεται και
διαµορφώνεται ένα ρευστό, ασαφές, ερηµωµένο και ευκαιριακό
ερευνητικό τοπίο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Σας παρακαλώ, κυ-
ρία συνάδελφε, ολοκληρώστε!

ΣΤΑΥΡΟΥΛΑ ΞΟΥΛΙΔΟΥ: Δεν περιλαµβάνεται καµµία δέ-
σµευση για κρατικά κονδύλια, παρά µόνο προβλέπεται µια ασα-
φής κάλυψη ανελαστικών δαπανών από ανταγωνιστικά ερευνη-
τικά προγράµµατα, µε ιδιαίτερη έµφαση στην αυτοτέλεια της οι-
κονοµίας µέσω αξιοποίησης πόρων και όχι δηµόσιας χρηµατο-
δότησης. 

Είµαστε κάθετα αντίθετοι σε ένα νοµοσχέδιο µε αντισυνταγ-
µατικό πνεύµα, που δεν συµµορφώνεται µε το ευρωπαϊκό πλαί-
σιο και που καταστρατηγεί συνταγµατικές πρόνοιες και θεµε-
λιώδεις αξίες, όπως είναι τα εργασιακά δικαιώµατα. 

Η ερευνητική και τεχνολογική πρόοδος µπορεί να επέλθει
µέσω θετικής εκµετάλλευσης ερευνητικών αποτελεσµάτων, τα
οποία θα χρησιµοποιηθούν  προς όφελος της κοινωνίας. 
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Προσδοκούµε στην ψήφιση ενός νέου νοµοσχεδίου, συµµορ-
φούµενου µε τις εθνικές και ευρωπαϊκές επιστηµονικές και κοι-
νωνικές ανάγκες.

Σας ευχαριστώ για την ανοχή.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των ΑΝΕΛ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Τον λόγο έχει ο ειδι-
κός αγορητής του Λαϊκού Συνδέσµου-Χρυσή Αυγή, συνάδελφος,
κ. Αντώνιος Γρέγος, για οκτώ λεπτά µε την ίδια ανοχή.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αναφερθήκαµε και χθες εκτενώς στο νοµοσχέδιο και πλέξαµε

το εγκώµιο των Ελλήνων επιστηµόνων και ερευνητών. Βεβαίως,
στην πολιτική ζωή δεν βλέπουµε κάποια φωτεινά µυαλά να κα-
θοδηγούν τη χώρα. Τώρα, βέβαια, θα µου πείτε, υπήρξε Πρωθυ-
πουργός στην Ελλάδα που προσπάθησε να βάλει την αλυσίδα
του ποδηλάτου εν κινήσει ή να φυτέψει κάποιο φυτό µαζί µε τη
γλάστρα. Τέλος πάντων, τα φωτεινά µυαλά τα θέλουµε και στην
πολιτική ζωή. 

Στη σηµερινή συζήτηση θα ήθελα να αναφερθώ στις τροπο-
λογίες που έχουν κατατεθεί στο νοµοσχέδιο που συζητάµε. 

Κατ’ αρχάς, η τροπολογία µε αριθµό 2030/286 αφορά θέµατα
διάρθρωσης των εκπαιδευτικών προγραµµάτων του γενικού λυ-
κείου, αλλά και θέµατα εισαγωγής στην τριτοβάθµια εκπαίδευση.
Τέτοιες αλλαγές δεν µπορούν να γίνουν µε τροπολογία που θα
έρθει και θα κωλύσει σε αυτό το νοµοσχέδιο, παρά είναι σηµαν-
τικά ζητήµατα για να έχουµε αλλαγές µε αυτό τον τρόπο. 

Πιστεύουµε πως για οποιαδήποτε αλλαγή στο πρόγραµµα του
γενικού λυκείου, καθώς και στη διαδικασία εισαγωγής στην τρι-
τοβάθµια εκπαίδευση, πρέπει να ακολουθηθεί µια πιο σοβαρή
διαδικασία. Πρέπει να προηγηθεί ο απαραίτητος παιδαγωγικός
και επιστηµονικός διάλογος µε τους επιστηµονικούς φορείς και
µε το Ινστιτούτο Εκπαιδευτικής Πολιτικής και οι όποιες αλλαγές
προστεθούν θα πρέπει να κατατεθούν µε ένα ξεχωριστό νοµο-
σχέδιο.

Αυτές οι αλλαγές που ενσωµατώνει η τροπολογία µπορεί να
φαίνονται µικρές, αλλά είναι –το λιγότερο- λάθος να µην έχει
υπολογιστεί πρώτα κατά πόσο αυτές οι αλλαγές έχουν βαριές
συνέπειες στην εκπαίδευση των µαθητών στις αποµακρυσµένες
σχολικές µονάδες, όπου θα είναι αδύνατη η λειτουργία όλων των
πεδίων, υποβάλλοντας σε νέα έξοδα τις οικογένειες, που ασφυ-
κτιούν υπό το βάρος της οικονοµικής κρίσης. Γι’ αυτό τον λόγο
την καταψηφίζουµε. 

Η τροπολογία µε αριθµό 2033/289 ρυθµίζει θέµατα διαδικαστι-
κού χαρακτήρα, πέραν των διατάξεων που αφορούν την εφαρ-
µογή του θεσµού της µαθητείας, στις οποίες θα ήθελα να σταθώ. 

Με την τροπολογία αυτή, η λεγόµενη τάξη µαθητείας δεν ανή-
κει πλέον στο τυπικό εκπαιδευτικό σύστηµα, δηλαδή στο σύ-
στηµα πρωτοβάθµιας, δευτεροβάθµιας και τριτοβάθµιας εκπαί-
δευσης. Χαρακτηρίζεται ως µεταδευτεροβάθµια, δηλαδή θα
προετοιµάζει τους ενδιαφερόµενους για εισαγωγή στην τριτο-
βάθµια εκπαίδευση ή για άµεση είσοδο στην αγορά εργασίας,
χωρίς όµως να οδηγεί σε τίτλο σπουδών τριτοβάθµιας εκπαίδευ-
σης. 

Βλέπουµε να ορίζεται ο θεσµός της µαθητείας ως ένα ευκαι-
ριακό µέσο µείωσης της ανεργίας, χωρίς όµως να εξασφαλίζει
αξιοπρεπές επίπεδο σπουδών στους ενδιαφερόµενους σπουδα-
στές. 

Είναι χαρακτηριστικό, επίσης, ότι µε άλλη διάταξη προστίθεται
η τράπεζα θεµάτων και στην τάξη µαθητείας. Όλοι γνωρίζουν τις
θλιβερές συνέπειες από την εφαρµογή της τράπεζας θεµάτων
στη γενική εκπαίδευση, οπότε µόνο άτυχη θα µπορούσε να χα-
ρακτηριστεί η ένταξη στην τάξη µαθητείας. Και φυσικά, την κα-
ταψηφίζουµε. 

Η τροπολογία υπ’ αριθµ. 1998/258 ρυθµίζει τυπικά θέµατα σε
σχέση µε την Εκκλησία της Κρήτης. Είναι απορίας άξιο γιατί έρ-
χεται µία τέτοια τροπολογία τώρα, από τη στιγµή που πριν από
λίγες εβδοµάδες ψηφίστηκε το περιβόητο νοµοσχέδιο για τις
θρησκευτικές κοινότητες, στο οποίο γινόταν εκτεταµένη ανα-
φορά σε ζητήµατα που αφορούν την Εκκλησία της Κρήτης. Δεν
προκύπτει από πουθενά η αναγκαιότητα των αλλαγών που προ-
τείνονται και η ίδια η τροπολογία είναι λακωνική στη διατύπωση.
Πιστεύουµε ότι τέτοιες αλλαγές δεν µπορούν να γίνονται στο

πόδι, µε τροπολογία σε άσχετο νοµοσχέδιο. Να τεθούν οι αλλα-
γές αυτές σε διαβούλευση, να έρθει ως ξεχωριστό νοµοσχέδιο
και να δούµε στην ουσία εάν χρειάζονται οι όποιες αλλαγές στο
πλαίσιο που διέπει τη λειτουργία και το νοµικό καθεστώς της Εκ-
κλησίας της Κρήτης. Θα ψηφίσουµε «παρών» στη συγκεκριµένη
τροπολογία.

Η τροπολογία υπ’ αριθµ. 2034/290 εµπεριέχει πολλές άσχετες
µεταξύ τους διατάξεις και ρυθµίσεις. Εγώ, όµως, θα σταθώ στη
ρύθµιση του άρθρου 2 της τροπολογίας, µε το οποίο αναγνωρί-
ζονται επαγγελµατικά δικαιώµατα ΑΕΙ στους αποφοίτους των
κολλεγίων. 

Για εµάς κάτι τέτοιο είναι απαράδεκτο, αφού η Κυβέρνηση µε
επιχείρηµα την ισότιµη διαδικασία αναγνώρισης των πτυχίων που
απονέµονται σε όλο το φάσµα της µεταλυκειακής εκπαίδευσης,
έρχεται να αναβαθµίσει τα γνωστά κολλέγια και να τα κάνει ισό-
τιµα µε τα δηµόσια ΑΕΙ. Έχουµε επί της ουσίας την παραβίαση
του άρθρου 16 του Συντάγµατος και την έµµεση εγκαθίδρυση
της ιδιωτικής ανώτατης εκπαίδευσης, κάτι που είναι σκανδαλώ-
δες. 

Αυτό σε πρακτικό επίπεδο σηµαίνει ότι όλα τα ιδιωτικά κολλέ-
για στη χώρα µας θα παρέχουν στους σπουδαστές τους πτυχία,
όχι απλά µε πλήρως αναγνωρισµένα επαγγελµατικά δικαιώµατα,
αλλά και ισότιµα µε αυτά που χορηγούν τα ελληνικά πανεπιστή-
µια. Παραβλέποντας τα υπόλοιπα άρθρα της εν λόγω τροπολο-
γίας, µπροστά στη µεγάλη σηµασία αυτής της ρύθµισης κατα-
ψηφίζουµε στο σύνολο την τροπολογία αυτή. 

Η τροπολογία υπ’ αριθµ. 2028/284 αποτελεί προϊόν συρραφής
διατάξεων άσχετων µεταξύ τους, σηµαντικών και λιγότερων ση-
µαντικών. Περιέχει κάποιες διατάξεις που είναι θετικές, όπως
αυτή που αλλάζει το άρθρο 656 του Αστικού Κώδικα, έτσι ώστε
οι οφειλόµενοι µισθοί σε υπερηµερία εργοδότη να υπόκεινται
εφεξής σε ασφαλιστικές εισφορές. Επειδή η µορφή της τροπο-
λογίας δεν επιτρέπει την κατ’ άρθρον ψήφιση, θα δηλώσουµε
«παρών» και σε αυτή την τροπολογία.

Η τροπολογία υπ’ αριθµ. 2029/285 είναι θετική. Κατά την άπο-
ψή µας, θα πρέπει να περιλαµβανόταν σε ένα σχέδιο νόµου απο-
κλειστικά και µόνο για το Λιµενικό Σώµα. Σε κάθε περίπτωση, επι-
χειρεί να δώσει λύση στην ενδεχόµενη αποχώρηση από το Σώµα
Αξιωµατικών µέχρι τον βαθµό του πλοιάρχου, οι οποίοι συµπλη-
ρώνουν τριάντα πέντε χρόνια υπηρεσίας µέχρι τις 31-12-2014,
εφόσον οι ίδιοι το επιθυµούν. 

Ρυθµίζει, επίσης, θέµατα έκτακτων µεταθέσεων, προκειµένου
να ενισχυθεί η οργανική δύναµη οριζόµενων λιµενικών αρχών,
κάτω από ορισµένες προϋποθέσεις. Θεωρούµε ότι λύνει πρα-
κτικά ζητήµατα, εφόσον λαµβάνονται υπόψη και οι ιδιαιτερότητες
του Λιµενικού Σώµατος, αλλά και οι ανάγκες των στελεχών του.
Από τη στιγµή που το περιεχόµενο αποτέλεσε και αίτηµα των
ίδιων των στελεχών του Λιµενικού Σώµατος, φυσικά και θα τη
στηρίξουµε. 

Σε σχέση τώρα µε την τροπολογία υπ’ αριθµ. 2032/288 θέλω
να πω ότι σαφώς όσοι ασκούν το λειτούργηµα του εκπαιδευτικού
πρέπει να είναι υποδειγµατικοί σε όλα, δεδοµένου ότι πρόκειται
για εκείνους που εκπαιδεύουν και πλάθουν τις προσωπικότητες
των Ελλήνων. Σίγουρα πρέπει να υφίστανται πειθαρχικές και δι-
οικητικές κυρώσεις -πέρα από τις ποινικές, που θα πρέπει να
είναι αυστηρότατες- όσοι εκπαιδευτικοί εµπλέκονται σε εγκλή-
µατα σχετικά µε τη γενετήσια ελευθερία και την οικονοµική εκ-
µετάλλευση της γενετήσιας ελευθερίας. Είναι κάτι που βρίσκει
σύµφωνη τη συντριπτική πλειοψηφία των Ελλήνων πολιτών και
φυσικά, βρίσκει και εµάς απόλυτα σύµφωνους. Γιατί ξέρουµε
πάρα πολύ καλά τι συµβαίνει σχετικά µε τις κυρώσεις των εκπαι-
δευτικών, όταν κάποιες υποθέσεις πειθαρχικών παραπτωµάτων
φθάνουν στα υπηρεσιακά και πειθαρχικά συµβούλια, όπου ακόµα
και εκεί εµπλέκονται τα κόµµατα. 

Όµως, θα πρέπει να ληφθούν υπ’ όψιν δύο παράµετροι: Πρώ-
τον, να µην φθάσουµε σε καταστρατήγηση του τεκµηρίου της
αθωότητας, όπως στην περίπτωση της Χρυσής Αυγής, δεδοµέ-
νου του ότι µπορεί, µε την άσκηση και µόνο της ποινικής δίωξης
για τα συγκεκριµένα εγκλήµατα, να σπιλωθούν πρόσωπα και κα-
ταστάσεις. Δεν αποκλείεται η περίπτωση, δηλαδή, εκπαιδευτικοί
που για τον α’ ή β’ λόγο δεν είναι αρεστοί, να βρεθούν κατηγο-
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ρούµενοι για κάτι το οποίο δεν έχουν κάνει. Άρα, θα πρέπει να
υπάρξει ένας συγκεκριµένος χειρισµός όσον αφορά τον εκπαι-
δευτικό, ο οποίος δεν έχει κριθεί ακόµη από τη δικαιοσύνη. 

Δεύτερον, επειδή κάποτε έπρεπε να υπάρξει αµετάκλητη από-
φαση για τη λήψη των πειθαρχικών µέτρων, ενώ τώρα αρκεί και
µόνο η άσκηση ποινικής δίωξης, καλό θα είναι η διαδικασία της
εκδίκασης µίας τόσο σοβαρής υπόθεσης να γίνεται, όχι µόνο µε
περισσή υπευθυνότητα, αλλά και µε ταχύτητα, ώστε να κριθεί
ποινικά ο εκπαιδευτικός και να µην υπάρχουν χρονοτριβές. Εφό-
σον κριθεί ένοχος σε όλους τους βαθµούς, εννοείται να εκπίπτει
αυτοδικαίως από τη θέση του και φυσικά θα στηρίξουµε την τρο-
πολογία αυτή. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ας προχωρήσουµε τώρα στην τροπολογία µε αριθµό 2040 που
αφορά την περιβόητη ΝΕΡΙΤ. Η τροπολογία αυτή αποτελεί µία
ακόµα σελίδα στο σκάνδαλο που έχει τον τίτλο: κλείσιµο ΕΡΤ και
λειτουργία ΝΕΡΙΤ. Άλλα 33 εκατοµµύρια ευρώ σπατάλη από τον
κόπο και τον ιδρώτα των Ελληνίδων και Ελλήνων.

Η ΝΕΡΙΤ είναι µία από τις µεγαλύτερες αποτυχίες αυτής της
Κυβέρνησης. Είναι φοβικό και πλήρως ελεγχόµενο από το Μαξί-
µου τηλεοπτικό σχήµα, που αποκλείει την τρίτη πολιτική δύναµη
της χώρας, τη Χρυσή Αυγή. Εκατοντάδες χιλιάδες υποστηρικτές
της Χρυσής Αυγής πληρώνουν για τη ΝΕΡΙΤ υποχρεωτικά, για να
βλέπουν να συκοφαντείται ένα κίνηµα, το οποίο στηρίζουν και
ψηφίζουν. Φυσικά την καταψηφίζουµε. 

Τελευταία θα σχολιάσω την τροπολογία µε αριθµό 2046 του
Υπουργείου Δικαιοσύνης. Αφορµή της τροπολογίας είναι το συµ-
βάν στο Μικρολίµανο, όπου ένας αλλοδαπός έκανε την περιοχή
πραγµατικά «Άγρια Δύση» ανοίγοντας πυρ µε πολεµικό όπλο,
τραυµατίζοντας δεκάδες άτοµα. Ελπίζουµε, αυτό το δίποδο κτή-
νος σύντοµα να συλληφθεί και να πληρώσει. Αφού για µέρες ψά-
χναµε αν µπορούν να δηµοσιευθούν τα στοιχεία και το πρόσωπο
του εν λόγω εγκληµατία Αλβανού, έρχεται µία διάταξη σε αυτήν
την τροπολογία για να δώσει µία πιο µόνιµη λύση. Όµως, περιέ-
χει και διάταξη που ο Υπουργός Δικαιοσύνης τροποποιεί διατά-
ξεις του Κώδικα Οργανισµού Δικαστηρίων και Κατάστασης
Δικαστικών Λειτουργιών. Έχουµε ακόµα µία παρέµβαση του κ.
Αθανασίου στη δικαιοσύνη, αυτήν τη φορά τουλάχιστον θεσµική.
Ευτυχώς έχουν αρχίσει να αντιδρούν οι έντιµοι Έλληνες δικα-
στές και πιστεύω πως θα αντιδράσουν και σε αυτό. 

Θα ήθελα να κάνω ένα τελευταίο σχόλιο. Δυστυχώς, εµείς οι
Έλληνες, οι Αρχαίοι Έλληνες, ο ελληνικός λαός και τα «φωτεινά
µυαλά» που ανέφερα και χθες, ήµασταν εµείς που δηµιουργή-
σαµε τις επιστήµες, όπως η φυσική, τα µαθηµατικά. Οι απόγονοι
αυτών που σήµερα θέλουν να µας αρπάξουν την περιουσία, την
εποχή εκείνη ήταν ακόµα στα δέντρα. Δεν ξέρω αν αυτό ακού-
γεται σε κάποιους ρατσιστικό, όµως έτσι είναι. Κορυφαίοι επι-
στήµονες που στελεχώνουν το Λαϊκό Σύνδεσµο-Χρυσή Αυγή,
αλλά κι εµείς που φοιτήσαµε σε ανώτερα και ανώτατα ιδρύµατα
της χώρας και φυσικά, στο µεγάλο σχολείο της ζωής, έχουµε
συντάξει ένα πλήρες εθνικό σχέδιο που αφορά στην παιδεία, τη
λύση στα προβλήµατα που βαρύνουν τους µαθητές, τους φοιτη-
τές, το επιστηµονικό προσωπικό, τους εργαζόµενους και τους
γονείς.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Εµείς ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει η ειδική αγορήτρια της Δηµοκρατικής Αριστε-

ράς, κ. Ρεπούση για οκτώ λεπτά.
ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να ξεκινήσω µε ένα σχόλιο. Δεν γνωρίζουµε ακόµα

ποιες τροπολογίες Βουλευτών έχει κάνει αποδεκτές ο Υπουργός.
Μας υποσχέθηκε στη χθεσινή συνεδρίαση ότι η σηµερινή συνε-
δρίαση θα ξεκινήσει µε αυτό.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Έρχεται σε λίγο.
ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ: Ναι, αλλά δεν είναι δυνατόν να µιλάµε οι

εισηγητές των κοµµάτων και να µην γνωρίζουµε ποιες τροπολο-
γίες έχει δεχθεί το Υπουργείο και ποιες όχι.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Έχετε δίκιο.
ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ: Δεν ξέρω, το Προεδρείο πρέπει να το προ-

βλέψει. Πώς θα τοποθετηθούµε σε όλες αυτές τις τροπολογίες,

οι οποίες είναι περίπου σαράντα; Άρα, θα πρέπει να προβλέψετε
στη διαδικασία κάτι, για να µπορέσουµε να σχολιάσουµε και να
τοποθετηθούµε για τις τροπολογίες που κάνει αποδεκτές ο
Υπουργός.

Θα προχωρήσω στο σχέδιο νόµου για την έρευνα και θα ανα-
φερθώ και σε κάποιες από τις τροπολογίες που είναι υπουργικές
και έχει καταθέσει ο Υπουργός. Επί της αρχής είπαµε ότι κατά
την άποψή µας το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Παιδείας δεν
αποτελεί θεσµική βελτίωση της υφιστάµενης κατάστασης, αλλά
αποσυναρµολογεί τον καταστατικό χάρτη και την ακαδηµαϊκό-
τητα του σύγχρονου ερευνητικού συστήµατος της χώρας. Γι’
αυτόν τον λόγο εµείς καταψηφίζουµε επί της αρχής το σχέδιο
νόµου.

Κατά την άποψή µας, η χώρα έχει ανάγκη από στοχευµένες
παρεµβάσεις, οι οποίες επιλύουν συγκεκριµένα προβλήµατα και
δηµιουργούν ευνοϊκό έδαφος για την ανάπτυξη της αριστείας,
την ενίσχυση της αλληλεπίδρασης των ερευνητικών κέντρων µε
τα πανεπιστήµια και την ενίσχυση της καινοτοµικής επιχειρηµα-
τικότητας. Το σχέδιο νόµου, εάν και εισάγει ορισµένες θετικές
ρυθµίσεις, για παράδειγµα το εικοσάωρο λαµβάνοντας υπόψη
τη φύση της ερευνητικής εργασίας, δεν κινείται συνολικά προς
αυτήν την κατεύθυνση, αλλά κατατίθεται µε τη φιλοδοξία µιας
συνολικής επαναθεµελίωσης του ερευνητικού συστήµατος,
χωρίς να έχει τα δοµικά στοιχεία µιας µεταρρύθµισης, η οποία
βλέπει προς το µέλλον. Τουναντίον, διαθέτει πάρα πολλά χαρα-
κτηριστικά αρνητικά µιας αντιµεταρρύθµισης. 

Είπαµε και χθες στην οµιλία µας ότι δεν επιλύει, κοιτάζοντας
προς το µέλλον, τα ζητήµατα της αναδιοργάνωσης του ερευνη-
τικού ιστού µε ενιαία εποπτεία της ενοποίησης του χώρου τριτο-
βάθµιας εκπαίδευσης και έρευνας κ.λπ.. 

Η προηγούµενη προσπάθεια της Νέας Δηµοκρατίας να επιχει-
ρήσει µια αντίστοιχη συνολική θεσµική αναδιοργάνωση του ερευ-
νητικού συστήµατος, όπως αυτή που κωδικοποιείται µε το ν.
3653/2008 έµεινε στα χαρτιά ως ο νόµος ο οποίος ουδέποτε
εφαρµόστηκε. Και αυτό γιατί η δυναµική του σηµερινού ελληνι-
κού ερευνητικού συστήµατος ως τµήµα του υπό διαµόρφωση
ενιαίου ευρωπαϊκού ερευνητικού χώρου µπορεί να ενισχυθεί
µόνο µε προωθητικές βελτιώσεις του ν. 1514/1984 και όχι µέσα
από τη κατεδάφισή του. 

Όπως καταδεικνύεται και µε την επιστολή της Ένωσης Ελλή-
νων Ερευνητών, η Νέα Δηµοκρατία δεν φαίνεται να αποδέχεται
ότι η έρευνα είναι κοινωνικό αγαθό για το οποίο την κύρια ευθύνη
ανάπτυξης και προαγωγής έχει η πολιτεία. 

Περνάµε σε συγκεκριµένες παρατηρήσεις στα άρθρα. Κάποια
από αυτά προλάβαµε και τα είπαµε στην αντίστοιχη Επιτροπή
Μορφωτικών Υποθέσεων. Σας είπαµε, κύριε Γενικέ, ότι στο
άρθρο 2 παράγραφος 25 είναι προβληµατικός ο ορισµός του δη-
µόσιου ερευνητικού συστήµατος, διότι αφαιρεί κάθε έννοια εξυ-
πηρέτησης του δηµόσιου συµφέροντος. 

Όπως γνωρίζουµε, το ερευνητικό σύστηµα της χώρας ανα-
πτύσσεται µε την διφυή µορφή των νοµικών προσώπων δηµοσίου
δικαίου και νοµικών προσώπων ιδιωτικού δικαίου. Θα πρέπει,
όµως και στα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου και στα νοµικά
πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου να ορίζεται σαφώς η έννοια της εξυ-
πηρέτησης του δηµοσίου συµφέροντος. 

Επίσης, ο νοµοθέτης δεν φαίνεται να αποδέχεται την άποψη
ότι ο πρωταρχικός ρόλος των δηµόσιων ερευνητικών κέντρων
είναι η προαγωγή της έρευνας και της παραγωγής νέας γνώσης
και όχι οι εµπορικές δραστηριότητες, όπως αυτές περιγράφονται
στο κείµενο µε το άρθρο 1 παράγραφος 1ζ. 

Ξαναλέµε ότι είναι άλλο πράγµα η παροχή υπηρεσιών σε τε-
χνολογικά ζητήµατα προωθηµένης τεχνογνωσίας, τα οποία δεν
διαθέτει ο ιδιωτικός τοµέας και είναι άλλο πράγµα η µετατροπή
των δηµόσιων ερευνητικών κέντρων σε φορείς εµπορικών δρα-
στηριοτήτων, συναγωνιστικών ή ανταγωνιστικών του ιδιωτικού
τοµέα. Είπαµε και χθες ότι εµείς πιστεύουµε στις συµπράξεις
αµοιβαίου συµφέροντος, στο συµπληρωµατικό ρόλο του δηµό-
σιου και ιδιωτικού τοµέα και όχι στην αναπλήρωση του δηµόσιου
από τον ιδιωτικό και τούµπαλιν. 

Αλλάξατε –και σωστά- τα ζητήµατα που αφορούν τη σύσταση,
τροποποίηση, κατάργηση ερευνητικών οργανισµών. Τα περά-
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σατε στην ευθύνη του Υπουργού. Έχετε διορθώσει και το συγ-
κεκριµένο άρθρο. Έχουν γίνει πολλές διορθώσεις και προσπα-
θούµε να τις παρακολουθήσουµε. 

Επειδή θέλουµε να λέµε και τα θετικά, θεωρούµε ότι οι επιστη-
µονικοί σύνδεσµοι των Υπουργείων και τα περιφερειακά επιστη-
µονικά συµβούλια είναι θετικές ρυθµίσεις του σχεδίου. 

Με το άρθρο 11 παράγραφος 1 υποβαθµίζεται ο ρόλος του
Επιστηµονικού Συµβουλίου Έρευνας από συµβουλευτικό όργανο
της πολιτείας που ήταν, σε συµβουλευτικό όργανο της Γενικής
Γραµµατείας Έρευνας και Τεχνολογίας, της ΓΓΕΤ. 

Άλλαξε σήµερα το πρωί αυτό. 
Λοιπόν, ορθά το σχέδιο νόµου -άρθρο 15 παράγραφος 1- προ-

βλέπει τη συµµετοχή των συνεργαζόµενων καθηγητών ΑΕΙ στην
εσωτερική δηµοκρατική ζωή των ερευνητικών κέντρων. Πρέπει
να υπάρξει συµµετρία και να καθιερωθεί αντίστοιχη συµµετοχή
των επισκεπτών ερευνητών στην εσωτερική ζωή των ΑΕΙ.

Εµείς, ως Δηµοκρατική Αριστερά, είµαστε σταθερά υπέρ της
ενοποίησης των δύο χώρων -τριτοβάθµιας εκπαίδευσης και έρευ-
νας- και δεν θέλουµε τη διαιώνιση των ασυµµετριών που υπάρ-
χουν ανάµεσα στον ένα χώρο και στον άλλο. Θα πρέπει οι δύο
αυτοί χώροι να επικοινωνούν µε αντίστοιχα δικαιώµατα. Αυτή
είναι η µία ασυµµετρία που παρουσιάζεται στο νόµο. Η άλλη,
αφορά το θέµα της επιλογής του διευθυντή του ινστιτούτου. 

Δεν είναι δυνατόν, κύριε Γενικέ και κύριοι Υπουργοί, οι ερευ-
νητές οι οποίοι στην πραγµατικότητα υφίστανται τις συνέπειες
της επιλογής του διευθυντή του ινστιτούτου να µην έχουν λόγο
για την επιλογή αυτή. Σας παρακαλούµε πάρα πολύ να το δείτε
αυτό. 

Επίσης, η θητεία των διευθυντών των ερευνητικών κέντρων και
ινστιτούτων πρέπει είναι καθορισµένη χρονικά και να µην παρα-
τείνεται επ’ αόριστον. Βάλατε το διάστηµα των έξι µηνών και
αυτό είναι θετικό. Μπορείτε να το κάνετε όµως και τρεις µήνες,
ώστε να µην έχουµε αυτές τις παρατάσεις, οι οποίες είναι και
χωρίς αιτιολόγηση.

Αλλάξατε το ζήτηµα των ερευνητών και του εργασιακού καθε-
στώτος, των εργασιακών σχέσεων των εργαζοµένων στα ερευ-
νητικά κέντρα και αυτό είναι θετικό. Σας είπαµε ότι συµφωνούµε
µε τη ρύθµιση των είκοσι ωρών την εβδοµάδα, γιατί στην ουσία
λαµβάνει υπόψη το χαρακτήρα της ερευνητικής δραστηριότη-
τας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα άλλα δύο λεπτά. 
Προβληµατική είναι η παράγραφος 3 του άρθρου 18, η οποία

ορίζει τα προσόντα των ειδικών λειτουργικών επιστηµόνων. Η φι-
λοσοφία του ν. 1514/1985 αφορούσε την πρόσληψη υψηλής ει-
δίκευσης τεχνικών και µηχανικών για την υποστήριξη των εργα-
στηρίων. Το σχέδιο ορίζει αυτούς τους ειδικούς λειτουργικούς
επιστήµονες µε αντιστοιχία –κατ’ ουσίαν- προσόντα µε αυτά των
ερευνητών, δηµιουργώντας συγχύσεις. Ίσως µια καλή λύση θα
ήταν η διατήρηση των χαρακτηριστικών, έτσι όπως αυτά έχουν
οριστεί στο ν. 1514/1985. 

Το είπαµε και χθες, όπως το είπαµε και στην Επιτροπή Μορ-
φωτικών Υποθέσεων, ότι κατά την άποψή µας, κατά την άποψη
δηλαδή της Δηµοκρατικής Αριστεράς, είναι προβληµατικό το
άρθρο 20 παράγραφος 1, που αφορά το ρόλο του δηµόσιου
ερευνητικού οργανισµού. Η απευθείας εµπορική αξιοποίηση των
έργων διανοητικής ιδιοκτησίας, όπως ορίζεται στο άρθρο 21 πα-
ράγραφος 1α, δεν µπορεί να αποτελεί σκοπό των ερευνητικών
κέντρων. Ο ρόλος τους είναι η διάχυση της γνώσης διαµέσου
της ενίσχυσης νέων ερευνητών, ώστε να αναπτύξουν καινοτόµες
επιχειρήσεις και να αξιοποιήσουν τα ερευνητικά αποτελέσµατα.
Οι δηµόσιοι, πάλι, από µόνοι τους λειτουργοί, οι ερευνητές που
υπηρετούν το δηµόσιο ερευνητικό σύστηµα, δεν µπορούν να
είναι και να αντιµετωπίζονται ως επιχειρηµατίες. 

Θα ήθελα στο ένα λεπτό που µου µένει να αναφερθώ στις τρο-
πολογίες. Θα αναφερθώ σε πέντε από αυτές, γιατί είναι πάρα
πολλές. Ελπίζουµε στη δευτερολογία µας να έχουµε τον απαραί-
τητο χρόνο.

Λέτε «Χηµεία ή Πληροφορική». Κύριοι Υπουργοί, πέρυσι η
Βουλή αφιέρωσε µεγάλο µέρος του χρόνου που αφορούσε το

νέο λύκειο στο να συζητήσει το πρόβληµα αυτό. Κι έρχεστε τώρα
εσείς µετά από ένα χρόνο, όταν δεν έχει καν λειτουργήσει το σύ-
στηµα και χωρίς επαρκή αιτιολογία, κι αλλάζετε πάλι τα εξετα-
ζόµενα µαθήµατα -κατά την άποψή µας- υποκύπτοντας σε πιέ-
σεις των διαφόρων lobby γύρω από την εκπαίδευση, χωρίς να
έχετε εξηγήσει γιατί κάνετε αυτήν την επαναφορά.

Κατά την άποψή µας, η Χηµεία είναι βασική επιστήµη που δι-
δάσκεται και πρέπει να συνεχίσει να διδάσκεται στο λύκειο και
πρέπει να αποτελεί εξεταζόµενο πανελλαδικά µάθηµα για την ει-
σαγωγή στη τριτοβάθµια εκπαίδευση.

Η πληροφορική είναι, επίσης, επιστήµη. Ωστόσο, όλες οι έρευ-
νες δείχνουν ότι η αξιοποίηση της πληροφορικής στη δευτερο-
βάθµια εκπαίδευση έρχεται µέσα από τις οριζόντιες χρήσεις,
όπως λέγονται, και όχι µέσα από την κάθετη χρήση, δηλαδή τη
µάθηση στην επιστήµη της πληροφορικής. Αυτό είναι αντικείµενο
της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης. 

Η πληροφορική, λοιπόν, πρέπει να είναι εξεταζόµενο µάθηµα
µόνο για τα Τµήµατα Πληροφορικής αν θέλετε. Αφήστε όλα τα
άλλα, ότι θα έρθει η ΑΔΙΠ να σας προτείνει κάθε χρόνο, χωρίς
να ξέρουν οι µαθητές και οι οικογένειές τους ποιο τελικά θα είναι
εξεταζόµενο µάθηµα ή όχι. Αφήστε την παλιά ρύθµιση, αν θέλετε
τη διορθώνετε βάζοντας την πληροφορική στα τµήµατα αποκλει-
στικά της Πληροφορικής και να δείτε πώς αυτό θα λειτουργήσει.

Σ’ ό,τι αφορά την εκπαίδευση της µειονότητας, η ρύθµιση που
φέρνετε είναι θετική. Tο είπαµε και στην Επιτροπή των Μορφω-
τικών Υποθέσεων. Θα πρέπει κάποια στιγµή να τελειώσει αυτό
το διπλό σύστηµα και να ενταχθεί αυτό που λέµε εκπαίδευση της
µειονότητας στο εκπαιδευτικό σύστηµα της χώρας. Προσέξτε,
όµως, τι κάνετε. Το κάνετε µε έναν τρόπο που διαιωνίζετε τις δια-
κρίσεις. Δηλαδή, για τους αποφοίτους των παιδαγωγικών τµηµά-
των που είναι µουσουλµανικής θρησκείας και γνωρίζουν την
τουρκική γλώσσα παράλληλα µε την ελληνική, γι’ αυτούς οι
οποίοι προορίζονται για το µειονοτικό τουρκόφωνο πρόγραµµα
των µειονοτικών σχολείων επιµηκύνετε τη διάρκεια των σπουδών
τους και δεν ορίζετε και το χρόνο. Για ποιο λόγο;

Δεν µπορούµε να έχουµε δύο µέτρα και σταθµά. Υπάρχουν
απόφοιτοι των παιδαγωγικών τµηµάτων τετραετούς φοίτησης
που προορίζονται για τα σχολεία της χώρας. Ωραία. Σε αυτούς
να εισαχθούν και οι µουσουλµάνοι φοιτητές. Γιατί αυτοί πρέπει
να κάνουν άλλα δύο χρόνια ή άλλον ένα χρόνο για να αποκτή-
σουν το δικαίωµα διορισµού τους στο τουρκόφωνο µειονοτικό
πρόγραµµα των µειονοτικών σχολείων;

Η πρόταση µας είναι η εξής. Ακούστε την. Κατ’ αρχάς, οι φοι-
τητές των παιδαγωγικών τµηµάτων θα πρέπει και αυτοί να έχουν
δικαίωµα διορισµού στα µειονοτικά σχολεία στο ελληνόγλωσσο
πρόγραµµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ολοκληρώστε, κυρία
συνάδελφε.

ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ: Γιατί να µπορούν να διορίζονται σε ένα ελ-
ληνικό δηµοτικό σχολείο και να µην µπορούν να διδάσκουν τα
παιδιά που αποφοιτούν από τα παιδαγωγικά τµήµατα στο ελλη-
νόγλωσσο πρόγραµµα των µειονοτικών σχολείων;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ολοκληρώστε, κυρία
Ρεπούση.

ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ: Φτιάξτε ενιαίες ρυθµίσεις για τους αποφοί-
τους των παιδαγωγικών τµηµάτων και αν θέλετε να περιφρουρή-
σετε το τουρκόφωνο µειονοτικό πρόγραµµα των µειονοτικών
σχολείων, στους πολίτες που έχουν µουσουλµανική θρησκεία,
βάλτε τον όρο της γνώσης της τουρκικής γλώσσας. Δεν µπορεί,
όµως, οι άνθρωποι αυτοί να εκπαιδεύονται για άλλα δύο χρόνια.
Για ποιο λόγο; Τι να µάθουν που δεν το έµαθαν…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κυρία Ρεπούση, σας
παρακαλώ.

ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ: Λοιπόν, η πιστοποίηση της γλωσσοµάθειας
που επιχειρείται είναι, επίσης, προβληµατική. Δεν µπορείτε να
έχετε σε οµηρία όλους τους ιδιωτικούς οργανισµούς που δίνουν
πιστοποίηση γλωσσοµάθειας και να εισάγετε νέα κριτήρια.
Φτιάξτε τα κριτήρια. Αυτή είναι πιστοποιηµένη και από διεθνείς
οργανισµούς. Γιατί κάθε φορά τους βάζετε σε αυτήν την ταλαι-
πωρία;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ευχαριστούµε.
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ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ: Σε ό,τι αφορά τους ιδιωτικούς εκπαιδευτι-
κούς και τελειώνω…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κυρία Ρεπούση, σας
παρακαλώ πολύ. Κοιτάξτε λίγο το ρολόι. Στα δεκαπέντε λεπτά
πήγε ο χρόνος σας.

ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ: Έχετε απόλυτο δίκιο. Ζητώ συγγνώµη. 
Ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Τον λόγο έχει η συ-

νάδελφος, ειδική αγορήτρια του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας, κ. Διαµάντω Μανωλάκου, για οκτώ λεπτά µε τη γνωστή
ανοχή.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Μέσα και από τα άρθρα υλοποιεί-
ται η προσαρµογή και εναρµόνιση του ερευνητικού ιστού της
χώρας και της ερευνητικής πολιτικής στο ευρωενωσιακό πρό-
γραµµα µαµούθ «Horizon 2020» ενισχύοντας την εµπορευµατο-
ποίηση, προσαρµόζοντας και τις εργασιακές σχέσεις των
ερευνητών, παρά τις τροπολογίες, δηλαδή, τσάκισµα των εργα-
ζοµένων και σε αυτόν τον τοµέα και βέβαια, δεν ξεχνάτε την ενί-
σχυση των ερευνητικών προγραµµάτων του ΝΑΤΟ.

Ήδη, θα έλεγα ότι οι τροπολογίες που φέρατε είναι χάρη στον
αγώνα των ερευνητών µε τις µαζικές κινητοποιήσεις τους. Έφε-
ραν κάποιο αποτέλεσµα να προστατέψουν τουλάχιστον τη δου-
λειά τους όπως είναι σήµερα, να µην βρεθούν στο δρόµο.

Γι’ αυτό κανένας αγώνας δεν πάει χαµένος. Όµως να επαγρυ-
πνούν γιατί η εµπορευµατοποίηση της έρευνας διαπερνά όλο το
νοµοσχέδιο και ήδη µεγάλος αριθµός ερευνητών είναι µε µπλο-
κάκι και αβέβαιες εργασιακές σχέσεις.

Ήδη από το πρώτο κεφάλαιο και το πρώτο άρθρο -για να µπω
στην κατ’ άρθρο συζήτηση- αναφέρεστε στην προσαρµογή στην
Ευρωπαϊκή Ένωση. Βεβαίως τα µονοπώλια εξυπηρετούνται. Δη-
λαδή, η έρευνα και η ανάπτυξη, που σχετίζονται βέβαια µεταξύ
τους, δεν είναι ταξικά ουδέτερες. Είναι δέσµιες των καπιταλιστι-
κών σχέσεων παραγωγής. Γι’ αυτό διαµορφώνετε και το ρόλο
του επενδυτή και τον οδηγείτε να έχει σαν επίκεντρο, όχι το επι-
στηµονικό έργο, αλλά την επιχειρηµατική λειτουργία. Με αυτό
συνδέετε την εργασιακή ύπαρξη. 

Στα άρθρα 4 και 5 αποτυπώνονται βασικές αρχές της εθνικής
στρατηγικής ΕΤΑΚ και του σχεδίου δράσης αντίστοιχα. Δηλαδή,
συναρτάτε την έρευνα µε την ευρωενωσιακή πολιτική και την
αναπτυξιακή στρατηγική του κεφαλαίου. 

Στο δεύτερο κεφάλαιο µε τα άρθρα 6-21 αναδιοργανώνονται
οι σχετικές δοµές και υπηρεσίες του κράτους και καθορίζονται
αρµοδιότητές τους, µε σκοπό τη συµβολή τους στην ενίσχυση
της εµπορευµατοποίησης της έρευνας, την εξυπηρέτησή τους
µε πιο στενή σύνδεση µε την ανταγωνιστικότητα των επιχειρή-
σεων. Η ΓΓΕΤ αναλαµβάνει επιτελικό ρόλο και για την προώθηση
αυτής της στρατηγικής. 

Στο άρθρο 13 περιγράφετε το νέο πλαίσιο λειτουργίας των
ερευνητικών κέντρων περιλαµβάνοντας µια σειρά επικίνδυνων
διατάξεων. Μπορεί να αλλάξατε την παράγραφο 2, όµως διατη-
ρείτε την παράγραφο 4, όπου συγχωνεύονται, καταργούνται
ερευνητικά κέντρα, τροποποιείται ο σκοπός και η νοµική φύση
τους µε προεδρικά διατάγµατα. Ναι. Αρκεί ένα απλό προεδρικό
διάταγµα για την αλλαγή καθεστώτος των ερευνητικών κέντρων.
Είµαστε βέβαιοι ότι θα τα προωθήσετε άµεσα και γρήγορα. Γι’
αυτό λέµε ότι είναι αβέβαιο το µέλλον και των ερευνητών και πρέ-
πει να έχουν επαγρύπνηση. Είναι σαφές ότι ανοίγει ο δρόµος και
για ανατροπές σε εργασιακές σχέσεις όλων των εργαζοµένων
στα ερευνητικά κέντρα, όπως και για απολύσεις, µε ή χωρίς το
µανδύα της κινητικότητας. Ας υποστηρίζετε ότι το πήρατε πίσω.
Το πήρατε πίσω προσωρινά και χάρις στις πιέσεις. 

Στα άρθρα 14-17 υπάρχουν οι αλλαγές στο σύστηµα διοίκησης
των ερευνητικών κέντρων, ενισχύοντας τους όρους ως επιχειρη-
µατικής µονάδας, µε την προβλεπόµενη µυστικότητα των συνε-
δριάσεων των ΔΣ, που δήθεν αλλάξατε, αλλά διατηρείτε. Επι-
διώκετε, βεβαίως, µε αυτόν τον τρόπο να ανατραπούν αγωνιστι-
κές παρεµβάσεις των συλλογικών φορέων, ενσωµατώνοντας
ερευνητές και άλλους εργαζόµενους στη διαπάλη των επιχειρη-
µατικών οµίλων, που θα χειραγωγούν την έρευνα και τα αποτε-
λέσµατά της. 

Το άρθρο 18 περιγράφει την προώθηση ελαστικών σχέσεων
για την πλειοψηφία των εργαζοµένων που ήδη έχουν. Επιδιώκε-
ται να ενισχυθεί ο θεσµός των post doc, δηλαδή συµβασιούχων
νέων ερευνητών που είναι δέσµιοι της εργασιακής ανασφάλειας
και της απορροφητικότητας των πόρων των ερευνητικών προ-
γραµµάτων. 

Καταργείται η βαθµίδα του ερευνητή Δ’ κατ’ αντιστοιχία µε την
κατάργηση της βαθµίδας του λέκτορα στα ΑΕΙ. Οι ερευνητές Γ’
συνάπτουν σχέση ορισµένου χρόνου και η µετατροπή της σε αο-
ρίστου συναρτάται µε την αξιολόγησή τους. Προβλεπόταν µονι-
µότητα, για την οποία κάνατε τροποποιήσεις για τους υπάρ-
χοντες, χάρις στην πίεση που ασκήθηκε. Όµως η δουλειά τους,
η έρευνα, προσαρµόζεται συνολικά στις ανάγκες της αγοράς.
Στα ελάχιστα προσόντα που προβλέπονται για την πρόσληψη
ερευνητικού προσωπικού, σε περίοπτη θέση βρίσκεται η ικανό-
τητα να αναζητεί και να προσελκύει οικονοµικούς πόρους από
εξωτερικές πηγές.

Στο Γ’ κεφάλαιο και στα άρθρα 21 µέχρι 27 θεσπίζεται η δυνα-
τότητα για παντός είδους κίνητρα και διευκολύνσεις στα επιχει-
ρηµατικά συµφέροντα. Δεν διασφαλίζεται, όµως, η πλήρης
κάλυψη των αναγκών των ερευνητικών κέντρων ούτε η µισθοδο-
σία των εργαζοµένων ούτε τα λειτουργικά τους έξοδα. 

Επίσης, είναι απαράδεκτη η παράγραφος 7δ στο άρθρο 21
που δήθεν διορθώσατε. Όµως, παραµένει η ουσία του. Κάποιος
που δεν έχει αποκτήσει άδεια δικηγορίας, µπορεί να γίνει ο δι-
κηγόρος της πατέντας, κατά παρέκκλιση και καταπάτηση του θε-
σµικού πλαισίου. Έχουν ξεσηκωθεί οι δικηγορικοί σύλλογοι και
µε το δίκιο τους. Εµείς σας λέµε να το αποσύρετε εξ ολοκλήρου,
καθώς και τη διορθωτική που κάνατε, η οποία έχει την ίδια φιλο-
σοφία. Καταπατά στοιχειώδεις κανόνες. 

Στο Δ’ κεφάλαιο, στα άρθρα 28 µε 38, γίνεται λόγος για κρα-
τικές υποτροφίες, για µεταπτυχιακές σπουδές. Ο υποψήφιος δι-
δάκτορας πρέπει να αµείβεται για τα χρόνια που εργάζεται και
µάλιστα ικανοποιητικά, να είναι πλήρους απασχόλησης και να
ασφαλίζεται. Η πρόβλεψη δεν είναι αρκετή. Απέχει πολύ από την
πραγµατικότητα. Για παράδειγµα, οι υποτροφίες στο «ΔΗΜΟ-
ΚΡΙΤΟ» που τα προηγούµενα χρόνια είχε ένα σχετικά εκτεταµένο
πρόγραµµα υποτροφιών, έχουν παγώσει, ενώ και το ΙΚΥ έχει να
προκηρύξει µαζικές υποτροφίες εδώ και χρόνια. Ωστόσο, προ-
βλέπεται χρηµατοδότηση από τον κρατικό προϋπολογισµό ερευ-
νητικών φορέων, ακόµα και επιχειρήσεων µε τη µορφή βραβείων. 

Επίσης, γίνεται προσπάθεια συγκέντρωσης της κρίσιµης
µάζας, που µπορεί να συµβάλλει αποφασιστικά στην υλοποίηση
της προωθούµενης στρατηγικής µέσω ανάπτυξης, συνεργασιών
και συµπράξεων ερευνητικών κέντρων, πανεπιστηµίων και επιχει-
ρήσεων. 

Στο άρθρο 37 δηµιουργούνται γραφεία ενοικίασης ερευνητών
για τρία συν τρία χρόνια σε άλλους φορείς ή επιχειρήσεις που
αναλαµβάνουν και την κάλυψη της µισθοδοσίας τους.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ)

Κεφάλαιο Ε’, «Ελληνική Επιτροπή Ατοµικής Ενέργειας»: κατά
τη γνώµη µας θα έπρεπε να αποτελούσε ξεχωριστό νοµοσχέδιο.
Οι µεταβατικές διατάξεις, όχι µόνο δεν λύνουν κανένα πρόβληµα,
αλλά δηµιουργούν ακόµα µεγαλύτερα. 

Ας έρθω στις τροπολογίες: Θα ήθελα να πω ότι για τα οξυµένα
προβλήµατα που απορρέουν από αυτήν την πολιτική, έχουµε κα-
ταθέσει τέσσερις τροπολογίες για την αντιµετώπιση βασικών
προβληµάτων που βιώνουν οι εργαζόµενοι, για να ανακουφι-
στούν οι νέοι επιστήµονες που εργάζονται µε µπλοκάκι. Είναι
πάρα πολλοί αυτοί που βρίσκονται κάτω απ’ αυτό το απαράδεκτο
καθεστώς, κάτω από το βάρος των ασήκωτων εισφορών που
αναγκάζονται να πληρώσουν, ενώ το εισόδηµά τους είναι πολύ
χαµηλό. Επίσης, είναι ανάγκη να εξασφαλιστεί η µισθοδοσία των
εργαζοµένων στους ερευνητικούς φορείς, αλλά και η δυνατό-
τητα µετεγγραφής στον τόπο κατοικίας του γι’ αυτόν που έχει
µόνο τον ένα γονιό. Εµείς καλούµε τους συναδέλφους να τις ψη-
φίσουν. 

Θα µιλήσω για µερικές τροπολογίες. Θα ξεκινήσω από την
τροπολογία για τη ΝΕΡΙΤ. Είναι η τρίτη τροπολογία που έρχεται
για το κλείσιµο της ΕΡΤ. Αλήθεια, εµείς βάζουµε και ένα ερώ-
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τηµα. Για τις προηγούµενες δεν ήταν γνωστές οι υποχρεώσεις
που υπήρχαν; Τώρα έρχονται να τις διορθώσουν; Δεν θα την ψη-
φίσουµε και το λέµε καθαρά. 

Για το πειθαρχικό των εκπαιδευτικών. Είναι ένα συνολικό πρό-
βληµα το πειθαρχικό των υπαλλήλων και των εκπαιδευτικών και
δεν το θίγετε µε την τροπολογία. Όµως, ο κύριος Υπουργός είχε
υποσχεθεί ότι θα τη διορθώσει. Εµείς θα περιµένουµε µέχρι τε-
λευταία στιγµή. Γιατί; Διότι µέσα από αυτήν ποινικοποιεί, ακόµα
και τη διαφορετική πολιτική γνώµη. Ακόµα και µε µία απλή µή-
νυση για οποιοδήποτε λόγο τίθεται κανείς σε αργία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ολοκληρώστε, κυρία
συνάδελφε.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Το θέµα της παιδεραστίας είναι
ένα σοβαρό πρόβληµα και πρέπει να παρθούν µέτρα. Η τροπο-
λογία αυτή, όµως, είναι προβληµατική και πρέπει να τη διορθώ-
σετε. Εµείς θέλουµε να την ψηφίσουµε. Μη µας ωθείτε να πούµε
«παρών». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε πολύ.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Με συγχωρείτε, και οι άλλοι συνά-

δελφοι µίλησαν δώδεκα και δεκαπέντε λεπτά.  
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ολοκληρώστε µε δυο

κουβέντες. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Πολύ συνοπτικά, για την τροπολο-

γία υπ’ αριθµ. 2030, για τα εκπαιδευτικά προγράµµατα, ψηφί-
ζουµε «παρών» στα άρθρα 1,2,6, ψηφίζουµε «ναι» στο άρθρο 3
και «κατά» στο άρθρο 4. 

Καταψηφίζουµε την τροπολογία για το διεθνές πανεπιστήµιο
και την ιδιωτικοποίηση των κολλεγίων.

Τέλος, όσον αφορά το Λιµενικό Σώµα: Είναι γνωστά τα σοβαρά
προβλήµατα που έχει το προσωπικό του Λιµενικού Σώµατος, το
οποίο υπηρετεί στα νησιά και τις παραµεθόριες περιοχές και έρ-
χεται αντιµέτωπο µε εκατοντάδες µετανάστες, θύµατα πολέµων,
θύµατα της πολιτικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του ΝΑΤΟ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ολοκληρώστε, σας πα-
ρακαλώ. 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Είναι υπαρκτά τα προβλήµατα.
Δεν πρόκειται να λυθούν µε την παρούσα τροπολογία. Ψηφί-
ζουµε, όµως, «παρών», για µια ανακούφιση στους λιµενικούς, για
να τους δώσει τη δυνατότητα να ανταποκριθούν στα καθήκοντά
τους.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστώ πολύ. 
Αγαπητοί συνάδελφοι, θα ήθελα να πω το εξής: Είναι εγγε-

γραµµένοι σαράντα δύο συνάδελφοι. Αντιλαµβάνεστε ότι πρέπει
να µιλήσουν, αφού έχουν εγγραφεί. Θα ήθελα να είστε όλοι συ-
νεπείς στο χρόνιο σας από εδώ και στο εξής. 

Ο κ. Γιοβανόπουλος έχει τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΙΟΒΑΝΟΠΟΥΛΟΣ: Από εµένα θα ξεκινή-

σετε, κύριε Πρόεδρε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Από εσάς ξεκινάµε. Σας

βρήκαµε βολικό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΙΟΒΑΝΟΠΟΥΛΟΣ: Όλοι οι εισηγητές µίλη-

σαν δεκαπέντε λεπτά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Κακώς. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΙΟΒΑΝΟΠΟΥΛΟΣ: Κάκιστα. Όχι, όµως, να

κάνετε διάκριση στον τελευταίο εισηγητή. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Εντάξει. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΙΟΒΑΝΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, θα ξεκινήσω από µία υποχρέωση που έχω από

τη χθεσινή µου οµιλία, όπου τέθηκε σε αµφισβήτηση το αν όντως
η Σύνοδος των Πρυτάνεων ήταν οµόφωνα υπέρ του νοµοσχεδίου
το οποίο συζητάµε. Πράγµατι, στις 21-10-2014 ο κ. Βασίλειος Δι-
γαλάκης, Εκπρόσωπος της Συνόδου των Πρυτάνεων και Πρύτα-
νης του Πολυτεχνείου Κρήτης, είπε: «Κύριε Υπουργέ, κύριοι
Βουλευτές, θα ξεκινήσω λέγοντας ότι η Σύνοδος των Πρυτάνεων
είναι κατ’ αρχήν θετική µε την κατάθεση του νοµοσχεδίου, κάτω
από κάποιες προϋποθέσεις».    

Το καταθέτω για τα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Γιοβανόπου-

λος  καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο Αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ε, µπράβο! Χαιρετίσµατα! Με προϋποθέ-
σεις. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΙΟΒΑΝΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Φωτίου, αυτό
έχει ηµεροµηνία 21-10-2014.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Καµµία σχέση δεν έχει το νο-
µοσχέδιο αυτό µε αυτό που έλεγαν οι πρυτάνεις.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΙΟΒΑΝΟΠΟΥΛΟΣ: Θα παρακαλούσα να
µην µε διακόπτουν, κύριε Πρόεδρε. 

Έλεγα και χθες για το φόβο όπως τον ανέλυσαν ο Πλάτωνας,
ο Αριστοτέλης, µέχρι οι Ινδοί νεοφιλόσοφοι, όπως ο Κρισνα-
µούρτι. Μεταξύ των φόβων, είναι και ο φόβος να εκπληρωθούν
οι ευχές σου, το να γίνεις εξουσία. Μπορεί να το φοβάσαι κάποια
στιγµή. 

Θα µπω κατευθείαν στις τροπολογίες και κυρίως σε εκείνες τις
οποίες έχω προσυπογράψει. 

Με ενδιαφέρει η τροπολογία υπ’ αριθµ. 1982 –και θέλω να τη
δείτε- του Υπουργείου Εργασίας. Η συγκεκριµένη πρόταση έχει
να κάνει µε το γεγονός ότι για τους ανθρώπους άνω των πενήντα
πέντε ετών, που συνέβη να είναι ταυτόχρονα σε δύο ασφαλιστικά
ταµεία, θα πρέπει να υπολογιστεί ο µήνας τους, όχι σε είκοσι
πέντε, αλλά σε τριάντα µία ηµέρες. Πάντως, πρέπει να δώσουµε
λύσεις και προτάσεις. Αυτή είναι µια λύση και µια πρόταση για
να ανακουφίσουµε ανθρώπους, που σήµερα είναι σε απόγνωση.
Για να µπορέσουν, λοιπόν, να θεµελιώσουν συνταξιοδοτικό δι-
καίωµα µέσα στο 2012, µε αυτή την τροπολογία, νοµίζω, µπο-
ρείτε ακοστολόγητα να δώσετε ανακούφιση.

Πηγαίνω στην τροπολογία µε αριθµό 2038. Μιλάµε για την
Χάρτα του Ερευνητή. Εδώ πρέπει να εστιαστεί το ενδιαφέρον
όσων ασχολούνται, πραγµατικά, µε την έρευνα και την τεχνολο-
γία. Η διατύπωση στην πρόθεση του νοµοθέτη ήταν να συµπερι-
λάβει το σύνολο του προσωπικού των ερευνητικών φορέων,
όπως δηµόσιοι υπάλληλοι, προσωπικό που η σύµβασή του µετα-
τράπηκε σε ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου. Οι διατάξεις,
όµως, προκαλούν περιοριστική εφαρµογή. 

Με την τροπολογία µπορεί, πράγµατι, να ληφθούν οι σχετικές
πρόνοιες της Χάρτας του Ερευνητή, να εφαρµόζονται για όλο το
ερευνητικό προσωπικό ανεξαιρέτως, συµπεριλαµβανοµένου –
προσέξτε- και του ερευνητικού προσωπικού µε αναπηρία.    

Παρακαλώ να δείτε, κύριε Υπουργέ, τη συγκεκριµένη πρό-
ταση.

Όσον αφορά την τροπολογία υπ’ αριθµ. 2039: Εδώ είναι απο-
φασιστικό το κριτήριο για τη µέλλουσα ζωή των ερευνητικών κέν-
τρων. Οι πόροι που είναι εκτός κρατικού προϋπολογισµού, δεν
µπορεί και δεν πρέπει να αποτελούν κρατικά έσοδα. Θα πρέπει
να έχουν την αυτογνωµία τα ερευνητικά κέντρα να τα διαχειρι-
στούν καθ’ οιονδήποτε τρόπο νοµίζουν, προς όφελος βέβαια του
ερευνητικού κέντρου. 

Θέλω πράγµατι, να επιµείνω στην επόµενη τροπολογία, την υπ’
αριθµ. 2037. Παρακαλώ όλους τους συναδέλφους να το δουν µε
µεγάλη ζέση. Πρόκειται για τις πρόσθετες αµοιβές. Γνωρίζουµε
όλοι ότι ερευνητικά κέντρα χωρίς ερευνητές δεν νοούνται. Πάλι
ο παράγοντας άνθρωπος είναι εκείνος ο οποίος ιδρύει και συ-
στήνει τέτοιους θεσµούς, τέτοια ιδρύµατα. Όµως δεν είναι µόνοι
τους. Είναι και οι ερευνητές µε τις διοικήσεις και οι κυβερνήσεις
και όλοι. Κυρίως, όµως, είναι τα διοικητικά στελέχη, οι άνθρωποι
που έχουν την τεχνική επίβλεψη και είναι εκεί νύχτα-µέρα και µε
τον δικό τους τρόπο συνδράµουν, συµβάλλουν, εξυπηρετούν και
στο τέλος είναι και εκείνοι που έχουν βάλει το λιθαράκι τους στο
τελικό αποτέλεσµα. 

Στις πρόσθετες αµοιβές πρέπει να περιληφθούν και αυτοί οι
άνθρωποι. Το δικαιούνται, το αξιώθηκαν. Και νοµίζω ότι έχουµε
την ευκαιρία για τις πρόσθετες αµοιβές µε αυτό εδώ το νοµο-
σχέδιο. Ελπίζω η Κυβέρνηση να έχει ευήκοα ώτα ως προς αυτό
και να το δει µε µεγάλη προσοχή, γιατί το διοικητικό και τεχνικό
προσωπικό πρέπει να προσµετρηθεί σε εκείνους που θα δι-
καιούνται να έχουν µερίδιο στις πρόσθετες αµοιβές. Νοµίζω ότι
είναι µια καταλυτική παρέµβαση αυτή, ώστε να δείξετε και αν-
θρώπινο πρόσωπο στους ανθρώπους, οι οποίοι καµµιά φορά
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έχουν αφανή ρόλο στο τελικό αποτέλεσµα, που µας κάνει όλους
περήφανους. 

Έρχοµαι στην τροπολογία που αφορά τα µειονοτικά σχολεία
της Θράκης. Είµαστε αναφανδόν υπέρ. Πρέπει το ελληνικό κρά-
τος να έχει το κύρος και την αποτελεσµατικότητα στο να ρυθµίζει
τι είδους, τι περιεχόµενο και ποιοι άνθρωποι θα ασκούν το παι-
δευτικό λειτούργηµα, ειδικά στην ευαίσθητη περιοχή της Θρά-
κης. Αναφανδόν υπέρ αυτής της τροπολογίας. 

Έρχοµαι τώρα στην τροπολογία που αφορά την Πληροφορική
ή τη Χηµεία. Καταθέτω για τα Πρακτικά της Βουλής το έγγραφο
της Πανελλήνιας Ένωσης Καθηγητών Πληροφορικής. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Γιοβανόπου-
λος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο Αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η Πληροφορική, το θέλουµε ή όχι, το πιστεύουν κάποιοι ή όχι,
είναι το µέλλον. Πρέπει όλα τα παιδιά, από τη γενική κατεύθυνση,
να έχουν την ευκαιρία και τον πλούτο να µπουν όχι µόνο στο face-
book, αλλά να αντιληφθούν τι είναι Πληροφορική. Και αυτή την
ευκαιρία τους τη στερείτε. Και η Χηµεία, όµως, δεν θα πρέπει να
περάσει τώρα στα απόνερα όλης αυτής της κρίσης. Πρέπει να
δούµε και τη Χηµεία µε ιδιαίτερο ενδιαφέρον. Δεν ξέρω αν είναι
αυτή η ευκαιρία. Πάντως, η ευκαιρία που δίνετε τώρα στην Πλη-
ροφορική να είναι εξεταστέο µάθηµα είναι επικροτητέα, πράγ-
µατι, συµφωνούµε. Μην ξεχνάτε, όµως, ότι όλα τα παιδιά στη
γενική κατεύθυνση πρέπει να φροντίσουµε να έχουν όλη εκείνη
τη βεντάλια εκείνη της γνώσης, για να ανταποκριθούν µε επάρ-
κεια στις προκλήσεις του µέλλοντος, εντός ή εκτός Ελλάδας. Ελ-
πίζω εντός Ελλάδας. 

Και όταν λέω «εντός Ελλάδας» εννοώ ότι σε µια τέτοια νοµο-
παρασκευαστική προσπάθεια που κάνουµε όλοι να θυµηθούµε
πόσο επιδρά στην καθηµερινότητα η έρευνα και η τεχνολογία.
Έλεγα χθες ότι η ΑΟΖ είναι οπωσδήποτε ένα τεράστιο στοίχηµα,
αλλά δεν είναι µόνο αυτό. Ας µου επιτρέψει ο κ. Νίκος Λυγερός,
αυτός ο υπέροχος άνθρωπος που ασχολείται τόσο έντονα µε
αυτά τα πράγµατα, να χρησιµοποιήσω τις πληροφορίες που µου
έδωσε, µιλώντας κατ’ αρχάς για το καλώδιο «EuroAsia Intercon-
nector» που έρχεται από τη µεριά της Ασίας, περνάει από την
ΑΟΖ της Κύπρου και της Ελλάδας ενωµένες, µέσα από το σύµ-
πλεγµα των νησιών του Καστελόριζου, για να φτάσει στο Ηρά-
κλειο και από εκεί στην Αττική. Αυτό είναι ανάπτυξη. Αυτό είναι
στοίχηµα. 

Καταθέτω για τα Πρακτικά της Βουλής την εξέλιξη, η οποία
είναι θετική. Και θα πρέπει η πληροφορία να διαχυθεί προς όλη
την ελληνική σπουδάζουσα νεολαία και τις οικογένειες, ώστε να
αντιληφθούν ότι οι επιλογές τους θα πρέπει να είναι εντός Ελλά-
δας. Οι ευκαιρίες είναι εδώ και θα τους δοθούν. Πρέπει κι εµείς
να µεριµνήσουµε για τις χιλιάδες θέσεις εργασίας, που προκρίνει
αυτό ακριβώς το νοµοσχέδιο και αυτή ακριβώς η παρέµβαση. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Γιοβανόπου-
λος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο Αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όχι µόνο αυτό, αλλά και στον τελευταίο Νοµό της Θράκης,
στο Βόρειο Έβρο, εκεί ο ζεόλιθος µας παράσχει, πραγµατικά,
µια νέα ευκαιρία ανάπτυξης.  

Σε όλη τη Βόρειο Ελλάδα, από την Ηµαθία από όπου προέρ-
χοµαι, στη Θεσσαλονίκη, αλλά και σε όλη τη βόρεια γραµµή µας,
πραγµατικά ο υδρόφιλος ζεόλιθος, ο οποίος απορροφάει τις το-
ξίνες και τις ελεύθερες ρίζες, προσφέρει για εκείνους που το
βλέπουν, µέσα από την έρευνα και την τεχνολογία, µέσα από τα
ερευνητικά κέντρα, µέσα από τους εξειδικευµένους επιστήµονες,
την ευκαιρία. Και δεν πρέπει να κλείνουµε τα µάτια σε όσες προ-
κλήσεις έρχονται από τους καιρούς. 

Στους καιρούς πρέπει να απαντάµε θετικά. Στους καιρούς πρέ-
πει κι εµείς να είµαστε έτοιµοι να ανταποκριθούµε, όχι µε µηδε-
νιστικό λόγο. Πρέπει να ανταποκριθούµε µε έναν ενωτικό λόγο.
Πρέπει να ανταποκριθούµε µε έναν τρόπο, που να πείθουµε ότι
έχουµε άποψη, έχουµε κριτήριο και έχουµε πρόταση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Ακούγοντας -γιατί βλέπω ότι τελειώνει ο χρόνος µου- και διά-
φορες άλλες φωνές, «να καταργήσουµε», «να αποσύρουµε», θα
ήθελα να πω τα εξής: Έχω την εντύπωση, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, ότι καθένας µπορεί να σκοτώσει ένα δράκο. Το θέµα,
όµως, είναι να βγούµε το πρωί από το σπίτι µας και να οργανώ-
σουµε την επόµενη µέρα για τους πολλούς µε αγάπη, µε δηµι-
ουργία, σκεπτόµενοι τον άνθρωπο. Αυτό νοµίζω είναι το ηθικό
προσόν ενός ήρωα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Ανεξαρτήτων Δηµο-

κρατικών Βουλευτών)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Εµείς ευχαριστούµε

που ήσασταν και συνεπής στο χρόνο σας. 
Θα ήθελα να ενηµερώσω το Σώµα ότι επειδή έχουµε σαράντα

τρεις εγγεγραµµένους οµιλητές, σήµερα θα πάµε µέχρι τις
18.00’ και αύριο µετά τη συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων
που έχουµε, θα συνεχίσουµε µε νοµοθετική εργασία, τη συζή-
τηση του σηµερινού νοµοσχεδίου. 

Συµφωνεί το Σώµα;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι, κύριε Πρόεδρε, δεν συµφω-

νούµε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Συνεπώς, το Σώµα συ-

νεφώνησε κατά πλειοψηφία. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, εµείς δεν συµφω-

νούµε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Εντάξει, εσείς δεν συµ-

φωνείτε. Το Σώµα, όµως, συνεφώνησε κατά πλειοψηφία.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής των Ελλήνων, δεκατρείς µαθητές και µαθήτριες
και ένας εκπαιδευτικός-συνοδός τους από το ιδιωτικό ΙΕΚ «ΚΟ-
ΡΕΛΚΟ». 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για
µισό λεπτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Για ποιο λόγο; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: Για διαδικαστικό θέµα. Γι’ αυτό που εί-

πατε προηγούµενα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Η απόφαση ελήφθη. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: Εντάξει, επί της αποφάσεως, όπως γί-

νεται και στα δικαστήρια… 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ορίστε, κύριε συνά-

δελφε, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: Δεν είναι δυνατόν εµείς ως Βουλευτές

που θα συµµετέχουµε στην απεργία και στις απεργιακές κινητο-
ποιήσεις παντού, να υποχρεώνουµε –εγώ σας βάζω αυτή τη διά-
σταση- τους υπαλλήλους της Βουλής και όλους τους διοικητι-
κούς που συνδράµουν αποφασιστικά στο έργο της λειτουργίας
της Βουλής να µην απεργήσουν αύριο και να κάνουµε δεκτή –ας
πούµε- αυτή τη νοοτροπία. Δεν το δεχόµαστε και για τους εαυ-
τούς µας και για το κόµµα µας. Νοµίζω ότι και το Προεδρείο θα
πρέπει να το σκεφθεί αυτό το πράγµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Πολύ ωραία. Λαµβάνε-
ται υπ’ όψιν η άποψή σας, όπως λαµβάνεται υπ’ όψιν και η άποψη
της κυρίας Μανωλάκου, η οποία πρώτη σήκωσε το χέρι της για
να διαµαρτυρηθεί, λέγοντας ότι αύριο δεν θα έπρεπε να κάνουµε
συνεδρίαση, γιατί υπάρχει η γενική απεργία. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: Εγώ, επικουρικά στην κυρία Μανωλά-
κου το λέω αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Το είπα αυτό.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα κι εγώ

τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Δεν το είπα καλά και

θέλετε να το συµπληρώσετε καλύτερα; Ορίστε, κυρία συνά-
δελφε, έχετε τον λόγο. 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Έχουµε τη δυνατότητα να εξαντ-
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λήσουµε σήµερα τον κατάλογο και να µιλήσουν όλοι και αύριο
να δοθεί η δυνατότητα να απεργήσουν όσοι θέλουν και από το
προσωπικό της Βουλής, αλλά και οι Βουλευτές να συµµετέχουν
στις κινητοποιήσεις των εργαζοµένων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Με σαράντα τρεις οµι-
λητές αποκλείεται να γίνει αυτό. Ωστόσο, καταγράφεται και η
δική σας άποψη. 

Κυρία Βούλτεψη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΕΨΗ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό): Ευ-

χαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Φέρνω µια από τις τελευταίες τροπολογίες σχετικά µε τη λει-

τουργία της ΝΕΡΙΤ. Δεν θέλω να πάρω το χρόνο σας. Αυτό που
έχω να πω είναι ότι στην αιτιολογική έκθεση είναι γραµµένα όλα
απόλυτα λεπτοµερώς. Η τροπολογία αφορά σε χρήµατα και
χρέη που δηµιουργήθηκαν την περίοδο της δηµόσιας τηλεόρα-
σης. Είναι εξονυχιστικά ηλεγµένα όλα, σε σηµείο απόλυτης σχο-
λαστικότητας. Ακριβώς για τον λόγο αυτό έχει καθυστερήσει
πάρα πολύ. Το αποτέλεσµα είναι ότι ουσιαστικά έχουν µείνει
απλήρωτοι ακόµη και οι δορυφόροι που µετέδωσαν την ανάληψη
της Προεδρείας της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά και εργαζόµενοι
και εξωτερικά συνεργεία. Είναι συνήθη ποσά, τα οποία υπάρχουν
µέσα στη λειτουργία της δηµόσιας τηλεόρασης.

Έχω ακούσει διάφορα πράγµατα. Θα ήθελα να πω ότι αυτά
λέγονται καθαρά για εντυπώσεις. Ακόµη και τώρα, µε αυτόν τον
εξαντλητικό και εξονυχιστικό έλεγχο, που έφτασε στο σηµείο µε
τη σχολαστικότητα αυτή να κάνει να αγανακτήσουν και οι τιµιό-
τεροι των Ελλήνων, η εκταµίευση θα γίνει µετά από νέο έλεγχο
από την επιτροπή. 

Είναι όλα χρήµατα ηλεγµένα από τον ειδικό διαχειριστή, από
το Υπουργείο Οικονοµικών. 

Βεβαίως, η τροπολογία περιλαµβάνει κι ένα-δυο άλλα θέµατα
τα οποία θα τα δείτε, µεταξύ των οποίων και η παράταση των
συµβάσεων των εργαζοµένων αυτή τη στιγµή στη ΝΕΡΙΤ µέχρι
τις 30 Ιουνίου. 

Επίσης, υπάρχει κι ένα διαδικαστικής φύσεως θέµα. Καταργεί-
ται µια νοµοθετική πρόβλεψη που είχε νόηµα να υπάρχει όσο δεν
λειτουργούσε η ΝΕΡΙΤ ως εταιρεία. Πιστεύω ότι δεν χρειαζόταν
να πάρω τον λόγο και πως θα αρκούσε η αιτιολογική έκθεση,
διότι πρόκειται για τον λόγο κάποιων ανθρώπων, οι οποίοι νοµίζω
ότι έχουν κερδίσει σε όλα αυτά τα χρόνια την εµπιστοσύνη όλων,
αλλά και διότι είναι καταγεγραµµένα όλα τα ποσά, µέχρι τελευ-
ταίου λεπτού. Απλώς επειδή άκουσα κάποια σχόλια να γίνονται,
έχω να πω ότι γίνονται µόνο για τη δηµιουργία εντυπώσεων. Καµ-
µιά τηλεόραση δεν λειτουργεί στον αέρα, καµµιά τηλεόραση δεν
έχει µηδενικά έξοδα. 

Το διάστηµα, λοιπόν, εκείνο έχει µείνει απλήρωτο και δεν νο-
µίζω ότι κανείς θέλει να είναι µπαταχτσής και έναντι των διεθνών
µας υποχρεώσεων, αλλά και έναντι εργαζοµένων που εργάστη-
καν πραγµατικά -και αυτό αποδεικνύεται- ή έναντι στη χρήση
µέσων και υποδοµών, που επίσης έχει αποδειχθεί και έχει από-
λυτα ελεγχθεί. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε, κυρία

Υπουργέ.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ

θα ήθελα τον λόγο για κάτι διαδικαστικό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ένα λεπτό, κύριε Κου-

ρουµπλή. Όλο διαδικαστικά! Εγώ κρίνω ότι δεν υπάρχει διαδικα-
στικό θέµα. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Μην πάρετε τον λόγο.

Καθίστε, γιατί µπορεί να χρειαστεί να ξανασηκωθείτε. Να ακού-
σετε την τροπολογία και του κ. Πλακιωτάκη, γιατί πιθανόν να
χρειαστεί.

Κύριε Πλακιωτάκη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοινωνι-

κής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η κατατεθείσα τροπολογία µε γενικό αριθµό 2028 και ειδικό

284 από πλευράς του Υπουργείου Εργασίας στοχεύει για µια
ακόµη φορά και στον διοικητικό εξορθολογισµό και στη βελτίωση
της διαφάνειας. Κυρίως, όµως, στοχεύει στην επιβράβευση της

υγιούς επιχειρηµατικότητας. 
Για πρώτη φορά συστήνεται µητρώο υγιών επιχειρήσεων µε

την ονοµασία «ΠΕΡΣΕΑΣ», όπου ουσιαστικά επιχειρήσεις οι ο-
ποίες επιβεβαιωµένα έχουν διαχρονικά επιδείξει συνειδητή συµ-
περιφορά απέναντι στις υποχρεώσεις τους και στο κράτος και
στους εργαζοµένους, απαλλάσσονται από το πρόσθετο διοικη-
τικό βάρος, προκειµένου να ικανοποιήσουν τα αιτήµατά τους. Με
αυτόν τον τρόπο και οι έλεγχοι γίνονται πολύ πιο στοχευµένα σε
σχέση µε το παρελθόν.

Άρα, κύριε Πρόεδρε και κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για
πρώτη φορά στη χώρα µας επιβραβεύεται ουσιαστικά η υγιής
επιχειρηµατικότητα.

Επίσης, αλλάζει ο τρόπος καταχώρησης των συµπληρωµατι-
κών πινάκων προσωπικού ως προς την αλλαγή ωραρίου ή τρο-
ποποίηση ή ευρύτερα οργανώσεως του χρόνου εργασίας. Μέχρι
πρότινος η δήλωση γινόταν µέσα σε σαράντα οκτώ ώρες. Με την
προτεινόµενη τροπολογία γίνεται µέσα στην ηµέρα. Το γεγονός
αυτό οδηγεί και στη διασφάλιση των δικαιωµάτων των εργαζο-
µένων και επίσης διευκολύνεται ο έλεγχος της αδήλωτης και
ανασφάλιστης εργασίας, κυρίως στις ευέλικτες µορφές απασχό-
λησης. 

Επίσης, παρατείνονται και οι αποσπάσεις των υπαλλήλων του
ΕΟΠΥΥ στο ΙΚΑ-ΕΤΑΜ κατά ένα περίπου εξάµηνο. Με αυτόν τον
τρόπο διασφαλίζεται η οµαλή εξυπηρέτηση των τεσσάρων εκα-
τοµµυρίων πεντακοσίων χιλιάδων ασφαλισµένων. 

Ακόµη, µία πολύ σηµαντική παρέµβαση γίνεται για τους ασφα-
λισµένους του ΟΑΕΕ: Υπάρχει δυνατότητα επιλογής κατώτερης
ή της δεύτερης κατώτερης ασφαλιστικής κατηγορίας, δηλαδή
µέχρι 31-12-2016.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Εµείς ευχαριστούµε.
Επιµένετε να θέλετε τον λόγο, κύριε Κουρουµπλή;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Έχετε τον λόγο για ένα

λεπτό.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Ούτε µισό λεπτό δεν θα χρει-

αστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δι’ υµών θα ήθελα να παρακαλέσω και πάλι τον Υπουργό,

κύριε Πρόεδρε, να µας πει έγκαιρα, τώρα, ποιες βουλευτικές
τροπολογίες θα δειχτεί, διότι πρέπει να έχουµε µία εικόνα. Δεν
πρέπει την τελευταία στιγµή να µας πει ότι θα δεχτεί αυτήν,
αυτήν και αυτήν την τροπολογία. Πρέπει να ξέρουµε τι γίνεται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Έχετε απόλυτο δίκιο,
αλλά δεν είναι εδώ όλοι οι Υπουργοί που έχουν υποβάλει τις τρο-
πολογίες. Οι δύο παριστάµενοι είναι παρόντες και µίλησαν. 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, θα
ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης):Εσείς τι θα πείτε τώρα;
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ερώτηµα προς την κ. Βούλτεψη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Θα έρθει η ώρα σας.

Όταν δευτερολογήσετε, θα µιλήσετε. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Από τη στιγµή που κάνει ενηµέ-

ρωση και είναι παρούσα, µπορεί να µου απαντήσει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Αφήστε να δώσουµε τον

λόγο σε µερικούς οµιλητές γιατί περιµένουν τη σειρά τους.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Πολύ σύντοµα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ένα λεπτό µόνο, λοι-

πόν, έχετε τον λόγο.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Εµείς δεχόµαστε ότι είναι καταγε-

γραµµένα όλα και ότι έγιναν και εξονυχιστικοί έλεγχοι. Όµως,
είναι η τρίτη τροπολογία που έρχεται από τότε που διαλύθηκε η
ΕΡΤ και σας ρωτάµε, δεν ήταν γνωστές οι υποχρεώσεις στις προ-
ηγούµενες τροπολογίες για να έχει τελειώσει αυτό το θέµα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Έχετε απάντηση, κυρία
Βούλτεψη;

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό): Ναι,
κύριε Πρόεδρε, µισό δευτερόλεπτο θα µιλήσω.

Κυρία Μανωλάκου, έχετε δίκιο. Γι’ αυτό είπα ότι ο σχολαστικι-
σµός έφτασε σε τέτοιο σηµείο, που, ναι, έκαναν τόσο εξονυχι-
στικούς ελέγχους εκατό άτοµα, που την προηγούµενη φορά δεν
ήταν έτοιµο. Γι’ αυτό έκανα αυτήν την αναφορά. Υπάρχει αυτό
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το κενό. Πρέπει να καλυφθεί. Τους είχα ζητήσει από µήνες να
είναι έτοιµοι. Οι έλεγχοί τους ήταν τόσο εξονυχιστικοί που δεν
ήταν έτοιµοι. Σας λέω, επίσης, ότι προβλέπεται και ότι θα γίνει
και νέος έλεγχος και νέες διαπιστωτικές πράξεις και θα συνε-
δριάσει ξανά και µία επιτροπή για να τα επικυρώσει όλα αυτά.
Είναι ο ειδικός διαχειριστής που κάνει τον έλεγχο από το Υπουρ-
γείο Οικονοµικών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ωραία. Ας κλείσουµε
αυτό το θέµα.

Ο κ. Μαντάς έχει τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, είναι σαν να µιλάµε περί έρευνας και άλλων δαιµονίων,
διότι τόσο πολύ ύλη που έχει κατατεθεί σε αυτό το νοµοσχέδιο
είναι πραγµατικά πάρα πολύ δύσκολο. Εγώ θα προσπαθήσω να
µιλήσω και επί της αρχής και για ορισµένα άρθρα, προκειµένου
να διευκολυνθεί η διαδικασία.

Θα έπρεπε να αναρωτηθούµε σε αυτήν την Αίθουσα λίγο πιο
συνολικά για το θέµα της έρευνας. Ποιες είναι οι διεθνείς τάσεις;
Πώς γίνεται η έρευνα διεθνώς; Ποια είναι η θέση της χώρας µας
µέσα σε αυτήν τη διαδικασία; Πώς χρηµατοδοτείται; Ποιους
αφορά; Για ποιους γίνεται; Ποιους εξυπηρετεί; Γνώση πώς και
για ποιον; 

Θα ήθελα απλώς να αναφέρω το παράδειγµα της επιδηµίας
από τον ιό Έµπολα. Αν παρακολουθήσει κανείς προσεκτικά το
πώς ακριβώς κινητοποιείται η διεθνής κοινότητα και οι συγκεκρι-
µένες φαρµακοβιοµηχανίες για την παραγωγή ή όχι του εµβο-
λίου και µε τι ταχύτητα, θα καταλάβει ακριβώς ότι αυτός ο χώρος
δεν είναι ένας ουδέτερος χώρος. Είναι ένας χώρος µιας σκληρής
σύγκρουσης ανάµεσα στο νεοφιλελεύθερο υπόδειγµα που υπο-
τάσσει και την έρευνα και τους ερευνητές και τους φορείς τους
σε αυτό που λένε «χρήσιµη έρευνα» -βεβαίως σε ένα περιβάλλον
µε επιχειρηµατικά και ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια-  και στο µον-
τέλο, το οποίο ευτυχώς συνεχίζει να υπάρχει σε όλον τον κόσµο,
της έρευνας που γίνεται µε ακαδηµαϊκά κριτήρια, που µπορεί να
λειτουργήσει σ’ έναν κόσµο που οι άνθρωποι µπορεί να είναι
πάνω από τα κέρδη και που εξασφαλίζει ένα πυρηνικό πράγµα
για οποιαδήποτε τέτοια διαδικασία, την ελευθερία, την ελευθερία
του ερευνητή και του φορέα να µπορέσει να αναρωτηθεί πάνω
σε ένα πολύ ουσιαστικό ανθρώπινο χαρακτηριστικό, την περιέρ-
γεια. Διότι αλλιώς –και όλη η ιστορία των επιστηµονικών ανακα-
λύψεων αυτό δείχνει- χωρίς αυτό το κρίσιµο στοιχείο της
εξασφάλισης της ελευθερίας στην περιέργεια δεν µπορεί να
υπάρξουν επιστηµονικές ανακαλύψεις και δεν µπορεί να υπάρ-
ξουν ουσιαστικές απαντήσεις στα ερωτήµατα. 

Θα ήθελα, βεβαίως, να πω ότι και η περίφηµη στρατηγική της
έξυπνης εξειδίκευσης, για την οποία η Ευρωπαϊκή Επιτροπή κι-
νείται σε αυτές τις ράγες µέσα από το πλαίσιο της στρατηγικής
2014-2020, έχει κι αυτή την ιστορία της.

Θα έλεγα ότι δεν είναι ούτε τόσο έξυπνη ούτε τόσο εξειδικευ-
µένη. Έχει µια ιστορία αυτό. Προέρχεται από την προσπάθεια
της περίφηµης λίγκας των πανεπιστηµίων, πριν από χρόνια µά-
λιστα -από το 2006- να πει ότι στην Ευρώπη έχει δοθεί υπερβο-
λική έµφαση στο µοντέλο του πανεπιστηµίου βασικής έρευνας.
Χρειάζεται, λοιπόν, η Ευρώπη µια πολύµορφη εκπαίδευση, που
κάποια ιδρύµατα θα εστιάσουν περισσότερο σε θέµατα ενδιαφέ-
ροντος της περιφέρειάς τους. Από τότε ξεκίνησε αυτή η διαδι-
κασία, για να φτάσουµε σήµερα σε αυτήν τη στρατηγική.

Δεύτερον, τι είναι η έρευνα στη χώρα µας; Τι είναι η βασική
έρευνα και ποια η χρησιµότητά της; Πρέπει να µιλήσουµε κάποτε
γι’ αυτό. Θα µε συγχωρήσουν οι συνάδελφοι µου από το πανεπι-
στήµιο, αλλά θα µιλήσω µόνο για τους ανθρώπους που δου-
λεύουν στα ερευνητικά κέντρα. Είναι περίπου πέντε χιλιάδες
άνθρωποι και περίπου χίλιοι οκτακόσιοι από αυτούς έχουν µόνι-
µες σχέσεις. Γι’ αυτούς τους χίλιους οκτακόσιους µπορούµε να
ισχυριστούµε ότι έχουν βαθµούς ελευθερίας να δουλέψουν ανά-
λογα µε την περιέργειά τους. 

Τι κάνουν αυτοί οι άνθρωποι; Θα σας πω µερικά παραδείγµατα
από το τι συµβαίνει στη χώρα µας. Η βασική έρευνα για τη σει-
σµική προστασία και τη ραδιολογική προστασία, όπως ζήσαµε
το παράδειγµα του Τσέρνοµπιλ. Επίσης, η κοινωνική έρευνα για
την ανθρωπιστική κρίση, οι ανθρωπιστικές επιστήµες. Μέσα από

τη βασική έρευνα αποκαλύφθηκε ο «µηχανισµός των Αντικυθή-
ρων». Βεβαίως έχουµε την αγροβιοτεχνολογία, τα νέα είδη υδα-
τοκαλλιέργειας, τα ζητήµατα της διατροφικής κρίσης και πάρα
πολλά άλλα πράγµατα που αφορούν και τη βιοτεχνολογία, την
έρευνα στα αντικαρκινικά φάρµακα κ.λπ.. Όλα τα παραπάνω γί-
νονται στη χώρα µας σε συνθήκες και πιέσεις που οι ίδιοι οι ερευ-
νητές γνωρίζουν πάρα πολύ καλά. Δεν θέλω να τα επαναλάβω.

Τι ακριβώς γίνεται µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι; Και γιατί τονίσαµε τόσο πολύ και στις παρεµ-
βάσεις µας ότι αυτό χρειάστηκε να µπει µέσα στις «µνηµονιακές
υποχρεώσεις», όχι το περιεχόµενό του, αλλά το να γίνει το κέλυ-
φος, όπως διευκρίνισε ο κύριος Υπουργός Παιδείας; Έχει µια
ιστορία αυτό το ζήτηµα αρκετά µεγάλη προς τα πίσω. Δεν θέλω
να σας απασχολήσω µε αυτή. Αξίζει να δει κανείς γιατί ακριβώς
µπήκε µέσα σε αυτή τη διαδικασία. 

Πάντως, το αποτέλεσµα και αυτό που κρύβεται πίσω από αυτό
είναι διότι θέλει ουσιαστικά να δηµιουργήσει ένα δεύτερο παράλ-
ληλο ερευνητικό σύµπαν δίπλα στο ήδη υπάρχον, το οποίο λει-
τουργεί µε συνθήκες αγοράς και ιδιωτικοοικονοµικών κριτηρίων.
Ξέρετε γιατί; Για να µπορέσει να λειτουργήσει µέσα στους περί-
φηµους πόρους του νέου ΕΣΠΑ του 2014-2020. Αυτό γίνεται
επί της ουσίας µε αυτήν τη νοµοθετική ρύθµιση. Ανοίγεται η δυ-
νατότητα να χαρακτηριστούν πλήθος οργανισµοί και φορείς ιδιω-
τικού δικαίου, επιχειρήσεων κ.λπ. ως «ερευνητικά κέντρα», χωρίς
να ξέρουµε πώς θα κριθούν ότι είναι ερευνητικά κέντρα και βε-
βαίως να οδηγηθεί και ο υπάρχων ερευνητικός ιστός σε διαµελι-
σµό, περαιτέρω κατακερµατισµό κ.λπ.. 

Η ίδια η αιτιολογική έκθεση επισηµαίνω ότι λέει το εξής χα-
ρακτηριστικό, που είναι πραγµατικά εντυπωσιακό, στη σελίδα 2:
«Η αύξηση των επιχειρηµατικών δαπανών και ειδικά εκείνων
στους τοµείς υψηλής τεχνολογίας προβλέπεται από την αγορά
να είναι αρκετά αργή στο εγγύς µέλλον. Ως αποτέλεσµα της κρί-
σης η καινοτόµος επιχειρηµατικότητα, η ίδρυση νέων επιχειρή-
σεων και οι επενδύσεις νέων κεφαλαίων υψηλού επιχειρηµατικού
κινδύνου παραµένουν χαµηλά». 

Πιο κάτω λέει: «Οι πιέσεις στον κρατικό προϋπολογισµό είναι
δεδοµένες, καθώς η κρίση δηµόσιου χρέους κατέδειξε ότι παρά-
γοντες της αγοράς δεν είναι πρόθυµοι ή δεν µπορούν να χρηµα-
τοδοτήσουν περαιτέρω το κρατικό έλλειµµα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Όµως, όπως δείχνει η διεθνής πρακτική και πολλές µελέτες

διεθνών οργανισµών, η αύξηση της δηµόσιας χρηµατοδότησης
για την έρευνα, την ανάπτυξη και την καινοτοµία αποτελεί συν-
τελεστή που λειτουργεί πολλαπλασιαστικά για την αύξηση του
ΑΕΠ και της απασχόλησης». Αυτό το λέει η αιτιολογική έκθεση. 

Δεν υπάρχει καµµία περίπτωση, όποιο ρυθµιστικό πλαίσιο και
αν φτιάξουµε και ιδιαίτερα ένα τέτοιο ρυθµιστικό πλαίσιο, χωρίς
δηµόσιες επενδύσεις να έχουµε οποιοδήποτε σοβαρό αποτέλε-
σµα στον τοµέα της έρευνας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι πράγµατι έγινε µεγάλη
συζήτηση. Εγώ θέλω να πω από αυτό το Βήµα ότι κάτω από την
πίεση των ερευνητικών φορέων, κάτω από τον αγώνα των ερευ-
νητών και κάτω από την πίεση ολόκληρης της Αντιπολίτευσης
µπόρεσε και έγινε αποδεκτή µια τροπολογία, η οποία λέει ότι
τουλάχιστον οι υφιστάµενοι ερευνητές θα διατηρήσουν τις ερ-
γασιακές τους σχέσεις. 

Όµως, χρειάζεται να γίνει ένα βήµα παραπέρα σε αυτό, να δι-
ευκρινιστεί πλήρως -και σε σχέση µε τα προεδρικά διατάγµατα-
η συγκρότηση των οργανισµών. Γι’ αυτό και εµείς καταθέτουµε
τρεις συγκεκριµένες τροπολογίες όσον αφορά σε αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Συντοµεύετε, κύριε συ-
νάδελφε. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Δυστυχώς, δεν πρόλαβα να µιλήσω για
τη µαθητεία και για τα κολλέγια, που είναι το άλλο µεγάλο ζή-
τηµα που έρχεται σήµερα µέσα από το πλήθος των τροπολογιών. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

2288 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε συνάδελφε. 

Θα ήθελα να σας ανακοινώσω ότι έχουµε και τη διαδικασία της
ονοµαστικής ψηφοφορίας για τις άρσεις ασυλίας. Προτείνω µετά
από ένα τέταρτο να αρχίσει η διαδικασία για την ψηφοφορία. Οι
κύριοι συνάδελφοι πρέπει να το γνωρίζουν. 

Τον λόγο έχει η κ. Ελένη Μακρή. 
ΕΛΕΝΗ ΜΑΚΡΗ-ΘΕΟΔΩΡΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο τοµέας της

έρευνας διέπεται από ένα νοµοθετικό πλαίσιο, το οποίο έχει δια-
νύσει έναν κύκλο σχεδόν τριάντα χρόνων. Ο ν. 1514/1985 για την
εποχή του µπορεί να ήταν πρωτοποριακός. Όµως, είναι εµφανές
ότι οι συνθήκες σε όλα τα επίπεδα είναι τελείως διαφορετικές.
Έχουν προκύψει νέα δεδοµένα, νέες ανάγκες, νέες προκλήσεις. 

Προβάλλει, λοιπόν, επιτακτική η ανάγκη επικαιροποίησης
αυτού του τόσο σηµαντικού τοµέα, από τη µια για να καλυφθούν
ανάγκες, να ξεκαθαρίσει το τοπίο από επικαλύψεις, να ξεπερα-
στεί ένα δύσκαµπτο θεσµικό πλαίσιο, να σταµατήσει ο κατακερ-
µατισµός ερευνητικών δραστηριοτήτων και προγραµµάτων, αλλά
κυρίως για να δηµιουργηθούν οι προϋποθέσεις για τη σύνδεση
της έρευνας µε την παραγωγική διαδικασία, να αναδειχθούν ευ-
καιρίες για επενδύσεις στην έρευνα και την καινοτοµία, να δηµι-
ουργηθεί το πλαίσιο συντονισµού εθνικών και περιφερειακών
ερευνητικών δραστηριοτήτων, αλλά και το πλαίσιο για την αξιο-
λόγησή τους, την αξιοποίηση του επιστηµονικού δυναµικού, την
αξιοποίηση στο µέγιστο των διαθέσιµων πόρων.  

Θεωρώ ότι µερικές από τις βασικές καινοτοµίες του παρόντος
νοµοσχεδίου είναι οι εξής: το επταετές σχέδιο δράσης για την
υλοποίηση της εθνικής στρατηγικής έρευνας, τεχνολογικής ανά-
πτυξης και καινοτοµίας, η θεσµοθέτηση περιφερειακών συµβου-
λίων έρευνας και καινοτοµίας για την ανάπτυξη δραστηριοτήτων
και την ενίσχυση της έρευνας στην περιφέρεια, οι σαφείς προ-
βλέψεις για την αξιοποίηση κάθε πρόσφορου µέσου για τη χρη-
µατοδότηση της ΕΤΑΚ, οι σαφείς προβλέψεις για τη δυνατότητα
των δηµόσιων ερευνητικών οργανισµών να αξιοποιούν ερευνη-
τικά εθνικά και διεθνή ερευνητικά και αναπτυξιακά προγράµµατα,
η απλούστευση των διαδικασιών χρηµατοδότησης. 

Είναι ένα νοµοσχέδιο που βρίσκεται στη σωστή κατεύθυνση.
Φυσικά, έχουν κατατεθεί πάρα πολλές τροπολογίες που αφο-
ρούν το νοµοσχέδιο, χωρίς αυτό να σηµαίνει ότι είναι απαραίτητα
κακό.  Ίσα-ίσα δίνεται µια ευκαιρία διόρθωσης πολλών πραγµά-
των. 

Θέλω, όµως, να κάνω αναφορά στις τροπολογίες -εκτός από
τις υπουργικές- που έχουν κατατεθεί. Έχουµε καταθέσει µία τρο-
πολογία µε γενικό αριθµό 2047 και ειδικό 301 που αφορά στο
άρθρο 13, στο οποίο πρέπει να γίνει µία επέκταση και να περι-
γράφεται µε σαφήνεια σε ποια ερευνητικά κέντρα αναφερόµα-
στε. Όταν κάνουµε αναφορά και γίνεται λόγος για ερευνητικά
κέντρα, δεν είναι ένα σαφές τοπίο, αλλά πρέπει να έχουµε µία
συγκεκριµένη αναφορά. 

Αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό γιατί αφορά και κέντρα της
περιφέρειας και όπως τόνισα είναι από τα σηµαντικά στοιχεία
του νοµοσχεδίου. Ένα από αυτά αφορά και την Περιφέρεια Κεν-
τρικής Ελλάδας, όπου το δίκτυο καινοτοµίας και επιχειρηµατικό-
τητας, µε έδρα τη Λαµία, που αναφέρεται για πρώτη φορά, είναι
πολύ σηµαντικό για την περιοχή, γιατί υπάρχει ένα ανθρώπινο
δυναµικό το οποίο πρέπει να αξιοποιηθεί, όπως υπάρχουν και οι
αντίστοιχες δοµές.

Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 2025 και ειδικό αριθµό 281
αφορά τους επιστηµονικούς συµβούλους, τους ανθρώπους που
προέρχονται από το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο και µεταφέρθηκαν
µε το ν. 4072/2012, ασκώντας συµβουλευτικό ρόλο, στο γραφείο
του Υπουργού. 

Με τις διατάξεις αυτές που προτείνονται δίνεται η δυνατότητα
για τη µέγιστη δυνατή αξιοποίηση αυτού του προσωπικού, ρυθ-
µίζεται µε σαφήνεια το υπηρεσιακό τους καθεστώς, καθόσον οι
υπάλληλοι αυτοί δεν ανήκουν στην κατηγορία ΠΕ Διοικητικού,
αλλά έχουν εκλεγεί στις θέσεις που κατείχαν ως σύµβουλοι και
πάρεδροι του Παιδαγωγικού Ινστιτούτου µε διαδικασίες ανοικτές
και ανάλογες της εκλογής των µελών ΔΕΠ. Ρυθµίζεται η αξιολό-

γηση αυτών των ανθρώπων και θεωρώ ότι καλύπτεται ένα έλ-
λειµµα που υπάρχει στον νόµο. 

Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1952 και ειδικό αριθµό 251 την
οποία έχουν υπογράψει τριάντα τέσσερις Βουλευτές, αφορά το
θέµα των µαθητών που φοιτούν στα ιδιωτικά σχολεία. Ορίζει ένα
πλαίσιο για την εξέταση και την αξιολόγησή τους, έτσι ώστε να
µην υπάρχει καµµία αµφιβολία ότι υπάρχει ισονοµία απέναντι
στους µαθητές που φοιτούν στην ιδιωτική εκπαίδευση και στους
µαθητές που φοιτούν στο δηµόσιο σχολείο.

Η υπουργική τροπολογία που έχει κατατεθεί µε γενικό αριθµό
2032 και ειδικό αριθµό 288 αφορά το Συµβούλιο Αναγνώρισης
Επαγγελµατικών Προσόντων. Είχα καταθέσει την προηγούµενη
εβδοµάδα και είχε συζητηθεί ερώτηση σχετικά τη λειτουργία
αυτού του συµβουλίου, στην οποία παρατηρείται τροµακτική κα-
θυστέρηση στην αναγνώριση των επαγγελµατικών δικαιωµάτων
αυτών των ανθρώπων. Προσέξτε: Δεν αφορά την ακαδηµαϊκή
τους αναγνώριση, αλλά την επαγγελµατική αναγνώριση των προ-
σόντων τους, σύµφωνα µε την οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Παρατηρείται παιδιά να έχουν καταθέσει εδώ και ένα, ενάµιση
χρόνο και να µην έχει ακόµα τελεστεί η διαδικασία αναγνώρισης
και να έχουµε πάρα πολύ µεγάλες καθυστερήσεις.

Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 2049 και ειδικό αριθµό 303 έχει
κατατεθεί από τον κ. Μαρκόπουλο και τον κ. Κασσή, αλλά νοµίζω
ότι και οι συνάδελφοι από τον ΣΥΡΙΖΑ έχουν καταθέσει µία αντί-
στοιχη τροπολογία. Αφορά το θέµα των µετεγγραφών των παι-
διών µε 5% των ειδικών κατηγοριών. 

Το θέµα των µετεγγραφών είναι πάρα πολύ µεγάλο. Εγώ θα
πρότεινα να σταµατήσουµε να ασχολούµαστε και να µην ξαναγί-
νουν µετεγγραφές πλέον, γιατί πρέπει, επιτέλους, να δούµε ότι
είναι µία αδικία εις βάρος των παιδιών που εισάγονται µε υψηλές
βαθµολογίες σε κάποια εκπαιδευτικά ιδρύµατα και θα πρέπει
αυτό να το στηρίξουµε. Μπορούµε να στηρίξουµε τα παιδιά που
έχουν ανάγκη και πρέπει να το κάνουµε, αλλά µε τελείως διαφο-
ρετικό τρόπο και όχι µε αυτό το σύστηµα.

Σε αυτήν, όµως, εδώ την περίπτωση, που αφορά µία πολύ ει-
δική κατηγορία έχουµε εξαντλήσει νοµίζω την αυστηρότητά µας.
Αυτά τα παιδιά, που έχουν κάνει µία πολύ µεγάλη προσπάθεια,
που έχουν εισαχθεί σε κάποιες σχολές δεν µπορούν να πάρουν
µετεγγραφή γιατί θεωρώ ότι υπάρχει ένα κενό στο νόµο -δεν
προσέχτηκε όταν συζητούσαµε το θέµα των µετεγγραφών-, µε
αποτέλεσµα αυτήν τη στιγµή ενώ κινδυνεύει η υγεία τους να µην
έχουν τη δυνατότητα να είναι κοντά σε νοσηλευτικά ιδρύµατα
για να τους παρέχεται η βοήθεια που απαιτείται όχι για να κερ-
δίσουν το µέλλον τους και το εκπαιδευτικό τους µέλλον, αλλά
για να κερδίσουν τη ζωή τους. Πρέπει ο Υπουργός να κάνει δεκτή
αυτήν την τροπολογία. 

Τέλος, σχετικά µε το θέµα της Πληροφορικής και της Χηµείας,
για το οποίο έχουν ειπωθεί πολλά πράγµατα, να πω ότι ήµουν
από αυτούς που υποστήριξαν ότι η Πληροφορική πρέπει να είναι
ένα από τα πανελλαδικώς εξεταζόµενα µαθήµατα. 

Δεν µπορεί παιδιά που αυτήν τη στιγµή εισάγονται σε σχολές,
όπου η Πληροφορική είναι βασικό µάθηµα, όπως είναι όλα τα
τµήµατα Πληροφορικής ή τα αντίστοιχα τµήµατα του Πολυτε-
χνείου, να µην εξετάζονται σε αυτό το µάθηµα. Θα πρέπει να
γίνει αλλαγή µε το σωστό τρόπο, όχι γιατί υποτιµούµε τη Χηµεία,
αλλά γιατί θα πρέπει ο καθένας ανάλογα µε την κατεύθυνση που
ακολουθεί να έχει και τις βάσεις που απαιτούνται.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Εµείς σας ευχαρι-
στούµε, κυρία συνάδελφε.

Τον λόγο έχει ο κ. Ιωαννίδης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΙΩΑΝΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είκοσι εννέα χρόνια παρήλθαν

από την ψήφιση του ν.1514/1984 που ισχύει σήµερα για την
έρευνα και την τεχνολογία, παρά το γεγονός ότι αφορούσε το-
µείς που τους χαρακτηρίζουν οι συχνότατες εξελίξεις, όχι µόνο
επιστηµονικής υφής. Και στις διαδικασίες  έρευνας όµως δεν είχε
γίνει µέχρι σήµερα κάποια ουσιαστική µεταβολή, αν και συχνά
γίνονταν εµφανείς οι ελλείψεις τους.

Επιπρόσθετα, υπήρχε κατακερµατισµός ερευνητικών δραστη-
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ριοτήτων, ενώ απουσίαζε ο κεντρικός σχεδιασµός. Αυτό βέβαια
δεν σηµαίνει ότι απουσίαζαν σηµαντικές έρευνες και ανάλογα
αποτελέσµατα, αλλά απλά ότι το θεσµικό πλαίσιο ήταν ανεπαρ-
κές και δεν ήταν προσαρµοσµένο στις ευρωπαϊκές προδιαγρα-
φές. 

Η πρωτοβουλία αυτή, λοιπόν, της ηγεσίας του Υπουργείου
Παιδείας για επικαιροποίηση, κατά κάποιο τρόπο, είναι ιδιαίτερα
αξιέπαινη, γιατί µε τις προτεινόµενες διατάξεις επιχειρείται να
τεθεί σε ένα νέο πλαίσιο η έρευνα και η τεχνολογική ανάπτυξη,
ώστε µε τη δυναµική που τις διακρίνει να συµβάλλουν στη γενι-
κότερη αναπτυξιακή προσπάθεια της χώρας, ιδιαίτερα αυτή τη
χρονική συγκυρία. 

Ένα από τα πολλά θετικά του νοµοσχεδίου είναι η διατύπωση
εθνικής στρατηγικής έρευνας, τεχνολογικής ανάπτυξης και και-
νοτοµίας µε συγκεκριµένες επιδιώξεις και επταετές σχέδιο δρά-
σης, το οποίο θα ψηφίζεται µάλιστα από τη Βουλή και θα είναι
προσανατολισµένο προς την αξιοποίηση των εθνικών και ενωσια-
κών πόρων της περιόδου 2014-2020, σύµφωνα µε το άρθρο 8.

Το ίδιο ισχύει για την ίδρυση εθνικού συµβουλίου έρευνας, τε-
χνολογικής ανάπτυξης και καινοτοµίας, το οποίο θα αποτελεί το
ανώτατο γνωµοδοτικό όργανο της πολιτείας σε αυτά τα θέµατα,
µε δικαίωµα εισηγήσεων προς τον Υπουργό. 

Σηµαντική είναι, επίσης, η αποκέντρωση που συντελείται µε τη
δηµιουργία περιφερειακού συµβουλίου έρευνας και τεχνολογίας
ως συµβουλευτικό όργανο για την υποστήριξη κάθε περιφέ-
ρειας, αλλά και προς υποβοήθηση της ανάπτυξης και της επιχει-
ρηµατικότητας. 

Η δε σύσταση, σύµφωνα µε το άρθρο 9, συντονιστικού οργά-
νου σε κάθε Υπουργείο θα συνεισφέρει στο να µειωθεί -αν όχι να
ξεπεραστεί- η σχετική γραφειοκρατία της δηµόσιας διοίκησης. 

Τα παραπάνω όργανα σε συνδυασµό µε καινούργιες δοµές,
όπως το εθνικό µητρώο ερευνητών και ερευνητικών οργανισµών,
το µητρώο πιστοποιηµένων αξιολογητών και το πληροφοριακό
σύστηµα δηµόσιας χρηµατοδότησης, είναι µερικά από τα νέα
σύγχρονα εργαλεία, µε τα οποία θα υλοποιηθεί η εθνική πολιτική
για την έρευνα µε τον συντονισµό της Γενικής Γραµµατείας
Έρευνας και Τεχνολογίας. 

Άλλα πολύ άξια λόγου σηµεία των διατάξεων είναι και τα εξής:
Το γεγονός ότι πλέον θα υπάρχει σύνδεση της χρηµατοδότη-

σης από εθνικούς πόρους των ερευνητικών κέντρων και ινστιτού-
των µε την αξιολόγηση µε βάση την αξιοκρατία. 

Η σταδιακή αύξηση της κρατικής χρηµατοδότησης, ώστε να
πλησιάζει τα κοινοτικά ποσοστά. 

Η δυνατότητα έµµεσης χρηµατοδότησης µέσω φορολογικών
κινήτρων και ελαφρύνσεων για τις επιχειρήσεις που επενδύουν
στην έρευνα και την καινοτοµία. 

Η χρηµατοδότηση από τη σύµπραξη ιδιωτικού και δηµόσιου
τοµέα, µε κύρια επιδίωξη τη διασύνδεση των ερευνητικών κέν-
τρων, αλλά και των πανεπιστηµίων µε την παραγωγική διαδικασία
και γενικά µε τα σηµερινά δεδοµένα της πραγµατικής οικονο-
µίας, µέθοδος που ακολουθείται σχεδόν σε όλα τα ευρωπαϊκά
κράτη.

Η εναρµόνιση του όλου πλαισίου λειτουργίας της Εθνικής Επι-
τροπής Ατοµικής Ενέργειας µε τις διεθνείς συνθήκες, ώστε να
διασφαλίζεται η προστασία του πληθυσµού, του περιβάλλοντος
και των αγαθών της χώρας από τους κινδύνους που προκύπτουν
από τις ακτινοβολίες των πυρηνικών υλικών.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όλοι συµφωνούµε ότι η έρευνα,
η καινοτοµία και η ανάπτυξη των τεχνολογιών αιχµής, δηλαδή η
πληροφορική και οι τηλεπικοινωνίες, µπορούν να προσφέρουν
πολλά, όπως πολύτιµη τεχνογνωσία που είναι απαραίτητη για την
αναβάθµιση του επιστηµονικού και τεχνολογικού επιπέδου της

πατρίδας µας και την ανάπτυξή της. Άλλωστε, η ανάπτυξη και η
προαγωγή της έρευνας αποτελεί συνταγµατική υποχρέωση της
πολιτείας, σύµφωνα µε την παράγραφο 1 του άρθρου 16 του
Συντάγµατος. 

Αυτό το νοµοσχέδιο, λοιπόν, αποτελεί το τελικό βήµα για την
ουσιαστική ενίσχυση και διασφάλιση της έρευνας, της τεχνολο-
γικής ανάπτυξης, της καινοτοµίας και των ερευνητικών υποδο-
µών. Με την ψήφισή του αποκτούµε, επιτέλους, εθνική στρατη-
γική για τους τοµείς αυτούς. Θα διαµορφωθεί πλέον ένα σύγ-
χρονο µοντέλο διαχείρισής τους, καθώς θα γνωρίζουµε τα όρ-
γανα που στο εξής θα έχουν την αποκλειστική ευθύνη της
εφαρµογής της πολιτικής µας. 

Επίσης, µπαίνει τάξη στη χρηµατοδότηση της έρευνας και δη-
µιουργούνται ευκαιρίες για επενδύσεις στον τοµέα αυτό. Αξιο-
ποιείται µε τον καλύτερο τρόπο το ερευνητικό προσωπικό, οι
γνώσεις, η τεχνογνωσία, η εφευρετικότητα και η καινοτοµία και
διασφαλίζεται η ανεξαρτησία των ερευνητικών κέντρων.

Έχοντας υπ’ όψιν τα παραπάνω, υπερψηφίζω το παρόν νοµο-
σχέδιο. 

Κύριε Υπουργέ, θα θέλαµε να ζητήσουµε µία χάρη εµείς που
είµαστε από τη βόρεια Ελλάδα και τη Θεσσαλονίκη. Είναι ανά-
στατη όλη η πόλη και όλη η περιφέρεια, αν τυχόν τεθεί θέµα να
διδάσκεται το ισλαµικό µάθηµα µέσα στη Θεολογική Σχολή. Είναι
απαράδεκτο να είναι µέσα στη Θεολογική Σχολή. Παρακαλούµε,
παρ’ όλα αυτά που ακούγονται, να προτάξετε τα στήθια σας,
γιατί  ξέρουµε ότι είστε παληκάρι, προκειµένου να µην µπει αυτό
το θέµα καθόλου. Το ζητά όλος ο λαός επάνω. Θα δηµιουργή-
σουµε εκ του µηδενός ένα θέµα το οποίο είναι πολύ σοβαρό. Ει-
δικά αυτές τις µέρες που ο κόσµος έχει προβλήµατα, δεν πρέπει
να του δηµιουργήσουµε και προβλήµατα πάνω στα πιστεύω του.

Σας παρακαλούµε πάρα πολύ να το πάρετε πάνω σας και να
µη γίνει αυτό ποτέ στη Θεολογική Σχολή, γιατί είναι πρόκληση.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Κι εµείς ευχαριστούµε.
Αφού βρήκαµε το παληκάρι, ας βρούµε και τη νεράιδα τώρα…
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Κύριε Πρόεδρε, θα µπορούσα να έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Κύριε Υπουργέ, θέλετε

τον λόγο προκειµένου να υπερασπιστείτε µία τροπολογία, έτσι
δεν είναι;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Θα ήθελα τον λόγο για δύο θέµατα, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ξέρετε, επειδή επίκειται
τώρα η ψηφοφορία για τις άρσεις των ασυλιών, ασχοληθείτε
µόνο µε ένα θέµα και µετά λέτε όλα τα άλλα, για να µην πάρουν
τώρα τον λόγο οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Δεν έχω µιλήσει ακόµα, κύριε Πρόεδρε, δίνοντας τη δυνα-
τότητα στους συναδέλφους να εκφραστούν. Απλώς έχω κάνει
ορισµένες καίριες παρεµβάσεις για θέµατα που αφορούσαν την
πορεία του σχεδίου νόµου.

Το ίδιο θέλω, λοιπόν, να κάνω και τώρα, λέγοντάς σας, κατ’
αρχάς, ότι καταθέτω περαιτέρω µία σειρά από νοµοτεχνικές βελ-
τιώσεις. Μία εξ αυτών είναι µαζί µε τον κ. Αθανασίου. Είναι νο-
µοτεχνική βελτίωση στη δική του τροπολογία που έχω συνυπο-
γράψει ως Υπουργός που έχει αναλάβει τη συγκεκριµένη νοµο-
θετική πρωτοβουλία.

Κύριε Πρόεδρε, την καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων κ.

Ανδρέας Λοβέρδος καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερ-
θείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Θέλω, επίσης, να ενηµερώσω το Σώµα, κύριε Πρόεδρε -
γιατί έχουµε συζητήσει στην Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ,
αλλά και στην Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας,
όπως επίσης και στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων- για το
θέµα της Πληροφορικής ως εξεταζοµένου µαθήµα- τος στις ει-
σαγωγικές εξετάσεις µετά το ενιαίο λύκειο το 2016. Μας έχει απα-
σχολήσει πάρα πολύ. 

Οι διάφορες απόπειρες να λύσουµε το θέµα είχαν δικαιολογη-
µένες αντιδράσεις. Μαζεύουµε, λοιπόν, τις πολιτικές µας επιλο-
γές και τις κάνουµε πάρα πολύ συγκεκριµένες µε αυτήν τη
βελτίωση που θα καταθέσουµε.

Κύριε Πρόεδρε, το συνοψίζω. Δεν πειράζουµε τίποτα από την
αλλαγή που έγινε το 2003 ως προς το νέο λύκειο και τις εισαγω-
γικές. Ας αλλάξουν αυτά µετά από χρόνια, όταν στην πράξη απο-
δειχθεί ότι κάτι δεν πήγε καλά. Όµως, κάθε Υπουργός να αλλάζει
το σύστηµα του προηγουµένου είναι µια τρέλα που πρέπει να
σταµατήσει. Παρακολουθώ αυτό το επιχείρηµα, σέβοµαι την αλ-
λαγή του κ. Αρβανιτόπουλου. Μπορεί να διαφωνώ και εγώ και ο
κ. Δερµεντζόπουλος και ο κ. Γεωργαντάς µε αρκετά σηµεία, αλλά
δεν έχει καµµία σηµασία αυτό. Όλοι µας διαφωνούµε ή συµφω-
νούµε µε θέµατα. Ας αφήσουµε τη ζωή να δείξει αν ο Αρβανιτό-
πουλος έκανε ή δεν έκανε καλά. Μόνο η ζωή θα το δείξει αυτό,
όχι οι θεωρίες του καθενός µας.

Όµως, υπήρξε, κύριε Πρόεδρε, µια βαρβαρότητα. Ακόµα και
γι’ αυτούς τους υποψήφιους φοιτητές που θέλουν να σπουδά-
σουν Πληροφορική δεν ετίθετο ως προϋπόθεση η εξέτασή τους
στο µάθηµα της Πληροφορικής. Δεν θέλω τώρα να σας κουράζω
µε επιστηµολογικές παρατηρήσεις. Μπορώ να κάνω πάρα πολ-
λές. Δεν είµαι των θετικών επιστηµών, αλλά έχω γνώσεις επιστη-

µολογίας. Μπορώ να σας µιλήσω, αλλά δεν είναι η ώρα αυτή. Πε-
ριορίζοµαι να πω ότι στον 21ο αιώνα η επιλογή αυτή ήταν µια
τρέλα και θέλουµε να τη διορθώσουµε.

Εδώ ακούγεται και ένα άλλο επιχείρηµα: Πόσο θα τη διορθώ-
σετε; Εγώ λέω, µε τις γνώσεις που έχει η ηγεσία του Υπουργείου
Παιδείας, µόνο αυτό.

Από κει και πέρα, κύριε Πρόεδρε, θα καταθέσουµε αίτηµα στην
ΑΔΙΠ να µας εκφράσει γνώµη αν και κάπου αλλού -µε φειδωλό
τρόπο- πρέπει αυτό το µάθηµα να τεθεί ως προϋπόθεση για τις
πανελλαδικές του 2016 και όπως λέµε εδώ, η απόφαση της ΑΔΙΠ
θα µας δεσµεύει, θα έχουµε δέσµια αρµοδιότητα. Θα υπογρά-
ψουµε ό,τι λέει η ΑΔΙΠ. Νοµίζω ότι αυτή είναι µια άριστη επιλογή.

Τέλος, θέλω να πω ότι µόλις τελειώσει η ψηφοφορία επί των
αιτήσεων άρσης ασυλίας, θα πούµε ποιες από τις βουλευτικές
τροπολογίες συζητάµε, όχι κάνουµε εξ ορισµού δεκτές, αλλά δε-
χόµαστε να συζητηθούν, δηλαδή, µε ένα πνεύµα αποδοχής.

Όµως, αξιοποιώ την παρουσία του Υπουργού, του κ. Ντινό-
πουλου, εδώ για να πω πως -προλέγω, υπό την έννοια αυτή- απο-
δέχοµαι την τροπολογία του κ. Κωνσταντίνου Κατσαφάδου, του
συναδέλφου από την Α’ Πειραιά και της κ. Ασηµίνας Σκόνδρα
από την Καρδίτσα, σύµφωνα µε την οποία ρυθµίζεται ένα θέµα
εθελούσιας κινητικότητας υπαλλήλων στους δήµους, κάτι που
αίρει κινδύνους απολύσεων. Εγώ πιστεύω ότι αυτό είναι πολύ
σωστό. Έχει συµφωνία ο κύριος Υπουργός και µε το Υπουργείο
Διοικητικής Μεταρρύθµισης και θα παρακαλούσα να αξιοποι-
ήσουµε την οµιλία του για να αναπτύξει το θέµα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων κ.

Ανδρέας Λοβέρδος καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερ-
θείσα νοµοτεχνική βελτίωση, η οποία έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Πολύ ωραία. Ευχαρι-
στούµε.

Τι να αναπτύξει ο Υπουργός; Θα πάρει τον λόγο απλώς για ένα
λεπτό και ο κ. Ντινόπουλος.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, τι νούµερο είναι η τροπο-
λογία για την οποία κάνει λόγο ο κύριος Υπουργός;

ΑΡΓΥΡΗΣ ΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Δίνεται
µια µικρή παράταση δέκα-δεκαπέντε ηµερών, µέχρι την 20ή Δε-
κεµβρίου, αν δεν κάνω λάθος, έτσι ώστε αυτοί οι οποίοι είχαν
υποβάλει αιτήσεις για εθελούσια ενδοδηµοτική κινητικότητα από
δήµο σε δήµο -µε τη θέλησή τους, δηλαδή- και δεν είχαν προλά-

βει κάποιες προθεσµίες, να µπορέσουν να ικανοποιηθούν και
αυτοί.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, επειδή έχουµε ένα µεγάλο
πακέτο τροπολογιών, όταν γίνεται λόγος για µια τροπολογία να
δίνεται και το νούµερο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Είναι η υπ’ αριθµόν
2050/304/25-11-2014 βουλευτική τροπολογία των συναδέλφων
κ. Κατσαφάδου και κ. Σκόνδρα, η οποία έγινε αποδεκτή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό, όπως προεί-
παµε και αποφασίσαµε, θα διακόψουµε τη συζήτηση του νοµο-
σχεδίου του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, εισερχόµεθα στη

ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΗ ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ 
ΤΗΣ ΟΛΟΜΕΛΕΙΑΣ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ

ΑΙΤΗΣΕΙΣ ΑΡΣΗΣ ΑΣΥΛΙΑΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

Συζήτηση και λήψη απόφασης, σύµφωνα µε το άρθρο 62 του
Συντάγµατος και το άρθρο 83 του Κανονισµού της Βουλής, για
τις αιτήσεις της άρσης ασυλίας των Βουλευτών κυρίων Παύλου
Βογιατζή και Ιωάννη Μιχελάκη.

Θυµίζω ότι η συζήτηση διεξάγεται µε τη διαδικασία του άρ-
θρου 108 παράγραφος 1, εδάφιο β’ και εποµένως, τον λόγο δι-
καιούται να πάρει ο Βουλευτής που έχει αντίρρηση στην αίτηση
του εισαγγελέα για άρση της ασυλίας. Ο λόγος δίδεται πάντα
εφόσον ζητηθεί -στον Βουλευτή στον οποίον αφορά η αίτηση και
στους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους, οι οποίοι µιλούν µετά
τους τυχόν οµιλητές της κάθε υπόθεσης.

Όπως γνωρίζετε, σύµφωνα µε το άρθρο 83 του Κανονισµού
της Βουλής, η Βουλή δεν υπεισέρχεται στην ουσία των υποθέ-
σεων, αλλά ερευνάται µόνο αν η πράξη για την οποία ζητείται η
άρση της ασυλίας συνδέεται µε την πολιτική ή κοινοβουλευτική
δραστηριότητα του Βουλευτή ή εάν η δίωξη, η µήνυση ή η έγ-
κληση υποκρύπτει πολιτική σκοπιµότητα.

Τέλος, υπενθυµίζω ότι έχουµε δεχθεί επί των άρσεων ασυλίας
η Βουλή να αποφασίζει µε ονοµαστική ψηφοφορία για να απο-
φεύγεται η οποιαδήποτε σύγχυση στην καταµέτρηση των ψήφων
και στη διεξαγωγή του αποτελέσµατος, η οποία θα µπορούσε να
οδηγήσει σε αµφισβητήσεις των αποτελεσµάτων και για την δι-
ευκόλυνση και µόνο της ονοµαστικής ψηφοφορίας καταρτίζεται
ψηφοδέλτιο. 

Το ψηφοδέλτιο στο οποίο κάθε συνάδελφος αναγράφει το
όνοµά του, την εκλογική του περιφέρεια και την Κοινοβουλευτική
Οµάδα στην οποία ανήκει θα καταχωρίζεται στα αντίστοιχα Πρα-
κτικά. Ανταποκρινόµεθα έτσι στις διατάξεις του άρθρου 83 του
κανονισµού της Βουλής που απαιτεί φανερή ψηφοφορία. Αφού,
λοιπόν, ολοκληρωθεί η συζήτηση επί των περιπτώσεων της ση-
µερινής συµπληρωµατικής ειδικής ηµερήσιας διάταξης θα προ-
χωρήσουµε σε ονοµαστική ψηφοφορία, όπως σας περιέγραψα. 

Η πρώτη υπόθεση αφορά τον συνάδελφο κ. Παύλο Βογιατζή.
Η δεύτερη υπόθεση αφορά τον συνάδελφο κ. Ιωάννη Μιχε-

λάκη. 
Οι λεπτοµέρειες και των δύο υποθέσεων αναφέρονται στο

σχετικό ενηµερωτικό σηµείωµα που διενεµήθη µαζί µε την ειδική
ηµερήσια διάταξη.

Επί της αιτήσεως που αφορά την υπόθεση του κ. Παύλου Βο-
γιατζή, υπάρχει συνάδελφος που ζητά τον λόγο κατά το άρθρο
108 του Κανονισµού; 

ΠΑΥΛΟΣ ΒΟΓΙΑΤΖΗΣ: Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ορίστε, κύριε Βογιατζή,

έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά. 
ΠΑΥΛΟΣ ΒΟΓΙΑΤΖΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω να πω ότι το χρέος είναι εταιρείας της Νοµαρχιακής Αυ-

τοδιοίκησης Λέσβου. Εδώ δεν αναφέρεται και φαίνεται σαν να
είναι προσωπική µου εταιρεία. Η µήνυση από το ΙΚΑ έγινε τέσ-
σερις µήνες µετά, αφού είχα φύγει εγώ από Νοµάρχης Λέσβου.
Η εταιρεία µπήκε από την περιφέρεια σε εκκαθάριση, οπότε δεν
µπορούσαν να έχουν πληρωθεί οι εισφορές. Και νοµίζω γι’ αυτό
είναι και οµόφωνη η απόφαση της επιτροπής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Σας ευχαριστώ πολύ,
κύριε συνάδελφε.

Επί της αιτήσεως που αφορά την υπόθεση του κ. Ιωάννη Μι-
χελάκη, υπάρχει συνάδελφος που ζητά τον λόγο κατά το άρθρο
108 του Κανονισµού; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΙΧΕΛΑΚΗΣ: Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε.
ΑΡΤΕΜΙΟΣ ΜΑΤΘΑΙΟΠΟΥΛΟΣ: Θα παρακαλούσα να λάβω

τον λόγο, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Επειδή έχει ζητήσει τον

λόγο ο  ορισθείς την τελευταία στιγµή Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος από την πλευρά της Χρυσής Αυγής, ο κ. Ματθαιόπουλος,
θα δώσουµε πρώτα τον λόγο στον κ. Ματθαιόπουλο και µετά θα

λάβετε εσείς τον λόγο, κύριε Μιχελάκη.
Κύριε Ματθαιόπουλε, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά. 
ΑΡΤΕΜΙΟΣ ΜΑΤΘΑΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ.
Η παραποµπή του πρώην Υπουργού Μιχελάκη στην Ολοµέλεια

της Βουλής για την άρση της βουλευτικής του ασυλίας για το
αδίκηµα της δωροδοκίας, διαψεύδει µε τον πιο κατηγορηµατικό
τρόπο τον Σαµαρά, τους συνεργάτες του και τα «παπαγαλάκια»
της παραπληροφόρησης, που για µήνες ολόκληρους παρουσία-
ζαν τη Χρυσή Αυγή, ένα νόµιµο πολιτικό κόµµα, ως κόµµα το
οποίο συνδιαλέγεται µε µεγαλόσχηµους επιχειρηµατίες της χώ-
ρας, ως κόµµα το οποίο συνδιαλέγεται µε εφοπλιστές από τους
οποίους χρηµατίζεται για να εξυπηρετεί –δήθεν- τα συµφέροντά
τους. 

Η υπόθεση αυτή αποδεικνύει ότι η συγκυβέρνηση µετά από
µία νέα επικοινωνιακή σκευωρία προέβη σε ένα νέο φιάσκο, διότι,
πράγµατι, χρηµατισµός υπήρχε, αλλά όχι από µέρους της Χρυ-
σής Αυγής, αλλά από µέρους της Νέας Δηµοκρατίας και από
Υπουργούς του Σαµαρά.

Υπενθυµίζω ότι τα οικονοµικά του κόµµατος της Χρυσής
Αυγής είναι πεντακάθαρα. Το ΣΔΟΕ, µε επίσηµο πόρισµά του,
κατόπιν διενέργειας ελέγχου και στα ταµεία του κόµµατος και σε
προσωπικούς λογαριασµούς των Βουλευτών, έχει αποδείξει ότι
ούτε µισό ευρώ δεν είναι παράνοµο και δεν προέρχεται από πα-
ράνοµη χρηµατοδότηση. 

Αντιθέτως, τα κόµµατά σας χρωστάνε δισεκατοµµύρια στον
ελληνικό λαό και οι Υπουργοί σας έφθασαν µέχρι το σηµείο να
καταστήσουν το ελληνικό Κοινοβούλιο επιχειρηµατικό µικροµά-
γαζο για να καταθέτουν ερωτήσεις εναντίον εφοπλιστών, οι ο-
ποίοι είναι αντίπαλοι από τα αφεντικά του Μιχελάκη, τα οποία τον
δωροδοκούσαν κατ’ εξακολούθηση. 

Θεωρώ, λοιπόν –και αναφέροµαι σε όλους τους Βουλευτές,
πλην του εν δυνάµει υπόδικου Μιχελάκη- ότι έχετε ένα και µόνο
καθήκον, να ψηφίσετε την άρση της ασυλίας του για να πάει στην
–δήθεν- ανεξάρτητη δικαιοσύνη για την οποία τόσο καιρό θέλετε
να µας πείσετε ότι λειτουργεί ανεξάρτητα, ώστε ο άνθρωπος
αυτός να αποδείξει εάν είναι αθώος ή αντίστοιχα ο εισαγγελέας
να αποδείξει την ενοχή του. 

Σε ό,τι αφορά το συγκεκριµένο Υπουργό, τον καταγγέλλω για
υποκρισία και για δειλία, διότι κρύβεται πίσω από το θεσµό της
βουλευτικής ασυλίας, διότι γνωρίζει ότι είναι ένοχος και πως εάν
παραπεµφθεί στην ανεξάρτητη δικαιοσύνη, τότε θα πάει εκεί
πέρα που βρίσκονται παράνοµα και συνταγµατικά οι υπόλοιποι
Βουλευτές του κόµµατος. 

Κλείνοντας, για αυτόν ακριβώς τον λόγο, κύριε Πρόεδρε, δεν
έχετε το δικαίωµα -και διά ταύτα σας το απαγορεύω- να χρησι-
µοποιήσετε το ψευδές επιχείρηµα ότι «η Χρυσή Αυγή χρηµατίζε-
ται από εφοπλιστές». Αυτά τα κάνουν οι Υπουργοί του Σαµαρά
και µόνον. 

ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Κύριε Παυλόπουλε, ζη-
τήσατε τον λόγο;

ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ορίστε, κύριε Παυλό-

πουλε, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχω ζητήσει

τον λόγο ως µέλος της Επιτροπής Δεοντολογίας, η οποία εξέ-
τασε τη συγκεκριµένη περίπτωση. Λόγω κωλύµατος, το οποίο
είχε την ηµέρα εκείνη ο συνάδελφος, ο κ. Υψηλάντης, παρέστην
και θέλω να πω για ποιον λόγο ανήκω στη µειοψηφία. Δηλαδή
για ποιο λόγο ψήφισα υπέρ της µη παραποµπής του κ. Μιχελάκη,
µε βάση το κατηγορητήριο, το οποίο έχει διατυπωθεί. Και σας
τονίζω ότι αυτά που θα σας πω δεν έχουν καµµία σχέση µε την
ουσία, η οποία είναι εντελώς διαφορετικό ζήτηµα και είναι θέµα
συνείδησης του καθενός.

Όµως, θα παρατηρήσετε, κύριοι συνάδελφοι, ότι, ενόψει της
παραποµπής του κ. Μιχελάκη, δηµιουργείται ένα µεγάλο θέµα,
το οποίο πρέπει να έχει υπόψη της η Βουλή την ώρα που θα ψη-
φίσει. Και σας είπα ότι δεν έχει καµµία σχέση µε την ουσία. Είναι
δε, όσα χρόνια είµαι στο Κοινοβούλιο, η πρώτη φορά που εµφα-
νίζεται.
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Εάν παρατηρήσετε το κατηγορητήριο, το οποίο είναι καταγε-
γραµµένο, ο κ. Μιχελάκης παραπέµπεται µε τις διατάξεις του άρ-
θρου 235, παράγραφος 1, του Ποινικού Κώδικα. Ήτοι για δωρο-
δοκία στο πλαίσιο των εγκληµάτων περί την υπηρεσία. Τι σηµαί-
νει τούτο; Σηµαίνει ότι για να παραπεµφθεί κάποιος πρέπει να
χαρακτηρίζεται –γιατί αυτό λέει ο Ποινικός Κώδικας- «υπάλλη-
λος», γιατί µόνον οι υπάλληλοι εµπίπτουν στις διατάξεις του άρ-
θρου 235, παράγραφος 1. 

Το ζήτηµα, λοιπόν, το οποίο τίθεται είναι το εξής: Ο Βουλευ-
τής, όταν ασκεί τα κοινοβουλευτικά και νοµοθετικά του καθή-
κοντα, είναι υπάλληλος; Δεν αµφισβητεί κανείς ότι ο Βουλευτής
κατ’ εξαίρεση µπορεί να ασκεί και διοικητικά καθήκοντα, όταν µε-
τέχει σε άλλα έργα που επιτρέπονται από το Σύνταγµα και τον
Κανονισµό της Βουλής ή όταν, παραδείγµατος χάριν, µετέχει στο
εξωτερικό σε αποστολές, ασκώντας καθήκοντα που άπτονται οι-
ονεί της εκτελεστικής εξουσίας. Όµως, το ερώτηµα είναι, όταν
ασκεί κοινοβουλευτικό έλεγχο, όπως συµβαίνει στη συγκεκρι-
µένη περίπτωση, όταν νοµοθετεί, µπορεί να χαρακτηρισθεί υπάλ-
ληλος;

Σας διαβάζω τι λέει ο ίδιος ο Ποινικός Κώδικας για την έννοια
του υπαλλήλου. Είναι το άρθρο 13, παράγραφος α’: «Υπάλληλος
είναι εκείνος, στον οποίο νόµιµα έχει ανατεθεί, έστω και προσω-
ρινά, η άσκηση δηµόσιας υπηρεσίας, δηµοτικής ή κοινοτικής ή
άλλου νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου».

Άρα, λοιπόν, εδώ θα πρέπει να δεχθούµε υπαλληλική σχέση.
Και το επαναλαµβάνω, επειδή ζούµε σε πονηρούς καιρούς ότι
δεν έχει καµµία σχέση η παρέµβασή µου και ο τρόπος που ψήφι-
σα στην Επιτροπή Δεοντολογίας µε την ουσία της συγκεκριµένης
υπόθεσης. Όµως δηµιουργούµε ένα προηγούµενο, αν αποδεχ-
θούµε ότι ο Βουλευτής είναι στη συγκεκριµένη περίπτωση υπάλ-
ληλος. 

Σας τονίζω, προς ενίσχυση αυτού το οποίο λέω, ότι ο Ποινικός
Κώδικας έχει ειδική διάταξη περί δωροληψίας των πολιτικών
αξιωµατούχων και των Βουλευτών. Ορίζει, δηλαδή, ειδικά, αλλά
δεν το περιλαµβάνει αυτό στα εγκλήµατα περί την υπηρεσία. Αυ-
τοτελώς τιµωρεί τον Βουλευτή σε περίπτωση δωροληψίας. Και
µπορείτε να δείτε τις διατάξεις του άρθρου 159 του Ποινικού Κώ-
δικα. Είναι η παράγραφος 2. Τον τιµωρεί αυτοτελώς.

Για ποιον λόγο, λοιπόν, ο Ποινικός Κώδικας, όταν θέλει να τι-
µωρήσει Βουλευτή ποινικά, το λέει πέρα και έξω από τα εγκλή-
µατα περί την υπηρεσία και εδώ, στη συγκεκριµένη περίπτωση,
για το θέµα της δωροδοκίας χρησιµοποιείται η διάταξη του άρ-
θρου 235, παράγραφος 1; Εδώ είναι το µεγάλο ζήτηµα κατά την
εκτίµησή µου, που είναι αµιγώς θεσµικό. Το λέω για να µην πα-
ρεξηγηθούµε και εγώ και αυτοί που µας ακούν.

Το άρθρο 60 του Συντάγµατος καθορίζει το status του Βου-
λευτή, όταν ασκεί κοινοβουλευτικά καθήκοντα, όταν ασκεί νοµο-
θετικά καθήκοντα και του απονέµει το προνόµιο –και είναι προνό-
µιο, αλλά και καθήκον- του να ενεργεί κατά συνείδηση, απολύτως
ανεξάρτητος. Ο υπάλληλος εξ ορισµού έχει την έννοια της εξάρ-
τησης. 

Εγώ δεν µπορώ να δεχθώ, ως Βουλευτής, αλλά και ως νοµι-
κός, τον χαρακτηρισµό του Βουλευτή, όταν ασκεί κοινοβουλευ-
τικά και νοµοθετικά καθήκοντα, ως υπαλλήλου. Και γι’ αυτό
ψήφισα εναντίον της συγκεκριµένης παραποµπής. Ήθελα δε, αι-
τιολογώντας την ψήφο µου στην επιτροπή, να έχετε υπ’ όψιν σας
για ποιον λόγο υιοθέτησα αυτήν τη στάση. Και εγώ αλλά και οι
λοιποί συνάδελφοι, οι οποίοι ψήφισαν έτσι και ανήκουν στη µει-
οψηφία. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε πολύ.
Τον λόγο έχει ο κ. Χαλβατζής για πέντε λεπτά.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ως µέλος της Επι-

τροπής Δεοντολογίας και επειδή απουσίαζα από αυτήν τη συνε-
δρίαση γιατί ήµουνα σε άλλη συνεδρίαση που διεξαγόταν
ταυτόχρονα και δεν τοποθετήθηκα στις άρσεις, ήθελα να πω ότι,
παρ’ όλα τα νοµικά προβλήµατα που υπάρχουν και έχουν βάση,
θεωρούµε πως το καλύτερο θα ήταν να µην εµποδιστεί η προ-
σφυγή στη δικαστική διερεύνηση, ώστε να µην πλανώνται σκιές.

Με αυτό το σκεπτικό λέµε «ναι» στην άρση της ασυλίας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε.

Τον λόγο έχει ο κ. Μιχελάκης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΙΧΕΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Εγώ θα σας µιλήσω για τα πραγµατικά περιστατικά. Τον Ια-

νουάριο του 2013 ο συνάδελφος Θανάσης Νταβλούρος κατέ-
θεσε επίκαιρη ερώτηση µε θέµα «Δικαστικές και Φορολογικές
Εκκρεµότητες του Επιχειρηµατία Αναστάσιου Πάλλη». Αφού πλη-
ροφορήθηκα το περιεχόµενο της παραπάνω ερώτησης και γνω-
ρίζοντας ότι ο Πάλλης ήταν συνεταίρος µε το Βίκτωρα Ρέστη,
πέντε µέρες αργότερα κατέθεσα κι εγώ σχετική ερώτηση στη
Βουλή, ζητώντας πληροφορίες για τυχόν εµπλοκή του Ρέστη
στις υποθέσεις του Πάλλη, αλλά και σε άλλες υποθέσεις, όπως
αυτές της φοροδιαφυγής. 

Ο τίτλος της ερώτησής µου ήταν «κανένας µεγαλο-οφειλέτης
στο απυρόβλητο». Ουσιαστικά, τόσο η ερώτηση του συναδέλφου
όσο και η δική µου, αποκάλυπταν τις δύο διαστάσεις του ίδιου
ζητήµατος, δηλαδή τις αξιόποινες συµπεριφορές των πρώην συ-
νεταίρων Πάλλη και Ρέστη. Με απλά ελληνικά αυτό που έλεγα
είναι «ψάξτε τον Πάλλη, ψάξτε και τον Ρέστη». Και για του λόγου
το αληθές, θα καταθέσω στα Πρακτικά τις δύο σχετικές ερωτή-
σεις. 

Θα ήταν αστείο, λοιπόν, να ισχυρισθεί κάποιος ότι οι ερωτή-
σεις αυτές ωφελούσαν οποιονδήποτε. Το ακριβώς αντίθετο. Ζη-
τούµενο ήταν αποκλειστικά και µόνο η προστασία του δηµοσίου
συµφέροντος. Λίγο καιρό µετά τις ερωτήσεις, Πάλλης και Ρέστης
κατέληξαν και οι δύο στη φυλακή, δικαιώνοντας το περιεχόµενο
των ερωτήσεων. 

Διαβάζοντας την ερώτησή µου διαπιστώνει εύκολα κάποιος ότι
το περιεχόµενό της ήταν ταυτόσηµο µε το περιεχόµενο του κα-
τηγορητηρίου των δικαστικών αρχών. Θα ήταν παράλογο να µε
δωροδοκήσει ο Πάλλης για µία ερώτηση, το περιεχόµενο της
οποίας θα οδηγούσε τελικά στην προφυλάκισή του. 

Θυµίζω ότι µέχρι την ηµεροµηνία κατάθεσης των ερωτήσεων,
δεν υπήρχε καµµία σχετική δικαστική έρευνα σε εξέλιξη. Δύο
µήνες µετά την ερώτησή µου στις 15 Απριλίου, συνελήφθη ο
Πάλλης. Τρεις µήνες αργότερα, στις 23 Ιουλίου, συνελήφθη και
ο Ρέστης. Τα σχετικά στοιχεία θα τα καταθέσω στα Πρακτικά,
κύριε Πρόεδρε. 

Θα ήθελα στο σηµείο αυτό να πω ότι δεν ήµουν ο µόνος Βου-
λευτής που έχω καταθέσει ερώτηση για τον Ρέστη. Από µία πρό-
χειρη έρευνα που έκανα, διαπίστωσα ότι και άλλοι συνάδελφοι
έχουν πράξει το ίδιο, ανάµεσά τους ο κ. Παπαδηµούλης, ο κ.
Τσούκαλης, ο κ. Νικολόπουλος. Θα τις καταθέσω και αυτές στα
Πρακτικά. 

Είναι ποτέ δυνατόν να πει κάποιος ότι οι συνάδελφοι που προ-
ανέφερα µε τις ερωτήσεις τους για το Ρέστη, εξυπηρετούσαν τα
συµφέροντα του πρώην συνεταίρου του; Είναι δυνατόν να πει
κανείς ότι όσοι καταθέτουν ερωτήσεις ανάλογου περιεχοµένου,
όπως για παράδειγµα κραυγαλέες περιπτώσεις φοροδιαφυγής,
ενεργούν υποκινούµενοι; 

Θα επανέλθω, όµως, στο θέµα. Όπως πληροφορήθηκα αρκετό
καιρό µετά την κατάθεση της επίµαχης ερώτησής µου, έγινε έ-
ρευνα στο σπίτι του Πάλλη, στην οποία βρέθηκε η ερώτηση συ-
ναδέλφου και η ερώτηση που είχα υποβάλει εγώ µαζί µε γραπτές
παρατηρήσεις, τις οποίες αγνοώ ποιος έχει γράψει. Περιττεύει
να αναφέρω ότι όλες οι ερωτήσεις, το αργότερο την εποµένη της
κατάθεσής τους, σκανάρονται και αναρτώνται στην ιστοσελίδα
της Βουλής και φυσικά είναι εύκολα προσβάσιµες σε οποιονδή-
ποτε χρήστη του ίντερνετ, όπως και στον Πάλλη. 

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να σας πω ότι γνώριζα και τον
Πάλλη και τον Ρέστη. Εργαζόµουν για τριάντα δύο χρόνια ως δη-
µοσιογράφος και λόγω της φύσεως της εργασίας µου, γνωρίζω
τους περισσότερους εκδότες εφηµερίδων, όπως τον Πάλλη και
τον Ρέστη, που ήταν συνεκδότες της εφηµερίδας «ΠΡΩΤΟ
ΘΕΜΑ». 

Από την ηλικία των είκοσι έξι χρόνων έγινα αρχισυντάκτης και
έκτοτε εργαζόµουν σε επιτελικές και διευθυντικές θέσεις σε εφη-
µερίδες, ραδιόφωνα και τηλεοράσεις. Δυνατότητες για τέτοιες
συµπεριφορές, σαν κι αυτή για την οποία εγκαλούµαι σήµερα,
προφανώς και υπήρχαν και µάλιστα όχι για επτά χιλιάδες.

Κανένας, όµως, όχι µόνο δεν έχει να πει το παραµικρό, αλλά
ούτε και να αφήσει έστω και την παραµικρή υπόνοια. Προκαλώ
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τον οποιονδήποτε για αυτό εντός και εκτός Βουλής. 
Ακόµα και ο προσωπικός µου συκοφάντης, ο Κώστας Βαξεβά-

νης, ο οποίος έχει πάρει το πηλοφόρι και το µυστρί για να µε κα-
τασυκοφαντεί, έγραψε, όταν πληροφορήθηκε –όπως λέει- την
υπόθεση αυτή: «Τίποτα από αυτά δεν πίστευα. Δεν ήθελα να πι-
στέψω». Και απευθυνόµενος σε µένα συνέχισε: «Δεν σε πίστωνα
µόνο µε το γνωστό τεκµήριο της αθωότητας, αλλά και µε τη διά-
θεσή µου να µην έχει κάνει κάτι τέτοιο ένας άνθρωπος που δου-
λέψαµε και ζήσαµε καταστάσεις µαζί». 

Όταν οι αρχές, λοιπόν, βρήκαν στο αρχείο του Πάλλη σηµεί-
ωµα που έφερε το όνοµά µου και δίπλα ένα χρηµατικό ποσό, οι
ανακριτές ρώτησαν έναν από τους υπαλλήλους του και αυτός –
όπως αναφέρει στην κατάθεσή του- είπε ότι από ό,τι αντιλήφθηκε
και από ό,τι υπέθεσε τα χρήµατα αυτά προορίζονταν για µένα. 

Προσέξτε, κύριοι συνάδελφοι, τις φράσεις που χρησιµοποιεί
στην κατάθεσή του: «Από ό,τι αντιλήφθηκα και από ό,τι υπέ-
θεσα». Αυτός είναι ο βασικός µάρτυρας στην υπόθεση. Δηλαδή
δεν είδε και δεν ξέρει. Θα καταθέσω στα Πρακτικά το σχετικό έγ-
γραφο. 

Οι ανακριτές για το θέµα αυτό πήγαν µετά στον προφυλακι-
σµένο Πάλλη. Ο Πάλλης τους ξεκαθάρισε κατηγορηµατικά ότι
ουδέποτε έδωσε σε µένα το οποιοδήποτε ποσό για οποιοδήποτε
λόγο. Θα καταθέσω στα Πρακτικά τη συγκεκριµένη κατάθεση. 

Οι ανακριτές ξανακάλεσαν το συγκεκριµένο υπάλληλο –αυτόν
που είναι ο βασικός µάρτυρας- λέγοντάς του ότι ο Πάλλης αρ-
νείται ότι έδωσε λεφτά σε µένα. Αυτός και στη νέα του κατάθεση
στις 15 Ιανουαρίου του 2014 επανέλαβε στους ανακριτές ότι «απ’
ό,τι κατάλαβε τα χρήµατα πήγαν σε µένα». Θα καταθέσω και
αυτό το έγγραφο στα Πρακτικά. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακόµα και ο Ει-
σαγγελέας Πρωτοδικών ο κ. Λακαφώσης που συνέταξε τη δικο-
γραφία, στην έκθεση που στέλνει προς την Εισαγγελία του Α-
ρείου Πάγου αναφερόµενος στην κατάθεση του υπαλλήλου του
Πάλλη, χρησιµοποιεί τις φράσεις: «από ό,τι κατάλαβε και από ό,τι
πιθανολόγησε». Προσέξτε: «Απ’ ό,τι κατάλαβε και απ’ ό,τι πιθα-
νολόγησε!» Μιλάµε για το βασικό µάρτυρα. Τίποτε άλλο. Θα κα-
ταθέσω και αυτό το έγγραφο στα Πρακτικά. 

Ο ίδιος υπάλληλος, ο βασικός µάρτυρας, σε µεταγενέστερη
διευκρινιστική ένορκη κατάθεσή του δηλώνει ρητά και κατηγο-
ρηµατικά ότι ουδέποτε αντελήφθη τον Πάλλη να δίνει χρήµατα
σε µένα. Ουδέποτε! Θα καταθέσω και αυτό το έγγραφο στα Πρα-
κτικά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για την υπόθεση αυτή –επειδή
ακούστηκε το θέµα της δικαιοσύνης- εγώ βρίσκοµαι ήδη στη δι-
καιοσύνη. Την αµέσως επόµενη µέρα της δηµοσίευσης του σχε-
τικού συκοφαντικού σε βάρους µου δηµοσιεύµατος κατέθεσα
αγωγή και έγκληση. 

Η αγωγή συζητήθηκε στις 9 Οκτωβρίου στο Πολυµελές Πρω-
τοδικείο Αθηνών. Οι συκοφάντες δικάστηκαν ερήµην, αφού στο
δικαστήριο δεν τόλµησαν να έρθουν ούτε αυτοί ούτε οι δικηγό-
ροι τους. Η ατολµία τους να εµφανιστούν στη δικαιοσύνη επιβε-
βαιώνει µε το πιο ξεκάθαρο τρόπο το ψευδέστατο και παντελώς
ανυπόστατο χαρακτήρα των ισχυρισµών τους. 

Το ποινικό δικαστήριο, η δεύτερη δίκη, έγινε στις 15 Οκτω-
βρίου. Οι συκοφάντες αυτήν τη φορά εµφανίστηκαν, αλλά δρα-
πέτευσαν ζητώντας αναβολή. Η φυγοµαχία δεν αρµόζει σε
κάποιον που υποτίθεται ότι έχει στοιχεία, αλλά σε αυτούς που
φοβούνται την αλήθεια. 

Πέρα από τα πραγµατικά περιστατικά θα ήθελα να ξέρετε ότι
πιστεύω πως αυτή η υπόθεση αφορά άµεσα, εξολοκλήρου τη
Βουλή ως Σώµα αλλά και κάθε συνάδελφο χωριστά. 

Γι’ αυτόν τον λόγο άλλωστε η Επιτροπή Κοινοβουλευτικής Δε-
οντολογίας ζήτησε γνωµάτευση από το Επιστηµονικό Συµβούλιο
της Βουλής και αυτό επειδή για πρώτη φορά τέθηκε το ζήτηµα
της νοµικής φύσης της ιδιότητας του Βουλευτή κατά το Ποινικό
Δίκαιο, εάν δηλαδή ο Βουλευτής θεωρείται υπάλληλος, κατά την
έννοια του άρθρου 13 του Ποινικού Κώδικα, προκειµένου να νο-
είται παράβαση καθήκοντος από την πλευρά του.

Όµως, ο Βουλευτής έχει κατοχυρωµένο συνταγµατικά -µε τα
άρθρα 61 και 62- το δικαίωµα της απρόσκοπτης και ανεπηρέα-
στης άσκησης και του κοινοβουλευτικού ελέγχου. Ο Βουλευτής,

λοιπόν, δεν υπακούει σε εντολές ή υποδείξεις παρά µόνο στη συ-
νείδησή του για ολόκληρο το φάσµα των κοινοβουλευτικών δρα-
στηριοτήτων και ασφαλώς και για την κατάθεση ερωτήσεων. 

Επίσης, ο Βουλευτής δεν µπορεί να διωχθεί για δωροδοκία
κατά την άσκηση των καθηκόντων παρά µόνο σε διαδικασίες
εκλογής. Και σε αυτό ο νόµος είναι σαφής. Υπάρχει µάλιστα και
ειδικό άρθρο του Ποινικού Κώδικα γι’ αυτό. Είναι το άρθρο 159
του Ποινικού Κώδικα.

Η αντίθετη άποψη σε αυτά που προανέφερα θα οδηγούσε κα-
τάλυση της συνταγµατικά κατοχυρωµένης ανεξαρτησίας του
Βουλευτή κατά την άσκηση των καθηκόντων του.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως σας είπα, ουσιαστικά η
υπόθεση αυτή αφορά τους πάντες εδώ µέσα, διότι η ποινικοποί-
ηση της άσκησης του κοινοβουλευτικού ελέγχου θα ήταν προ-
φανής. Σας είπα εξαρχής ότι η νοµική βάση της υπόθεσης µε
αφορά όσο αφορά τον καθένα από εσάς. 

Να θυµάστε, όµως, ότι η γνωµάτευση που έχει έρθει στην Επι-
τροπή Κοινοβουλευτικής Δεοντολογίας ουσιαστικά ποινικοποιεί
τον κοινοβουλευτικό έλεγχο. Θα αποτελέσει προηγούµενο, ένα
προηγούµενο για κάθε Βουλευτή -όχι µόνο γι’ αυτούς που βρί-
σκονται σήµερα εδώ, αλλά και γι’ αυτούς που πρόκειται να έρ-
θουν- µε απρόβλεπτες προεκτάσεις και σοβαρές συνέπειες. Θα
καταστούν οι Βουλευτές όµηροι άθλιων πρακτικών και πολύ εύ-
κολα θα µπορεί να βρεθεί οποιοσδήποτε από εσάς στη δική µου
θέση. 

Όποιος έχει συµφέρον θα µπορεί να ποινικοποιήσει ό,τι κρίνει
ότι δεν έπρεπε να ρωτήσετε ή αντίθετα ό,τι κρίνει ότι έπρεπε να
ρωτήσετε και δεν ρωτήσατε. Ή ακόµα θα µπορεί να ποινικοποι-
ήσει οτιδήποτε θεωρεί ότι έπρεπε να πείτε στη Βουλή και δεν το
κάνατε ή ό,τι δεν είπατε και, κατά τη γνώµη του, έπρεπε να το
πείτε. 

Και κάτι ακόµα. Πίσω απ’ αυτήν την ιστορία είναι σίγουρο ότι
κάποιοι κρύβονται. Σας θυµίζω εδώ ότι κάποιος συνάδελφός µας
πριν από λίγο καιρό σε αυτή την Αίθουσα σε παρόµοια διαδικα-
σία είχε µιλήσει µε ονοµατεπώνυµα. Εγώ δε θα το πράξω τώρα.
Δεν έχει έρθει η ώρα. Τα στοιχεία συγκεντρώνονται και όταν θα
έρθει η ώρα, θα τα ξαναπούµε. 

Σήµερα δε θέλησα να έρθω να σας πω πράγµατα που θα ακού-
γονταν ως θεωρίες συνωµοσίας. Επέλεξα να µείνω στα πραγµα-
τικά περιστατικά, αλλά και στη νοµική βάση της υπόθεσης, για
την οποία σας ξαναλέω ότι µε αφορά όσο σας αφορά όλους.

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Μιχελάκης καταθέ-

τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε κύριε συ-
νάδελφε. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό θα διε-
ξαχθεί η ονοµαστική ψηφοφορία. 

Έχει καταρτιστεί ψηφοδέλτιο µε τα ονόµατα των συναδέλφων
για τους οποίους ζητείται η άρση της ασυλίας και στο οποίο έχει
καταγραφεί και η σχετική πρόταση της Επιτροπής Κοινοβουλευ-
τικής Δεοντολογίας.

Κάθε συνάδελφος θα σηµειώνει την ψήφο του δίπλα στο όνο-
µα του συναδέλφου για τον οποίο ζητείται η άρση ασυλίας.

Εκείνος που ψηφίζει υπέρ της άρσης ασυλίας σηµειώνει την
προτίµησή του δίπλα στο όνοµα του Βουλευτή και στη στήλη
«ναι». Δηλαδή, «ναι» στην αίτηση του εισαγγελέως που ζητεί την
άρση ασυλίας. 

Εκείνος που ψηφίζει κατά της άρσης της ασυλίας σηµειώνει
την προτίµησή του δίπλα στο όνοµα του Βουλευτή και στη στήλη
«όχι».

Εκείνος που ψηφίζει «παρών» θα το σηµειώνει στην αντίστοιχη
στήλη του ψηφοδελτίου. Στο ψηφοδέλτιο θα αναγράφει κάθε συ-
νάδελφος το όνοµά του, την εκλογική του περιφέρεια και την Κοι-
νοβουλευτική Οµάδα στην οποία ανήκει. Θα το υπογράφει, γιατί
η ψηφοφορία είναι ονοµαστική.

Στη συνέχεια µε την εκφώνηση του ονόµατός του από τους επί
του καταλόγου συναδέλφους θα παραδίδει το ψηφοδέλτιο στους
συναδέλφους κ. Ιωάννη Πασχαλίδη από τη Νέα Δηµοκρατία και
κ. Ηρώ Διώτη από τον ΣΥΡΙΖΑ, οι οποίοι θα το µονογράφουν και
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θα ανακοινώνουν ότι ο Βουλευτής ψήφισε.
Μετά το τέλος της ψηφοφορίας θα γίνει καταµέτρηση των

ψήφων από τους συναδέλφους που προανέφερα, όπως θα προ-
κύψουν από τα ψηφοδέλτια, τα οποία θα καταχωριστούν µαζί µε
το πρωτόκολλο ψηφοφορίας στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης.

Συµφωνεί το Σώµα;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Το Σώµα συνεφώνησε

οµοφώνως. 
Σας ενηµερώνω ότι έχουν έρθει στο Προεδρείο τηλεοµοιοτυ-

πίες (φαξ) συναδέλφων, σύµφωνα µε το άρθρο 70 Α’ του Κανο-
νισµού της Βουλής, µε τις οποίες γνωστοποιούν την ψήφο τους.
Οι ψήφοι αυτές θα ανακοινωθούν και θα συνυπολογιστούν στην

καταµέτρηση η οποία θα ακολουθήσει. 
Καλούνται επί του καταλόγου οι συνάδελφοι, κ. Δηµήτριος

Τσουµάνης από τη Νέα Δηµοκρατία και κ. Απόστολος Αλεξόπου-
λος από τον ΣΥΡΙΖΑ.

Παρακαλώ να αρχίσει η ανάγνωση του καταλόγου.
(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)

(ΜΕΤΑ ΚΑΙ ΤΗ ΔΕΥΤΕΡΗ ΑΝΑΓΝΩΣΗ ΤΟΥ ΚΑΤΑΛΟΓΟΥ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Υπάρχει συνάδελφος,

ο οποίος δεν άκουσε το όνοµά του; Κανείς.
Οι επιστολές, οι οποίες απεστάλησαν στο Προεδρείο από τους

συναδέλφους, σύµφωνα µε το άρθρο 70Α’ του Κανονισµού της
Βουλής, καταχωρίζονται στα Πρακτικά.

(Οι προαναφερθείσες επιστολές έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η ψηφοφορία και παρακαλώ
τους κύριους ψηφολέκτες να προβούν στην καταµέτρηση των
ψήφων και την εξαγωγή του αποτελέσµατος.

(ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επανερχόµαστε στη συζήτηση

του νοµοσχεδίου του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, είκοσι πέντε µαθητές και µαθήτριες και δύο εκ-
παιδευτικοί συνοδοί τους από το 2ο Γυµνάσιο Πετρούπολης. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ζητήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, κ. Ταγαράς, για δύο λεπ-
τά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Πρώτον, η τροπολογία µε γενικό αριθµό 2041 και µε ειδικό 296
αφορά τη δυνατότητα παρέλκυσης καθ’ ύψος και όροφο, χωρίς
να αλλάζει ο συντελεστής δόµησης για εκπαιδευτήρια και ευαγή
ιδρύµατα. Δίνεται η δυνατότητα να αυξηθεί ο ακάλυπτος χώρος
και να κατασκευαστούν τα µέτρα τα οποία επιτρέπονται καθ’
ύψος. 

Δεύτερον, η τροπολογία µε γενικό αριθµό 209 και ειδικό 265
αφορά την ακτή Κουµουνδούρου και στο αίτηµα του δηµάρχου,
ο οποίος είναι και νέος, για µια δωδεκάµηνη παράταση στην
εκτέλεση αυτών των διοικητικών κυρώσεων και των πρωτοκόλ-
λων, µε στόχο να ολοκληρώσει τη µελέτη ανάπλασης της περιο-
χής εντός προθεσµίας δώδεκα µηνών και να τακτοποιήσει τα
πάντα µέσα σε αυτόν το σχεδιασµό.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Γι’ αυτήν την τροπολο-

γία, κύριε Υπουργέ, έχουµε εκφράσει ενδιαφέρον και ο κ. Αρβα-
νιτόπουλος και εγώ και γενικά όλοι οι Βουλευτές της Α’ και Β’
Πειραιά.

Τον λόγο έχει ο κ. Βαρβιτσιώτης για δύο λεπτά.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Αι-

γαίου): Κατ’ αρχάς, θέλω να ευχαριστήσω τον Υπουργό Παιδείας
που συνυπογράφει την τροπολογία που αφορά θέµατα του Λι-
µενικού Σώµατος. Επεκτείνεται και σε υπαξιωµατικούς του Λιµε-
νικού Σώµατος το δικαίωµα να παραταθεί η θητεία τους για άλλα
δύο χρόνια, δικαίωµα το οποίο έχουν οι υπαξιωµατικοί στο Στρα-
τό και στην Αστυνοµία που συµπληρώνουν τον χρόνο υπηρεσίας
τους στα τριάντα πέντε χρόνια.

Είναι µία ρύθµιση, η οποία επιφέρει και ελάφρυνση στον κρα-
τικό προϋπολογισµό, γιατί δεν συνταξιοδοτούµε αυτούς, οι
οποίοι θα πρέπει να συνταξιοδοτηθούν αυτήν τη χρονιά και θα
παραµείνουν για άλλα δύο χρόνια στις θέσεις τους. Όπως ξέ-
ρετε, υπάρχει και στενότητα προσωπικού και ελλείψεις προσω-
πικού. Εµάς µας καλύπτει απόλυτα ορισµένες ζωτικές ανάγκες.

Η δεύτερη παράγραφος της ίδιας τροπολογίας µε γενικό
αριθµό 2029 και ειδικό 285 αφορά την κινητροδότηση των στε-
λεχών του Λιµενικού Σώµατος για µετάθεσή τους στα νησιά της
παραµεθορίου του ανατολικού Αιγαίου. Επειδή υπάρχουν ελλεί-
ψεις σε αυτά τα νησιά, δίνουµε το δικαίωµα µετά από αίτησή
τους σε στελέχη από όλη την Ελλάδα να πάνε, να τοποθετηθούν,
να υπηρετήσουν για δύο χρόνια και να επιστρέψουν αυτοδικαίως
στην υπηρεσία τους και να συνεχίσει η προσµέτρηση της υπη-
ρεσίας τους όπως ήταν.

Θα ήθελα, κύριε Πρόεδρε, µόνο να επισηµάνω ότι άµεσα θα
καταθέσω και νοµοθετική βελτίωση στην τροπολογία, ώστε η
ρύθµιση των ανωτέρω διατάξεων να αρχίζει την εφαρµογή της
από την 1-12-2014, γιατί υπάρχει καταληκτική προθεσµία η 4-12-
2014 για την εφαρµογή αυτών των ρυθµίσεων.

Επειδή µπαίνει ο προϋπολογισµός στη Βουλή, ενδεχοµένως
δεν θα έχει ολοκληρωθεί η ψήφισή του νοµοσχεδίου στο σύνολό

του και η δηµοσίευσή του στην Εφηµερίδα της Κυβέρνησης.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Καλώς. Την νοµοτεχνική

βελτίωση γιατί δεν την αναφέρετε τώρα, για να την συµπληρώ-
σετε;

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Αι-
γαίου): Την αναφέρω: «Η ισχύς των ανωτέρω διατάξεων αρχίζει
την 1-12-2014.»

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ωραία. Άρα πέρασε.
Αυτό είναι.

Τον λόγο έχει ο κ. Αθανασίου.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Δια-

φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Θα ήθελα και εγώ να ευχαριστήσω τον Υπουργό Παιδείας,
γιατί εισήγαγε την τροπολογία µε γενικό αριθµό 2046 και ειδικό
αριθµό 300.

Eίχε δηµιουργηθεί µια σύγχυση, όσον αφορά τις εκλογές των
εκπροσώπων για την αυτοδιοίκηση, όταν έλεγε ο νόµος ότι κάθε
µέλος της ολοµέλειας εκφράζει την προτίµησή του σε δύο από
τους υποψηφίους. Ενώ ήταν σαφέστατο ότι ήταν δύο, βάζουµε
τη φράση «έως δύο», για να µην δηµιουργείται η εντύπωση ότι
είναι υποχρεωτικό το δύο. 

Επίσης, σε περίπτωση προαγωγής των εκλεγµένων να παρα-
µένουν στη θέση τους. Λέει ότι δεν µετατίθενται µε οποιοδήποτε
τρόπο. Έγινε στους µεν δικαστικούς λειτουργούς. Ενώ αναφέ-
ρεται στη διάταξη ότι δεν µετατίθενται για οποιονδήποτε λόγο,
υπάρχει ένα εδάφιο που έλεγε ότι και προαγόµενοι δεν µετατί-
θενται. Αυτό το «προαγόµενοι δεν µετατίθενται» µπαίνει και
στους εισαγγελικούς λειτουργούς, γιατί εκ παραδροµής επανα-
λήφθηκε το προηγούµενο εδάφιο δύο φορές κάπως, για να µην
δηµιουργείται σύγχυση. 

Αποσύρονται οι παράγραφοι 4 και 5 µε τη νοµοτεχνική βελ-
τίωση, για να τις φέρω σε δικό µας νοµοσχέδιο, του Υπουργείου
Δικαιοσύνης, προσεχώς. Υπάρχει εκκρεµότητα η οποία αφορά
τις άδειες ή τη µείωση του µισθού αυτών των δικαστικών λειτουρ-
γών που από υπαιτιότητά τους δεν εκδίδουν έγκαιρα τις αποφά-
σεις. Σκεπτόµαστε να επαναφέρουµε την παλιά διάταξη, η οποία
ήταν πιο σωστή και δεν οδηγούσε σε αστυνόµευση δικαστικών
λειτουργών. 

Τώρα, όσον αφορά την τελευταία παράγραφο, την παρά-
γραφο 6 αναριθµείται σε 4, αφού αποσύρουµε την 4 και την 5.
Είναι αυτή δηλαδή η οποία αφορά και το ζήτηµα που δηµιουρ-
γήθηκε µε τον ύποπτο Αλβανό, ο οποίος άρχισε να πυροβολεί.
Δεν περιοριζόµαστε µόνο στα δύο αδικήµατα, τα οποία αναφέ-
ρονται στον νόµο, αλλά πρέπει και σε κάθε περίπτωση να γνω-
στοποιούνται τα στοιχεία του, όταν είναι ιδιαίτερα επικίνδυνος.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Έπρεπε να το έχουµε

κάνει πιο µπροστά αυτό, για να µην παρουσιαστεί το φαινόµενο
που παρουσιάστηκε την προηγούµενη εβδοµάδα µε αυτό το
θέµα. 

Τον λόγο έχει η συνάδελφος κ. Παπαδηµητρίου. 
ΓΕΣΘΗΜΑΝΗ (ΜΑΝΙΑ) ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε. 
Θα µιλήσω επί της αρχής για το νοµοσχέδιο. Λέµε συχνά στην

Ελλάδα -και όλοι καταλαβαίνουµε τι εννοούµε και κουνάµε το κε-
φάλι- τη φράση «η Ελλάδα τρώει τα παιδιά της». Είναι ρητό, είναι
παροιµία, είναι τραγούδι, είναι στεναγµός. Αν η Ελλάδα, όµως,
έτρωγε τα παιδιά της µία φορά στις προηγούµενες γενιές, τώρα
στην εποχή των µνηµονίων έχει ξεπεράσει τον εαυτό της. 

Από µικρή, θυµάµαι, έµαθα να θαυµάζω και να εµπιστεύοµαι
το «Δηµόκριτο», το Ινστιτούτο «Παστέρ», το Εθνικό Ίδρυµα Ερευ-
νών, αργότερα το Ινστιτούτο Τεχνολογικής Έρευνας του Πανε-
πιστηµίου της Κρήτης και άλλα ερευνητικά κέντρα και ινστιτούτα
ερευνών των νοσοκοµείων και των πανεπιστήµιων, που ένιωθες
ότι η επωνυµία τους και µόνο εξασφαλίζει ποιότητα, εµβάθυνση
στο αντικείµενο της έρευνάς τους, αξιοπιστία και ειλικρινή µέρι-
µνα για το καλό της επιστήµης και του κοινωνικού συνόλου. 

Σήµερα µόνο φωνές αγωνίας ακούγονται απ’ όλους αυτούς
τους χώρους, οι οποίοι εδώ και τρία χρόνια συρρικνώνονται διαρ-
κώς, οι επιχορηγήσεις τους µειώνονται σχεδόν στο µισό κάθε
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χρόνο. Το 2013 τα ερευνητικά κέντρα πήραν 49 εκατοµµύρια
ευρώ, το 2014 πήραν 36 εκατοµµύρια ευρώ και το 2015 θα πά-
ρουν 25 εκατοµµύρια ευρώ. 

Όµως, αληθεύει ότι το 2013, ενώ απορρόφησαν 49 εκατοµµύ-
ρια ευρώ, απέφεραν στο κράτος 170; Αν ναι, αυτό από µόνο του
ανατρέπει το επιχείρηµα ότι δεν συµβάλλουν οι έρευνες και στην
οικονοµική ανάπτυξη. Εµείς πιστεύουµε ότι αντίθετα η αύξηση
του κονδυλίου για την έρευνα µπορεί να βοηθήσει στην ανά-
πτυξη. Παράδειγµα τρανό είναι και η Φινλανδία, η οποία, αποφα-
σίζοντας να επενδύσει στην έρευνα το 4% του ΑΕΠ, οδήγησε σε
άνθιση ολόκληρη τη χώρα. 

Δεν είναι υπερβολή να πούµε ότι το επίπεδο της έρευνας µίας
χώρας, δείχνει το επίπεδο του πολιτισµού της. Δείχνει, όµως, επί-
σης και πού πρόκειται να κατρακυλήσει αυτός ο πολιτισµός, αν
η σκέψη της κεντρικής εξουσίας δεν είναι να στηρίξει τους πυ-
λώνες από τους οποίους εξαρτάται, αλλά αντιθέτως παραδίδει
αυτά που θα έπρεπε να είναι δηµόσια αγαθά στην αγκαλιά της
ελεύθερης αγοράς και µάλιστα µε συµβάσεις απολύτως αδιαφα-
νείς.

Για παράδειγµα, στο άρθρο 3, παράγραφος 2, µιλάει για κά-
ποιους φορείς οι οποίοι θα χρηµατοδοτούνται, το Ίδρυµα Μεί-
ζονος Ελληνισµού, το ίδρυµα «Ορµύλια», το «Ευγενίδειο», η Θεο-
λογική Σχολή Βόλου, το Εβραϊκό Μουσείο, αλλά δε µας λέει γιατί
αυτοί και µε ποια κριτήρια. Γιατί όχι και το Μουσείο Μπενάκη και
τα Αρχεία Σύγχρονης Κοινωνικής Ιστορίας και το Κυκλαδικό Μου-
σείο; Δεν γίνεται έρευνα σε αυτά; 

Τα τελευταία χρόνια, σε όλο το δυτικό κόσµο, υποχωρούν οι
χρηµατοδοτήσεις προς τις ανθρωπιστικές επιστήµες, προς όφε-
λος των θετικών επιστηµών και της τεχνολογίας. Αυτό δηµιουρ-
γεί µία τεράστια αντίφαση, που έχει επίπτωση στο συναισθη-
µατικό κόσµο του σύγχρονου ανθρώπου. Η τεχνολογία τρέχει σε
ρυθµούς  που η ψυχή του ατόµου και του κοινωνικού συνόλου
αδυνατεί να παρακολουθήσει την ταχύτητά τους. 

Αυτό έχει δηµιουργήσει την ανάγκη σε ένα µεγάλο κοµµάτι της
επιστηµονικής κοινότητας, σε όλο το δυτικό κόσµο, να καταγγεί-
λει αυτήν την πρακτική ως προϊόν του νέου φιλελευθερισµού,
που θέλει την έρευνα να οδηγεί σε αποτελέσµατα, σε προϊόντα
που θα µπορούν να έχουν µεγάλη αγοραστική δύναµη και να ευ-
νοεί αυτού του είδους την έρευνα µόνο, εις βάρος κάθε άλλης
που δεν έχει επίκεντρο το κέρδος, αλλά έχει τον άνθρωπο. 

Οι επιστήµονες αντιδρούν, ζητώντας ενιαίο χώρο έρευνας, ενι-
αίους χώρους σκέψης και ανοικτό διάλογο, πάνω στα αποτελέ-
σµατα της έρευνας αυτής. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ αγκαλιάζει αυτήν την άποψη για την επιστήµη και
θέλει να στηρίξει αυτές τις φωνές. Το νοµοσχέδιό σας, όµως,
κύριε Υπουργέ, κινείται ακριβώς προς την αντίθετη κατεύθυνση. 

Πρώτον, υποβαθµίζει την έρευνα ως δηµόσιο αγαθό και την
παραδίδει ολόκληρη στα χέρια του ιδιωτικού τοµέα, ο οποίος,
όµως, θα υποστηρίζεται από δηµόσιο χρήµα. Δηλαδή, οι Έλλη-
νες πολίτες θα δίνουν τα χρήµατά τους, αλλά η εργασία της
έρευνας θα έχει πυξίδα όχι το καλό του πολίτη και της κοινωνίας,
αλλά την αγορά.  

Δεύτερον, κατακερµατίζει τα ερευνητικά κέντρα, στον βωµό
των ΕΣΠΑ –επιµένω- µε αδιαφανείς όρους. 

Τέλος, καθιστά τα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα και τα
ερευνητικά κέντρα δύο ασύνδετες σφαίρες. Η έρευνα δεν θα
συνδέεται µε την τριτοβάθµια εκπαίδευση. Μοιάζει αποξενωµένη
από την παιδεία και παραδοµένη στους νόµους της αγοράς.

Στο νέο µοντέλο έρευνας που προτείνετε, όπου η χρηµατοδό-
τηση θα εξαρτάται από τη δυνατότητα σύνδεσης των προϊόντων
µε την παγκοσµιοποιηµένη αγορά, είναι επόµενο ότι θα υποβαθ-
µιστούν ή και θα σταµατήσουν έρευνες πολύ σηµαντικές για το
κοινωνικό σύνολο, που όµως δεν µπορούν να παραγάγουν τέτοια
προϊόντα και δεν απευθύνονται σε τόσο πολύ κόσµο, όπως για
παράδειγµα η έρευνα για τις σπάνιες αρρώστιες, οι οποίες, δυ-
στυχώς, δεν είναι τόσο σπάνιες στην εποχή µας, όπως τα αυτο-
άνοσα νοσήµατα. 

Αυτού του είδους η έρευνα δεν είναι ούτε και µπορεί να γίνει
εµπορική. Είναι, όµως, απαραίτητη για την υγεία του κοινωνικού
συνόλου. Αυτή την έρευνα ποιος θα την κάνει; 

Οι πρακτικές της Κυβέρνησής σας, έως τώρα, στους τοµείς

της υγείας, της παιδείας και του πολιτισµού, δεν µας δίνουν ελ-
πίδες για κάποιου είδους µέριµνα σε αυτούς τους τοµείς. 

Ξαναγυρνάω στο κεφαλαιώδες ζήτηµα των λεγόµενων θεωρη-
τικών επιστηµών, για να πω ότι η ιδιωτικοποίηση και η υπαγωγή
των ερευνητικών προγραµµάτων στη λογική της αγοράς τις έχει
ήδη περιορίσει, όπως επίσης και τις λεγόµενες κοινωνικές επι-
στήµες και θα τις περιορίσει κι άλλο. 

Ενώ ο πολιτισµός και η λεγόµενη πολιτιστική κληρονοµιά θα
µπορούσε να είναι ένα τεράστιο πεδίο έρευνας, σε µια χώρα σαν
τη δική µας, που θέλει να επαίρεται για το απώτατο παρελθόν
της και πασχίζει να στηρίξει σε αυτό την προσέλκυση τουρισµού,
αντί να πριµοδοτηθούν, ζουν υπό τη «δαµόκλειο σπάθη» του κλει-
σίµατος τα ερευνητικά κέντρα κοινωνιολογίας, φιλοσοφίας, ιστο-
ρίας της τέχνης, των επιστηµών της αγωγής.

Η χώρα µας είναι τόπος όπου θα µπορούσε να καταστεί πρω-
τοπόρα στη θεωρητική σκέψη. Είναι εδώ ένας τόπος, όπου λόγω
των µνηµείων του, θα µπορούσε να γίνει κέντρο θεωρητικών
σπουδών. Αυτό, βέβαια, χρειάζεται άλλη σκέψη, όχι τεχνοκρα-
τική, αλλά ριζοσπαστική αντίληψη για την έρευνα και τον πολιτι-
σµό. 

Θα έπρεπε να επικεντρώσουµε τις προσπάθειές µας στην ανά-
πτυξη µεθόδων και τεχνολογιών που θα βοηθήσουν να κατανοή-
σουµε και παρουσιάσουµε πληρέστερα την πολιτιστική µας
κληρονοµιά, αντί να την παραδίδουµε στα ιδιωτικά ιδρύµατα, δί-
νοντας τους έτσι το δικαίωµα, υποκαθιστώντας σήµερα το κρά-
τος, να ζητήσουν αύριο να έχουν και το µονοπώλιο της χάραξης
της πολιτιστικής µας πολιτικής.

Η έρευνα πρέπει να διενεργείται από τα ανώτατα εκπαιδευτικά
ιδρύµατα και τα ερευνητικά κέντρα και να έχει στοχευµένο πλαί-
σιο πραγµάτωσης και να λαµβάνει υπόψη του τις ανάγκες των
επιστηµών, αλλά και των επιστηµόνων. Αν δεν προστατέψουµε
τη δυνατότητά τους να µείνουν και να εργάζονται στη χώρα τους,
θα φύγουν αφήνοντάς µας «ορφανούς». Και εκείνοι, µεν, θα δια-
πρέπουν αλλού, εµείς, όµως, θα παραµένουµε στην ίδια µιζέρια
που θέλει το ρητό που ανέφερα στην αρχή, να µην ξεκολλάει από
πάνω µας και να εξελίσσεται σε µικρόβιο που κληροδοτείται από
τον έναν στον άλλο και από τη µία γενιά στην άλλη.

Καταψηφίζουµε λοιπόν το νοµοσχέδιο, γιατί ακόµα και οι
καλές προθέσεις που µπορεί να υπάρχουν σε κάποια σηµεία έρ-
χονται σε τέτοια αντίφαση µε τους µνηµονιακούς νόµους που
σεις έχετε ψηφίσει και τη µείωση των ποσών για την έρευνα που
σεις έχετε κάνει και συνεχίζετε να κάνετε κάθε χρονιά, που δεν
προδιαθέτουν παρά για περαιτέρω συρρίκνωση και διάλυση των
ερευνητικών κέντρων, προς όφελος συγκεκριµένων ιδιωτικών
οµίλων για ακόµα µια φορά, σε ακόµα έναν τοµέα. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε, κυρία
συνάδελφε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα έξι µαθητές και µαθήτριες και τρεις συ-
νοδοί-εκπαιδευτικοί τους από το 4ο Γυµνάσιο Αιγίου. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Συρµαλένιος. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση

σε κατάσταση πανικού φέρνει τη µία τροπολογία πίσω από την
άλλη, υπό µορφή πολυβόλου, φέρνει συνεχώς στα τελευταία νο-
µοσχέδια σωρεία τροπολογιών, άσχετων τροπολογιών σε άσχετα
νοµοσχέδια, προσπαθώντας µε αυτόν τον τρόπο να προλάβει να
ρυθµίσει χαριστικές διατάξεις σε µεγάλα συµφέροντα αλλά και
να προλάβει να δηµιουργήσει µία εικόνα προεκλογικών χαριστι-
κών ρυθµίσεων σε διάφορες κατηγορίες του εκλογικού σώµατος. 

Η τροπολογία µε αριθµό 2029 για το Λιµενικό Σώµα-Ελληνική
Ακτοφυλακή -κατά σύµπτωση βρίσκεται κι ο Υπουργός εδώ- απο-
τελεί πλήρη οµολογία της αποτυχηµένης πολιτικής της ως προς
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τις πραγµατικές ανάγκες και τη στελέχωση του Λιµενικού Σώµα-
τος-Ελληνικής Ακτοφυλακής. Η Κυβέρνηση, αφού έκανε ό,τι µπο-
ρούσε για να αποκεφαλίσει το Λιµενικό Σώµα µε τα αλλεπάλληλα
µνηµονιακά µέτρα, τώρα επιδιώκει µε πρόχειρες λύσεις και µπα-
λώµατα να καλύψει τα µεγάλα κενά στελέχωσης που η ίδια έχει
δηµιουργήσει. 

Πώς προσπαθεί να καλύψει αυτά τα κενά; Επιµηκύνοντας την
υπηρεσία κατά δύο χρόνια αξιωµατικών, υπαξιωµατικών και λι-
µενοφυλάκων που συµπληρώνουν τριακονταπενταετία µέχρι τις
31 Δεκεµβρίου -ενώ κάτι τέτοιο ήδη έχει ψηφιστεί και θα ισχύσει
από 1-1-2015 για την Αστυνοµία και το Πυροσβεστικό Σώµα- και
δεύτερον, µεταθέτοντας προσωπικό σε δύσκολες, δυσπρόσιτες
και αποµακρυσµένες περιοχές.

Ποια ήταν όµως η πολιτική της Κυβέρνησής σας; Η πολιτική
της Κυβέρνησής σας ήταν συνεχείς περικοπές στους µισθούς
και στις συντάξεις και διάλυση της βάσης του ασφαλιστικού και
συνταξιοδοτικού συστήµατος, το οποίο µέχρι το 2010 διέθετε
ένα χαρτοφυλάκιο αρκετά υγιές για να καλύψει τις τότε ανάγκες.
Ποιο ήταν το αποτέλεσµα αυτής της πολιτικής; Αθρόες αποχω-
ρήσεις αξιωµατικών, οι οποίοι έφυγαν στην πιο ώριµη και απο-
δοτική φάση της καριέρας τους για να διασώσουν ό,τι µπορούν
από τα συνταξιοδοτικά τους δικαιώµατα.

Γνωρίζουµε καλά ότι οι ελλείψεις σε προσωπικό στις κεντρικές
υπηρεσίες του Αρχηγείου είναι τεράστιες. Πολλές υπηρεσίες λει-
τουργούν µε έναν µόνο αξιωµατικό, πολλά τµήµατα λειτουργούν
µόνο µε τον εισηγητή. Το ίδιο και οι λιµενικές αρχές, που καλούν-
ται σε πολύ δύσκολες συνθήκες να ανταποκριθούν µε εικοσιτε-
τράωρες βάρδιες σε σαράντα οκτώ ώρες, µε εξουθενωµένα
πληρώµατα από τις συνεχείς περιπολίες στα πελάγη, που συναν-
τούν το δράµα των προσφύγων από τις πολεµικές συρράξεις των
γειτονικών χωρών. Και όλα αυτά την ίδια στιγµή που πολλά πλω-
τά και χερσαία µέσα βρίσκονται σε ακινησία λόγω των ελάχιστων
πόρων για τη λειτουργία τους. 

Είναι προφανές ότι ο Υπουργός θα ισχυριστεί ότι αυτά ήδη
ισχύουν στην Αστυνοµία και το Πυροσβεστικό Σώµα. 

Θα θέλαµε, όµως, επιπλέον να µας εξηγήσει, γιατί δεν υιοθέ-
τησε για τις προσλήψεις του Λιµενικού Σώµατος το σύστηµα των
πανελλαδικών εξετάσεων, όπως γίνεται µε το Στρατό και την
Αστυνοµία, όπως ο ίδιος είχε δεσµευθεί από το 2013, διατηρών-
τας µέχρι σήµερα διαβλητές διαδικασίες. 

Αναγκάζεστε, λοιπόν, για όλους αυτούς τους λόγους να προ-
σθέσετε τις προτεινόµενες ρυθµίσεις περί προσωπικού του Λι-
µενικού Σώµατος στην υφιστάµενη νοµοθεσία, µια νοµοθεσία
που βρίσκεται διάσπαρτη σε πλήθος νόµων και διαταγµάτων,
πολλές φορές άσχετης θεµατολογίας, όπως αυτή που θα υιοθε-
τήσετε µε τη σηµερινή συνεδρίαση. Προφανώς, προσθέτετε, λοι-
πόν, ρυθµίσεις όταν έπρεπε να έχετε προβλέψει αυτές τις
ρυθµίσεις, πριν οδηγήσετε το Λιµενικό Σώµα σε αυτές τις αθρόες
αποχωρήσεις. 

Ειδικά η δεύτερη παράγραφος του άρθρου είναι ένα υπέροχο
δείγµα της έλλειψης στρατηγικού σχεδιασµού. Τώρα αντιληφθή-
κατε ότι χρειάζονται κίνητρα για να συγκρατηθεί το απαραίτητο
ανθρώπινο δυναµικό στις ακριτικές και δύσκολες, από άποψη έν-
τασης θεµάτων και διαρκώς συµβάντων, λιµενικές αρχές; 

Τώρα σκεφθήκατε ότι οι άνδρες και οι γυναίκες, στελέχη του
Λιµενικού Σώµατος που έχουν βιώσει τις συνθήκες της υπηρε-
σίας στα λιµεναρχεία πρώτης γραµµής θα πρέπει να έχουν τη
δυνατότητα, είτε να επιστρέψουν στην προηγούµενη υπηρεσία
τους, αν αυτό επιθυµούν, ακόµα και αν δεν υπάρχουν κενές ορ-
γανικές θέσεις ή να µπορούν να επιλέξουν µια υπηρεσία, στην
οποία επιθυµούν να µεταβούν, εφόσον υπάρχουν κενές οργανι-
κές θέσεις;

Οι ρυθµίσεις αυτές αναδεικνύουν για µια ακόµη φορά τη λο-
γική µε την οποία λειτουργούν οι κυβερνήσεις Νέας Δηµοκρα-
τίας και ΠΑΣΟΚ επί σαράντα χρόνια. Μια αποσπασµατική λογική
νοµοθετικών ρυθµίσεων που µπαλώνουν καταστάσεις χωρίς να
εξετάσετε το σύνολο των αναγκών. Αυτό δεν είναι τυχαίο. Οφεί-
λεται στην πλήρη έλλειψη µιας ορθά µελετηµένης και µε σαφείς
στόχους νοµοθεσίας για την υπηρεσιακή εξέλιξη του προσωπι-
κού του Λιµενικού Σώµατος Ελληνικής Ακτοφυλακής. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ έχει επανειληµµένα τονίσει ότι η νοµοθεσία αυτή θα

πρέπει άµεσα να αποτελέσει αντικείµενο µιας µελέτης που εκ-
συγχρονίσει τις υπηρεσιακές διατάξεις για την εξέλιξη των στε-
λεχών του Λιµενικού Σώµατος και θα απαντά στο ερώτηµα: «Τι
ανάγκες έχουµε και τι ανάγκες θα κληθεί να καλύψει το Σώµα
στο άµεσο µέλλον;» καθώς και «ποιες ρυθµίσεις έχουν εκ των
πραγµάτων ξεπεραστεί και πρέπει να καταργηθούν;». 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο  Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ)

Βεβαίως, οι διατάξεις αυτές θα τεθούν σε ένα ενιαίο νοµικό
κείµενο για τη διευκόλυνση τόσο της διοίκησης, όσο και κάθε
στελέχους του Σώµατος. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ, αντιλαµβανόµενος τις πιεστικές ανάγκες του Λιµε-
νικού Σώµατος Ελληνική Ακτοφυλακή για την κάλυψη ειδικότερα
των θέσεων πρώτης γραµµής θα ψηφίσει θετικά. Δεν αποδεχό-
µαστε όµως σε καµµία περίπτωση την παράταση του εργασιακού
βίου. Δεν αποδεχόµαστε την παράταση της τριακονταπενταετίας
και την µετατροπή της µόνιµα σε τριάντα επτά χρόνια. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Συρµαλένιο που ήταν και συνεπής στον χρόνο. 

Τον λόγο έχει ο Υπουργός Ναυτιλίας κ. Μιλτιάδης Βαρβιτσιώ-
της. 

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Αι-
γαίου): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Περίµενα να ακούσω ένα πράγµα σήµερα από τον συνάδελφο
του ΣΥΡΙΖΑ. Να πει ένα µεγάλο µπράβο στα στελέχη που από
χθες το µεσηµέρι παλεύουν µε τα κύµατα σε µια τεράστια επι-
χείρηση διάσωσης επτακοσίων ψυχών σε πάρα πολύ δύσκολες
συνθήκες, οι οποίοι εκδράµουν από θαλάσσης και από αέρος σε
συντονισµό µε το Πολεµικό Ναυτικό και είναι ήδη κοντά στις εί-
κοσι τέσσερις ώρες στη θάλασσα. 

Για αυτά τα παιδιά αξίζει ένα µπράβο. Αξίζει η προσοχή µας.
Αξίζει να τους δίνουµε εύσηµα όταν βρίσκονται στην πρώτη
γραµµή του αγώνα. Αξίζει να τους δίνουµε προνοµιακές ρυθµί-
σεις, ώστε να κινητροδοτούµε ολοένα και περισσότερους να
υπηρετούν στη µεθόριο.

Και βεβαίως, σε ό,τι αφορά την αλλαγή του τρόπου οργάνω-
σης και λειτουργίας των θεµάτων του προσωπικού, προφανώς
δεν είναι ενηµερωµένοι στον ΣΥΡΙΖΑ, αλλά ήδη έχει ξεκινήσει
από το καλοκαίρι ένας ευρύς διάλογος για όλα τα προεδρικά δια-
τάγµατα και τη νοµοθεσία που ισχύει για το Λιµενικό. Έχουν κλεί-
σει ήδη κεφάλαια κι έχουµε καταλήξει στα θέµατα λειτουργίας
των λιµεναρχείων µε τη συµφωνία και των συνδικαλιστικών ενώ-
σεων και είναι υπό έκδοση. Έχουµε καταλήξει στο νέο πειθαρ-
χικό και συνεχίζουµε σε όλα τα θέµατα που αφορούν το
προσωπικό, πάντοτε σε συνεργασία µε την ηγεσία και τις ενώ-
σεις που τις εκπροσωπούν. Άλλωστε, προτάσεις των ενώσεων
σήµερα ικανοποιούµε.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειρoκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε.

Θέλω να προσθέσω εγώ και τα συγχαρητήριά µου εκ µέρους
του Προεδρείου της Βουλής.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µισό λεπτό θα
ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Έχετε Κοινοβουλευ-
τικό Εκπρόσωπο να τα πει.

Τον λόγο έχει ο κ. Κουράκης.
Κύριε Κουράκη, έχετε τον λόγο για οκτώ λεπτά µε τη σχετική

ανοχή.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σε αυτό που

είπε ο Υπουργός προηγουµένως -ότι δεν µπορεί να έρχεται ένας
άλλος Υπουργός και να ανατρέπει τους νόµους του προηγούµε-
νου Υπουργού- να συµφωνήσουµε, αν και θα µπορούσε να πει
κανένας ότι έχει το δικαίωµα και την ευχέρεια, φτάνει να ακολου-
θεί τις διαδικασίες εκείνες οι οποίες εγγυώνται ότι αυτό που θα
προκύψει, θα βασίζεται στην επιστηµονική γνώση, στη συνεργα-
σία, στη διαφάνεια και βεβαίως σε µία εκτεταµένη διαβούλευση.
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Αυτό που φέρατε όσον αφορά το πρόγραµµα του νέου λυ-
κείου και τις πανελλαδικές εξετάσεις για τη Χηµεία και την Πλη-
ροφορική, αφού πέρασε από σαράντα κύµατα, έρχεται να θερα-
πεύσει µία πολύ µεγάλη αδυναµία του νόµου που είχε φέρει ο κ.
Αρβανιτόπουλος, εκτοπίζοντας την Πληροφορική. Τότε το είχαµε
επισηµάνει ότι είναι τραγικό λάθος αυτό και θα το βρούµε µπρο-
στά µας όσον αφορά την ανεπαρκή µόρφωση της νέας γενιάς.
Αλλά το κάνετε µε έναν τρόπο θα έλεγα, αποσπασµατικό και εν-
τέλει ασύντακτο.

Να πω εισαγωγικά ότι εκτιµούµε βεβαίως, όπως κι εσείς ανα-
φερθήκατε κάποια στιγµή, ότι η Πληροφορική και οι συναφείς
προς αυτήν επιστήµες νέων τεχνολογιών θα αποτελέσουν και
ήδη αποτελούν τη ραχοκοκαλιά της οικονοµικής ανάπτυξης στο
µέλλον, όπως αυτό προβλέπεται µε τα σηµερινά δεδοµένα του-
λάχιστον. 

Θα έλεγα ότι έχει πολύ µεγάλη σηµασία το ότι η Πληροφορική
συνδυάζει ένα µοναδικό τρίπτυχο στο να καλλιεργεί τις µαθησια-
κές ικανότητες, στο να εξοικειώνει τους νέους µε τη νέα πραγ-
µατικότητα που βιώνουν, στο να προδιαθέτει την ενασχόληση µε
πεδία που µπορούν να παρέχουν εφόδια για απασχόληση σε το-
µείς που η χώρα µας και η κυβέρνηση της Αριστεράς θα επεν-
δύσει για να τεθεί η χώρα µας σε µια πορεία ανάπτυξης.

Παρ’ όλα αυτά, βλέπουµε ότι ναι µεν, εισάγετε το µάθηµα, το
αφαιρείτε όµως, ως µάθηµα γενικής παιδείας από την Γ’ λυκείου.
Εµείς -κι εγώ προσωπικά- θα λέγαµε ότι είναι αναγκαιότητα κι όχι
επιλογή τα µαθήµατα Πληροφορικής γενικής παιδείας. Όλοι οι
µαθητές µας θα πρέπει να έχουν επαρκή γνώση και στη δευτε-
ροβάθµια εκπαίδευση. Και βεβαίως, συµφωνούµε απολύτως -και
το είχαµε πει και την προηγούµενη φορά και στην επιτροπή- στο
να αποκατασταθεί το µάθηµα της Πληροφορικής ως πανελλαδι-
κώς εξεταζόµενο µάθηµα.

Έτσι, λοιπόν, πολύ ρητά λέµε ότι πρέπει να υπάρχει µάθηµα
Πληροφορικής γενικής παιδείας τουλάχιστον δύο ωρών εβδοµα-
διαίως σε όλες τις τάξεις του γυµνασίου και του λυκείου. 

Θα λέγαµε ακόµα ότι επιπλέον του µαθήµατος Πληροφορικής
γενικής παιδείας στη Γ’ λυκείου, πρέπει να υπάρχει πανελλαδι-
κώς εξεταζόµενο µάθηµα Πληροφορικής για όλους τους υποψη-
φίους του πεδίου «Θετικές και Τεχνολογικές Επιστήµες» και να
προβλέπονται ανάλογες ώρες. Θα έλεγα, µάλιστα, κύριε
Υπουργέ, ότι αυτό θα πρέπει να συνοδευτεί και από τα αντίστοι-
χα εργαστήρια και την αντίστοιχη υποδοµή, ώστε να µπορούν οι
µαθητές να έχουν πρόσβαση στα σύγχρονα εργαστήρια όπου θα
βιώσουν τη δηµιουργική διάσταση των επιστηµών αυτών.

Όσον αφορά το περιεχόµενο του µαθήµατος θα λέγαµε ότι το
πανελλαδικώς εξεταζόµενο µάθηµα θα πρέπει να έχει ως βασικό
κορµό την αλγοριθµική, τις δοµές δεδοµένων και τον προγραµ-
µατισµό και βεβαίως να έχει θεωρητικό κι εργαστηριακό µέρος
και να χρησιµοποιεί µια σύγχρονη γλώσσα προγραµµατισµού γε-
νικού σκοπού ως µέσο κωδικοποίησης των αλγορίθµων.

Χρήσιµο είναι στην κατάσταση αυτή –αν µου επιτρέπετε, κύριε
Γεωργιάδη- το ελεύθερο και ανοικτό λογισµικό να αποτελεί το
τεχνικό πλαίσιο για την εργαστηριακή άσκηση των µαθητών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Παρακαλώ, κύριε συ-
νάδελφε.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Όµως, κύριε Υπουργέ, αυτό έρχε-
στε και το κάνετε σε βάρος της Xηµείας, την ίδια στιγµή που όλοι
αναγνωρίζουµε ότι οι µεγάλες προκλήσεις της ανθρωπότητας
σχετίζονται µε τη διαχείριση των φυσικών πόρων, µε τα περιβαλ-
λοντικά ζητήµατα, µε την επάρκεια και την ασφάλεια των τροφί-
µων, µε την ανάπτυξη και διαχείριση των υλικών και κυρίως νέων
υλικών, µε την ποιότητα και την ασφάλεια των φαρµάκων, µε την
έρευνα, µε νέα προϊόντα, µε τη µελέτη της µοριακής βάσης των
ασθενειών.

Γνωρίζετε ότι πανθοµολογούµενα και από τα πανεπιστηµιακά
τµήµατα και διεθνώς η επιστήµη της Χηµείας είναι απαραίτητη
για τη διαµόρφωση της φυσιογνωµίας του ενεργού πολίτη και
είναι απολύτως αναγκαία τόσο ως τρόπος σκέψης, όσο και ως
γνωστικό υπόβαθρο.

Όσο γι’ αυτό που κάνετε και ιδιαίτερα µε την τροπολογία που
µας φέρατε -ότι για κάποια τµήµατα θα είναι η Πληροφορική και
ανατίθεται στην ΑΔΙΠ να καθορίσει- θα έλεγα, κατ’ αρχάς, γιατί

η ΑΔΙΠ και όχι οι σχολές ή τα τµήµατα; Θα έλεγα ότι οι αρµόδιοι
που µπορεί να θεωρήσουν το µάθηµα ως προαπαιτούµενο είναι
οι σχολές και τα τµήµατα και όχι η ΑΔΙΠ. Μάλιστα, λέτε ότι η από-
φαση της ΑΔΙΠ ήταν  δεσµευτική. Η ΑΔΙΠ από τη σύνθεσή της
πολύ φοβάµαι ότι έχει πολύ φτωχότερη κρίση από τις ίδιες τις
σχολές ή τα τµήµατα.

Όµως, εδώ θα πρέπει να πω ότι αυτό που κάνετε είναι ότι θα
εντείνετε το τεράστιο πρόβληµα που υπάρχει στο λύκειο όσον
αφορά το στένεµα των δυνατοτήτων επιλογής των σπουδαστών,
των µαθητών. Θα στενέψει πάρα πολύ. Θα δηµιουργηθεί ένα
τροµακτικό αδιέξοδο µε τον τρόπο µε τον οποίον το κάνετε. Ήδη,
υπάρχει –προσέξτε- ανορθολογισµός του συστήµατος και θα
προσθέσετε ακόµη ένα πρόβληµα.

Κύριε Υπουργέ, ένα παιδί που έχει επιλέξει να γίνει φιλόλογος
µε το  σύστηµα που υπάρχει αυτήν τη στιγµή -και δεν το αλλά-
ζετε καθόλου- δεν µπορεί να πάει Νοµική. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Ναι.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Ένα παιδί που θέλει να πάει φιλό-
λογος δεν µπορεί να πάει στο Παιδαγωγικό Δηµοτικής Εκπαίδευ-
σης. Δεν µπορεί να πάει στα Τµήµατα Ψυχολογίας. Δεν µπορεί
να πάει στις ανθρωπιστικές επιστήµες. Καταλαβαίνετε ότι δεν
υπάρχει τίποτα οριζόντιο να διαλέξει. 

Ένα παιδί, το οποίο πηγαίνει στις επιστήµες της υγείας, το ξέ-
ρετε ότι δεν µπορεί να πάει στο Βιολογικό; Δεν είναι η Βιολογία,
κύριε Υπουργέ. Είναι η Μοριακή Βιολογία της Αλεξανδρούπολης.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Μου λένε τώρα ότι και στη Νοµική και στη Φιλολογία µπο-
ρεί να πάει.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Αν τα βάλουµε κάτω, θα δείτε.
Ένα παιδί, το οποίο θέλει να διαλέξει το Βιολογικό, που είναι

στο δεύτερο πεδίο θετικών επιστηµών, δεν µπορεί να πάει στη
Μοριακή Βιολογία στην Αλεξανδρούπολη, που είναι στο πεδίο
της υγείας.

Το τραγικό του πράγµατος είναι ότι αυτοί που θα επιλέξουν τα
παιδαγωγικά δεν θα µπορούν να πάνε αλλού. Ή παιδαγωγικά ή
τίποτα. Μάλιστα, επειδή ακριβώς υπάρχει και η κρίση, ένα παιδί
που δεν θα µπορεί να µετακινηθεί σε άλλη πόλη –Νηπιαγωγών ή
άλλα τµήµατα- θα έχει µία επιλογή και καµµία άλλη. Αυτό ξέρετε
τι σηµαίνει; Ότι σε λίγο καιρό τα παιδαγωγικά τµήµατα δεν θα
έχουν µαθητές.

Εδώ, εποµένως, υπάρχουν πάρα πολλά ζητήµατα και επανα-
λαµβάνω, ξαναγυρνώντας στο προηγούµενο, ότι µε τον τρόπο
που προσπαθείτε να εισάγετε και να αποκαταστήσετε µία αδικία,
δηλαδή το να µην είναι η Πληροφορική πανελλαδικώς εξεταζό-
µενο µάθηµα και στις επιστήµες της Πληροφορικής, αλλά και σε
άλλα πεδία -δεν είναι µόνο αυτά, είναι και οι σχολές του πολυτε-
χνείου- το κάνετε µε έναν τρόπο που στενεύετε πάρα πολύ τις
επιλογές των µαθητών.

Γι’ αυτό είπαµε εµείς και στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέ-
σεων ότι θα µπορούσαµε, όχι να γυρίσουµε στο προηγούµενο
σύστηµα, το οποίο είχε την εγγενή αδικία της µη συµπερίληψης
της Πληροφορικής ως πανελλαδικώς εξεταζόµενου µαθήµατος,
αλλά να αρχίσουµε έναν διάλογο, ώστε σε πολύ σύντοµο χρονικό
διάστηµα να έλθει ένα σύστηµα, το οποίο να εξασφαλίζει τις πολ-
λές δυνατότητες των µαθητών και, βεβαίως, την αποκατάσταση
των αδικιών που είδαµε στο προηγούµενο διάστηµα.

Θα µιλήσω τώρα σχετικά µε άλλα ζητήµατα που προσπαθείτε
να διορθώσετε, αλλά δεν τα διορθώνετε.

Παραδείγµατος χάριν, σωστά λέτε –το είχαµε επισηµάνει και
εµείς- όσον αφορά τους µαθητές που θα επιλέξουν σχολές αρ-
χιτεκτονικής ή σχολές που έχουν σχέση µε τα εικαστικά εν γένει,
ότι εισάγονται και λειτουργούν στο σχολείο ειδικά µαθήµατα
ελεύθερου και γραµµικού σχεδίου, ισπανικών και ιταλικών για την
προετοιµασία τους. Αυτό είναι σωστό.

Γιατί βάζετε, όµως, τις λέξεις «δύνανται να»; Γιατί «δύνανται
να δηµιουργηθούν τέτοια τµήµατα»; Πρέπει να φύγει το «δύναν-
ται» και να µπει «να ιδρύονται». Θα έλεγα, µάλιστα, να προστεθεί
και το µάθηµα της Ιστορίας της Τέχνης, το οποίο υπήρχε ως επι-
λεγόµενο στη Γ’ λυκείου, αλλά καταργήθηκε µε το ν. 4186/2013
µαζί µε τα µαθήµατα ελευθέρου και γραµµικού σχεδίου της Β’
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λυκείου.
Άρα πρέπει να φύγει το «δύνανται» και να προστεθεί και η Ιστο-

ρία της Τέχνης, η οποία είναι πολύ χρήσιµο µάθηµα, ως µάθηµα
γενικής παιδείας. 

Έχουµε καταθέσει µια τροπολογία που αφορά τις µετεγγρα-
φές και το 5%. Να σας πω περί τίνος πρόκειται: Μαθητές που
έχουν γονείς ΑΜΕΑ, αδέλφια ΑΜΕΑ να έχουν µια διευκόλυνση,
αλλά όχι οι ίδιοι που είναι ΑΜΕΑ. Κύριε Υπουργέ, αυτό είναι εξω-
φρενικό! Δηλαδή, τα ίδια τα άτοµα που έχουν αναπηρία να µην
µπορούν να µετεγγράφονται, παρά µόνο εφόσον υπάρχει αδελ-
φός ή παιδί. Καταλαβαίνετε ότι αυτό πρέπει να λυθεί. Απ’ όσο
ξέρω, έχει επισηµανθεί και από τον κ. Μαρκόπουλο αλλά και από
άλλους Βουλευτές του ελληνικού Κοινοβουλίου.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο επ’ αυτού;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Θα µιλήσετε αµέσως
µετά, εκτός εάν επιτρέπει ο κ. Κουράκης. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Βεβαίως, κύριε Πρόεδρε. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Το έχουµε συζητήσει το θέµα αυτό. Η δυνατότητα αυτών
των παιδιών που ανήκουν στο 5% να εισάγονται χωρίς εξετάσεις,
κατά κάποιον τρόπο, κύριε συνάδελφε, αίρει την ανωµαλία που
προκύπτει από το γεγονός ότι ένα παιδί µε αναπηρία δεν µπορεί
να µετεγγραφεί, παρά µόνο εάν έχει ο πατέρας του αναπηρία.
Αυτό είναι µια ανακολουθία, µια τρέλα!

Πιστεύαµε ότι το γεγονός πως έχει το ευεργέτηµα από τον
νόµο να εισάγεται χωρίς εξετάσεις µε βάση την επίδοσή του και
στην πόλη που θέλει, λύνει το πρόβληµα. Ωστόσο, µας ειπώθηκε
ότι δηµιουργείται µια ανωµαλία από το γεγονός ότι αυτή η νέα
διάταξη, δηλαδή να µπορεί να µετεγγράφεται εκείνος που έχει
πατέρα ανάπηρο, αλλά όχι εκείνος που είναι ο ίδιος, ψηφίστηκε
εδώ -όπως ξέρουµε- στις 4 Μαΐου. Οι δηλώσεις, όµως, είχαν γίνει
πριν. 

Νοµίζω, λοιπόν, ότι θα πρέπει να αποδεχθούµε την τροπολογία
σας, γιατί λύνει αυτή χρονική ανακολουθία. Και την αποδέχοµαι.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Πολύ ωραία. Σας ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Παρακαλώ να ολο-
κληρώσετε. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Θα ήθελα λίγο περισσότερο
χρόνο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Σας έδωσα ήδη δύο
λεπτά. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Θα ήθελα πολύ περισσότερο,
κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Θα σας δώσω άλλα
δύο λεπτά.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ- ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, επειδή ο
κ. Κουράκης είναι ειδικός επί του θέµατος, του δίνω δύο λεπτά
από τον δικό µου χρόνο! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ο κ. Κουράκης δεν
χρειάζεται συνήγορο. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Λοιπόν, έχω γραφτεί από χθες να
µιλήσω επί της αρχής και σήµερα επί των τροπολογιών και θα µι-
λήσω µόνο µία φορά. Γι’ αυτό θέλω µια σύντµηση και των δύο,
όχι αθροιστικά βεβαίως.

Για το ζήτηµα της αναπηρίας 67% άνω: Κοιτάξτε, υπάρχει ένα
«και». Για τα άτοµα µε αναπηρία 67% και άνω, εάν έχουµε το «και
άνω» που σηµαίνει 67% αλλά και 67,5% και 68%, είναι εντάξει.
Εάν, όµως, είναι µόνο από 67% και προς τα πάνω, όσους έχουν
αναπηρία 67% δεν τους δέχονται. Πρέπει να µπει, λοιπόν, αυτό
το «και», δηλαδή «67% και άνω».

Βεβαίως, µία πολύ µεγάλη αδυναµία, κύριε Υπουργέ, στο ζή-
τηµα αυτό είναι ότι το 67% θα πρέπει µε όλα τα επιστηµονικά δε-
δοµένα να αφορά και τις ψυχικές παθήσεις. 

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, να µε παρακολουθείτε. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Ασχολούµαι µε το δικό σας ζήτηµα. Θέτετε, όµως, και άλλα
θέµατα, όχι µόνο το 5%. Αυτό µας µπερδεύει. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Τότε, να σταµατήσω, να το κάνετε
και µετά να συνεχίσω!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Με συγχωρείτε, αλλά
έτσι δεν θα τελειώσουµε!

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Σε σχέση µε το ποσοστό 67%,
προφανώς συµπεριλαµβάνουµε σωµατικές και ψυχικές αναπη-
ρίες. Δηλαδή, όταν έχουµε ψυχικές παθήσεις που έχουν πιστο-
ποίηση 67%, προφανώς δεν  µπορούν να µην συµπεριλαµβά-
νονται. Διότι, η αναπηρία είναι σύνθετη έννοια. Δηλαδή, άτοµα
µε αναπηρία είναι άτοµα που έχουν σωµατικές και άλλες ψυχικές
παθήσεις.

Άρα πρέπει να συµπεριληφθούν στο 67% και οι ψυχικές παθή-
σεις. 

Ένα ζήτηµα στο οποίο θα µου επιτρέψετε να αναφερθώ πάρα
πολύ σύντοµα, είναι το ζήτηµα των κολλεγίων. 

Κύριε Υπουργέ, όπως καταλαβαίνετε, είναι ένα πάρα πολύ σο-
βαρό θέµα, γιατί επί των ηµερών σας και µε την ψηφοφορία που
θα ακολουθήσει, καταργείται το άρθρο 16 και για πρώτη φορά
θα έχουµε ιδιωτικά πανεπιστήµια στην Ελλάδα µε βούλα της
Βουλής.

Θεωρούµε ότι αυτό το πράγµα, κύριοι Βουλευτές, δεν πρέπει
να το επιτρέψουµε, γιατί, µε αυτό που θα ψηφίσουµε, ένα εκπαι-
δευτήριο στην Ελλάδα αποκτά µία πιστοποίηση από ένα διεθνή
οργανισµό πιστοποίησης, που την εγκυρότητά του την αποφασί-
ζει ο εκάστοτε Υπουργός. Ο εκάστοτε Υπουργός αποφασίζει ότι
αυτός ο οργανισµός πιστοποίησης µπορεί να πιστοποιεί ένα ιδιω-
τικό εκπαιδευτήριο στην Ελλάδα και να το αναγορεύει σε πανε-
πιστήµιο, δηλαδή να δίνει ισότιµους τίτλους σπουδών. 

Αυτό, βεβαίως, µπορεί τώρα να αφορά δύο αµερικάνικα ιδιω-
τικά εκπαιδευτήρια-κολλέγια, το «DEREE» και το «ANATOLIA» και
µε µια ορισµένη επέκταση που έχει παρακάτω και τον Οργανισµό
Φλογαΐτη και ό,τι απορρέει από αυτόν τον οργανισµό, αλλά κα-
ταλαβαίνετε ότι αύριο µπορεί οποιοσδήποτε επιχειρηµατίας να
πάρει µια ανάλογη πιστοποίηση από ένα διεθνή οργανισµό και
να ιδρύσει ιδιωτικό πανεπιστήµιο στην Ελλάδα. 

Αυτά τα πράγµατα γίνονται µε άλλες διαδικασίες και προφα-
νώς µε συνταγµατική αναθεώρηση του άρθρου 16 και όχι από
την «πίσω πόρτα». 

Τέλος –θα µιλήσω µόνο ένα λεπτό ακόµα- όσον αφορά τη µα-
θητεία, εδώ έχουµε κάτι πολύ ενδιαφέρον. Οι διατάξεις που φέρ-
νετε, δίνουν τη δυνατότητα ναι µεν να εφαρµοστεί πιλοτικά ο
θεσµός της µαθητείας, αλλά έχει υπογραφεί ένα memorandum,
ένα µνηµόνιο, δηλαδή, συνεργασίας µε ορισµένες χώρες -Ελ-
λάδα, Γερµανία, Ιταλία, Πορτογαλία, Σλοβακία- σύµφωνα µε το
οποίο, χρησιµοποιώντας τα χρήµατα του «ERASMUS PLUS», θα
µπορούν να πηγαίνουν για µαθητεία στη Γερµανία µαθητές. Στην
Ελλάδα δεν θα έχουµε τη δυνατότητα να πάνε στη µαθητεία οι
µαθητές. Μάλιστα, προβλέπεται να πηγαίνουν µόνο οµαδικά και
όχι ατοµικά. Δηλαδή θα µετακινούνται οι µαθητές για µαθητεία
στη Γερµανία, σύµφωνα µε το µνηµόνιο που έχουµε υπογράψει.
Πρέπει να σας πω ότι αυτό δεν είναι επιστηµονική φαντασία, δεν
είναι για το µέλλον. Ήδη οι πρώτοι δεκατρείς µαθητευόµενοι νέοι
από τον Δήµο Λαγκαδά έχουν µετακοµίσει στο Βερολίνο σε θέ-
σεις µαθητείας. 

Ως ΣΥΡΙΖΑ, λοιπόν, λέµε πολύ καθαρά ότι δεν µπορείς να ει-
σηγείσαι στο ελληνικό Κοινοβούλιο νοµοθετικές ρυθµίσεις που
θα οδηγήσουν σε µαθητικά τρένα φρέσκου εξαγόµενου εργατι-
κού δυναµικού προς τις γερµανικές επιχειρήσεις. Νοµίζω ότι πρέ-
πει να πάρετε πίσω τη διάταξη για τη µαθητεία, έτσι όπως είναι
διατυπωµένη και να τη συζητήσουµε µε άλλο τρόπο. 

Σας ευχαριστώ για την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κύριε Υπουργέ έχετε
ζητήσει τον λόγο. Θα µιλήσετε τώρα;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ορίστε, έχετε τον
λόγο για οκτώ λεπτά. Και εσείς θα έχετε τον ανάλογο χρόνο ανο-
χής, γιατί είναι και πολλά τα θέµατα. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Κύριε Πρόεδρε, δεν ξέρω τι θα προλάβω. Θα επιφυλαχθώ
να µιλήσω και στη συνέχεια, γιατί εµείς θα µείνουµε µέχρι αργά
το βράδυ εδώ, από ό,τι φαίνεται. 
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Συνεπώς σε ό,τι χρόνο µου δώσετε θα καλύψω όσα προλάβω
να καλύψω. 

Οκτώ λεπτά θα έχω µόνο, κύριε Πρόεδρε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Θα έχετε ανοχή χρό-

νου.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Είναι η βασική µου οµιλία, δεν έχω κάνει άλλη οµιλία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ωραία, οκτώ λεπτά

έχετε εκ του Κανονισµού.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Είστε βέβαιος, κύριε Πρόεδρε, ότι η πρώτη µου παρέµ-
βαση είναι οκτώ λεπτά; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Πάρα πολύ βέβαιος
είµαι, κύριε Υπουργέ. Δικαιούστε οκτώ λεπτά στη συζήτηση επί
των άρθρων και των τροπολογιών.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Είναι οκτώ λεπτά εκ του
Κανονισµού, αλλά µε συµφωνία που έγινε χθες έχουµε κρατήσει
τον χρόνο µας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κύριε Υπουργέ, έχω
πει ότι θα έχετε ανοχή χρόνου. Πάρα πολλοί συνάδελφοι ειση-
γητές τα οκτώ λεπτά τα έκαναν δεκαπέντε. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Όχι, δεν το πάµε έτσι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Λέω, λοιπόν, ότι
αυτός είναι ο Κανονισµός. Τι να κάνουµε; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Έτσι λέει ο Κανονισµός για τη συζήτηση κατ’ άρθρο. Εγώ
δεν έχω κάνει παρέµβαση στη συζήτηση επί της αρχής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Η συζήτηση επί της
αρχής έχει τελειώσει. 

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Έτσι είπε και στους άλλους συναδέλφους. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Ούτε οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι έχουν µιλήσει. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ωραία, ας µην σπα-

ταλάµε τώρα τον χρόνο.
Συνεχίστε, κύριε Υπουργέ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Με συγχωρείτε πάρα πολύ. Εγώ είπα χθες ότι δεν θέλω να
διακόψω τη ροή των βουλευτικών αγορεύσεων και θα αγορεύσω
αύριο. Αυτό οδήγησε πολλούς Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώ-
πους να κάνουν το ίδιο, να µε περιµένουν. Θα ήθελα, λοιπόν, να
κάνω την πρώτη µου παρέµβαση. Ο κ. Κουίκ, για παράδειγµα,
δεν έµεινε χθες επειδή του είπα ότι θα µιλήσω αύριο.

ΤΕΡΕΝΣ-ΣΠΕΝΣΕΡ-ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΙΚ: Γι’ αυτό ζητώ κι εγώ
να µιλήσω για δώδεκα λεπτά.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Ναι. Όλοι θα µιλήσουµε για οκτώ λεπτά; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Τώρα κάνουµε συζή-
τηση για τους τύπους. Σας λέω, όµως, ότι έχει ψηφιστεί το νο-
µοσχέδιο επί της αρχής. Παρ’ όλα αυτά επί της ουσίας θα
µιλήσετε σαν να µιλάτε επί της αρχής, όπως έχουν µιλήσει και
όλοι οι άλλοι συνάδελφοι.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Εντάξει, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει για τυπικούς λόγους να
πω ότι αποδέχοµαι τις δύο τροπολογίες, τις οποίες απεδέχθη ο
Αναπληρωτής Υπουργός, ο κ. Ταγαράς, την 2041/296 για τη Γερ-
µανική Σχολή, που κατέθεσε ο κ. Ρήγας και τη 2009/265 που κα-
τέθεσε ο κ. Αρβανιτόπουλος.

Επίσης, τώρα είναι η ώρα να πω -όπως είπα και την ώρα που
αγόρευε ο κ. Κουράκης- ότι δέχοµαι την τροπολογία του για την
οποία έχουν κάνει παρεµβάσεις και ο κ. Δήµας και ο κ. Μαρκό-
πουλος και ο κ. Αηδόνης, για το 5%. Επειδή, όµως, ο κύριος συ-
νάδελφος δεν κάνει µόνο αυτό, αλλά κάνει και άλλα πράγµατα
–δεν λέω εάν είναι σωστά ή λάθος- τα οποία δεν µπορώ να εκτι-
µήσω, να πω ότι αποδέχοµαι αυτολεξεί το πρώτο σκέλος της
τροπολογίας του και επιφυλάσσοµαι να την καταθέσω. 

Άρα, κύριε συνάδελφε, το πρώτο κοµµάτι για το 5% το δέχο-
µαι. Θα  αναφέρω πάλι τον κ. Δήµα, τον κ. Μαρκόπουλο και τον
κ. Αηδόνη που το έχουν πει µαζί σας, όχι στην ίδια τροπολογία
προφανώς, έχουν κάνει παράλληλες ενέργειες. Συνεπώς µετά

θα αναγνώσω τι ακριβώς αποδέχοµαι από αυτήν την τροπολογία. 
Αναφερόµενος τώρα στις υπόλοιπες τροπολογίες, λέω «ναι»

στην 2052/306 του κ. Ρήγα για το όριο ηλικίας συνταξιοδότησης
διευθυντών, «ναι» στην 2047/301 της κ. Μακρή και λοιπών άλλων
για τον κατάλογο των ερευνητικών κέντρων –παρόµοια, όπως µε
ενηµερώνουν οι συνεργάτες µου, έχει καταθέσει και ο ΣΥΡΙΖΑ-,
«ναι» στην 1927/244 του κ. Ταλιαδούρου, «Άρση των ορίων αµοι-
βών από ιδιωτικούς χώρους, «ναι» στην 2018/274 της κ. Μάρκου
αδειοδότηση από την επιτροπή ατοµικής ενέργειας», «ναι» στην
2048/302 της κ. Μπατσαρά, ρύθµιση θεµάτων Γενικής Γραµµα-
τείας Έρευνας και Τεχνολογίας – Εθνικό Κέντρο Τεκµηρίωσης.

Αυτές γίνονται δεκτές για την ώρα να πω, για να είµαι καλυµ-
µένος, µήπως προκύψει και κάτι άλλο. Εκτιµώ, όµως, ότι δύ-
σκολα θα δεχθούµε κάτι περισσότερο από αυτά, κυρίες και
κύριοι Βουλευτές.

Τώρα θα ήθελα να κάνω µία συνολική αναφορά στο νοµοσχέ-
διο, όπως έκαναν και αρκετοί συνάδελφοι εχθές –και σωστά έκα-
ναν- και σε ορισµένες τροπολογίες, τις οποίες θεωρώ βασικές ή
τις οποίες ανέδειξε µε αγόρευσή της η Αντιπολίτευση.

Υπάρχει ανάγκη αλλαγών στο ν. 1514/1985, ο οποίος στην
εποχή του θεωρήθηκε από πολλούς πάρα πολύ σηµαντικός. Η
σηµασία του υπογραµµίστηκε από όλα σχεδόν τα κόµµατα στην
Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων όταν κάναµε τη συζήτηση γι’
αυτό το σχέδιο νόµου. Ήταν ένας νόµος µε πνοή. Ήταν ένας
νόµος που κράτησε πάρα πολλά χρόνια εφαρµοζόµενος. 

Βέβαια, στη δεκαετία του 2000 η κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας προέβη σε αλλαγή του νοµού αυτού. Αυτή η αλλαγή,
όµως, είχε την ανάγκη τόσο πολλών κανονιστικών πράξεων για
να εφαρµοστεί, ώστε η ίδια η κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
αλλά και όλες οι επόµενες –και η Κυβέρνηση Σαµαρά µετά τον
ανασχηµατισµό της- ανέβαλαν κατ’ έτος και για ένα χρόνο την
εφαρµογή του νόµου αυτού για να αντικατασταθεί µε κάποιον
πιο λειτουργικό, χωρίς τόσες πολλές απαιτήσεις για κανονιστικές
πράξεις.

Στην τελευταία αναβολή που ζήτησα το καλοκαίρι προκειµένου
να δω τι ακριβώς είχε ετοιµάσει το Υπουργείο Παιδείας για την
έρευνα και την τεχνολογία, ακούστηκε η εξής κριτική από πλευ-
ράς συναδέλφου: «Κι άλλη αναβολή; Κι άλλη µεταβατική περίο-
δος;». Είχε δίκιο. Του είπα ότι δεσµεύοµαι σε λίγους µήνες να
φέρω σχέδιο νόµου. Και το έφερα. Με µία άνευ προηγουµένου
διαβούλευση, σε δύο φάσεις όµως. Στην πρώτη φάση του σχε-
δίου νόµου και στη δεύτερη φάση που είχε πάρα πολλές αλλα-
γές. Θα µπορούσε να πει κανείς και σωστά ότι επρόκειτο για
άλλο νοµοσχέδιο.

Υπήρξε διαβούλευση προκοινοβουλευτική, εξαντλητική συζή-
τηση κοινοβουλευτική στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων
και αποδοχή πολλών από τις παρατηρήσεις που έκαναν οι συνά-
δελφοι, τις οποίες ανέφερα µε ειδική µου αγόρευση στην προ-
τελευταία συνεδρίαση της Επιτροπής Μορφωτικών Υποθέσεων. 

Ακόµη, έγινε εξαντλητικός διάλογος για τις τροπολογίες εξαντ-
λητικός, υπήρξε προειδοποίηση για τροπολογίες προ ενάµιση
µηνός και συζήτηση τρεισήµισι ωρών µε πρωτοβουλία του
Υπουργείου για τις τροπολογίες προ δεκαπέντε ηµερών. Κανέ-
νας αιφνιδιασµός δεν υπήρξε ακόµη και για θέµατα τα οποία επι-
σύρουν κριτική ή και µοµφές. Εδώ, συζητούνται όλα στο τραπέζι,
για να παίρνουµε όσο µπορούµε καλύτερες αποφάσεις και για
να µη χάνουµε χρόνο µε τα επιχειρήµατα περί αιφνιδιασµού. 

Σε ό,τι αφορά την πανεπιστηµιακή εκπαίδευση αλλά και την
έρευνα και την τεχνολογία, έχουµε ένα ιδεολογικοπολιτικό θέµα.
Το αποδέχοµαι ως  υπαρκτό. Υπάρχει µία τελείως αθώα και απε-
ξαρτηµένη από τις γενικότερες κοινωνικές, οικονοµικές και πο-
λιτικές διεργασίες έννοια της έρευνας ή της πανεπιστηµιακής
εκπαίδευσης; Είναι η γνώση αντικειµενική και αφού είναι αντικει-
µενική ως επιστηµονική δεν χωρούν συζητήσεις πολιτικού, κοι-
νωνικού, οικονοµικού, ιδεολογικού χαρακτήρα; Όχι, αυτά δεν
ισχύουν. 

Ακόµη και στα νοµικά εµείς λέµε ότι πέραν από τις ανάγκες να
ερµηνεύσεις ένα νόµο µε τα εργαλεία ερµηνείας, πολύ µεγάλο
ρόλο παίζει και ο τρόπος που κοιτάς τη διάταξη, η προερµηνευ-
τική σου θεωρία δηλαδή. Δεν υπάρχει τεκµήριο αντικειµενικότη-
τας για κανέναν, ακόµη και στις θετικές επιστήµες. Αυτό µπορεί
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να το υποστηρίξει κανείς µε πάρα πολύ µεγάλη άνεση. 
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Υπουργού)
Συνεπώς, απαιτείται ένα ιδεολογικοπολιτικό ξεκαθάρισµα. Και

πολλές φορές το επιχείρησα στην Επιτροπή Μορφωτικών Υπο-
θέσεων, λέγοντας, κύριε Πρόεδρε, ότι έχουµε δύο στόχους. Και
είναι και της σοσιαλδηµοκρατίας κεκτηµένο και δεδοµένο, όχι τε-
λευταίο, αλλά καταστατικό από την αρχή της, ότι δηλαδή η γνώ-
ση, η έρευνα και η τεχνολογία στοχεύουν πρωτευόντως στην πα-
ραγωγή επιστηµονικών δεδοµένων, στην κατάκτηση νέων επιστη-
µονικών δεδοµένων, στην επέκταση της γνώσης, στην αύξηση
των πληροφοριών που προκύπτουν από αυτή, σε νέες συστηµα-
τοποιήσεις. Και κατά δεύτερο λόγο, όλη αυτή η επιστηµονική-
ερευνητική διεργασία πρέπει να συνδέεται µε την αγορά και
µάλιστα δυο φορές σε περιόδους κρίσης. 

Εµείς µε αυτήν την ιδεολογικοπολιτική σύζευξη καταθέσαµε
αυτό το σχέδιο νόµου. Αποτύχαµε εν µέρει; Επιτύχαµε εν µέρει;
Θα κριθεί. Στο µυαλό µου, όµως, επειδή ασκώ τη νοµοθετική
πρωτοβουλία, έχω αυτό το δίδυµο, αυτό το ιδεολογικοπολιτικό
πρόταγµα. 

Και δεν µπορεί κανείς να πει -τουλάχιστον µε σοβαρά επιχει-
ρήµατα- ότι η σχέση και η διασύνδεση της έρευνας και της τε-
χνολογίας µε την αγορά συγκροτεί µία νεοφιλελεύθερη πολιτική
προσέγγιση και συνεπώς, τα παραδίδουµε όλα στις αγορές, στις
επιχειρήσεις και στους ιδιώτες. Αυτά δεν στέκουν. 

Κι όποιοι προσπάθησαν να πουν ότι ο νόµος του 1985 ήταν
καλός, διότι είχε πνοή, διότι, πράγµατι, κοιτούσε την έρευνα και
την τεχνολογία κι όχι την ιδιωτικοποίηση των λειτουργιών αυτών,
πήρε απάντηση. Και πήρε απάντηση όχι από εµένα. Εγώ απλώς
ανέγνωσα τη νοµολογία του Συµβουλίου της Επικρατείας του
1989. Πάντα όπως τα λέω ήταν, σε ό,τι αφορά τις προσεγγίσεις
τουλάχιστον του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος. Έτσι το
βλέπω. Δεν αλλάξαµε.

Θα µου πείτε. Αυτή η διάταξη δεν είναι καλή. Να το δεχτώ.
Όµως, η κεντρική φιλοσοφία µας ήταν, είναι και θα είναι αυτή
που προανέφερα.

Όσα, λοιπόν, προαναφέρθηκαν για αλλαγή στάσης, δεν είναι
σωστά, δεν πατούν πουθενά.

Eµείς, ως ενιαία πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας και
Θρησκευµάτων -γιατί ο κ. Δερµεντζόπουλος είναι ο φυσικός επο-
πτεύων- καταλήξαµε ότι µας εκφράζει αυτό το σχέδιο νόµου, συν
κάτι ακόµη που δεν υπήρχε στο παρελθόν. Και εδώ στηρίζει
πολλά η Αριστερά σε ό,τι αφορά την επιχειρηµατολογία της. Δεν
είναι, όµως, σωστή η επιχειρηµατολογία της. 

Εµείς στο δεδοµένο της υποχρηµατοδότησης των πανεπιστη-
µίων που προκάλεσε η κρίση και όχι η πολιτική µας επιλογή λέµε
το εξής: Είναι αφελές επιχείρηµα ότι εµείς θέλαµε να κάνουµε
περιοριστικές πολιτικές στα πανεπιστήµια, στα τεχνολογικά ιδρύ-
µατα, στην έρευνα. Αυτό είναι πολύ αφελές επιχείρηµα. Ακούγε-
ται, αλλά είναι αφελές. Είναι όπως αυτά που ακούγαµε το 2010
αλλά δεν τα ακούµε πια, ότι ήµασταν προδότες. Υποφέραµε από
αυτά τα επιχειρήµατα µέχρι και πρόσφατα. Τώρα αυτό έχει αλ-
λάξει, δεν τα ακούς στο δρόµο αυτά.

Εµείς είµαστε πατριώτες, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, και
έχουµε σηκώσει τέσσερα χρόνια το βάρος της κρίσης στις πλά-
τες µας και δεν δεχόµαστε µαθήµατα από κανέναν, διότι εµείς
ξέρουµε. Άλλοι θα µάθουν όσο περνούν τα χρόνια.

Αυτά, λοιπόν, τα επιχειρήµατα που, εν πάση περιπτώσει, ακού-
γονται έξω από τη συζήτηση που προανέφερα, στηρίζονται στο
γεγονός ότι τώρα εδώ, µε απόφαση του Πρωθυπουργού κ. Σα-
µαρά και του Αντιπροέδρου της Κυβέρνησης κ. Βενιζέλου, µε
δική µας εισήγηση και συµφωνία του κ. Σταϊκούρα, απελευθερώ-
θηκαν από την Ενιαία Αρχή Πληρωµών οι ΕΛΚΕ, οι Ειδικοί Λογα-
ριασµοί Κονδυλίων Έρευνας. Προσπαθούµε -και έχουµε ακόµη
µία εκκρεµότητα που µας µένει και ίσως µέχρι το βράδυ τη λύ-
σουµε, αν δεν τη λύσουµε θα τη φέρουµε στο επόµενο σχέδιο
νόµου- όχι µόνο έξω από την Ενιαία Αρχή Πληρωµών, αλλά και
διευκόλυνση προσωπικού, πρόσληψη προσωπικού ad hoc για µία
ερευνητική δουλειά δύο µηνών που πρέπει να γίνεται γρήγορα.

Μου έλεγαν µικροµεσαίοι επιχειρηµατίες -θέλω να σας πω και
τον κλάδο µε τον οποίο ασχολούνται για να καταλάβετε ποια

είναι η νέα εποχή, η ζαχαροπλαστική- ότι για µία µελέτη που ζή-
τησαν εννιά επιχειρήσεις, που δεν ήθελε πάνω από δύο µήνες
για να ολοκληρωθεί, οι διαδικασίες απόκτησης από το ερευνη-
τικό κέντρο στο οποίο απευθύνθηκαν ήταν έξι και επτά και οκτώ
µηνών. Άχρηστες λειτουργίες!

Απελευθερώνουµε -έχουµε χρωστούµενο γιατί λείπουν στο
Παρίσι δύο συναρµόδιοι Υπουργοί και δεν µπορούµε να ολοκλη-
ρώσουµε την ενέργεια- τους ΕΛΚΕ από την Ενιαία Αρχή Πληρω-
µών και από άλλα δεσµά του δηµοσίου λογιστικού. Και αυτό
θεµελιώνει κριτικές, γιατί αφήνουµε ελεύθερα τα πάντα, διότι
είναι όργιο διαφθοράς εκεί και διάφορα άλλα λόγια τα οποία δεν
αφορούν το θέµα. Όπου υπάρχουν διαφθορές, τις εντοπίζει ο
έλεγχος και θα τις τιµωρήσουµε. Τι πράγµατα είναι αυτά; 

Σκοπός, όµως, είναι να δούµε ποιο είναι το κυρίως θέµα. Το
κυρίως θέµα είναι να βοηθήσουµε την έρευνα, την τεχνολογία
και τα υποχρηµατοδοτούµενα ιδρύµατα να αποκτήσουν πόρους.

Δεν θυµάµαι ποιος συνάδελφος αγόρευε χθες αλλά διέκοψα
για λίγο και του είπα, έχεις δίκιο.

Υπάρχουν ερευνητικά κέντρα, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
που έχουν ένα εκατοµµύριο, λόγου χάριν, έσοδα από την κρατική
χρηµατοδότηση και 25 εκατοµµύρια από τα προγράµµατα τα
οποία κάνουν. Τι να τους πεις εκεί; Είσαι ο µικρότερος, ο πολύ
µικρότερος σε ό,τι αφορά τη χρηµατοδότηση. Πρέπει να τους
ενθαρρύνεις και όχι να τους δηµιουργείς προβλήµατα και να
τους δυσκολεύεις τη ζωή.

Συνιστά αυτό νεοφιλελεύθερη προσέγγιση; Όχι. Για όσους
έχουν ιδέα από τη σχετική φιλολογία και το διάλογο, συνιστά
προσθήκη λειτουργικού κριτηρίου, Διευκολύνω λειτουργικά.
Μπορούµε κάποιοι να συνεννοηθούµε µε τους όρους αυτούς
στην Αίθουσα αυτή.

Δεν έχω χρόνο να αναφέρω οκτώ βασικές ρυθµίσεις που έχουν
εισαχθεί στο σχέδιο νόµου µετά το διάλογο που διεξαγόταν
µέχρι και εχτές. Στη δική µας Κοινοβουλευτική Οµάδα κάναµε
εξαντλητική συζήτηση είκοσι ηµερών περίπου. Ακούσαµε όλους
τους φορείς. Μα και στην Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δη-
µοκρατίας έγινε η σχετική συζήτηση. Τα µηνύµατα της κοινωνίας
φθάνουν µέσω των Βουλευτών παντού. Δεχθήκαµε οκτώ µεγά-
λες παρεµβάσεις που δεν ήταν δικές µας επιλογές. Αυτό το θε-
ωρούµε πλεονέκτηµα και του σχεδίου νόµου και της δικής µας
αντίληψης για την κοινοβουλευτική ζωή.

Υπ’ αυτήν την έννοια και χωρίς να είµαι ο ειδικότερος, θα σας
πω ότι άκουσα και τοποθετήσεις που µου έκαναν εντύπωση ανα-
φορικά µε την επάρκεια στις γνώσεις των οµιλητών. Αναφέροµαι,
για παράδειγµα, στην κ. Ρεπούση, καθώς ήταν πολύ ωραία η οµι-
λία της εχθές, παρ’ όλη την κριτική. Άκουσα και άλλες οµιλίες
πολύ τεκµηριωµένες. Οµολογώ ότι δεν είµαι ο ειδικότερος γι’
αυτά τα θέµατα. Ωστόσο, µε µία πολιτική επάρκεια, όπως πι-
στεύω, εισηγούµαι στη Βουλή την ψήφιση αυτού του σχεδίου
νόµου κατά την αρχή, η οποία έγινε αλλά και κατά τα άρθρα και
στο σύνολό του.

Κύριε Πρόεδρε, έχω την ανάγκη –και µ’ αυτό θα ολοκληρώσω-
να κάνω ορισµένες αναφορές σε κάποιες βασικές, µείζονες τρο-
πολογίες, παρ’ όλο που δεν θα προλάβω για όλες όσες θέλω.

Για παράδειγµα, για την περίπτωση του DEREE που είπε ο κ.
Κουράκης θέλω να µιλήσω αλλά δεν ξέρω αν θα µου δώσει αυτήν
τη δυνατότητα ο Πρόεδρος τώρα ή λίγο αργότερα.

Έχουµε µία πάρα πολύ σοβαρή παρέµβαση, αγαπητοί συνά-
δελφοι, για τα θέµατα της µειονοτικής εκπαίδευσης. Είναι µία πα-
ρέµβαση πολύ µεγάλης σηµασίας, την οποία κάνουµε καιρό
τώρα µε πολύ προσεκτικά βήµατα και µε µία καταστατική αρχή
στο µυαλό µας, δηλαδή την πλέρια εφαρµογή του κράτους δι-
καίου. Όλοι οι Έλληνες και οι Ελληνίδες είναι ίσοι απέναντι στο
νόµο και σε ό,τι αφορά την εκπαίδευση πρέπει να έχουν τις ίδιες
δυνατότητες. Πρέπει να υπάρχει τυπική και ουσιαστική ισότητα.
Οι οικονοµικές και κοινωνικές ανισότητες τα ανατρέπουν αυτά.
Όµως αυτή είναι µία πορεία της ίδιας της ζωής. Οι νόµοι και οι
πολιτικές πρέπει να αντισταθµίζουν τις οικονοµικές, κοινωνικές
και άλλες ανισότητες. 

Εφαρµόζουµε µε απόλυτη συνέπεια µία πολιτική ετών που
αποδίδει. Έχω προσωπική εµπειρία. Άλλοι συνάδελφοι εδώ
έχουν περισσότερη εµπειρία από εµένα. Αναφέροµαι στον κ.
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Κουΐκ που είναι και Περιφερειακός Σύµβουλος και ήταν και υπο-
ψήφιος Περιφερειάρχης. Υπάρχουν κι άλλοι απ’ όλα τα κόµµατα.
Έχουµε Βουλευτές απ’ αυτές τις περιοχές που ξέρουν καλύτερα
απ’ όλους µας. 

Μάλιστα, θα ήθελα να πω κάτι που το είδα µε τα µάτια µου και
το άκουσα µε τα αυτιά µου. 

Αγαπητέ φίλε και συνάδελφε, κύριε Χατζηοσµάν, θα ήθελα να
σου πω –δεν στο θυµίζω, γιατί δεν το ξέρεις- ότι ήµουν για πολλά
χρόνια µέλος της Προσωρινής διοικούσας του Τµήµατος Κοινω-
νικής Διοίκησης του «ΔΗΜΟΚΡΙΤΕΙΟΥ» και από τη δεκαετία του
1990, λίγο µετά την εκπόνηση της µελέτης της Ακαδηµίας Αθη-
νών για τη Θράκη και λίγους µήνες µετά από την εκπόνηση µίας
σηµαντικής δουλειάς της επιτροπής της Βουλής για τη Θράκη –
ίσως τη σηµαντικότερη δουλειά κατά τη γνώµη µου που έχει
κάνει αυτή η Βουλή, µεταπολιτευτικά τουλάχιστον και µία πραγ-
µατικά επιστηµονική δουλειά που σπανίζει στο χώρο της πολιτι-
κής. Έχοντας διαβάσει αλλά και ζώντας, καταλαβαίνω πόσο
σηµαντικά πράγµατα γίνονται µέχρι σήµερα –δεν έγιναν από
εµένα, γίνονταν στο παρελθόν και εγώ συνεχίζω- σε ό,τι αφορά
τα θέµατα της ισότητας των Ελλήνων πολιτών στην εκπαίδευση. 

Όσον αφορά κάποια θέµατα, λοιπόν, για τα οποία διαµαρτυ-
ρόσασταν εσείς προσωπικά, κύριε συνάδελφε, έζησα και είδα
πως λειτουργούν οι άνθρωποι, όταν αισθάνονται ότι η πολιτεία
µεριµνά γι’ αυτούς. Στα νηπιαγωγεία και σε όλα τα σχολεία υπάρ-
χουν ακόµα προβλήµατα αλλά αισθάνθηκα υπερηφάνεια στον
Εχίνο, όταν µου έλεγαν ότι το νηπιαγωγείο, του οποίου η λειτουρ-
γία τόσο αµφισβητήθηκε –έλεγαν να µη γίνει- πρέπει να παρα-
µείνει και να γίνουν και κτηριακές επιδιορθώσεις, τις οποίες
νοµίζω ότι τις έκαναν, προκειµένου να µπορέσουν τα παιδιά να
είναι εκεί όπως όλα τα παιδιά του κόσµου, µε ασφάλεια και
όρους υγιεινής να παίρνουν τις πρώτες πληροφορίες και γνώσεις
απ’ αυτήν την πολύ ενδιαφέρουσα στιγµή της πρωτοβάθµιας εκ-
παίδευσης.

Και εδώ γίνεται µια παρέµβαση. Ο κ. Χατζηοσµάν, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, γι’ αυτό το θέµα µας έχει επιτεθεί. Μας το
έχει συζητήσει ο άνθρωπος αλλά έχει σηκώσει και τους τόνους. 

Πρώτα απ’ όλα, σας παρακαλώ πάρα πολύ να διαβάσετε καλά
την παρέµβαση αυτή, να καταλάβετε ποια είναι, να καταλάβετε
ότι δεν κάνουµε αλλαγές που αφορούν στα προγράµµατα σπου-
δών, στη γλώσσα διδασκαλίας των µαθηµάτων, αυτά είναι ζητή-
µατα διεθνών συµφωνιών και συγκεκριµένα του µορφωτικού
πρωτοκόλλου του 1968. Δεν τα αλλάζουµε αυτά, λειτουργικά πα-
ρεµβαίνουµε. Θέλουµε να αναβαθµίσουµε τα ακαδηµαϊκά, επι-
στηµονικά και επαγγελµατικά προσόντα των εκπαιδευτικών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ολοκληρώστε παρα-
καλώ. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Σας παρακαλώ, αφήστε µε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ξέρω ότι είναι σο-
βαρό το θέµα, γι’ αυτό σας αφήνω. Ξεπεράσαµε τα είκοσι λεπτά. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Ναι, είναι πάρα πολύ σοβαρό. Αφήστε µε. Μπορώ να κα-
τέβω και σε λίγο να κάνω παρέµβαση. Δεν θέλω να το κάνω.
Αφήστε µε, έχει ροή ο λόγος µου. Θα κλείσω µε αυτό, δεν θα
πάω στα άλλα θέµατα, δεν προλαβαίνω. 

Να αναβαθµιστούν, λοιπόν, και να προσαρµοστεί η µειονοτική
εκπαίδευση στα νέα δεδοµένα. Δεν µπορεί κανείς να διαφωνήσει
µε αυτά. Και νοµίζω ότι κατ’ ουσίαν κανείς δεν διαφωνεί µε αυτά.
Ίσως διαφωνεί µε το τι θα αντικαταστήσει την καταργηθείσα
ΕΠΑΘ. 

Εδώ, ναι, δέχοµαι ότι υπάρχουν διαφωνίες. Και µαζί, συνάδελ-
φοι, διαφωνούµε σε αυτό και το έχουµε κουβεντιάσει και στο
γραφείο. Λέτε ότι είναι πολύ σωστό και σοβαρό –γνώµη σας- να
κάνουµε ένα πανεπιστήµιο, µια ακαδηµία -ας πούµε-, µια φιλο-
λογία, µια φιλολογική σχολή όπου να απευθύνεται σε Έλληνες
ενταγµένους στη µειονότητα κατά το θρήσκευµά τους και µόνο
σε αυτούς. Εδώ δεν χρειάζεται να είναι κανείς καθηγητής του
Δηµοσίου Δικαίου, αρκούν τα πτυχία της Νοµικής για να πει ότι
αυτό από την πλευρά του ελληνικού Συντάγµατος δεν µπορεί να

γίνει. Δεν µπορείς δηλαδή να πεις ότι ξεχωρίζω µια κατηγορία
Ελλήνων και Ελληνίδων µε βάση µία ιδιότητά τους. Δεν θέλω να
το ρίξω χαµηλά σε ότι αφορά το επιχείρηµα και να θεωρήσετε
ότι αναπτύσσω σκωπτικά επιχειρήµατα. Όχι. 

Φανταστείτε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, -για να µη χρησιµο-
ποιώ επιχειρήµατα κατ’ υπερβολήν- ότι ο νοµοθέτης ξεχωρίζει
µια κατηγορία Ελλήνων και λέει ότι αυτοί θα έχουν άλλα δικαιώ-
µατα ως προς την εισαγωγή τους στα ιδρύµατα της τριτοβάθ-
µιας εκπαίδευσης από τους υπολοίπους. 

Ακόµα και για τους ανάπηρους, αγαπητέ συνάδελφε, το Μάρ-
τιο του 2014 µε απόφαση της ολοµέλειας του Συµβουλίου της
Επικρατείας το 10% καταργήθηκε ως αντισυνταγµατικό. Και αυτό
µετέφερε ο Αρβανιτόπουλος στις µετεγγραφές. Πήρε αυτές τις
κατηγορίες και τις έβαλε στις µετεγγραφές ο άνθρωπος και προ-
κλήθηκε ο θόρυβος ότι ήταν πολύ γενναιόδωρη η ρύθµιση περί
µετεγγραφών, που ήταν πράγµατι γιατί έδινε δικαίωµα, όχι δυ-
νατότητα. 

Ούτε για εκείνους δεν επέτρεψε ειδικό τρόπο εισαγωγής. Πώς
θα πάµε σε κάτι παραπάνω; Θα πούµε δηλαδή σπουδές µόνο γι’
αυτούς; Δεν γίνεται. Είναι το άρθρο 16 του Συντάγµατος που το
απαγορεύει. Μα πριν από το άρθρο 16 του Συντάγµατος, είναι
το άρθρο 5 και το άρθρο 4, τα άρθρα που αφορούν δηλαδή την
προσωπικότητα του ανθρώπου και την ισότητα. Δεν γίνεται. 

Άρα, αφού εδώ είναι το κεντρικό σηµείο, να κάνουµε κάποια
προσπάθεια να το ξαναδούµε, να το αναβάλουµε, να το κάνουµε
αργότερα, ξέχωρα από το ότι θα πρόδιδε αστάθεια σε αυτό που
εισηγείται, ότι αυτός είναι ασταθής, δεν ξέρει τι σου λέει, δεν το
έχει δει, δεν το έχει κουβεντιάσει, δεν το έχει ζυγίσει, σου φέρνει
εδώ πέρα µια πρόταση, του λες εσύ «πάρτην πίσω» και την παίρ-
νει πίσω. Καλό είναι πολλές φορές να το κάνουµε αυτό εκεί που
δεν είµαστε βέβαιοι. Εκεί που λέµε. Ναι, το παίρνω, όχι για λό-
γους κοινοβουλευτικής τακτικής, για να κοροϊδέψω αλλά για να
το ξαναδώ και να δω µήπως µπορώ να το φέρω αλλιώς. 

Εδώ, το επιχείρηµα «κάνε πανεπιστήµιο» το συζητήσαµε και
µαζί µε συνάδελφό µου στο πανεπιστήµιο εννοώ, που δεν είναι
ενταγµένη στη µουσουλµανική κοινότητα, αλλά που είναι όµως
καθηγήτρια του Πανεπιστηµίου της Θεσσαλονίκης, που υποστή-
ριζε το επιχείρηµά σας –θυµάστε. Δεν γίνεται συνταγµατικά
αυτό. 

Άρα, κυρίες και κύριοι Βουλευτές εγώ δεν µπορώ να δεχτώ
παρατήρηση «να το πάρουµε πίσω για να το κουβεντιάσουµε».
Θα έρθει εδώ να ψηφιστεί, γιατί έχει καθυστερήσει. Συνεπώς,
αντί για την ΕΠΑΘ, Διδασκαλείο Εκπαιδευτικών Μειονοτικού προ-
γράµµατος στο ΠΤΒΕ της Αλεξανδρούπολης. Νοµίζω ότι είναι
µία καλή επιλογή. Αυτήν την επιλογή υποστηρίζουµε µε την πε-
ποίθηση ότι κάνουµε το σωστό και ότι δεν έχουµε άλλη επιλογή.

MΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ: Μα δεν ακούτε τις προτάσεις που σας κά-
νουµε, κύριε Υπουργέ.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Γιατί δεν τις ακούµε, κυρία Ρεπούση;

ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ: Δεν τις ακούτε.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Να τις επαναλάβετε. Το έχω συζητήσει το θέµα
ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ: Να τις επαναλάβω τώρα;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Όποτε θέλετε. Μακάρι.
ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ: Να µου δώσει το δικαίωµα ο κύριος Πρό-

εδρος.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Να µας δώσει το δικαίωµα να κουβεντιάσουµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ολοκληρώσατε,

κύριε Υπουργέ;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Ολοκλήρωσα, αλλά αν θέλει η κυρία συνάδελφος να απαν-
τήσει…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Όχι, όχι. Να τα θέσει
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Εγώ αυτά είχα να πω, κυρίες και κύριοι Βουλευτές. Σας ευ-
χαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Εµείς ευχαριστούµε.
Πριν δώσω τον λόγο στους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους,

θα ήθελα να κάνω µία ανακοίνωση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω το

αποτέλεσµα της διεξαχθείσης ονοµαστικής ψηφοφορίας επί των
αιτήσεων άρσεως ασυλίας, των συναδέλφων Βουλευτών.

Ψήφισαν συνολικά 190 Βουλευτές.
Για την υπόθεση του συναδέλφου κ. Παύλου Βογιατζή
Υπέρ της άρσεως ασυλίας, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 9 Βουλευ-

τές.
Κατά της άρσεως ασυλίας, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 178 Βου-

λευτές.

Ψήφισε «ΠΑΡΩΝ» 1 Βουλευτής.
Λευκά: 2
Συνεπώς η αίτηση της εισαγγελικής αρχής απορρίπτεται.
Για την υπόθεση του συναδέλφου κ. Ιωάννη Μιχελάκη
Υπέρ της άρσεως ασυλίας, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 86 Βου-

λευτές.
Κατά της άρσεως ασυλίας, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 96 Βου-

λευτές.
Ψήφισαν «ΠΑΡΩΝ» 7 Βουλευτές.
Λευκά: 1, σύµφωνα µε το παρακάτω πρωτόκολλο ονοµαστικής

ψηφοφορίας:

2314 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2315

«



2316 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2318 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

»
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2320 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2322 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2324 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2326 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2328 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2330 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2332 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2333



2334 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2336 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2338 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2340 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2342 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2344 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2346 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2347



2348 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2350 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2352 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2354 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2356 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2358 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2360 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2362 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2363



2364 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2365



2366 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2367



2368 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2369



2370 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2371



2372 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2373



2374 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2375



2376 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2377



2378 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2379



2380 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2381



2382 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2383



2384 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2385



2386 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2387



2388 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2389



2390 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2391



2392 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2393



2394 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2395



2396 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2397



2398 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2399



2400 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2401



2402 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2403



2404 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2405



2406 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2407



2408 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2409



2410 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2411



2412 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2413



2414 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2415



2416 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2417



2418 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2419



2420 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2421



2422 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2423



2424 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2425



2426 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2427



2428 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2429



2430 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2431



2432 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2433



2434 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2435



2436 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2437



2438 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2439



2440 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2441



2442 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2443



2444 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2445



2446 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2447



2448 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2449



2450 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2451



2452 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2453



2454 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2455



2456 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2457



2458 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2459



2460 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2461



2462 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2463



2464 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2465



2466 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2467



2468 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2469



2470 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2471



2472 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2473



2474 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2475



2476 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2477



2478 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2479



2480 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2481



2482 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2483



2484 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2485



2486 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2487



2488 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2489



2490 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2491



2492 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2493



2494 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2495



2496 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2497



2498 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2499



2500 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2501



2502 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2503



2504 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2505



2506 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΕ’ - 26 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2507



2508 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Συνεπώς η αίτηση
της εισαγγελικής αρχής απορρίπτεται.

Επανερχόµεθα στη συζήτηση του νοµοσχεδίου του Υπουρ-
γείου Παιδείας και Θρησκευµάτων.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ.
Κουρουµπλής για οκτώ λεπτά, µε την ανοχή.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Όχι, κύριε Υπουργέ. Δώδεκα
λεπτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Δεν ακούσατε. Αµέ-
σως να διαµαρτυρηθείτε, πριν ολοκληρώσω τη φράση!

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Μα, κύριε Πρόεδρε. Κατα-
στρατηγείτε το δικαίωµα να µιλήσουµε. Οκτώ λεπτά; Σας παρα-
καλώ. Πρέπει να µιλήσουµε δώδεκα λεπτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ακούσατε τι είπα;
Πριν ολοκληρώσω τη φράση, ανεβήκατε στο Βήµα διαµαρτυρό-
µενος. Λέω, οκτώ λεπτά, όπως λέει ο Κανονισµός, µε ανοχή,
όπως έχουµε συµφωνήσει.

Είστε ικανοποιηµένος;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Παρακαλώ. Ορίστε,

κύριε Κουρουµπλή.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να

κάνω δύο-τρεις παρατηρήσεις, πριν τοποθετηθώ στο πολύ ση-
µαντικό ζήτηµα του νοµοσχεδίου που αναφέρεται στην έρευνα
και την καινοτοµία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επειδή κι εγώ κατάγοµαι από
µία προσφυγική οικογένεια, δεν µπορώ να αγνοώ αυτό που συµ-
βαίνει στην πλατεία Συντάγµατος και θα παρακαλέσω την πολι-
τική ηγεσία και την Κυβέρνηση να επιδείξει µία κατανόηση και
µία ανθρωπιά σε αυτούς τους ανθρώπους και ιδιαίτερα στα παι-
διά. 

Η δεύτερη παρατήρηση, κύριε Υπουργέ, είναι πως αντιµετώ-
πισα κι εγώ στη ζωή µου το ζήτηµα του δικαιώµατος στη µόρ-
φωση και στην εκπαίδευση. Υπάρχει µία απεργία δύο νέων
παιδιών. Δεν µιλώ για τις πράξεις τους -είναι άλλη υπόθεση αυτή-
αλλά για το δικαίωµά τους να σπουδάσουν. Άλλωστε, το σωφρο-
νιστικό µας σύστηµα πρέπει να έχει παιδαγωγικό χαρακτήρα. 

Η τρίτη παρατήρηση που θέλω να κάνω, κύριε Πρόεδρε, ανα-
φέρεται στη χθεσινή τοποθέτηση ενός πολύ καλού συναδέλφου,
τον οποίο τιµώ, του κ. Λευτέρη Αυγενάκη. Είναι χρήσιµο όλοι
µας, όταν ανεβαίνουµε σε αυτό το Βήµα, να είµαστε όλοι µας
προσεκτικοί για να µη διολισθαίνουµε από τη σωστή πληροφό-
ρηση στην παραπληροφόρηση. Θα ήθελα να πω στον κ. Αυγε-
νάκη, επειδή τον τιµώ, πως θα πρέπει να έχει τη γενναιότητα να
ανέβει στο Βήµα και να ανακαλέσει αυτά που είπε σε ό,τι αφορά
τη σχέση του συγκεκριµένου τµήµατος στο Πανεπιστήµιο Κρή-
της µε το ΣΥΡΙΖΑ. Άλλωστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Αρι-
στερά και γενικά οι δηµοκράτες σε αυτόν τον τόπο, δεν χρειά-
ζονται πιστοποιητικά πατριωτισµού. Ξέρουµε πολύ καλά ποιοι
πολέµησαν τους Γερµανούς και ποιοι όχι. Κλείνω το ζήτηµα αυτό. 

Κύριε Υπουργέ, ειλικρινά περίµενα -περισσότερο λόγω της
ιδιότητάς σας στο πανεπιστήµιο- σήµερα να φέρετε ένα σχέδιο
νόµου, µε το οποίο θα συνδεθεί το όνοµά σας.

Αυτό περίµενα ειλικρινά, γιατί είναι ένα ζήτηµα που νοµίζω ότι
θα µπορούσαµε να βρούµε κοινό τόπο, τουλάχιστον οι περισσό-
τερες δυνάµεις αυτού του Κοινοβουλίου. Γιατί όλοι, µηδενός
εξαιρουµένου, αναγνωρίζουµε την ανάγκη συµβολής µας στην
πραγµατική και όχι στην ανεργιογόνο ανάπτυξη αυτού του τό-
που. 

Όλοι αντιλαµβανόµαστε τι σηµαίνει ανάπτυξη, όταν τριάµισι
εκατοµµύρια άνθρωποι ζουν στα όρια ή κάτω από τα όρια της
φτώχειας και όταν η ανεργία έφτασε στο 27% και το 28%, ενώ
στους νέους και τις γυναίκες αγγίζει το 62%. 

Όταν, λοιπόν, υπάρχει αυτή η πραγµατικότητα, πρέπει να
δούµε ποια είναι τα συγκριτικά πλεονεκτήµατα αυτής της χώρας.
Αυτά τα συγκριτικά πλεονεκτήµατα να τα αξιοποιήσουµε και να
τα αναπτύξουµε, ξεζουµίζοντας τα περιθώρια της οικονοµίας, τις
δυνατότητες που υπάρχουν, γιατί µόνο έτσι θα δηµιουργήσουµε
ρυµουλκά πραγµατικής ανάπτυξης σε αυτήν τη χώρα. 

Κύριε Υπουργέ, σήµερα λέγεται από πολύ ειδικούς ότι ο πλού-
τος µιας χώρας είναι συνάρτηση µε το επιστηµονικό της δυνα-

µικό. Όταν αναγκάζουµε τα επιστηµονικά γερά µυαλά της χώ-
ρας, που επί είκοσι χρόνια τα σπούδαζε ο φορολογούµενος Έλ-
ληνας πολίτης και η ελληνική οικογένεια η οποία στερείται τα
πάντα για να σπουδάσει τα παιδιά της, να παίρνουν των οµµατιών
τους και να πηγαίνουν στο εξωτερικό, τότε, κύριε Υπουργέ, δεν
είµαστε πατριώτες. Το λέω αυτό επειδή αναφερθήκατε στον πα-
τριωτισµό.

Εγώ αναγνωρίζω πως σε ό,τι αφορά τα σύνορα της χώρας
όλοι έχουµε την ίδια αγωνία αλλά η ενδηµούσα κοινωνική αδικία
όταν πραγµατικά παίρνει εκρηκτικές διαστάσεις και δεν υπάρχει
πολιτική βούληση για να συγκρουστεί µε όλα αυτά τα φαινόµενα
που έχουν σχέση και µε αυτό το νοµοσχέδιο –και θα εξηγήσω
παρακάτω-, τότε ειλικρινά σας λέω ότι υπάρχει έλλειµα πατριω-
τισµού. 

Μας φέρατε, λοιπόν, ένα νοµοσχέδιο που θα το χαρακτήριζα
µνηµείο προχειρότητας και µετρίων επιλογών. Ένας συνασπι-
σµός µέτριων επιλογών µου έρχεται στο µυαλό µου διαβάζοντας
αυτό το πολυνοµοσχέδιο των πενήντα περίπου άρθρων και των
σαράντα -και πλέον- τροπολογιών. Είναι περισσότερες οι σελίδες
των τροπολογιών από το νοµοσχέδιο. 

Είναι ένα νοµοσχέδιο πρόχειρο, «πλίνθοι και κέραµοι ατάκτως
ερριµµένα». Ακόµα και γλωσσικά και νοµοτεχνικά είναι ένα νοµο-
σχέδιο κακοποιηµένο. 

Κάποτε η Βουλή ψήφιζε νόµους όπως τον 1514 που κράτησαν
και άντεξαν τριάντα χρόνια. Αυτό το ίδιο νοµοσχέδιο σε λίγο
καιρό θα έχει ανατραπεί, γιατί ακριβώς δεν δίνει προοπτική και
όραµα. 

Πείτε µου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λοιπόν, τι κέρδισε η
χώρα από αυτήν την ιστορία, κάθε χωριό και πανεπιστήµιο, κάθε
πόλη και ΤΕΙ, όλος αυτός ο κατακερµατισµός; Και σήµερα όλοι
ως µεταµελούσες παρθένες ισχυριζόµαστε ότι δεν βοηθάει στην
επιστηµονική ανάπτυξη της χώρας. Τι κέρδισε; Τον πολιτικαντι-
σµό. Μόνο ο πολιτικαντισµός κέρδισε από αυτήν την υπόθεση.
Το ίδιο επιχειρείται και τώρα. 

Δεν είµαι άνθρωπος που δεν πιστεύει στην αποκέντρωση αλλά
πιστεύω σε µια αποκέντρωση συντεταγµένη και οργανωµένη.
Διότι εδώ τι επιχειρούµε να κάνουµε; Ο λαός λέει: «Τι είχες,
Γιάννη; Τι είχα πάντα». Προσπαθούµε να απορροφήσουµε τα
χρήµατα του ΕΣΠΑ και όχι να τα αξιοποιήσουµε σωστά. 

Αυτό είναι το µεγάλο έλλειµµα, κύριε Υπουργέ.
Εγώ να δεχθώ ότι φέρατε το καλύτερο νοµοσχέδιο. Ας κά-

νουµε µια υπόθεση εργασίας. Προβλέπεται το 0,2% χρηµατοδό-
τηση. Από το 2008 µέχρι σήµερα έχουµε το 68% µείωση των
χρηµατοδοτήσεων σε αυτόν τον σηµαντικό τοµέα. Άλλες χώρες
τον αξιοποίησαν -όπως η Φινλανδία παραδείγµατος χάριν- και
βγήκαν από τη κρίση που τις ταλάνιζε. Όλα και όλα τα λεφτά που
δώσαµε πέρυσι ήταν 36 εκατοµµύρια. Μια οικονοµία των 50 δι-
σεκατοµµυρίων δεν µπορεί να βρει µερικές δεκάδες εκατοµµύ-
ρια -όχι δισεκατοµµύρια ούτε εκατοντάδες- για να τον στηρίξει.
Ακόµα και η Επιτροπή Προϋπολογισµού της Βουλής, κύριε
Υπουργέ, κάνει συγκεκριµένες παρατηρήσεις για τις περικοπές
σ’ αυτόν τον πολύ σηµαντικό τοµέα. 

Έρχεστε εδώ και µας λέτε ότι θα αλλάξουν τα πράγµατα µ’
αυτήν την πολιτική του κατακερµατισµού; Κατακερµατίζετε τον
ερευνητικό ιστό της χώρας, αντί να αξιοποιήσουµε τη µεγάλη
γνώση των επιστηµόνων, να τους κατοχυρώσουµε. 

Έλεγε ο Ανδρέας Παπανδρέου, κύριε Υπουργέ, ότι η εργασία
πρέπει να παράγει ασφάλεια. Και εδώ σκορπάτε στο χώρο αυτό
την ανασφάλεια. Περί αυτού πρόκειται. Αυτό κάνετε. Αυτό επι-
χειρείτε. 

Έρχεστε και κατακερµατίζετε και απαξιώνετε τους υπάρχον-
τες φορείς, όταν η χώρα µέσα στους είκοσι καλύτερους και ανα-
γνωρισµένους ερευνητικούς φορείς της Ευρώπης έχει τρία
ερευνητικά κέντρα. Τα απαξιώνετε µ’ αυτόν τον τρόπο. Τα εξι-
σώνετε µε αµφίβολης ποιότητας και χαρακτηριστικών ιδιωτικά
ερευνητικά κέντρα, τα οποία το µόνο που θα κάνουν θα είναι να
πάρουν χρήµατα από τα ΕΣΠΑ. Αυτό επιχειρείτε και αυτό χτίζετε.
Είναι πάρα πολύ τραγικό και προκαλεί πόνο σε όσους καταλα-
βαίνουµε τι σηµαίνει πραγµατική ανάπτυξη γι’ αυτήν τη χώρα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ θα πω ποιο είναι το πρό-
γραµµα του ΣΥΡΙΖΑ. Άκουσα ορισµένους συναδέλφους να διε-
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ρωτώνται. Ακούστε, λοιπόν. Δεν θα κάνει θαύµατα ο ΣΥΡΙΖΑ.
Απλά και αυτονόητα πράγµατα χρειάζεται η χώρα. Συντονισµός
των ερευνητικών κέντρων. Δεν υπάρχει. Δυνατότητα συνεργα-
σίας των ερευνητικών κέντρων µε τα πανεπιστήµια. Δεν προβλέ-
πεται. 

Ακούστε, κύριοι συνάδελφοι. Σήµερα για να κάνει κάποιος µια
καινούργιας γενιάς τοµογραφία, κύριε Γεωργιάδη –ήσασταν
Υπουργός Υγείας και θα το ξέρετε καλύτερα από εµένα- πρέπει
να χρησιµοποιηθεί ένα ραδιοφάρµακο. Αυτό εισάγεται στην Ελ-
λάδα και στοιχίζει 750 ευρώ. Αυτό µόνο το ραδιοφάρµακο. Ο
«ΔΗΜΟΚΡΙΤΟΣ» µπορεί να το παράξει. Και άλλα ινστιτούτα µπο-
ρούν να συνεργαστούν και να το παράξουν και να στοιχίζει 200
ευρώ. Γιατί δεν γίνεται; Πείτε µου γιατί δεν γίνεται. Εξηγήστε µου
γιατί δεν γίνεται. Υπήρξατε και Υπουργός Υγείας, κύριε Λοβέρδο.
Πείτε µου γιατί δεν παράγει ο «ΔΗΜΟΚΡΙΤΟΣ» που διαθέτει και
αντιδραστήριο και πυρηνικό αντιδραστήρα ικανό, αν αξιοποιηθεί
σωστά, να παράγει χιλιάδες τέτοια φάρµακα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Παράγει ο «ΔΗΜΟΚΡΙΤΟΣ» µοσχεύµατα για τις µεταµοσχεύ-
σεις των γονάτων που στοιχίζουν 400 ευρώ. Η χώρα τα εισήγαγε
για δεκαετίες µε 3.000 ευρώ το ένα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Δεν χρειάζεται να
φωνάζετε και να χτυπάτε τα Έδρανα. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Αυτή είναι η πραγµατικότητα
σ’ αυτήν τη χώρα. Να, λοιπόν, πως φτάσαµε εδώ. 

Πώς θα αξιοποιηθεί, λοιπόν, αυτή η δυνατότητα; Εγώ ειλικρινά
ντρέποµαι, κύριε Πρόεδρε, που µου λέτε να µη φωνάζω, να το
παράγει η Βουλγαρία και η Τουρκία αυτό και να µην το παράγει
η Ελλάδα. 

Αυτά τα απλά θα κάνει ο ΣΥΡΙΖΑ. Δεν θα κάνει θαύµατα. Θα
στηρίξει την παραγωγή. 

Είπατε και κάτι ακόµα, κύριε Υπουργέ. Σας είπε κανένας από
το ΣΥΡΙΖΑ ότι εµείς δεν συµφωνούµε στο να υπάρχει συνεργασία
των ερευνητικών κέντρων µε τις παραγωγικές µονάδες, µε τις
επιχειρήσεις; Κάθε άλλο. Δεν είπαµε ποτέ τέτοιο πράγµα. Για
άλλα πράγµατα µιλάµε και κάνετε πως δεν τα καταλαβαίνετε. Γι’
αυτά τα πράγµατα µιλάµε, για εκείνα που πραγµατικά µπορούν
να συµβάλλουν στην ανάπτυξη της χώρας. 

Κι έρχεστε εδώ και µας εισηγείστε ένα νοµοσχέδιο όταν το
µέσο ποσοστό χρηµατοδότησης στην Ευρώπη είναι 2% κι εδώ
προβλέπεται ένα ελάχιστο, ένα εξευτελιστικό επίπεδο -το οποίο
δεν θα είναι ούτε 20-25 εκατοµµύρια για την έρευνα, για την αξιο-
ποίηση των δεκάδων Ελλήνων επιστηµόνων που µπορούν πραγ-
µατικά, να συµβάλλουν στην ανάπτυξη της χώρας- για την πα-
ραγωγή αξιόπιστου ελληνικού φαρµάκου. Ναι, γιατί όχι; Γιατί δεν
θα µπορούσε η Ελλάδα να είναι η Ελβετία του Νότου σε αξιόπι-
στο γενόσηµο ελληνικό φάρµακο; Πέστε µου, γιατί; Για να κατα-
λάβουµε εδώ για τι πράγµατα συζητάµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ολοκλη-
ρώσω.

Θέλω, λοιπόν, να σας πω, κύριε Υπουργέ, για µια συζήτηση
που έγινε πριν από λίγες µέρες στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο
όσον αφορά τα πολύ ακριβά πρωτότυπα φάρµακα. Αποτελεί
πλέον ευρωπαϊκό προβληµατισµό. 

Κύριε Υπουργέ, ακόµα και το ΕΣΠΑ είναι χρήµατα του φορο-
λογούµενου Έλληνα κι Ευρωπαίου πολίτη τα οποία διοχετεύον-
ται σε ιδιώτες και σε ερευνητικά κέντρα αµφιβόλου ποιότητας
που δεν τα έχει αξιολογήσει ποτέ κανείς, όταν τα δηµόσια ερευ-
νητικά κέντρα της Ελλάδας έχουν αξιολογηθεί από διεθνείς ορ-
γανισµούς -κι ελέγχονται και από δω και από κει. Αυτήν τη στιγ-
µή, λοιπόν, αποθεώνουµε την ιδιωτικοποίηση και µάλιστα µέσα
από µια προχειρότητα σε έναν ευαίσθητο τοµέα. Αυτό το πλή-
ρωσαν οι λαοί. 

Ξέρετε, κύριε Υπουργέ, τι ειπώθηκε στο Ευρωπαϊκό Κοινοβού-
λιο; Ότι η έρευνα στα πρωτότυπα φάρµακα που κυκλοφορούν
κοστίζει µόνο 13% και πληρώνονται πανάκριβα από τον πολίτη.
Υπάρχει αδιαφάνεια, ξέρετε, στην έρευνα και αυτό πρέπει να αλ-
λάξει, ώστε να υπάρξει διαφάνεια στον έλεγχο της έρευνας. 

Γι’ αυτό εµείς λέµε ότι δεν πρέπει να υπάρχει ένα τέτοιο πλαί-
σιο που αποθεώνει την ιδιωτικοποίηση και µάλιστα την κακής ποι-
ότητας ιδιωτικοποίηση της έρευνας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κύριε συνάδελφε,
ολοκληρώστε, σας παρακαλώ, Έχετε µιλήσει δεκαπέντε λεπτά. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, σε αυτήν τη χώρα αφήνουµε αµεταχείριστα

αυτά τα όµορφα νιάτα, αυτούς τους πολύ µεγάλους επιστήµονες
και τους χαρίζουµε στο εξωτερικό για να γίνουν η ατµοµηχανή
της ανάπτυξης αυτών των χωρών.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Εµείς σας ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δη-
µοκρατίας κ. Άδωνις Γεωργιάδης για οκτώ λεπτά αλλά θα έχετε
κι εσείς, κύριε συνάδελφε, την ανοχή που πρέπει.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Πριν ξεκινήσω την οµιλία
µου, θα ήθελα να εκφράσω από το Βήµα αυτό τα συγχαρητήριά
µου στην Ελληνική Αστυνοµία που τόσο γρήγορα προχώρησε
στη σύλληψη του δράστη του µακελειού στο Μικρολίµανο. Για
άλλη µια φορά η Ελληνική Αστυνοµία δείχνει πόσο άριστα εκπαι-
δευµένη και πόσο ετοιµότατη είναι, για να λύνει τα κρίσιµα ζητή-
µατα που απασχολούν την ελληνική κοινωνία.

Θα ήθελα, κύριε Πρόεδρε, να ξεκινήσω την οµιλία µου ανά-
ποδα και να απαντήσω σε αυτά που έθεσε ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ.

Ξεκινάω από την εξέταση PET scan. Είναι η εξέταση για την
οποία αναφέρατε, κύριε συνάδελφε, ότι δεν παράγει η Ελλάδα
το σχετικό υγρό το οποίο είναι απαραίτητο για τη λειτουργία
αυτής της εξέτασης. 

Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα λίγο την προσοχή σας γιατί έχουν
τεθεί κάποια θέµατα εδώ και πρέπει να τα ξεκαθαρίσουµε σιγά-
σιγά όλα. 

Στην Ελλάδα παράγεται το συγκεκριµένο υγρό από µια ιδιω-
τική εταιρεία. Το µηχάνηµα το οποίο παράγει το σχετικό υγρό -η
ιδιωτική εταιρεία, πράγµατι, το πουλάει στον ΕΟΠΥΥ 700 ευρώ-
ονοµάζεται cyclotron. Με δική µου απαίτηση από τη «SIEMENS»,
λόγω της γνωστής συµφωνίας ελληνικού δηµοσίου-«SIEMENS»,
έχουµε βάλει στην αποζηµίωση που µας κάνει η «SIEMENS», µε
δωρεά µηχανηµάτων στο ελληνικό δηµόσιο, ένα τέτοιο µηχάνηµα
Cyclotron, το οποίο καλώς εχόντων των πραγµάτων θα µπει στο
ερευνητικό κέντρο της Ακαδηµίας Αθηνών, ώστε να παράγει το
ελληνικό δηµόσιο -και συγκεκριµένα το ερευνητικό κέντρο της
Ακαδηµίας- το υλικό το οποίο προηγουµένως είπατε.

Αυτό έγινε µε δική µου συµφωνία ως Υπουργού Υγείας. Άρα,
δεν µας είπατε κάτι καινούργιο. Κρούετε ανοικτάς θύρας! Έχου-
µε ήδη προχωρήσει στην επίλυση αυτού του θέµατος αλλά
καλώς κάνατε και το βάλατε για να µπορούµε να ενηµερώσουµε
τη Βουλή και για το τι έχουµε κάνει.

Μια δεύτερη παρατήρηση, την οποία θα ήθελα να κάνω εδώ,
για να µπαίνουµε λίγο στον πραγµατικό κόσµο, είναι σε κάτι που
ανέφερε ο αξιότιµος κ. Κουρουµπλής, κάτι που είναι πάρα πολύ
σωστό. Είπε ότι ο κατακερµατισµός των πανεπιστηµίων ανά την
επικράτεια οδήγησε στην πτώση στην πραγµατικότητα του εκ-
παιδευτικού επιπέδου της χώρας και οδηγηθήκαµε σε αυτήν την
πολιτική από ψηφοθηρικούς λόγους. 

Δεν µπορώ παρά να συµφωνήσω µε αυτήν την παρατήρηση
του κ. Κουρουµπλή. Για να µη µένουµε, όµως, στις παρατηρή-
σεις, γιατί εµείς δεν είµαστε εδώ πέρα δηµοσιογράφοι να κά-
νουµε κριτική, εδώ είµαστε Βουλευτές. Ας προτείνει ο ΣΥΡΙΖΑ
ποια από τα πανεπιστηµιακά ιδρύµατα, τα οποία ιδρύθηκαν κατά
το παρελθόν στην επαρχία, πρέπει να κλείσουν. Εγώ είµαι πολύ
υπέρ αυτής της λογικής. 

Λυπούµαι που θα το πω αλλά όταν ο προηγούµενος Υπουρ-
γός, ο κ. Αρβανιτόπουλος, έφερε στη Βουλή το σχέδιο «ΑΘΗΝΑ»
προσπαθώντας να κάνει εξορθολογισµό -εγώ δεν θα είµαι υπο-
κριτής- µε δειλό τρόπο και όσο µπορούσε πιο διπλωµατικά να
φέρει µια λογική αντίστροφη, να πάµε δηλαδή ενάντια στα κοµ-
µατικά µας συµφέροντα και όντως να λήξει αυτός ο κατακερµα-
τισµός, τον οποίο µε τόσο πάθος ο κ. Κουρουµπλής κατήγγειλε
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στην Αίθουσα του Κοινοβουλίου, ο ΣΥΡΙΖΑ ήταν στην επιτροπή
και στην Ολοµέλεια αναφανδόν υπέρ όλων των αιτηµάτων όλων
των πανεπιστηµιακών ιδρυµάτων και των ΤΕΙ ανά την επικράτεια.
Δεν ψηφίσατε τη συγχώνευση ούτε ενός. 

Ωραία, λοιπόν, δεν σας αρέσει, κύριε Κουρουµπλή, η συγχώ-
νευση που προτείναµε εµείς. Μάλιστα. Κάντε µας εδώ τη δική
σας πρόταση και πείτε το εξής: «Tο σχέδιο «ΑΘΗΝΑ» ήταν
λάθος, εµείς θα κάνουµε το σχέδιο «ΠΑΛΛΑΔΑ»» που δεν λέει
αυτό µε εκείνο αλλά λέει το τρίτο µε το τέταρτο, αλλά µην κάνετε
γενικώς καταγγελίες.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κοντός ψαλµός αλληλούια!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Οι γενικές καταγγελίες

δεν αρµόζουν σε µια Αξιωµατική Αντιπολίτευση, η οποία µάλιστα
προσδοκά να γίνει και κυβέρνηση, γιατί τότε θα µπορούσα εύ-
κολα να σας κατηγορήσω για υποκρισία, πράγµα που δεν θα
ήθελα.

Άρα, λοιπόν, είµαι βέβαιος ότι εσείς που µε τόσο πάθος µιλή-
σατε για τον κατακερµατισµό, έχετε έτοιµη πρόταση για το ποια
Ιδρύµατα πρέπει να κλείσουν. Περιµένω, λοιπόν, τις επόµενες
µέρες να ακούσω τον ΣΥΡΙΖΑ και την πρότασή του για το ποια
πρέπει να κλείσουν. Να µη λέτε µόνο τα ευχάριστα, να λέτε και
τα δυσάρεστα.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Δεν είναι δυσάρεστα.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Όταν έρθει η ώρα.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Δεν έχω ακούσει να λέτε

κανένα δυσάρεστο, κυρία Φωτίου. Εκεί είναι το πρόβληµα. Θέ-
λετε να πάρετε την εξουσία, λέγοντας µόνο ευχάριστα πράγ-
µατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Μη διακόπτετε και
µην απαντάτε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Μια και µπαίνουµε στα
ευχάριστα, θα φέρω ένα παράδειγµα της επικαιρότητας.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Κάντε υποµονή.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Εδώ στη Βουλή, κύριοι

συνάδελφοι, το καλοκαίρι είχαµε µια πολύ έντονη κοινοβουλευ-
τική συζήτηση. 

Ακούστε λίγο, κύριε Υπουργέ. Κύριε Υπουργέ, σας παρακαλώ
πολύ! Δεν µπορώ να µιλάω και να ακούω φασαρία, µου είναι αδύ-
νατον.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Θα παρακαλέσω
τους συναδέλφους να κάνουν ησυχία!

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Εδώ στη Βουλή, λοιπόν,
το καλοκαίρι είχαµε µια πολύ έντονη ιδεολογική συζήτηση µε
τους συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ -κύριε Κουίκ, λέω για το θέµα που
πολύ σας ενδιαφέρει εσάς και το έχετε αναδείξει- επ’ ευκαιρία
τότε της Αργεντινής και της χρεοκοπίας της, όπου θυµάµαι πάρα
πολύ καλά ότι ο κ. Βούτσης είχε κάνει µια εµπνευσµένη οµιλία
εδώ καταγγέλλοντας, κύριε Υπουργέ τα funds. Τα funds, µας
είπε, είναι οι σύγχρονοι -το λέω κατά λέξη, µπορεί να κάνω κά-
ποιο λάθος επειδή το λέω από µνήµης αλλά θυµάµαι ότι όλοι
ήσασταν εδώ πέρα στην Αίθουσα- γύπες της διεθνούς κερδο-
σκοπίας και κάλεσε µε θέρµη την Κυβέρνησή µας και το Κοινο-
βούλιο µας να στηριχθούµε όλοι µαζί, µαζί µε την Αργεντινή
απέναντι στα funds.

Δεν µπορεί να το έχετε ξεχάσει. Δεν µπορεί να έχετε ξεχάσει
αυτήν την εµπνευσµένη οµιλία άξια ενός αρχαίου ρήτορος Δη-
µοσθένους και βάλε. Σπουδαία οµιλία.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Το Εθνικό Θέατρο είναι παρακάτω.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ξαφνικά µαθαίνουµε από

τον κ. Σταθάκη, ότι όχι µόνο συναντιέστε µε τα funds, αλλά –
ακούστε, κύριε Κουρουµπλή, το ακόµα καλύτερο και εσείς, κύριε
Στρατούλη, γιατί εσάς περιµένω να απαντήσετε- πως έχετε κάνει
και προχωρηµένες συζητήσεις.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ποια funds;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Δεν µας λέτε στο City

του Λονδίνου δεν θα είναι τίποτα εκκλησίες; Στο City του Λονδί-
νου δεν θα είναι τίποτα φιλόπτωχοι, οι οποίοι κάνουν διεθνείς
ελεηµοσύνες; Καταλαβαινόµαστε πιστεύω, κυρία Φωτίου, έτσι
δεν είναι;

Δεν µας λέτε και εµάς…
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Εντελώς, γιατί είµαστε εκατοµµυριούχοι και

έχουµε τα λεφτά µας στο City, όπως λέτε ψευδώς.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Είχα κάνει λάθος, έχετε

δίκιο. Δεν είχατε εκατοµµύρια, είχατε 100.000 λίρες -το λέω και
δεν έχω κανέναν λόγο- και ένα ακίνητο. Να το χαίρεστε και να το
καµαρώνετε .Εµένα µου αρέσει να µην έχω λεφτά.

Λοιπόν, επανέρχοµαι.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Εξακολουθείς και δεν ντρέπεσαι!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Μα σας λέω τι λέει το

«πόθεν έσχες», τι να κάνω εγώ;
Ξαναλέω, κύριε Στρατούλη. Δεν µας λέτε εδώ αυτές οι προ-

χωρηµένες συζητήσεις που έχετε κάνει µε τους διεθνείς κερδο-
σκόπους και τους γύπες που τρώνε τις σάρκες των λαών κατά
τον κ. Βούτση, πού ακριβώς έχουν οδηγήσει;

Διότι δύο τινά συµβαίνουν. Ή πείσατε τα funds να γίνουν ξαφ-
νικά ελεήµονα και φιλάνθρωπα, άρα, καταργήσατε τους διεθνείς
γύπες και τους µετατρέψατε εις φιλανθρώπους ή εσείς προσχω-
ρήσατε σε αυτήν τη λογική των γυπών. 

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Εκτός από…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Μη διακόπτετε. Δεν

σας διέκοψε κανείς. 
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Μπορεί ο καθένας να λέει ό,τι θέλει; 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ – ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Επειδή αδυνατώ να

δεχθώ το δεύτερο για τη δική σας ηθική, θα ήθελα να ακούσω
µε µεγάλη προσοχή, κύριε Στρατούλη, οι προχωρηµένες συζη-
τήσεις µε τα funds εις ποιες συµφωνίες έχουν καταλήξει, για να
τις ξέρει και ο ελληνικός λαός. Αυτό θα έχει πολύ µεγάλο ενδια-
φέρον.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Μην κάνετε προσω-
πικές αναφορές. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ – ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Πάµε τώρα στο νοµο-
σχέδιο στη βασική κριτική που ακούστηκε. 

Εδώ, κυρίες και κύριοι, η χώρα µας χρειάζεται την επανάσταση
του αυτονόητου. Η χώρα αυτή γέννησε τη λογική, την οποία την
έχουµε εντελώς ξεχάσει. Ποια είναι η βασική κριτική που έχει
τεθεί στο νοµοσχέδιο του κυρίου Υπουργού; Ότι, λέει, παραδίδει
την έρευνα στους ιδιώτες. Αυτή είναι η βασική κριτική που έχει
ακουστεί από καµµία τριανταπενταριά διαφορετικούς οµιλητές.
Είναι, λέει, ένα νοµοσχέδιο που παραδίδει την έρευνα στους
ιδιώτες. 

Μάλιστα -δεν µπορώ να αντισταθώ- η κ. Μακρή έκανε, επίσης,
µία εµπνευσµένη οµιλία χθες όπου µας ενηµέρωσε για µία Ελλη-
νίδα από την Κοζάνη, η οποία έχει πάει στο Τορόντο του Καναδά
και δίνει τις µεγάλες της γνώσεις εκεί. Μία απλή ανάγνωση του
νόµου που ισχύει για την έρευνα στον Καναδά, θα πληροφο-
ρούσε την κ. Μακρή και τους υπολοίπους συναδέλφους ότι αυτό
που κάνουµε εµείς εδώ σήµερα µε το παρόν νοµοσχέδιο, ο Κα-
ναδάς το έχει κάνει πριν από καµµία εξηνταριά χρόνια. 

Τι ακριβώς συνέβη, επειδή ο Καναδάς το έκανε πριν από
εξήντα χρόνια, αυτό που κάνουµε εµείς τώρα; Έχει φτιάξει ερευ-
νητικά κέντρα που χρηµατοδοτούνται από ιδιωτικές εταιρείες,
και αυτές οι ιδιωτικές εταιρείες δίνουν αφειδώς χρήµατα σε αυτά
τα ερευνητικά κέντρα και µπορούν αυτά τα ερευνητικά κέντρα
και συλλέγουν εγκεφάλους, όπως η αξιότιµη κυρία από την Κο-
ζάνη.

Τι µας είπε, η κ. Μακρή; Κατήγγειλε εµάς, που κάνουµε αυτό,
µε το οποίο ο Καναδάς πήρε την κυρία από την Κοζάνη στην Κο-
ζάνη και ταυτοχρόνως µας καταγγέλλει, γιατί επιτρέπουµε να
φύγει η κυρία από την Κοζάνη και να πάει στον Καναδά, η οποία,
όµως, πήγε λόγω του παλαιού νόµου που είχαµε, όχι λόγω του
καινούργιου. Αυτό διέλαθε της προσοχής της κ. Μακρή και γε-
νικά και πολλών συναδέλφων. 

Γιατί, τι συµβαίνει µε την έρευνα; Ναι, πράγµατι, έχει έρθει η
ώρα να το καταλάβει και ο ΣΥΡΙΖΑ. Φαντάζοµαι εκεί στα διεθνή
funds που µιλάτε, αυτά τα βασικά σάς τα λένε σιγά σιγά. Πράγ-
µατι η έρευνα γίνεται µε τις ιδιωτικές εταιρείες. Τι να κάνουµε
τώρα; Το ιδιωτικό χρήµα κινεί την καπιταλιστική µας οικονοµία.
Τώρα που έρχεστε κι εσείς µαζί µας στον καπιταλισµό, αυτά τα
βασικά πρέπει να τα καταλάβετε. Η κασέτα που λέτε είναι παλιά
κασέτα, είναι πριν πάει ο Σταθάκης στο city.  Τώρα πήγε ο Στα-
θάκης στο city. Άλλαξαν τα πράγµατα. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Το ΕΣΠΑ είναι ιδιωτικό χρή-
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µα;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ – ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Άρα, λοιπόν, τώρα που

σιγά σιγά έρχεστε πλησίον ηµών, αλλάξτε και την κασέτα. Κάντε
και εσείς δύο τρία ταξίδια µαζί µε το συνάδελφο -σύντροφο,
όπως λέτε µεταξύ σας- το Σταθάκη στο city, να πάρετε κι εσείς
λίγο αέρα Λονδίνου, κύριε Στρατούλη. Καλό θα σας κάνει. Πάρτε
και το Λαφαζάνη και την ISKRA να κάνει µερικά ταχύρρυθµα µα-
θήµατα καπιταλισµού και θα γυρίσετε πίσω και θα είστε έτοιµοι
να κάνετε αυτά που πρέπει. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Πες και λίγο για την έρευνα.   
ΣΠΥΡΙΔΩΝ – ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Το νοµοσχέδιο αυτό, λοι-

πόν, δεν κάνει τίποτα περισσότερο, κύριε Κουρουµπλή -όπως
απέδειξα πριν και µε το cyclotron, για το οποίο δεν είχατε επαρκή
ενηµέρωση- παρά να µεταφέρει και στην Ελλάδα αυτά που
ισχύουν διεθνώς και πράγµατι, η σωστή κριτική που θα έπρεπε
να µας κάνετε, είναι ότι έχουµε καθυστερήσει πάρα πολύ. Αυτή
είναι δόκιµη κριτική. Αυτή είναι πραγµατική κριτική. Εν πάση πε-
ριπτώσει, όµως, έστω και τώρα κάτι γίνεται. 

Πάω και σε µερικά ειδικά θέµατα, κύριε Υπουργέ και θα ήθελα
λίγο την προσοχή σας. Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να σταθώ στο θέµα
µε τη γλωσσοµάθεια. Κύριε Υπουργέ, µε τη γλωσσοµάθεια υπάρ-
χει µεγάλο πρόβληµα. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Δεν σε προσέχει ούτε ο Υ-
πουργός. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ – ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Έχουν έρθει πάρα πολ-
λοί Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας που µου έθεσαν το θέµα
και εγώ το συµµερίζοµαι. Η παρέµβασή σας φοβάµαι ότι µπορεί
να έχει τις καλύτερες των προθέσεων αλλά µπορεί να ανοίξει µία
κερκόπορτα τεραστίου µεγέθους. 

Γιατί; Υπάρχει ένα ευρωπαϊκό πλαίσιο πιστοποίησης στα φρον-
τιστήρια ξένων γλωσσών. Πολύ ωραία. Αυτό ισχύει για όλους.
Τώρα βάζουµε µία ρύθµιση µε κριτήρια που σήµερα εδώ δεν
είναι γνωστά αλλά θα γίνουν γνωστά στο προεδρικό διάταγµα.
Θα κάνετε την αλλαγή απ’ ό,τι έχω πληροφορηθεί. Θα επιτρέπε-
ται σε κάποιον ενδιάµεσο φορέα να λέει ποια από τα πιστοποι-
ηµένα ευρωπαϊκά φροντιστήρια είναι τελικά πιστοποιηµένα ή όχι. 

Μπορεί µεν αυτό να µην έχει και µεγάλη σηµασία, γιατί αφού
είναι πιστοποιηµένα από το ευρωπαϊκό πλαίσιο θα είναι πιστο-
ποιηµένα ούτως ή άλλως είτε εσείς τα αναγνωρίσετε είτε όχι.
Όµως, αντιλαµβάνεστε ότι σε επίπεδο καθηµερινής διαφήµισης,
σε επίπεδο άγρας πελατών, σε επίπεδο εντυπώσεων, ότι αυτό
που θα κάνετε, χωρίς τη θέλησή σας, επαναλαµβάνω, µπορεί να
λειτουργήσει υπέρ του α’ ή του β’.

Η προσωπική µου γνώµη είναι ότι αυτό πρέπει να το αποσύ-
ρετε. 

Εάν θέλετε να το φέρετε, να φέρετε στη Βουλή τα κριτήρια.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Με νόµο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Με νόµο, φυσικά.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Συµφωνούµε και σε κάτι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Να ξέρει η Βουλή τα κρι-

τήρια.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Σύµφωνοι, κύριε Γεωργιάδη. 
Να σας πω κάτι, αν µου επιτρέπει ο κύριος Πρόεδρος; 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Φυσικά και σας επιτρέπω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Αφού το επιτρέπει ο

κύριος συνάδελφος, έχετε τον λόγο, κύριε Υπουργέ. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Είµαστε προσκεκληµένοι από το Υπουργείο Παιδείας της
Κίνας και έχουµε ένα ταξίδι την επόµενη εβδοµάδα. Την Κυριακή,
δηλαδή, θα φύγουµε. 

Θέλαµε να έχουµε ολοκληρωµένη αυτήν τη διαδικασία, κύριε
Γεωργιάδη, σε ό,τι αφορά την πιστοποίηση της επάρκειας της
γλωσσοµάθειας και υπό την έννοια αυτή, να πούµε ότι έχουµε
κάτι δεδοµένο και άρα να µπορέσουµε να προσελκύσουµε και
ανθρώπους από εκεί. 

Αυτή ήταν η λογική µας. Και αν θέλετε και κάτι προσωπικό, το
παλεύω αυτό από το 2002. Τότε το Υπουργείο Παιδείας, ήταν
πολύ αρνητικό. Τώρα έχουµε ανάγκη από αύξηση του ΑΕΠ. Όταν
πας να κάνεις µια ενέργεια, πάντα σου διαµαρτύρονται κάποιοι. 

Επειδή εγώ δεν ξέρω κανέναν από αυτούς, δεν έχω καµµία

σχέση µε αυτούς αλλά έχω σχέση µε το θέµα, ήθελα να το προ-
χωρήσω. Έτσι, είπα «νόµος σήµερα», µε εξουσιοδοτική διάταξη
του Υπουργού, για να κάνω και τα κριτήρια και να τα κάνω όλα
γρήγορα. Μου είπαν θα τα κάνεις εσύ µε υπουργική απόφαση;
Άρα αυτό σηµαίνει ότι θα τα κάνεις µε υπουργική απόφαση, διότι
θέλεις να ευνοήσεις τον Γεωργιάδη ή τον α’ και το β’. Τους είπα
ότι: «αν θέλετε προεδρικό διάταγµα, θα µε καθυστερήσετε οκτώ
µήνες». Υπήρξαν µοµφές κ.λπ.. Μιλάµε για λαµόγια που βρίζουν,
γι’ αυτό µιλάω. Για υβριστές τέτοιους.  

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Βάλτε τα κριτήρια, κύριε
Υπουργέ. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Είπα για προεδρικό διάταγµα. 

Τώρα, επειδή ούτε το προεδρικό διάταγµα τους αρέσει, γιατί
δεν θέλουν να γίνει τίποτα, τα λαµόγια λένε φέρνετε προεδρικό
διάταγµα, όπου θα παρέµβει το Συµβούλιο της Επικρατείας.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Μα, υπάρχει διαπλοκή στο
χώρο. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Γι’ αυτό, λοιπόν, κι εγώ γυρίζω σελίδα. Τους λέω ότι αυτοί
και αυτή η λογική έφεραν την Ελλάδα εδώ που την έφεραν. Αυτή
η δυσπιστία των γκρίζων ζωνών. Όσοι µιλάνε είναι από τις γκρί-
ζες ζώνες και τους επιτίθεµαι αυτή τη στιγµή.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Να τα βάλουµε στο νόµο να
διασφαλιστούµε. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Το παίρνω όλο πίσω. Εγώ προσωπικά δεν θα πάθω τίποτα.
Δέκατα δεν θα µου ανεβάσουν. Κάνω πολιτικές για τη χώρα µου.
Δέκατα, για το κάθε λαµόγιο, δεν θα ανεβάσω. 

Τα παίρνω πίσω. Θέλω αυτά που λέω να γραφτούν και στα
µπλογκς που έγραψαν, αυτά που έγραψαν απ’ έξω και να τα φέ-
ρουµε κατευθείαν στη Βουλή. Όµως η ισχύουσα κατάσταση είναι
η κοινή λογική του «απατεωνισµού», που έφερε την Ελλάδα εδώ. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Για να µην παρεξηγηθώ,
όπως στην παρέµβασή µου, κύριε Υπουργέ –και σας ευχαριστώ-
εγώ δεν αµφισβητώ καθόλου την πρόθεσή σας ούτε την ανάγκη
να υπάρξει αυτή η παρέµβαση. Είµαι υπέρ της παρεµβάσεως. 

Απλώς, για να µην αφήσουµε την ευκαιρία να δηµιουργηθεί η
εντύπωση γι’ αυτήν τη γκρίζα ζώνη, θεωρώ ότι είναι πολύ πιο δό-
κιµο αυτό που τώρα είπατε -και αφού συµφωνεί και η Αξιωµατική
Αντιπολίτευση, ακόµα καλύτερα- να γίνει µε κριτήρια που θα είναι
γνωστά στη Βουλή και άρα θα πρέπει να τα ψηφίζουν όλοι οι
Βουλευτές και να γνωρίζουµε εκ των προτέρων τι θέλουµε να κά-
νουµε και την άλλη εβδοµάδα φέρτε το. Εγώ είµαι υπέρ της τα-
χύτητας. Να µην καθυστερήσουµε αλλά να γίνει µε τέτοιο τρόπο
ώστε να µη µπορεί κάποιος να πει ότι έχουµε την…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Μετά θα λένε όχι µε το νόµο. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Αφήστε τι θα λένε. Εµείς
νοµοθετούµε. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Να το πάρετε πίσω και να το
ξαναφέρετε. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Θα λένε όχι το νόµο, διότι ο νόµος δεν είναι δυνατόν να
καθορίζει τα κριτήρια. Το διάταγµα καθορίζει τα κριτήρια.  

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, συµφωνεί
η Νέα Δηµοκρατία, συµφωνεί και ο ΣΥΡΙΖΑ. Μην το χαλάσουµε
τώρα. Πάµε να βγάλουµε και Πρόεδρο. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Συµφωνούν να γίνει µια ενέργεια, αρκεί να µη γίνει. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Εγώ λέω να γίνει.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Πάρτε το πίσω και ξανα-

φέρτε το. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Μιλάτε και οι τρείς

τώρα. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Για να κλείσω, θέλω να το-

ποθετηθώ, µόνο για ένα λεπτό, στο θέµα της διατάξεως που
έχετε φέρει για το Κολλέγιο «DEREE», κύριε Υπουργέ, που έθεσε
ο κ. Κουράκης. 

Με συγχωρείτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ
αλλά αυτή η διάταξη είναι απολύτως απαραίτητη και ορθή και
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χαίροµαι που µπήκε ο. Κουράκης στην Αίθουσα. Δεν µπορεί να
έχουµε ψηφίσει –εσάς µπορεί να µη σας αρέσουν αυτά, γιατί
είναι λίγο ευρωπαϊκά αλλά εµείς τα έχουµε ψηφίσει- το ζήτηµα
του franchising των κολλεγίων, µε ξένα ιδρύµατα που εδρεύουν
στην Ευρώπη, κατ’ εφαρµογή της ευρωπαϊκής οδηγίας και να
εξαιρείται αναγκαστικά µόνο το Κολλέγιο «DEREE», γιατί τυγχά-
νει να έχει τις ίδιες συµφωνίες –και µάλιστα µε πολύ ανώτερης
φήµης ιδρύµατα- µε ιδρύµατα που εδρεύουν στις Ηνωµένες Πο-
λιτείες. 

Αυτό είναι παράλογο. Αυτό είναι ο κατεξοχήν αθέµιτος αντα-
γωνισµός. Επειδή τα υπόλοιπα είναι στην Ευρωπαϊκή Ένωση, δη-
λαδή αυτοί που κάνουν το franchising, µπορούν να έχουν ανα-
γνωρισµένα επαγγελµατικά δικαιώµατα και το άλλο, επειδή είναι
µε το «HARVARD» και µε το «COLUMBIA», δεν µπορεί, γιατί αυτά
είναι στις Ηνωµένες Πολιτείες. Ε, δεν µπορεί να γίνει αυτό. Άρα,
είναι σωστή η σχετική διάταξη και ορθώς την φέρνει ο κύριος
Υπουργός και φυσικά, την υποστηρίζουµε. 

Αυτά σε γενικές γραµµές, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Νο-
µίζω ότι κατά βάσιν, από την εξέλιξη της συζητήσεως, σοβαρά
επιχειρήµατα διαφωνίας δεν υπήρξαν στο σηµερινό νοµοσχέδιο,
παρά µόνο τσιτάτα του τύπου «είναι πρόχειρο», «είναι αποσπα-
σµατικό».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κλείνω µε αυτό, κύριε
Πρόεδρε. 

Θέλω να εξάρω, κλείνοντας, τον Υπουργό Παιδείας κ. Λοβέρ-
δο, διότι προσπάθησα να µετρήσω πόσες νοµοτεχνικές βελτιώ-
σεις Βουλευτών που προτάθηκαν στην επιτροπή κάνατε δεκτές.
Το βλέπει εύκολα κάποιος συνάδελφος εάν δει την εξέλιξη του
νοµοσχεδίου πριν και µετά τις συζητήσεις στην αρµόδια Επι-
τροπή Μορφωτικών Υποθέσεων. Πρέπει να έχω µετρήσει πάνω
από εκατό, µπορεί να είναι και περισσότερες. Πρέπει να έχετε

κάνει πάνω από εκατό παρατηρήσεις Βουλευτών δεκτές στο νο-
µοσχέδιο. 

Πράγµατι, αυτός είναι ο τρόπος που θέλουµε να νοµοθετούµε,
να λαµβάνει ο εκάστοτε Υπουργός υπ’ όψιν αυτά που λένε οι
Βουλευτές και εµπράκτως να το αποδεικνύει µε τις αλλαγές που
θα γίνονται από το αρχικό στο τελικό σχέδιο νόµου.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κι εµείς. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για να απαντήσω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Αυτό που είπε ο κ. Γεωργιάδης πρόλαβα και το έγραψα -
συγγνώµη για τα γράµµατά µου- και το καταθέτω. «Το άρθρο 7
της τροπολογίας µε γενικό αριθµό 2030 και ειδικό 286 αποσύρε-
ται». 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Ωραία, καλό!
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Να δούµε όταν θα φέρουµε το νόµο τι θα λέτε!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Θα συνεργαστούµε να το

φτιάξουµε καλύτερο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Έχω ακόµα τέσσερις νοµοτεχνικές διατυπώσεις, που έχω
αναγγείλει προηγουµένως. Τις καταθέτω κι αυτές. Την παρέµ-
βαση του κ. Κουράκη, όµως, που αποδέχτηκα κατά το ήµισυ, δεν
την έχω γράψει ακόµα, κύριε Πρόεδρε. Θα το κάνω στη συνέχεια
της συνεδρίασης. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων κ.
Ανδρέας Λοβέρδος καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερ-
θείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των): Μέχρι πότε υπολογίζετε ότι θα πάει η συνεδρίαση, κύριε
Πρόεδρε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Μέχρι τις 18.00’ σή-
µερα και θα συνεχιστεί και αύριο. Τα έχουµε πει αυτά, δεν ξέρω
αν σας ενηµέρωσαν.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ
κ. Κουτσούκος για οκτώ λεπτά, τα οποία «διαστέλλονται»!

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Θα ξεκινήσω µε τη διαπίστωση µε
την οποία έκλεισε και ο προηγούµενος οµιλητής, ότι όντως εί-
χαµε µια πλούσια κοινοβουλευτική συζήτηση, η οποία διεξήχθη
στην επιτροπή µε την ακρόαση των φορέων και µε έναν έντονο
κοινοβουλευτικό διάλογο µέσα στην Αίθουσα, όπου ο κύριος
Υπουργός είχε ευήκοον ους στις απόψεις και φορέων και συνα-
δέλφων. Θεωρώ -και θέλω να το τονίσω- ότι έτσι πρέπει να νο-
µοθετούµε. 

Τώρα, πολλές φορές αναγκαζόµαστε κάτω από την πίεση των
πραγµάτων να παραβιάσουµε και κανονισµούς και την κοινοβου-
λευτική διαδικασία και να δηµιουργήσουµε εντάσεις επί της δια-
δικασίας, που κρύβουν την ουσία. 

Προσέξτε τώρα ποια είναι η αντίφαση. Ενώ είχαµε, λοιπόν, µία
συζήτηση µε χρόνο πολύ πλούσιο, ανταλλαγή απόψεων και ζων-
τανό διάλογο, που χρωµατίστηκε από τις παρεµβάσεις του κυ-
ρίου Υπουργού, επειδή δεν µπορούµε να έχουµε αντίρρηση επί
της διαδικασίας, όπως γίνεται συνήθως, η Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση χαρακτήρισε το νοµοσχέδιο «πρόχειρο», «πλίνθοι και κέ-
ραµοι ατάκτως ερριµένα». 

Νοµίζω ότι το αδικεί το νοµοθέτηµα, διότι πιστεύω ότι µετά
από τόσες ώρες συζήτηση -και στην επιτροπή και εδώ- θα µπο-
ρούσε κανείς να βρει πιο ουσιαστικά επιχειρήµατα για να το
απορρίψει. Διότι αν ρίξει κανείς µία πρόχειρη µατιά, το νοµοσχέ-
διο έχει µία δοµή, έχει αρχή και τέλος, προβλέπει ένα σύστηµα
στρατηγικού σχεδιασµού και µια εθνική στρατηγική για την
έρευνα, την τεχνολογία, την ανάπτυξη και την καινοτοµία, ανα-
φέρεται στη βασική και στην εφαρµοσµένη έρευνα, καθορίζει τα
κεντρικά όργανα, το εθνικό συµβούλιο, αλλά και τα αποκεντρω-
µένα για πρώτη φορά. 

Αυτά δεν ξέρω για ποιον λόγο απορρίπτει η Αξιωµατική Αντι-
πολίτευση. Το θεωρεί ρουσφέτι δηλαδή; Τι είναι αυτό που σας
ενοχλεί στο ότι θα υπάρχει ένα συµβουλευτικό όργανο σε επί-
πεδο περιφέρειας; Τι θα υπονοµεύσει αυτό από µια εθνική στρα-
τηγική; Δεν ξέρω ποια είναι η γνώµη των περιφερειαρχών. Και
εσείς έχετε και περιφερειάρχες τώρα για να τους ρωτήσετε. Δεν
θέλουν κάτι τέτοιο για να τους ενισχύσει στην προσπάθειά τους;
Γιατί οι περιφέρειες, µε βάση τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», έχουν έναν
αναπτυξιακό, κοινωνικό χαρακτήρα και δεν είναι πια µια απλή δι-
οικητική διαδικασία που διεκπεραιώνει έγγραφα. Έχει τη δυνα-
τότητα να ενσωµατώνει κοινωνικά αιτήµατα και να τα µετατρέπει
σε αναπτυξιακές διαδικασίες και προφανώς θέλει συµβουλευτικά
όργανα. 

Έγινε ένα νοµοσχέδιο που αναφέρεται στις δαπάνες και στη
χρηµατοδότηση. Έγινε µια κριτική για τη χρηµατοδότηση που
ξεχνάει ότι η χώρα βρίσκεται σε φάση κρίσης και ότι µε µια ση-
µαντική προσπάθεια, µε κόπους και θυσίες του ελληνικού λαού
απετράπη µία άτακτη χρεοκοπία. Φυσικά, αναφέρεται και στους
δηµόσιους φορείς της έρευνας, στα δηµόσια ερευνητικά κέντρα
αλλά και στον ιδιωτικό τοµέα µε τους όρους και τις προϋποθέ-
σεις που θέτει, κάτι που γίνεται παντού.

Αυτό το νοµοσχέδιο, λοιπόν -που θα µπορούσε, όπως σας το
περιέγραψα, µε τη δοµή του, τα όργανά του, τους στόχους του,
να κριτικαριστεί επί της ουσίας-κριτικαρίστηκε από τον Κοινο-
βουλευτικό Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ ως πρόχειρο, µε «πλίνθους
τε και κέραµους ατάκτως ερριµµένους». Νοµίζω ότι είναι άδικη
αυτή η κριτική και ότι εκφεύγει της ουσίας, η οποία -απ’ ότι αντι-
λαµβάνοµαι- σε πολλά σηµεία δίνει απαντήσεις, διότι έρχεται να
εξελίξει ένα νοµοθέτηµα του 1985.

Θέλω να σας θυµίσω, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι το 1985 υπήρ-
χε µια κοινωνική δυναµική, ένα επιστηµονικό δυναµικό που είχε
άποψη και διεκδικούσε παντού και για όλα. Υπήρχε και µια κοι-
νωνική διεργασία που του επέτρεπε αυτά τα ζητήµατα να µετου-
σιωθούν σε πολιτικές πράξεις. Προφανώς και η κρίση έχει τις

επιπτώσεις της παντού, σε όλους τους θεσµούς και στο πολιτικό
σύστηµα και στο σύστηµα της αντιπροσώπευσης. Έχει επιφέρει
και σηµαντική διαφοροποίηση στον τρόπο που αγωνίζονται, που
παλεύουν, που προωθούν ιδέες και οι πνευµατικοί ταγοί του
τόπου. Άρα, ας µην παραγνωρίζουµε σε τι συνθήκες έρχεται αυ-
τό το νοµοθέτηµα να µετεξελίξει και να προσαρµόσει ένα νοµο-
θέτηµα της δεκαετίας του 1980.

Βέβαια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι φανερό ότι προ-
φανώς θα λειτουργήσει το παρόν σχέδιο σ’ αυτήν τη φάση µε
τους περιορισµούς. Έγινε και µια κριτική για τις δαπάνες. Μα-
κάρι η χώρα µας να βγει στο ξέφωτο, να ξεπεράσει τα δηµοσιο-
νοµικά προβλήµατα, που ήλθαν σε µία ισορροπία µετά από πάρα
πολλές προσπάθειες, καθώς για πρώτη φορά έχουµε πλεονά-
σµατα, και να µπορέσει να διαθέσει πολύ περισσότερα χρήµατα
για την έρευνα.

Εγώ συµφωνώ µε την άποψη που λέει ότι για κάθε µονάδα του
παραγόµενου πλούτου εµπεριέχεται µέσα µια δαπάνη για την
έρευνα, που µπορεί να προϋπήρξε σε προγενέστερους χρόνους.

Όµως, όταν η χώρα ήταν στην περίοδο των παχειών αγελάδων
και αυξάνονταν οι δαπάνες για την παιδεία, για την έρευνα και
την τεχνολογία και λέγαµε ότι πλησιάσαµε τον µέσο όρο της Ευ-
ρώπης, είχαµε την αντίστοιχη ποιοτική άνοδο της παρεχόµενης
εκπαίδευσης, είχαµε τα αντίστοιχα αποτελέσµατα; Το λέω αυτό,
γιατί δεν είναι πάντα ευθύγραµµη η σχέση της δαπάνης µε το
παραγόµενο αποτέλεσµα.

Βέβαια, εµείς θέλουµε µια έρευνα, η οποία, πρώτον, θα συµ-
βάλει στην παραγωγή της γνώσης και στη συστηµατοποίησή της
και, βέβαια, µετά, µε τους µηχανισµούς της θα τη µεταδώσει
αυτή στην κοινωνία και θα τη συνδέσει µε την παραγωγή.

Η σύνδεση µε την παραγωγή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
δεν έχει να κάνει πάντα µε το κέρδος που ξορκίζουµε, που είναι
η κινητήρια δύναµη του καπιταλισµού. Έχει να κάνει µε τη βελ-
τίωση των συνθηκών διαβίωσης. Σκεφθείτε, δηλαδή, πόσο έχουν
αλλάξει οι συνθήκες διαβίωσης των ανθρώπων, των συµπολιτών
µας, επειδή η έρευνα τα τελευταία χρόνια έχει προοδεύσει σε
πάρα πολλούς τοµείς της ιατρικής, της βιοτεχνολογίας, της πλη-
ροφορικής και οπουδήποτε αλλού.

Άρα, η έρευνα δεν παράγεται για το εργαστήριο, δεν παράγε-
ται για τους ερευνητές, δεν παράγεται για να ανέβουν τη βαθ-
µολογική κλίµακα. Παράγεται για να µεταφέρεται στην κοινωνία,
στους θεσµούς της, στην παραγωγή και να αξιοποιείται µέσα
από ένα σύστηµα κοινωνικών σχέσεων, που µπορεί να κατανέµει
δίκαια τα αποτελέσµατα. 

Αυτό είναι µια άλλη συζήτηση, η οποία κρίνεται µε όρους κοι-
νωνικούς, πολιτικούς, συσχετισµού δυνάµεων κάθε φορά. Δεν
έχει να κάνει µε τη δοµή του νοµοθετήµατος που ψηφίζουµε.
Έχουµε πεδίο δόξης λαµπρό, λοιπόν.

Εγώ θα έλεγα ότι σε µια οικονοµία που είναι σε κρίση, όπως η
δική µας, που αναδεικνύει σηµεία εξωστρέφειας, που παραδο-
σιακές µορφές έχουν καταρρεύσει, που δεν µπορούµε να αντα-
γωνιστούµε τις τρίτες χώρες στο επίπεδο του κόστους εργασίας
-διότι εκεί είµαστε χαµένοι κι εµείς και η Ευρώπη- µπορούµε να
ανταγωνιστούµε µε την ποιότητα, µε τη γνώση και την εκπαίδευ-
ση που διαθέτει το ανθρώπινο δυναµικό. Γι’ αυτό είναι πολύ ση-
µαντικό να έχουµε συστηµατοποιήσει αυτήν τη διαδικασία και µε
βάση αυτή, να προχωρήσουµε σε καινοτόµες και εξωστρεφείς
δράσεις.

Θα έλεγα –έφυγε και ο κύριος Υπουργός- ότι το νοµοσχέδιο
κάνει ένα δειλό βήµα σε ό,τι αφορά τους Έλληνες επιστήµονες
που βρίσκονται στο εξωτερικό. Έχουµε µιλήσει πάρα πολλές
φορές, αγαπητοί συνάδελφοι, για το πως η χώρα µας έφτασε να
εξάγει µυαλά και να εισάγει ανθρώπινα χέρια για τις εργασίες
εντάσεως, τις χειρωνακτικές, και στον αγροτικό τοµέα και στην
παραγωγή. 

Βεβαίως, κάνουµε αυτήν τη συζήτηση και οικτίρουµε τους εαυ-
τούς µας που φεύγουν τα παιδιά µας στο εξωτερικό, χωρίς να
λογαριάζουµε ότι αυτό είναι ένα επενδεδυµένο κεφάλαιο, το
οποίο είναι καταγεγραµµένο είτε στο δηµόσιο χρέος, µέσα από
τα πανεπιστήµια µας είτε στο ιδιωτικό χρέος, το χρέος των νοι-
κοκυριών. Διότι αυτά τα παιδιά σπούδασαν µε δαπάνες του ελ-
ληνικού κράτους, της κοινωνίας και των οικογενειών. Πρέπει,
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τώρα που η Ελλάδα θα βγει στην καινούργια φάση, να βρούµε
έναν τρόπο να δώσουµε κίνητρα, για να επιστρέψουν αυτά τα
µυαλά. Εγώ πιστεύω ότι εφόσον η Ελλάδα θα γίνει πλέον µια κα-
νονική χώρα και θα παρέχει τη δυνατότητα µε ανταγωνιστικό
τρόπο να ασκήσουν τα καθήκοντα τους να µεταφέρουν εδώ τη
γνώση και τις εµπειρίες που απέκτησαν, αυτό µπορεί να γίνει.
Δεν πρέπει, όµως, να το αφήσουµε να γίνει από µόνο του. 

Κάνει ένα δειλό βήµα, λοιπόν –ήθελα να πω στον κύριο Υ-
πουργό- το νοµοσχέδιο για τη δυνατότητα που δίνει στους επι-
στήµονες που είναι σε ξένα ερευνητικά κέντρα να έρχονται στο
εσωτερικό. Εγώ θεωρώ ότι το βήµα αυτό θα έπρεπε να είναι πολύ
πιο γενναίο. Διότι αν κάποιος παραµένει µε την εργασιακή του
σχέση σε αυτό το ερευνητικό κέντρο και προσωρινά τον φέρνεις
εδώ για να κάνει µια µελέτη, είναι βέβαιο ότι µπορεί να έρθει, να
φύγει, να µην του αρέσουν οι συνθήκες κ.ο.κ.. Πρέπει να δώ-
σουµε πιο ουσιαστικά κίνητρα, ιδίως για τους ανθρώπους που
αναγνωρισµένα πλέον και καταξιωµένα στο εξωτερικό, στα µε-
γάλα ερευνητικά ιδρύµατα δοξάζουν την πατρίδα µας και προ-
σφέρουν στις τοπικές κοινωνίες και οικονοµίες. 

Με αυτά ήθελα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να ολοκλη-
ρώσω. Επαναλαµβάνω, λοιπόν, ότι όταν δεν έχουµε τη δυνατό-
τητα να κάνουµε κριτική επί της ουσίας, βρίσκουµε να κάνουµε
κριτική επί της διαδικασίας και όταν η διαδικασία είναι πλέρια
στη δηµοκρατία –για να χρησιµοποιήσω µια έκφραση που έχου-
µε συνηθίσει- τότε απαξιώνουµε το νοµοθέτηµα -µε τρεις φρά-
σεις- ως «πρόχειρο» και «µε πλίνθους τε και κεράµους ατάκτως
ερριµµένους». 

Εγώ από την αγόρευση του κυρίου συναδέλφου του ΣΥΡΙΖΑ
θα κρατήσω τη φράση περί συνασπισµού µετρίων επιλογών -θα
µου χρειαστεί στο µέλλον- και τη φράση για τα απλά που πρέπει
να κάνουµε. Και τα απλά που πρέπει να κάνουµε είναι, κύριε συ-
νάδελφε, όταν έρχονται διατάξεις που κάνουν τοµές, όπως οι πε-
ρικοπές των δαπανών, όπως η αντιµετώπιση των κακών που
καταγγείλατε νωρίτερα, δηλαδή το ότι σκορπίσαµε τα ΤΕΙ και τα
πανεπιστήµια σε όλη την Ελλάδα, έστω και δειλές, έστω και
χωρίς την ανάλογη προετοιµασία και µελέτη, τουλάχιστον να τις
στηρίζουµε και να µην τις καταγγέλλουµε. Άρα, να υπερβείτε κι
εσείς τις εσωτερικές σας αντιφάσεις, να συµβάλετε και να απο-
κτήσετε περισσότερη ικανότητα και δυνατότητα, αν κάποτε ο
λαός σας επιλέξει να ασκήσετε την εξουσία, χωρίς να βάλετε σε
περιπέτειες τον τόπο. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριοι συνάδελφοι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής των Ελλήνων, είκοσι τρεις µαθητές και µαθή-
τριες και δύο συνοδοί-εκπαιδευτικοί από το Δηµοτικό Σχολείο
Ελληνογαλλικής Σχολής Βόλου «Άγιος Ιωσήφ» Μαγνησίας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος των Ανεξαρ-
τήτων Ελλήνων κ. Τέρενς- Σπένσερ- Νικόλαος Κουίκ για οκτώ
λεπτά. 

ΤΕΡΕΝΣ-ΣΠΕΝΣΕΡ-ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΙΚ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω µε το 3ο Λύκειο
Άρτας. Θεωρώ απαράδεκτο, την ώρα που βρίσκονται σε κινητο-
ποίηση τα παιδιά -ανεξάρτητα µε το αν προσωπικά δεν συµφωνώ
ότι πρέπει να φτάνουµε στη διαδικασία της κατάλυσης µιας σχο-
λής, επειδή ζητούν καλύτερη παιδεία και τους δασκάλους να
τους έχουν µέσα στο σχολείο τους και όχι να τους ψάχνουν- ο
λυκειάρχης να βγαίνει και να λέει στα παιδιά ότι όποιων οι γονείς
είναι δηµόσιοι υπάλληλοι θα τεθούν σε διαθεσιµότητα. 

Αυτό το θεωρώ το µέγιστο εκβιασµό για την ψυχή ενός παι-
διού, ανεξάρτητα µε το αν ένα παιδί είναι πολιτικοποιηµένο, κοι-
νωνικοποιηµένο, ψαγµένο και θέλει να κάνει και την κατάληψη
του. Το καταγγέλλω αυτό από το Βήµα της Βουλής και οφείλετε

να το διερευνήσετε και να διατάξετε ΕΔΕ. Αυτός ο κύριος που
το είπε αυτό, αυτός να πάει σε διαθεσιµότητα, µέχρι να δούµε,
πράγµατι, τι συνέβη. Παρακαλώ πολύ να πάρετε και τις µαρτυ-
ρίες των παιδιών για το αν ελέχθη ή όχι.

Δεύτερον, την τροπολογία για τη ΝΕΡΙT, είναι αυτονόητο ότι
θα την καταψηφίσουµε αλλά από την άλλη πλευρά βγάλτε από
µέσα -γιατί αυτό ήταν το επιχείρηµα της κύριας Υπουργού- τα
θέµατα της µισθοδοσίας, δηλαδή να πληρωθούν πρώτα τα παλιά
σπασµένα. Μάλιστα υπάρχουν και περιπτώσεις συναδέλφων,
όπως ενός συναδέλφου από την Κοµοτηνή, ο οποίος εργαζόταν
ως δηµοσιογράφος της ΕΤ3 µε εργολαβικό συνεργείο από την
περιοχή. Δεν πληρώνεται το συνεργείο. Δεν πληρώνεται ούτε ο
δηµοσιογράφος, ο ανταποκριτής. Είναι ο κ. Πετρόπουλος, για να
λέµε και ονόµατα.

Το νοµοσχέδιο αυτό, το οποίο πέρασε η κυρία Υπουργός πολύ
βιαστικά, µέσα σε όλα κάνει το γνωστό «σπορ» της συγκυβέρνη-
σης. Απαλλάσσει των όποιων ευθυνών τη σηµερινή διαχειρίστρια
της ΝΕΡΙΤ. Δηλαδή δίνετε άλλη µια ασυλία, άλλο ένα συγχωρο-
χάρτι, όπως δώσατε στα στελέχη τραπεζών, στα διοικητικά συµ-
βούλια εταιρειών που έχουν µπει στο ΤΑΙΠΕΔ κ.λπ.. Αυτό δεν
είναι αποδεκτό από εµάς.

Σε ό,τι αφορά το θέµα που έχει σχέση µε τα διεθνή πανεπιστή-
µια τοποθετήθηκαν οι συνάδελφοι. Ελέχθησαν και ονόµατα, όπως
το «DEREE» και το «ANATOLIA». Αναµφισβήτητα το «DEREE»
είναι ένα εκπαιδευτικό και µορφωτικό ίδρυµα, το οποίο έχει δώσει
στην Ελλάδα επιστήµονες µε πολύ υψηλού επιπέδου σπουδές.
Και το «ANATOLIA» το ίδιο. Όµως, εδώ µέσα σε όλα αποκρύπτετε
κάτι το οποίο αφορά το ινστιτούτο ή το ίδρυµα ή το πανεπιστήµιο
του κ. Φλογαΐτη. Αναφέροµαι στο EPLO. 

Το ξέρετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι γι’ αυτόν τον ευ-
ρωπαϊκό οργανισµό δηµοσίου δικαίου, όλα τα περιουσιακά στοι-
χεία και τα εισοδήµατά του -οποιασδήποτε φύσεως εισόδηµα,
τόκοι κεφαλαιουχικά κέρδη, κέρδη από συναλλαγµατικές διαφο-
ρές, κέρδη κ.λπ., και οι συναλλαγές του από δραστηριότητες-
όλα απαλλάσσονται από τους τωρινούς και µελλοντικούς άµε-
σους και έµµεσους φόρους και δασµούς, συµπεριλαµβανοµένου
όχι µόνο του ΦΠΑ, του φόρου εισοδήµατος, των τοπικών φόρων,
της παρακράτησης φόρου και οποιουδήποτε άλλου; Έχουν ακό-
µα και αφορολόγητα αυτοκίνητα. Γιατί δεν λέτε ότι αυτό που
πάτε να περάσετε, είναι ότι θα δίνει –αν είναι δυνατόν!- µεταπτυ-
χιακό µε έξι εβδοµάδες διδασκαλίας; 

Το έχω πάρει από το ΦΕΚ και διαβάζω: «Η Ακαδηµία του κ.
Φλογαΐτη αποσκοπεί στην προαγωγή του ευρωπαϊκού δηµοσίου
δικαίου µέσω εκπαιδευτικών και επιµορφωτικών δραστηριοτή-
των» –κύριε καθηγητά, κύριε Μητρόπουλε, σε εσάς κυρίως απευ-
θύνοµαι- «και συνίσταται σε ένα εντατικό εκπαιδευτικό πρόγραµ-
µα διάρκειας τριών εβδοµάδων, η ολοκλήρωση του οποίου οδη-
γεί στην απόκτηση του διεθνούς εντατικού µεταπτυχιακού». Και
συµπληρώνει από κάτω για το µπαλώσουµε: «Ή του πιστοποιητι-
κού παρακολούθησης στο Ευρωπαϊκό Δηµόσιο Δίκαιο». Δηλαδή,
το ίδιο πράγµα είναι ένα πιστοποιητικό παρακολούθησης µε ένα
εντατικό µεταπτυχιακό;

Όταν το παιδί πληρώνει για το µεταπτυχιακό εδώ στην Ελλάδα
χιλιάδες ευρώ και κάνει δύο χρόνια σπουδές, πάτε να νοµιµοποι-
ήσετε ένα µεταπτυχιακό των έξι εβδοµάδων; 

Το καταθέτω για τα Πρακτικά της Βουλής, απλώς για να λά-
βουν γνώση εκείνα τα κορόιδα, οι γονείς, που δίνουν τα λεφτά
τους για να σπουδάσουν τα παιδιά και να παίρνουν σε δύο χρόνια
µεταπτυχιακό και κάποιοι άλλοι, πιο ξύπνιοι, σε έξι εβδοµάδες να
έχουν βγάλει ένα πιστοποιητικό, το οποίο θα κολλήσουν και στον
τοίχο. Γι’ αυτό, λοιπόν, εµείς σαφέστατα το καταψηφίζουµε.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Τέρενς-Σπένσερ-Νικόλαος
Κουίκ καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα,
τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Ήρθε µια τροπολογία συναδέλφων Βουλευτών, η 2047 -αν θυ-
µάµαι καλά- που αφορά ερευνητικά κέντρα. Και τα ερευνητικά
κέντρα στη Θράκη για εθνικούς λόγους, ναι, θα τα υποστηρί-
ξουµε, µε τη µόνη διαφορά ότι εδώ έχει γίνει σαν τα ΤΕΙ. Κάθε
χωριό έχει και ΤΕΙ. Και έχουν µπει µέσα συνάδελφοι Βουλευτές
από όλες τις πόλεις της Ελλάδας και λένε: Δώσε και µένα,
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µπάρµπα, ερευνητικό κέντρο! Με αυτήν τη λογική, όχι, εµείς δεν
µπορούµε να συµφωνήσουµε.

Θα πούµε «παρών», έτσι ώστε να προασπίσουµε αυτά που θέ-
λουµε να προασπίσουµε, δηλαδή να αποκτήσουµε καλύτερη
υπόσταση στα θέµατα της παιδείας και να εισάγεται και εκεί και
πληθυσµός από την υπόλοιπη Ελλάδα, για τους γνωστούς εθνι-
κούς λόγους. Λέµε, λοιπόν, «ναι» στο να γίνουν τα ερευνητικά
κέντρα της Θράκης. Όµως, για το άλλο θέµα -το ρουσφετολο-
γικό- δηλαδή να υπάρχει σε κάθε πόλη και ένα κέντρο λέµε «όχι».

Την τροπολογία της µειονοτικής εκπαίδευσης, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι και κύριε Υπουργέ, την ψηφίζουµε ως είναι και
ζητούµε να ψηφιστεί ως είναι, χωρίς καµµία αλλαγή και χωρίς
καµµία παραλλαγή. Λέµε «ναι» χωρίς καµµία παρέµβαση.

Επίσης, χαιρόµαστε για το διδασκαλείο, το οποίο θα λειτουρ-
γεί στην Αλεξανδρούπολη κάτω από την οµπρέλα του «Δηµοκρί-
τειου» Πανεπιστηµίου. Και εδώ µετά από τους ιεροδιδάσκαλους
-την τροπολογία που ψηφίσαµε και εµείς οι Ανεξάρτητοι Έλλη-
νες, δίνοντας µια µάχη εκείνο το βράδυ, για να µπορέσουµε να
συµπληρώσουµε τον απαιτούµενο αριθµό της πλειοψηφίας- λέµε
ότι το στηρίζουµε για πολλούς ουσιαστικούς λόγους. 

Πρώτα από όλα, για να αποδείξουµε –διότι εµείς αυτό ζητάµε-
ότι την εκπαίδευση της Θράκης την καθορίζει το ελληνικό κράτος
και όχι η Άγκυρα, ότι την εκπαίδευση της Θράκης την καθορίζει
το ελληνικό Υπουργείο Παιδείας και όχι ο τουρκοπράκτορας
πρόξενος. Εδώ είναι η Βουλή των Ελλήνων, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι και όχι η Βουλή της Άγκυρας! 

Αυτό πρέπει να γίνει απόλυτα κατανοητό σε όλους εκείνους οι
οποίοι έχουν µια ανησυχία από χθες. Βλέπω να περπατάνε εδώ
µέσα µε φακέλους στο χέρι, ανήσυχοι για το τι θα γίνει, εάν θα
ψηφίσουµε ή όχι, εάν θα αποσυρθεί η τροπολογία ή όχι, δηµι-
ουργώντας και εσωκοµµατικά προβλήµατα. Ελπίζω να µην υπάρ-
ξει κάποια σκέψη για απόσυρση.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων): Όχι.

ΤΕΡΕΝΣ-ΣΠΕΝΣΕΡ-ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΙΚ: Χαίροµαι ιδιαίτερα. 
Και µε την ευκαιρία, µη διανοηθεί η συγκυβέρνηση εν όψει

εκλογών, εάν αλλάξει τον εκλογικό νόµο, να αλλάξει και το πλα-
φόν του 3%! Θα το πω ευθέως στον Έλληνα πολίτη, ότι η κατάρ-
γηση του 3% σηµαίνει ότι θα ανοίξετε την κερκόπορτα, αυτό το
γκρίζο χάλι που είδαµε στις ευρωεκλογές για πρώτη φορά στη
Ροδόπη και στην Ξάνθη να το δούµε και µέσα στη Βουλή των Ελ-
λήνων! Πρέπει να µείνει το πλαφόν του 3%.

Καταθέτω στα Πρακτικά της Βουλής, για να επιβεβαιώσω το
πόσο συµφωνούµε µε τη σχετική τροπολογία, άρθρο της «MIL-
LIYET», το οποίο ξέρετε πώς καταλήγει; «Ο Γενικός Γραµµατέας
Θρησκευµάτων Καλαντζής συνεχίζει να χλευάζει κατάφωρα τη
µειονότητα. Είναι σαφές αυτό που θα γίνει σε αυτό το θέµα»
Αναφέρεται σε αυτό που συζητάµε και σχετίζεται µε την τροπο-
λογία. «Πρέπει να υπάρξει αντίδραση κατά τον πλέον αποτελε-
σµατικό τρόπο» λέει το όργανο της Άγκυρας και του προξενείου.
Η εφηµερίδα καταλήγει λέγοντας: «Όπως βγήκαµε στους δρό-
µους ενάντια στο ρατσισµό και για στήριξη της Γάζας, έτσι και
γι’ αυτό το θέµα πρέπει να διαδηλώσουµε». 

Δεν έχω καµµία αντίρρηση να διαδηλώσουν για το θέµα αυτό
οι τουρκοπροσκυνηµένοι. Θα ήθελα, όµως, προηγουµένως να
δω µία διαδήλωση για την κατοχή της Βόρειας Κύπρου. Να
βγουν όλοι αυτοί οι τουρκοπροσκυνηµένοι και να κάνουν µια δια-
δήλωση για την κατοχή της Βόρειας Κύπρου.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Τέρενς-Σπένσερ-Νικόλαος
Κουίκ καταθέτει για τα Πρακτικά το  προαναφερθέν έγγραφο, το
οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ως Ανεξάρτητοι Έλληνες, ζητάµε περισσότερα δηµόσια σχο-
λεία. Χτίστε δηµόσια σχολεία, διότι είµαστε στη συγκυρία όπου
θέλουν εκείνοι οι οποίοι δεν υποκύπτουν στην Άγκυρα και στον
τουρκοπρόξενο να πάνε σε δηµόσιο σχολείο, ό,τι και εάν κοστί-
ζει!

Όπως επίσης δεν άλλαξε ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ». Δυστυχώς, ο κ.
Ραγκούσης παρέδωσε τον «Ίασµο» στα χέρια του προξενείου
εκεί στη Ροδόπη και αρνήθηκε το συγκυβερνών κόµµα, ή µάλλον
το κόµµα που κυβερνά τη Νέα Δηµοκρατία –στο ΠΑΣΟΚ αναφέ-

ροµαι- να αλλάξουµε τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» πέρυσι, πριν από τις
εκλογές, για να µπορέσουµε να φτιάξουµε ξανά τα πράγµατα
στην περιοχή της Ροδόπης. 

Όπως επίσης, πρέπει να λάβουν σοβαρά υπ’ όψιν οι συνάδελ-
φοι το εξής: Να σηµειώσω εδώ ότι τη µουσουλµανική θρησκεία
τη σέβοµαι, όπως και κάθε θρησκεία Είµαι χριστιανός µεν και το
οµολογώ αλλά σέβοµαι και τον µουσουλµάνο, πόσω µάλλον τον
Έλληνα µουσουλµάνο, µε τον οποίο µεγαλώσαµε µαζί. Δεν µπο-
ρεί, όµως, να γίνεται ορκωµοσία δηµάρχου στα Ποµακοχώρια
από τον ιµάµη του ψευτοµουφτή!

Είναι άκυρη –φαντάζοµαι ότι το αντιλαµβάνεται καθένας- η ορ-
κωµοσία αυτή και δεν µιλάει κανένας ούτε το Υπουργείο ούτε οι
τοπικοί άρχοντες. 

Για να µη σας πω –και το καταθέτω και αυτό- ότι για πρώτη
φορά στα χρονικά χριστιανός δήµαρχος στο Δήµο Τοπείρου υπο-
δέχθηκε την ΤΕΞ, την Τουρκική Ένωση Ξάνθης, την παράνοµη
αυτή, ακόµα και για τον Άρειο Πάγο, ενωση. Έλληνας χριστια-
νός! Το καταθέτω και αυτό. Να χαίρεται και τους συµβούλους
του, µε την ευκαιρία! 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος-Τέρενς-Σπένσερ
Κουίκ καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ακούστε. Το πάρτι Δραγώνα-Φραγκουδάκη και προξενείου
πρέπει να τελειώσει. Κάποιοι θέλουν να εκτουρκέψουν τη Θράκη
µέσω γλώσσας και θρησκείας. Να αφήσουν και τη θρησκεία
ήσυχη! Επαναλαµβάνω ότι εµείς τη σεβόµαστε αλλά δεν θα κα-
ταφέρουν να κάνουν τη Θράκη τούρκικη σε καµία περίπτωση,
παρ’ όλο που το θέλουν, γιατί σε λίγο θα µας λένε να τους εκδώ-
σουµε και τουρκικά διαβατήρια σε Έλληνες πολίτες. Εκεί το
πάνε. Και το λέω καθ’ υπερβολήν αυτό.

Για να µη σας πω ότι υπάρχουν και γονείς οι οποίοι εξουσιο-
δοτούν –µε µια απλή εξουσιοδότηση!- να φύγουν τα παιδιά τους,
τα µικρά παιδιά τους. Διαβάζω: «…να τους εκδοθεί άδεια παρα-
µονής στην Τουρκία, να σπουδάσουν εκεί στα σχολεία, να στε-
γαστούν σε στεγαστικά ιδρύµατα, να ασφαλιστούν σε ιδρύµατα
κοινωνικής ασφάλειας και υγείας, να επωφεληθούν ιατροφαρµα-
κευτικών καλύψεων και να πάνε στο εξωτερικό χωρίς συνοδεία,
εξουσιοδοτώντας συγκεκριµένους ανθρώπους…». 

Δεν θα το καταθέσω το χαρτί αυτό, γιατί έχει ευαίσθητα προ-
σωπικά δεδοµένα, όπως αντιλαµβάνεστε αλλά έχω πολλά τέτοια
χαρτιά. 

Με ποιο δικαίωµα; Πώς µπορεί; Πώς επιτρέπει το ελληνικό
κράτος αυτήν την παρανοµία; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλό θα είναι κάποια στιγµή να
διαβάζετε -µια που διαβάζετε που και που τα διάφορα blogs- και
τα τουρκικά νέα και τη «ΖΑΓΑΛΙΣΑ» και όλα αυτά. Είναι χρήσιµο. 

Οι Ανεξάρτητοι Έλληνες προτείνουµε να ανασυρθεί από το
συρτάρι της ελληνικής Βουλής το οµόφωνο πόρισµα του 1992,
το οποίο υπέγραψε ο Γιώργος Στεφανόπουλος και ο Γενικός
Γραµµατέας τότε Στέλιος Παπαθεµελής. Είναι ένα πόρισµα, το
οποίο, αν επικαιροποιηθεί σε ελάχιστα σηµεία, µπορεί, πραγµα-
τικά, να αποτελέσει την «ανάσταση» της Θράκης, διότι µέσα έχει
και πολύ σηµαντικά πράγµατα για την ανάπτυξη, την οικονοµία,
τη φορολογία, τα πάντα. 

Μιλάω για αυτήν την περιοχή, την οποία αγαπώ. 
Όταν εγώ κατέβηκα, κύριε Πρόεδρε –και αναφέροµαι σε εσάς-

κάποιοι µε έλεγαν τουρίστα. Όµως, από ό,τι καταλαβαίνω, είµαι
και ο µόνος Βουλευτής που µιλάω για τα θέµατα αυτά σήµερα
εδώ –και αναφέροµαι στην περιοχή της Θράκης- χωρίς να είµαι
εκλεγµένος Βουλευτής εκεί. Είµαι Βουλευτής Επικρατείας. 

Θα παρακαλέσω τον κύριο Υπουργό, να µεταφέρει την ανάγκη
να δοθεί γρήγορα αυτό το πρώτο βοήθηµα των 500 ευρώ στους
κατοίκους των χωριών Λάβαρα, Καισάρειο, Αµόριο του Δήµου
Σουφλίου και Σοφικό του Δήµου Διδυµότειχου. Με παρακάλεσε
ο συνάδελφος κ. Μαρίνος Ουζουνίδης να σας το µεταφέρω. Οι
άνθρωποι αυτοί έχουν καταστραφεί, έχουν πνιγεί από τις πρό-
σφατες πληµµύρες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Θα σας παρακα-
λέσω, κύριε Κουίκ, να ολοκληρώσετε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ-ΤΕΡΕΝΣ-ΣΠΕΝΣΕΡ ΚΟΥΙΚ: Τελείωσα, κύριε Πρό-
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εδρε. 
Πρέπει να πάρουν αυτό το πρώτο βοήθηµα. Είναι ένα πεντα-

κοσάρικο αλλά έχουν καταστραφεί ακόµα και οι οικιακές τους
συσκευές. 

Κύριες και κύριοι, οι Ανεξάρτητοι Έλληνες –θα το πω έτσι,
πολύ επιτακτικά- χρειαζόµαστε όλη τη δύναµη εκείνη, για να κό-
ψουµε την αυτοδυναµία του ΣΥΡΙΖΑ. Χρειαζόµαστε όλη τη δύ-
ναµη εκείνη, για να µπορούµε να επιβάλουµε ως εγγυητές ότι
δεν θα αλλάξει η ροή των εθνικών θεµάτων. Λυπάµαι που θα το
πω, αλλά στα περισσότερα εθνικά θέµατα υπάρχει και ταύτιση
απόψεων µεταξύ των συγκυβερνώντων κοµµάτων σήµερα µε τον
ΣΥΡΙΖΑ. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Κουίκ. 
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Δηµοκρα-

τικής Αριστεράς για οκτώ λεπτά. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα επαναλάβω και εγώ κάποια

αυτονόητα πράγµατα. Αν και από την πλευρά της Συµπολίτευσης
η υπεράσπιση του νοµοσχεδίου είχε το µόνιµο µότο ότι συζητάµε
για κάποια πράγµατα αυτονόητα, ότι συζητάµε για µία βελτίωση
του υφιστάµενου πλαισίου, ότι εισάγονται για πρώτη φορά και-
νοτόµες απόψεις και αντιλήψεις όσον αφορά την έρευνα, η Δη-
µοκρατική Αριστερά τοποθετήθηκε –θεωρώ- πειστικότατα διά
της ειδικής αγορήτριάς µας, της Μαρίας Ρεπούση, για ποιον
λόγο καταψηφίζει το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. 

Είχε δίκιο, ο κύριος Υπουργός, όταν ανέφερε στην οµιλία του
ότι προφανώς, ένα τέτοιο πλαίσιο είναι ιδεολογικοπολιτικά φορ-
τισµένο. Εξάλλου, σε ένα σύστηµα ζούµε, το οποίο καλούµαστε
να το διαχειριστούµε µε τον καλύτερο τρόπο. Όµως, η φόρτιση
υπάρχει.

Διέλαθε όµως, της προσοχής του στην ανάλυση του, να περι-
γράψει και την άλλη βασική και κυρίαρχη αντίληψη που επικρατεί
αυτήν τη στιγµή στο παρόν καπιταλιστικό σύστηµα, την κυρίαρχη
αντίληψη του νεοφιλελευθερισµού. Υποστήριξε, ο κύριος Υπουρ-
γός ότι το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο διέπεται από την αρχή και
από τις θέσεις και από την αντίληψη και από τη φιλοσοφία της
σοσιαλδηµοκρατίας, έτσι ακριβώς όπως έχει αποτυπωθεί ως κοι-
νοτικό ευρωπαϊκό κεκτηµένο τις τελευταίες δεκαετίες. 

Πριν όµως κατέβει από το Βήµα, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος της Νέας Δηµοκρατίας, υποστηρίζοντας το συγκεκριµένο
νοµοσχέδιο και φέρνοντας ως παράδειγµα την περίπτωση του
Καναδά, αντέστρεψε αυτήν την αντίληψη λέγοντας ότι ο Κανα-
δάς, οι Ηνωµένες Πολιτείες και άλλες τέτοιες χώρες διέπρεψαν
τεχνολογικά, διέπρεψαν αναπτυξιακά, χρηµατοδοτώντας απο-
κλειστικά σχεδόν ιδιωτικά ερευνητικά κέντρα. Είναι έτσι; Έτσι
είναι. Αυτές, είναι δύο διαφορετικές αντιλήψεις. 

Αυτό, το οποίο δεν επιδίωξε να κάνει ο κύριος Υπουργός, προ-
κειµένου να ξεκαθαρίσει το στίγµα και το περιεχόµενο του συγ-
κεκριµένου νοµοσχεδίου, ήταν να απαντήσει πειστικά στα εξής
βασικά ερωτήµατα: 

Πρώτον, ποιος έχει το πρόσταγµα, όσον αφορά το περιεχό-
µενο και την κατεύθυνση γενικώς της έρευνας; Το έχει το κρά-
τος, το έχει το δηµόσιο, το έχουν φορείς που ελέγχονται από
δηµόσιο ή το πρόσταγµα το έχει η αγορά; Κρίσιµη παράµετρος
µε ιδεολογικοπολιτικό  πρόσηµο. 

Δεύτερον, το ισοζύγιο, όσον αφορά την έρευνα, στους λεγό-
µενους οικονοµικούς ή παραγωγικούς τοµείς σε σχέση µε τους
ανθρωπιστικούς τοµείς, ποιο είναι; Γιατί, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, βασικό πρόταγµα, κύριε Υπουργέ, του κυρίαρχου µοντέ-
λου του νεοφιλελευθερισµού είναι το εξής απλό. Οτιδήποτε δεν
αυξάνει µετοχές, είναι περιττό για να το συζητήσουµε. Αυτή είναι
η κυρίαρχη αντίληψη.

Το τρίτο ερώτηµα είναι, ποιο είναι το ισοζύγιο µεταξύ βασικής
και εφαρµοσµένης έρευνας, πώς συνδέονται και εάν καθορίζει
η εφαρµοσµένη τη βασική. 

Και το τέταρτο ερώτηµα, όσον αφορά την εφαρµοσµένη αυτή
καθεαυτή, είναι προς ποια κατεύθυνση και µε τι περιεχόµενο και
µε ποια αντίληψη και προορισµό. 

Αυτές, λοιπόν, είναι οι βασικές αρχές. 

Το ερώτηµα είναι πάρα πολύ απλό. Η φιλοσοφία του συγκε-
κριµένου νοµοσχεδίου, µε όλες τις επεξεργασίες και τις βελτιώ-
σεις -όπως λέτε ότι έχουν γίνει- προς ποια κατεύθυνση οδηγεί
γενικότερα το µεγάλο αυτό θέµα που λέγεται έρευνα; Εµείς λέµε
ότι είναι προφανές ότι ουσιαστικά εισάγει στη χώρα µας ως θε-
σµική αντίληψη -θα φτάσω µετά και στην υλοποίηση και εφαρ-
µογή του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου- την άποψη του νεοφιλε-
λευθερισµού, όσον αφορά την έρευνα και την καινοτοµία. 

Ερώτηµα βασικό. Η Δηµοκρατική Αριστερά. δαιµονοποιεί την
ιδιωτική έρευνα, ξορκίζει την ιδιωτική έρευνα; Προφανώς, όχι.
Και οποιοσδήποτε έλεγε το αντίθετο, θα ήταν εκτός τόπου και
χρόνου. Να θυµίσω απλώς και να πω ότι τα κονδύλια του ΣΕΣ,
τα οποία πρόκειται να εισρεύσουν στη χώρα, εντάσσουν τον ιδιω-
τικό τοµέα και χρηµατοδοτούν ιδιωτικούς φορείς, όσον αφορά
την έρευνα, και µε τη συµµετοχή του δηµοσίου. Το πρόβληµα
δεν είναι στο κατά πόσο ιδιωτικά κέντρα θα αναλάβουν µέρος
της έρευνας. Το θέµα είναι το γενικό πρόσταγµα και κυρίως, εάν
οποιαδήποτε τέτοια προγράµµατα και αποτελέσµατα είναι ενταγ-
µένα µέσα σε ένα ενιαίο αναπτυξιακό πρότυπο. 

Είπε ο κύριος Υπουργός, είπαν πάρα πολλοί, λέει η Κυβέρνηση
ότι το µεγάλο ζήτηµα για τη χώρα, είναι το να απαντήσουµε στη
µεταµνηµονιακή εποχή, να περιγράψουµε το νέο αναπτυξιακό
πρότυπο. Αυτό βεβαίως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν το
έχουµε αυτήν τη στιγµή. 

Και η ερώτηση είναι πάρα, µα πάρα πολύ απλή. Οι προτεραι-
ότητες της έρευνας -κι αυτήν τη στιγµή οµνύουµε όλοι σε αυτό-
πώς θα έχει αυτά τα πολλαπλασιαστικά αποτελέσµατα, τα οποία
όλοι συζητάµε, όταν δεν έχουµε τις βασικές προτεραιότητες της
χώρας; Ποιος θα καθορίσει το πλαίσιο, την αιχµή της όλης ερευ-
νητικής διαδικασίας, εάν δεν υπάρχει η περιγραφή του αναπτυ-
ξιακού µοντέλου της χώρας; 

Συζητάµε, λοιπόν, αυτήν τη στιγµή ουσιαστικά στον αέρα, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι. Αυτό είναι όλο το πλαίσιο. Κι επειδή
στην Ελλάδα χρησιµοποιούµε πάρα πολλές φορές µεγάλα λόγια,
θέλω να σταθώ σε ένα κακό προηγούµενο, που ουσιαστικά έχει
οδηγήσει τη χώρα σε αυτήν την κατάσταση. 

Το 2008, ήµουν Βουλευτής σε αυτήν εδώ τη Βουλή -κύριε
Υπουργέ, νοµίζω ότι ήσασταν και εσείς το 2008- όταν συζητή-
σαµε και ψηφίσαµε το ν. 3653 µε τίτλο: «Σχέδιο νόµου, θεσµικό
πλαίσιο έρευνας και τεχνολογίας και άλλες διατάξεις». Σας πλη-
ροφορώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι η αιτιολογική έκθεση
δεν απέχει καθόλου, όσον αφορά τα οραµατικά, τα περιγραφικά
και άλλα ζητήµατα σε σχέση µε αυτά, τα οποία ακούγονται µέχρι
τώρα και για τετραετή προγράµµατα και για ενιαία λειτουργία
των ερευνητικών κέντρων και τα λοιπά και τα λοιπά. 

Ερώτηση πάρα, µα πάρα πολύ απλή. Αυτό το σχέδιο, αυτός ο
νόµος για ποιο λόγο αλλάζει µε τον παρόντα νόµο;  Για ποιον
λόγο δεν εφαρµόστηκε; Ή αν  εφαρµόστηκε, τι αποτελέσµατα
έχει, ποια είναι η αξιολόγηση του; Μήπως ο νόµος δεν ήταν
σωστά διατυπωµένος και όποιος δεν το ψήφισε τότε, καλά έκανε
και δεν τον ψήφισε; Ήταν πολιτική επιλογή να µην εφαρµοστεί ή
ήταν για άλλους λόγους; 

Λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτός ο νόµος δεν ψη-
φίστηκε. Αυτός ο νόµος θεωρείται από πολλούς καλύτερος από
τον σηµερινό, όσον αφορά τις γενικές διακηρύξεις. Κι όµως, δεν
είχε την ευθιξία η Κυβέρνηση και ο Υπουργός να κάνει µία απλή
αξιολόγηση και να πει για ποιον λόγο δεν εφαρµόστηκε. 

Είναι γεγονός, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι η Ελλάδα
πρέπει να ενταχθεί µε τον πλέον οµαλό τρόπο στον ενιαίο ευρω-
παϊκό χώρο έρευνας και καινοτοµίας. Είναι µία υποχρέωση και
ένα θεσµικό πλαίσιο, το οποίο θεσπίστηκε µε την ενοποιηµένη
σύµβαση για τη λειτουργία των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων µε το
άρθρο 179. Έχουµε υποχρέωση να ενταχθούµε σε αυτό το πλαί-
σιο. Μόνο, που αυτό το πλαίσιο ουσιαστικά, περιγράφει ό,τι
αυτός που θα έχει το πρόσταγµα για τη διαµόρφωση της πολιτι-
κής έρευνας και καινοτοµίας σε κάθε χώρα, είναι ουσιαστικά το
δηµόσιο και όχι ιδιωτικός τοµέας. Ο ιδιωτικός τοµέας, έχει υπο-
χρέωση να είναι παρακολουθηµατικός των γενικότερων επιλο-
γών, που θα έχει κάθε κράτος-µέλος. 

Μάλιστα βασικό εργαλείο για την ανάπτυξη και λειτουργία των
ιδιωτικών εταιρειών είναι η µορφή των δηµοσίων συµβάσεων, δη-
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λαδή των συµβάσεων που θα κάνουν ιδιωτικές εταιρείες µε το
δηµόσιο. Μόνο που σε αυτήν την περίπτωση, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, το δηµόσιο θα είναι αυτό το οποίο µε συγκεκριµένα
κριτήρια και προϋποθέσεις θα οδηγεί και την ιδιωτική έρευνα στο
µεγάλο ζητούµενο, στο πως θα εξυπηρετηθεί το δηµόσιο συµ-
φέρον. 

Κλείνω µε τις τροπολογίες.
Κύριε Υπουργέ, θέλουµε να γίνουµε σαφείς ως Δηµοκρατική

Αριστερά για τη θέση µας στην τροπολογία για τα µειονοτικά
σχολεία. Σας διαβάζω, λοιπόν, και σας λέω ότι δικαίωµα αίτησης
στο ελληνόγλωσσο πρόγραµµα των ιδιωτικών σχολείων µπορούν
να έχουν οι κατέχοντες την ελληνική γλώσσα σε επίπεδο µητρι-
κής, δικαίωµα αίτησης στο τουρκόγλωσσο πρόγραµµα έχουν οι
κατέχοντες τη τουρκική γλώσσα σε επίπεδο µητρικής, µε ενιαία
διάρκεια σπουδών, χωρίς τα πρόσθετα δύο χρόνια, τα οποία σε
καµµία περίπτωση δεν µπορείτε να τα δικαιολογήσετε. Και
επειδή άκουσα τον κύριο Υπουργό να µιλάει για ισότητα ευκαι-
ριών, για ίση αντιµετώπιση όλων των Ελλήνων πολιτών, ιδού η
Ρόδος, ιδού και το πήδηµα. Κάντε τη συγκεκριµένη τροπολογία,
να τελειώνουµε.

Δεύτερον, την τροπολογία για τη ΝΕΡΙΤ θα την καταψηφί-
σουµε, παρ’ όλο που υπάρχει µία διάταξη την οποία θα θέλαµε
να την ψηφίσουµε και η οποία δυστυχώς αφορά τις εκκρεµότη-
τες της παλιάς ΕΡΤ, όσον αφορά πληρωµές προµηθευτών, ερ-
γαζοµένων, που για όχι περίεργους λόγους δεν είχαν προλάβει
να υπογράψουν τις συµβάσεις τους, παρέδωσαν τα έργα τους
και δεν έχουν πληρωθεί.

Θα µου επιτρέψετε, όµως, να κάνω µία ειδική αναφορά στην
παράγραφο που προβλέπει την παράταση των συµβάσεων των
συµβασιούχων.

Αυτήν τη στιγµή, σήµερα που µιλάµε, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, η Ελλάδα είναι η µόνη χώρα, η οποία δεν διαθέτει ανα-
γνωρισµένη δηµόσια τηλεόραση. Είναι η µόνη χώρα, η οποία δεν
είναι µέλος της EBU. Είναι η µόνη χώρα, η οποία εκπέµπει διε-
θνώς χωρίς να έχει αναγνωρισµένο φορέα δηµόσιας ραδιοτηλε-
όρασης και ηλεκτρονικών µέσων. Και όλα αυτά, ενάµιση χρόνο
µετά τον ξαφνικό «θάνατο» της ΕΡΤ.

Η επιβεβαίωση του κόµµατός µας ως προς αυτό είναι από-
λυτη. Λειτουργούµε µε παράταση συµβάσεων. Δεν φτάνει, όµως,
µόνο αυτό αλλά και οι διαγωνισµοί οι οποίοι έγιναν πρόσφατα,
προκειµένου να προσληφθεί το µόνιµο προσωπικό, δυστυχώς
είναι διαβλητοί από όλες τις πλευρές. 

Τρεις ερωτήσεις έχουµε κάνει ως Δηµοκρατική Αριστερά, για
να µας εξηγηθούν όροι των προκηρύξεων και της διαδικασίας
πρόσληψης. Οι απαντήσεις είναι «άλλα λόγια, να αγαπιόµαστε».
Πρόσφατα δε, ήρθε στα χέρια µας έγγραφο του Συνηγόρου του
Πολίτη, που λαµβάνοντας υπ’ όψιν τα έγγραφα, τις καταγγελίες
και τις αναφορές που προσκόµισαν οι καταγγέλλοντες, προχωρεί
σε µία προκαταρκτική εκτίµηση-αξιολόγηση αυτών των αναφο-
ρών, λέγοντας ότι τα ζητήµατα που θέτουν οι ενδιαφερόµενοι,
συνιστούν πράγµατι αλλοίωση των όρων της προκήρυξης, κατα-
λήγουν σε παραβίαση ουσιωδών όρων της προκήρυξης και κα-
θιστούν τη διαδικασία επιλογής ακυρωτέα σε περίπτωση δικα-
στικής αµφισβήτησής της.

Έχουµε φτάσει, λοιπόν, σε σηµείο να καλείται η Βουλή κάθε
φορά σε τέτοιες περιπτώσεις να είναι το «πλυντήριο» των ανο-
µιών της εκτελεστικής εξουσίας και να ερχόµαστε να επικυρώ-
σουµε πράξεις, οι οποίες εκ των πραγµάτων θα έπρεπε να ανα-
λαµβάνονται από την εκτελεστική εξουσία. Δεν ξέρω µέχρι πού
µπορεί να φτάσει αυτό. Δεν ακούει κάποιος από την Κυβέρνηση
αυτήν τη στιγµή αλλά εµείς ως Δηµοκρατική Αριστερά, δεν δε-
χόµαστε να ακολουθήσουµε αυτήν την τακτική. 

Τελειώνω µε το θέµα της αµφισβήτησης της πρωτοκαθεδρίας
µεταξύ της επιστήµης της Πληροφορικής και της επιστήµης της
Χηµείας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Τελειώνετε, όµως,
κύριε Τσούκαλη.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Έχω τοποθετηθεί από αυτό το
Βήµα πριν από ένα χρόνο, µε συγκεκριµένο τρόπο, και δέχθηκα
τη µήνιν των µεν και τα εγκώµια των δε, όπως συµβαίνει πάντα. 

Δεν νοµίζω, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι θα µπο-

ρούσε να ερωτηθεί οποιοσδήποτε από τους µεγάλους εφευρέ-
τες - επειδή µιλάµε για έρευνα- ή όλοι αυτοί που προσέφεραν
όλα αυτά που προσέφεραν στην ανθρωπότητα, για το κατά πόσο
η χηµεία ή η πληροφορική προηγείται της άλλης. Δεν µπορεί να
γίνει κατανοητό πως µπορεί µία επιπόλαιη επιλογή της Κυβέρνη-
σης να έχει φέρει σε αντιπαράθεση τους δύο αυτούς κλάδους.
Εδώ τα πράγµατα είναι πάρα πολύ απλά. Κι έρχεται µε τη βελ-
τίωση ο Υπουργός και λέει ότι λύνουµε το πρόβληµα.

Και ερωτώ, κύριε Υπουργέ. Κάθε χρόνο, το ΑΔΙΠ θα λαµβάνει
απόφαση σε ποιους τοµείς θα είναι υποχρεωτική η εξέταση στο
µάθηµα της Πληροφορικής και θα περιµένουν τα παιδιά τον τε-
λευταίο χρόνο να πληροφορηθούν σε ποιους τοµείς θα εξετά-
ζονται στην Πληροφορική, για να προετοιµάζονται. Είναι σωστό
αυτό; Δεν θα πρέπει τα παιδιά να είναι ενηµερωµένα εγκαίρως;
Γιατί, λοιπόν, δεν παίρνετε µια απόφαση και να αφαιρείται απ-
λώς;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κύριε Τσούκαλη, σας
παρακαλώ πολύ. Ολοκληρώστε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Έχει ζητήσει τον

λόγο και η κ. Ραχήλ Μακρή, Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος των
Ανεξαρτήτων Δηµοκρατικών Βουλευτών. Έκανε εχθές την οµιλία
της και θα πάρει και σήµερα οκτώ λεπτά και βλέπουµε. 

Έχετε τον λόγο, κυρία συνάδελφε.
ΡΑΧΗΛ ΜΑΚΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Γεωργιάδη, θα πρέπει να ξεκαθαρίσετε στο µυαλό σας

ότι η αποδόµηση της δηµόσιας έρευνας δεν παράγει αποτελέ-
σµατα. Αυτό το οποίο κάνετε σήµερα, δεν είναι δυστυχώς, να αν-
τιγράψετε το πετυχηµένο µοντέλο του Καναδά, που αν το κάνετε,
να είστε βέβαιος ότι θα το ψήφιζα και το γνωρίζετε καλά αυτό. 

Αυτό το οποίο όµως, κάνετε, είναι γενικά να γυρίσετε τη χώρα
σε παλαιότερες εποχές και χρόνια πίσω. Και το λέω αυτό, γιατί
οι Ηνωµένες Πολιτείες και ο Καναδάς διατηρούν µε κρατικά
έξοδα τη βασική έρευνα και οι ιδιώτες µπαίνουν από ένα επίπεδο
και µετά. 

Αντίθετα, µε το παρόν νοµοσχέδιο αφήνετε τους ερευνητές
και τα ερευνητικά κέντρα της χώρας έρµαια στις επιθυµίες του
κάθε ιδιώτη. Και όπως γνωρίζετε, αυτό δεν προσελκύει κι ούτε
µπορεί να προσελκύσει ούτε διατηρεί τους επιστήµονες στη
χώρα. Αντίθετα, επιτείνει το «brain drain» στις χώρες του εξωτε-
ρικού, όπως γινόταν επί δεκαετίες µε τις αποτυχηµένες κυβέρ-
νησεις, οι οποίες έχουν οδηγήσει Έλληνες ερευνητές και επιστή-
µονες, όπως για παράδειγµα τον κ. Παπανικολάου, τον κ. Νανό-
πουλο και τόσους άλλους στο να µην µπορούν, παρ’ όλο που
ήθελαν, να παραµείνουν στη χώρα µας. 

Έχουµε δει τις αποτυχίες σας τόσα χρόνια κι έχουµε δει βέ-
βαια -όπως σας ανέφερα κι εχθές αν µε ακούσατε- τη θέση που
κατέχει η Ελλάδα ανάµεσα στις είκοσι επτά χώρες της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης που είναι για το 2011 και το 2012 η εικοστή τέταρτη
θέση. Κι έτσι αδυνατώ να αντιληφθώ πως µε το παρόν νοµοσχέ-
διο -δεν µπορώ να φανταστώ µε ποιον µαγικό τρόπο- µε ένα απο-
τυχηµένο νοµοσχέδιο, θα τα αλλάξετε όλα αυτά.

Βέβαια, µετά την ψήφιση του νοµοσχεδίου κι εφόσον δοθεί και
χρόνος εφαρµογής του, θα το δούµε εκ του αποτελέσµατος,
καθώς η υπηρεσία αυτή βγάζει στοιχεία και θα το δούµε. Αν
πραγµατικά η χώρα µας από την εικοστή τέταρτη θέση    βρεθεί,
ας πούµε, στην τρίτη µε τέταρτη θέση, τότε πραγµατικά θα πρέ-
πει να πούµε και να αποδεχθούµε ότι πρόκειται για ένα επιτυχη-
µένο νοµοσχέδιο, όπως µας αναφέρετε.

Μελετώντας τις τροπολογίες, διαπιστώνω ότι η Κυβέρνηση
συγκαλύπτει. Για άλλη µία φορά, µε άλλη µία ακόµη µεθόδευση,
η συγκυβέρνηση Σαµαρά-Βενιζέλου συγκαλύπτει πράξεις πιθα-
νόν οικονοµικά ή και ποινικά κολάσιµες. Λέω «πιθανόν» γιατί ενώ
έχουµε τη βεβαιότητα, δεν θα σας ακολουθήσουµε στον κατή-
φορο παρέµβασης στη δικαιοσύνη, γιατί εµείς αφήνουµε τους
δικαστές να αποφασίζουν, ενώ εσείς όχι.

Πιο συγκεκριµένα, φέρνετε την τροπολογία µε αριθµό 2040/
295 για να µας πείτε ότι οι πράξεις ασέλγειας στην ΕΡΤ, στην
πραγµατική δηµόσια τηλεόραση, θεωρούνται νόµιµες. Προσέξτε
-χρησιµοποιώ τη δική σας έκφραση- το εξής. Θεωρούνται νόµι-
µες. Γιατί τη χρησιµοποιείτε είναι το θέµα. Διότι απλούστατα γνω-
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ρίζετε ότι οι πράξεις αυτές δεν είναι νόµιµες.
Αν κάποιος δρα σύµφωνα µε το νόµο, δεν χρειάζεται να φέρνει

τροπολογίες ούτε χρειάζεται πολιτική κάλυψη µέσω τροπολο-
γιών. Όποιος δεν έχει να φοβηθεί τίποτα, εµφανίζεται απλώς στο
δικαστήριο και δικαιώνεται. Αυτό που δεν µπορούµε να καταλά-
βουµε, είναι τι ακριβώς φοβάστε. Μήπως φοβάστε το δικαστήριο
αν αδικήσει, ας πούµε, τον εκκαθαριστή της ΕΡΤ; Δεν έχετε, δη-
λαδή, εµπιστοσύνη στη δικαιοσύνη; Θεωρείτε ότι οι δικαστές δεν
επιτελούν σωστά το λειτούργηµά τους; Μήπως έχετε αποδείξεις,
ας πούµε, ότι η δικαιοσύνη δέχεται εντολές ή επηρεάζεται µε
οποιονδήποτε τρόπο; Πείτε το τελικά αν είναι αυτό το οποίο σας
φοβίζει.

Εµείς είµαστε βέβαιοι για το αντίθετο, γιατί θεωρούµε ότι
υπάρχουν δικαστές µε αξιοπρέπεια, µε τιµή και µε ηθική κατάρ-
τιση και είναι ικανοί να δικάσουν αµερόληπτα, να βρουν δηλαδή
ποιοι είναι αυτοί που συναίνεσαν στην εκταµίευση εκατοµµυρίων
από τα χρήµατα του ελληνικού λαού προς τα ταµεία του κ. Μπόµ-
πολα και του κ. Ψυχάρη, προκειµένου να κάνει ο κ. Σαµαράς το
κοµµάτι του, να εµφανιστεί δηλαδή ως αποφασιστικός Πρωθυ-
πουργός ο οποίος κλείνει την ΕΡΤ και εκπέµπει σήµα µε το λο-
γότυπο «Δηµόσια Τηλεόραση».

Ο Βίλχελµ Ράιχ θα του έλεγε: «Άκου, Ανθρωπάκο!». Οι πρωθυ-
πουργοί µε πυγµή λένε «όχι» στην τρόικα. Εκεί είναι που δείχνουν
το ανάστηµά τους και όχι στην ΕΡΤ, όταν βέβαια το διαθέτουν.
Όταν δεν το διαθέτουν, πετούν απλά στο δρόµο έγκυες γυναί-
κες, εργαζόµενες της ΕΡΤ, γιατί είναι ανίκανοι οι Υπουργοί οι
οποίοι έτρεξαν να «µαυρίσουν» την ΕΡΤ αλλά δεν σκέφτηκαν τις
συνέπειες των πράξεών τους.

«Άκου, Ανθρωπάκο!», θα του έλεγε, που παριστάνεις το σπου-
δαίο, σαν νέος ηγεµών εκ δυτικής Λιβύης. Οι πρωθυπουργοί µιας
χώρας, δεν καταδικάζουν έξι από τα δέκα εκατοµµύρια µιας
χώρας στα όρια της φτώχειας, για να µειώσουν τις αντιστάσεις
στο ξεπούληµα µιας χώρας.

Σε έχουµε καταλάβει, ανθρωπάκο και εσένα και τους υποτα-
κτικούς σου, που κλείσατε την ΕΡΤ για να αφήσετε πολύ απλά
την «DIGEA» ως µόνο διεκδικητή του ψηφιακού φάσµατος.

Σε έχουµε καταλάβει, ανθρωπάκο, ότι έκλεισες την ΕΡΤ για να
µπορέσουν οι έξι τηλεοπτικοί σταθµοί που αποτελούν την
«DIGEA» να λάβουν µε 18 εκατοµµύρια ευρώ το φάσµα που άξιζε
πάνω από 715 εκατοµµύρια ευρώ. Κάνατε πλειοδοτικό διαγωνι-
σµό στον οποίο δεν είχε τη δυνατότητα να συµµετάσχει κανένας
άλλος λόγω των πολυάριθµων προδιαγραφών που φωτογραφί-
ζουν µε ακρίβεια τη «DIGEA».

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΜΑΡΙΑ ΚΟΛΛΙΑ-ΤΣΑΡΟΥΧΑ)

Το ξέρετε ότι η πρακτική σας έρχεται σε σύγκρουση και µε την
έννοια της δηµοπρασίας και του πλειοδοτικού διαγωνισµού,
αφού χρειάζονται τουλάχιστον δύο για να πλειοδοτήσουν. Φρον-
τίσατε στις προδιαγραφές της δηµοπρασίας να υπάρχει η πρό-
βλεψη ότι, αν είναι µόνο ένας ο συµµετέχων, δεν ακυρώνεται ο
διαγωνισµός αλλά συνεχίζεται. Το πράξατε, παρ’ όλο που η µε-
θόδευσή σας έρχεται σε ευθεία αντίθεση µε τον κανονισµό προ-
µηθειών του δηµοσίου αλλά και το ευρωπαϊκό κεκτηµένο, που
προβλέπουν ότι σε περίπτωση µιας µόνο συµµετοχής ο διαγωνι-
σµός ακυρώνεται και επαναλαµβάνεται για ευρύτερη συµµετοχή,
ώστε να επωφεληθεί το δηµόσιο από τον ανταγωνισµό.

Τώρα έρχεστε και µας λέτε ότι τα εκατοµµύρια που χάλασε ο
διαχειριστής θεωρούνται νόµιµα. Τόση, όµως, διαφθορά δεν εµ-
φανίζεται ούτε στα αφρικανικά προτεκτοράτα. Από τη µία, δη-
λαδή, διατυµπανίζετε ότι ανακαλύψατε ξαφνικά µία offshore
διακίνησης εκατοµµυρίων και από την άλλη, έρχεστε σήµερα και
νοµιµοποιείτε το φαγοπότι. Τόσο κακούς νοµικούς φέρνετε!

Βέβαια, αν κρίνουµε από τους νοµικούς, όπως είναι ο Φορτσά-
κης, που η εταιρεία του υποστήριξε νοµικά την εκποίηση του Ελ-
ληνικού, για να έρθει το χαστούκι από το Συµβούλιο της Επικρα-
τείας που αποκάλυψε ότι οι διαγωνιζόµενοι αποκλείονταν υπέρ
του εκλεκτού σας, καταλαβαίνουµε. 

Να τον χαίρεστε, λοιπόν, τον Φορτσάκη. Τώρα, βέβαια, που
απολαµβάνει και τη στήριξη του Παπαµιµίκου στις φασίζουσες
απόψεις περί δηµιουργίας αστυνοµίας πανεπιστηµίων, να του
φτιάξετε και µία τροπολογία προκειµένου να τον απαλλάξετε και

από τις ευθύνες στο µέλλον.
Βέβαια, θα πρέπει να σας υπενθυµίσουµε ότι τέτοιες απαλλα-

γές έχουν απορριφθεί από τη διεθνή και ευρωπαϊκή πολιτική και
νοµική σκέψη, καθώς τις θεωρεί προϊόν συναλλαγής και επιτρέ-
πει τη δίωξη όσων διέπραξαν αξιόποινες πράξεις, όταν αποκα-
τασταθεί η δηµοκρατία και η εκτελεστική εξουσία επανέλθει στη
νοµιµότητα, παύοντας τις προσπάθειες επηρεασµού της δικαιο-
σύνης.

Δεν χρειάζεται, βέβαια, να προβλέψουµε ότι στην επόµενη κυ-
βέρνηση που θα αποκαταστήσει την ουσιαστική δηµοκρατία, δεν
θα συµµετέχουν τα κόµµατά σας. Αυτό σας το θυµίζει καθηµε-
ρινά ο Έλληνας πολίτης και το αποτέλεσµα των ευρωεκλογών,
που κατέδειξε ότι δεν διαθέτετε τη δηµοκρατική νοµιµοποίηση
για να κυβερνάτε τη χώρα.

Όσο για το νοµοσχέδιο, έχει γίνει πλέον προφανές ότι το µόνο
που µπορεί να καταφέρει, είναι η αποδόµηση του ερευνητικού
ιστού της χώρας. Θέλουµε να πείτε καθαρά ότι θέλετε να κλεί-
σετε τα δηµόσια ερευνητικά κέντρα της χώρας, για να µην έχουν
ανταγωνισµό τα ιδιωτικά ερευνητικά κέντρα και ιδίως οι αναπο-
τελεσµατικοί ιδιώτες κοµµατικοί σας φίλοι αλλά και για να πα-
ρουσιάσετε τα σωστά νούµερα στην τρόικα, έχοντας επιτύχει
τους στόχους των απολύσεων. Μόνο ο ποιητής Φαµφάρας, βέ-
βαια, δεν θα κατανοούσε τον προφανή πλέον σκοπό σας ή θα
ήθελε να τον καλύψει µε άσχετες µπουρδολογίες!

Όµως –δυστυχώς για σας- η αλήθεια δεν κρύβεται. Φέρατε
ένα πολύ κακό νοµοσχέδιο. Δείτε οι ίδιοι τις παρατηρήσεις της
Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής. Διαβάστε τα πρακτικά της
Επιτροπής Μορφωτικών Υποθέσεων. Κατανοήστε, επιτέλους, τα
υποµνήµατα των φορέων. Αποσύρετε αυτό το νοµοσχέδιο-ταφό-
πλακα για την έρευνα, την τεχνολογική ανάπτυξη και την καινο-
τοµία. Αποσύρετε και τις τροπολογίες, τις οποίες βέβαια δεν
έχετε τα κότσια να τις περάσετε από διαβούλευση και από τις
αρµόδιες επιτροπές. Σταµάτα να κρύβεσαι στα «ένδοξα Παρί-
σια», ανθρωπάκο και παραιτήσου, για να δείξεις επιτέλους ότι
διαθέτεις τουλάχιστον κάποια ψήγµατα αξιοπρέπειας!

Καθώς η ψήφος, λοιπόν, στους Ανεξάρτητους Δηµοκρατικούς
Βουλευτές δεσµεύει µόνο τον καθένα ξεχωριστά και όχι την Κοι-
νοβουλευτική Οµάδα, ξεκαθαρίζω ότι καταψηφίζω το νοµοσχέδιο
και όλες τις τροπολογίες. Καταψηφίζω, βέβαια, ειδικά αυτήν που
προσπαθεί να νοµιµοποιήσει παράνοµο φαγοπότι εκατοµµυρίων
καταργώντας το «ΔΙΑΥΓΕΙΑ».

Παρεµπιπτόντως, στο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Διοικητικής
Μεταρρύθµισης, είχαµε ακούσει σύσσωµο το ΠΑΣΟΚ να επαίρε-
ται για το µέτρο της «ΔΙΑΥΓΕΙΑ», διεκδικώντας µετ’ επιτάσεως
τα εύσχηµα. Σας υπενθυµίζω πριν λίγο καιρό εδώ την κ. Χριστο-
φιλοπούλου που έλεγε αυτά που έλεγε για το «ΔΙΑΥΓΕΙΑ», όταν
πέρασαν το νοµοσχέδιο. Είναι πολύ ενδιαφέρον να δούµε αν θα
ψηφίσει την τροπολογία µε γενικό αριθµό 2040 και ειδικό 295, η
οποία έρχεται και καταργεί αυτό που οι ίδιοι ήρθαν µε τον κ. Μη-
τσοτάκη και ψήφισαν πριν από ένα µήνα ακριβώς.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε κι

εµείς, κυρία Μακρή.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα εννέα µαθητές και µαθήτριες και τέσ-
σερις εκπαιδευτικοί-συνοδοί τους από το ΕΠΑΛ Γυθείου
Λακωνίας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επανερχόµαστε στον κατάλογο
των οµιλητών.

Ο κ. Αµανατίδης έχει τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο Υπουργός κ.

Λοβέρδος, στην οµιλία του είπε ότι έχει σηκώσει στην πλάτη του
το ΠΑΣΟΚ την πολιτική η οποία εφαρµόστηκε τα τέσσερα τελευ-
ταία χρόνια.
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Το κακό είναι ότι την πολιτική αυτήν την έχει πληρώσει το σύ-
νολο του ελληνικού λαού, κάνοντας τους πλούσιους πλουσιότε-
ρους και τους φτωχούς φτωχότερους. 

Για το 2015, ο προϋπολογισµός της φτώχειας και της λιτότη-
τας που κατατίθεται, προβλέπει περικοπή και µείωση κατά 265
εκατοµµύρια ευρώ - δηλαδή περίπου 5,2%- της χρηµατοδότησης
για την εκπαίδευση και στις τρεις βαθµίδες. 

Ενώ το 2009, ο προϋπολογισµός στο Υπουργείο ήταν στα 7,48
δισεκατοµµύρια ευρώ, το 2018, µε το µεσοπρόθεσµο που ο κ.
Λοβέρδος και η συγκυβέρνηση έχει ψηφίσει, θα πέσει στα 3,172
δισεκατοµµύρια ευρώ, δηλαδή µία µείωση της τάξης του 42,4%,
σε χρονιά ύφεσης -το τονίζω ξανά- όπου οι πλούσιοι έγιναν πλου-
σιότεροι και οι φτωχοί φτωχότεροι. 

Πριν από µια εβδοµάδα αναφέρθηκε ότι οι πεντακόσιοι εξήντα
πέντε πλουσιότεροι Έλληνες στην Ελλάδα, που διαθέτουν περι-
ουσία πάνω από 30 εκατοµµύρια δολάρια, έχουν αυξήσει την πε-
ριουσία τους από 2013 στο 2014 κατά 16,7% -σε καιρό ύφεσης!-
η οποία ανέρχεται στα 60 δισεκατοµµύρια ευρώ. Η ταξική πολι-
τική σας, η οποία καταστρέφει όλα τα κοινωνικά αγαθά και δι-
καιώµατα, είναι αυτή που µας έχει φέρει σε αυτήν την κατάστα-
ση. 

Μέσα, λοιπόν, σε αυτό το πλαίσιο, έρχεται ένα νοµοσχέδιο για
την έρευνα και την τεχνολογία. Σύσσωµη η ερευνητική κοινότητα
και τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης σάς ζήτησαν να αναβληθεί
και να πάρετε πίσω το νοµοσχέδιο. 

Το νοµοσχέδιο αυτό δεν αντιστοιχεί στην αιτιολογική του έκ-
θεση, δεν αντιστοιχεί στην έκθεση δηµόσιας διαβούλευσης,
αφού στο αρχικό σχέδιο που ετέθη ήταν κατά δέκα άρθρα δια-
φορετικό, αφαιρεί τον έλεγχο του Κοινοβουλίου στον τοµέα της
έρευνας, δίνοντας στον εκάστοτε ΓΓΕΤ ρόλο ελεγκτή και ρυθµι-
στή των πάντων µε την υπεραρµοδιότητα της χάραξης της εθνι-
κής στρατηγικής, έρευνας, τεχνολογικής ανάπτυξης και καινο-
τοµίας, σε αντίθεση µε τον πρώτο νόµο, τον 1514/1985, ο οποίος
όριζε να ψηφίζεται από τη Βουλή το πρόγραµµα ανάπτυξης,
έρευνας και τεχνολογίας. 

Είναι ένα σχέδιο νόµου, που δεν διασφαλίζει ούτε 1 ευρώ κρα-
τικής επιχορήγησης στα δηµόσια ερευνητικά κέντρα ούτε για την
µισθοδοσία των ερευνητών και των τακτικών υπαλλήλων. Αντιθέ-
τως, ωθεί τα κέντρα να µετατραπούν σε επιχειρήσεις µέσω της
ανάπτυξης ίδιας επιχειρηµατικής δραστηριότητας µε οποιονδή-
ποτε τρόπο. Και θα ήµουν δικαιολογηµένος να πω ότι µετατρέ-
πετε τους επιστηµονικούς ερευνητές σε ραβδοσκόπους κεφα-
λαίων. 

Το νοµοσχέδιό σας, ενισχύει την πολυδιάσπαση του ερευνητι-
κού ιστού σε διαφόρων ταχυτήτων και νοµικών καθεστώτων
ερευνητικά κέντρα, ινστιτούτα, ενώσεις κλπ.. Πλήττει τη θεσµική
προστασία των υφισταµένων δηµόσιων ερευνητικών κέντρων,
καθώς καταργεί τα προεδρικά διατάγµατα σύστασής τους, ανοί-
γοντας το δρόµο για απολύσεις ερευνητών και προσωπικού υψη-
λής ειδίκευσης και κατάργηση των σταθερών θέσεων εργασίας
στην έρευνα. 

Το νοµοσχέδιό σας, όχι µόνο δεν περιλαµβάνει ουσιαστικές
ρυθµίσεις για τη δηµιουργία ενιαίου χώρου ανώτατης εκπαίδευ-
σης και έρευνας αλλά βαθαίνει το θεσµικό χάσµα µεταξύ ΑΕΙ και
ερευνητικών κέντρων. 

Απαξιώνει τους ερευνητές δηµόσιους λειτουργούς, υποβαθ-
µίζοντάς τους σε συµβασιούχους και αίροντας τη µονιµότητά
τους στις βαθµίδες Α’ και Β’ σε πλήρη αναντιστοιχία µε τους κα-
θηγητές ΑΕΙ, την ίδια στιγµή που στην αιτιολογική έκθεση, γίνεται
λόγος για εξοµοίωση ρόλων λειτουργίας και αµοιβής. Μετατρέ-
πει το σύστηµα διοίκησης των ερευνητικών κέντρων σε απόλυτα
προσωποκεντρικό, κλειστό και αδιαφανές, αποκλείοντας το
σώµα ερευνητών από την εκλογή των µονοπρόσωπων οργάνων
σε πλήρη αναντιστοιχία των οργάνων στα ΑΕΙ από τους καθηγη-
τές αλλά και από την ουσιαστική συµµετοχή τους στα διοικητικά
συµβούλια των κέντρων. 

Οι παραπάνω επιλογές της Κυβέρνησης δεν συνάδουν σε καµ-
µία περίπτωση µε τις κυβερνητικές εξαγγελίες περί ενίσχυσης
της έρευνας και της καινοτοµίας, όταν η ηγεσία του Υπουργείου
Παιδείας στη Σύνοδο των Υπουργών Ανταγωνιστικότητας της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης στις Βρυξέλλες το Σεπτέµβριο του 2014 δή-

λωνε τα εξής: «Οι κυβερνήσεις θα πρέπει να συνεχίσουν τις δη-
µόσιες επενδύσεις στην έρευνα και την καινοτοµία, καθώς αυτές
δεν αποτελούν κόστος, αλλά επένδυση για το µέλλον». Λόγια,
λόγια, λόγια!

Ο Γενικός Γραµµατέας της ΓΓΕΤ κ. Χρήστος Βασιλάκος στο
Ζάππειο σε οµιλία του σε εκδήλωση στο πλαίσιο της Προεδρίας
στις 3-7-2014 δήλωσε: «Υπολογίζουµε και προσδοκούµε να δια-
θέσουµε για έρευνα, τεχνολογική ανάπτυξη και καινοτοµία ποσά
άνω του 1,1 δισεκατοµµυρίου ευρώ, τα οποία θα δηµιουργήσουν
µια πραγµατική και βιώσιµη ανάπτυξη και κυρίως νέες θέσεις ερ-
γασίας. 

Λίγους µήνες µετά τη δηµοσιοποίηση των εξαιρετικών αποτε-
λεσµάτων της αξιολόγησης των ερευνητικών κέντρων της ΓΓΕΤ
από διεθνείς επιτροπές, τα οποία έδειχναν το υψηλό επίπεδο και
την αριστεία που παρουσιάζουν τα κέντρα, πώς ανταποκριθή-
κατε σαν Κυβέρνηση στα αποτελέσµατα αυτής της αξιολόγησης;
Περικόψατε τον ήδη ελλειµµατικό προϋπολογισµό των ερευνη-
τικών κέντρων της ΓΓΕΤ κατά επιπλέον 30% για το 2015 ανεβά-
ζοντας, έτσι το συνολικό ποσοστό περικοπής σε 68% από το
2008. 

Ζητήσατε από τα ερευνητικά κέντρα να καταρτίσουν όχι µόνο
ισολογισµένους προϋπολογισµούς αλλά προϋπολογισµούς µε
πλεόνασµα, όταν η κρατική επιχορήγηση δεν επαρκεί πλέον ούτε
για την µισθοδοσία του τακτικού προσωπικού.

Πώς αλλιώς ανταποκριθήκατε; Περικόψατε οριζόντια κατά
10% έως 28% τους ενταγµένους προϋπολογισµούς στο ΕΣΠΑ
ερευνητικών προγραµµάτων «ΘΑΛΗΣ», «ΑΡΙΣΤΕΙΑ ΙΙ και ΙV» και
µάλιστα χωρίς αλλαγές στο φυσικό αντικείµενο ή στους σκοπούς
των έργων. 

Περιέργως και ενώ γίνονται οι περικοπές αυτές, προκηρύσ-
σονται νέα προγράµµατα από το Υπουργείο Παιδείας µε υπερ-
βολικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στενές προθεσµίες για την
υποβολή των προτάσεων από τους ενδιαφερόµενους, καταθέ-
τοντας στη Βουλή των Ελλήνων σαν χαριστική βολή νοµοσχέδιο
για την έρευνα, την τεχνολογική ανάπτυξη και την καινοτοµία το
οποίο στοχεύει στην πλήρη αποδόµηση του δηµόσιου ερευνητι-
κού συστήµατος. 

Είναι ξεκάθαρο, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ότι το προτεινό-
µενο µοντέλο ανάπτυξης της έρευνας στηρίζεται στην ευθεία
υπονόµευση και απορρύθµιση του υπάρχοντος δηµόσιου ερευ-
νητικού συστήµατος της χώρας ως προϋπόθεση δηµιουργίας
των κατάλληλων προϋποθέσεων για την χωρίς σχέδιο εκµετάλ-
λευση τόσο των υποδοµών του όσο και των ερευνητικών και τε-
χνολογικών αποτελεσµάτων του. 

Κεντρικός άξονας της δικής µας πολιτικής είναι η παραγωγή
νέας γνώσης, επιστηµονικής και τεχνολογικής, που αποτελεί τον
κυριότερο παράγοντα ανάπτυξης στις σύγχρονες οικονοµίες. 

Η έρευνα, ως ο βασικός µηχανισµός δηµιουργίας της νέας
γνώσης, θα συνδεθεί µε την τριτοβάθµια εκπαίδευση και τη δια
βίου µάθηση µε τη δηµιουργία ενιαίου χώρου ανώτατης εκπαί-
δευσης και έρευνας και τη θεσµοθέτηση ουσιαστικών ρυθµί-
σεων. 

Επίσης, θα ληφθούν άµεσα αποφάσεις για σηµαντική κρατική
χρηµατοδότηση της έρευνας καθώς και δηµόσια δαπάνη στην
επιστήµη και την τεχνολογική έρευνα, που είναι µια επένδυση
που παράγει ανάπτυξη όχι µόνο οικονοµική µε την αύξηση των
επενδύσεων, αλλά κυρίως γνωστική και πολιτιστική, που αποτε-
λεί και το σηµαντικότερο κέρδος για µια κοινωνία.

Κύριε Υπουργέ, κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα να αναφερθώ και
στην τροπολογία σχετικά µε την Εκκλησία της Κρήτης. Η τροπο-
λογία αυτή έπρεπε να είχε έρθει και να είχε διευθετηθεί το ζή-
τηµα πολύ πιο µπροστά. Γνωρίζουµε ότι η Εκκλησία της Κρήτης
από τις αρχές του περασµένου αιώνα είναι ηµιαυτόνοµη και υπά-
γεται στο Οικουµενικό Πατριαρχείο. Κορυφαίο της όργανο είναι
η Ιερά Επαρχιακή Σύνοδος την οποία αποτελούσαν οι επίσκοποι
µε επικεφαλής τον Μητροπολίτη Κρήτης. Με αποφάσεις του Οι-
κουµενικού Πατριαρχείου το 1962 οι επίσκοποι έγιναν µητροπο-
λίτες και το 1967 ο Μητροπολίτης Κρήτης έγινε Αρχιεπίσκοπος
Κρήτης. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)
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Την ανοχή σας, κυρία Πρόεδρε.
Με βάση τα ισχύοντα για την Εκκλησία της Ελλάδας όφειλε να

περιληφθεί στις διατάξεις του καταστατικού χάρτη της Εκκλη-
σίας της Κρήτης και εκείνη που θα προέβλεπε ότι στην εκλογή
Αρχιεπισκόπου Κρήτης τον πρώτον λόγο θα έχει η Ιερά Επαρ-
χιακή Σύνοδος της Εκκλησίας της Κρήτης και την τελική έγκριση
των επιλογών της θα είχε το Οικουµενικό Πατριαρχείο. 

Ωστόσο, όλα αυτά δεν είχαν γίνει. Υπήρχε αποκλεισµός. Είναι
σαφές ότι η διάταξη αυτή ή η παλιότερη ήταν απαράδεκτη από
κάθε άποψη. Ήταν αντίθετη προς τους κανόνες της Εκκλησίας,
δεδοµένου ότι ένα πρόσωπο που δεν ήταν καν ιερωµένος επέ-
λεγε τρεις από τους οκτώ εν ενεργεία µητροπολίτες και τους
πρότεινε στο Οικουµενικό Πατριαρχείο. 

Πέρα, όµως, απ’ αυτό, περιόριζε και τις επιλογές της Ιεράς Συ-
νόδου του Οικουµενικού Πατριαρχείου. Και, βέβαια, άφηνε χώρο
για παρεµβολές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ολοκληρώστε,
παρακαλώ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Συνεπώς είµαστε θετικοί στη διά-
ταξη αυτή, κύριε Υπουργέ και θα την υπερψηφίσουµε. 

Θέλω να αναφερθώ στην τροπολογία για το πειθαρχικό.
Κύριε Υπουργέ, είναι άµεση ανάγκη να έρθει συνολική τροπο-

λογία η οποία θα αναµορφώνει σε τουλάχιστον πέντε σηµεία το
πειθαρχικό δίκαιο των δηµοσίων, πολιτικών, διοικητικών υπαλλή-
λων και νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου, όπως και των δη-
µοτικών και κοινοτικών υπαλλήλων, αφού οι ρυθµίσεις του ν.4057
και του ν.4093, του µνηµονίου δηλαδή, στο θεσµό της αργίας
οδηγούν στην ποινικοποίηση της υπαλληλικής δραστηριότητας
και την κατασκευή ενόχων, στους οποίους δεν δίνεται καν η δυ-
νατότητα να υπερασπιστούν τους εαυτούς τους από τη κατηγο-
ρία που τους αποδίδεται µέσα από µια δηµοκρατική και δίκαιη
διαδικασία καταστρατηγώντας τα θεµελιώδη δικαιώµατά τους. 

Η απλή παραποµπή στο πειθαρχικό συµβούλιο δεν µπορεί να
είναι λόγος για αργία υπαλλήλου και µάλιστα µε γενικές διατά-
ξεις όπως για ανάρµοστη συµπεριφορά η οποία χρήζει πολλών
ερµηνειών από τον εκάστοτε. Πρέπει να έρθει άµεσα ρύθµιση και
όχι µόνο εντός ή εκτός του δηµόσιου βίου. Πρέπει να έρθει
άµεσα διάταξη. Δουλεύουµε προς αυτήν την κατεύθυνση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Στη δευτερο-
λογία σας τα υπόλοιπα. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Δεν υπάρχει. Αυτή είναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Δεν είναι δευ-

τερολογία αυτή. Έχετε δευτερολογία αύριο. Πείτε τον τελευταίο
σας λόγο και κλείστε. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Το τελευταίο, στο οποίο θέλω να
αναφερθώ, είναι η ΟΙΕΛΕ και το σχολείο «18 Άνω». Πρέπει να
λυθεί το ζήτηµα του «18 Άνω», το οποίο µε υπερωρίες οι οποίες
δίνονται µπορεί να λειτουργήσει. Σας κάναµε ερώτηση και το
σχολείο «18 Άνω» είναι ακόµη κλειστό. 

Επίσης, καταθέτω για τα Πρακτικά την επιστολή που έστειλε
πριν από µία ώρα η Ένωση Ελλήνων Ερευνητών, σύµφωνα µε
την οποία σας καλεί να κάνετε βελτιώσεις, έτσι ώστε τα ερευνη-
τικά κέντρα να συνεχίσουν να χρηµατοδοτούνται και να λειτουρ-
γούν απρόσκοπτα µε το υπάρχον προσωπικό, η θεσµική θέση
του ερευνητή να µην πληγεί ανεπανόρθωτα, ο εθνικός χώρος
έρευνας να µην κατακλειστεί από φορείς µη ερευνητικούς κατά
βάση και τα κονδύλια να αξιοποιηθούν ουσιαστικά για την ανά-
πτυξη της χώρας. 

Την απάντηση σε αυτήν την πολιτική θα τη δώσει η αυριανή
απεργία. Η πληµµύρα του κόσµου στους δρόµους, νοµίζω ότι θα
πνίξει και θα σταµατήσει τη συγκεκριµένη καταστροφική πολι-
τική.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Αµανατίδης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα επιστολή, η οποία
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Σας ευχαρι-
στώ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το θέµα της παιδείας είναι ατε-

λείωτο, γι’ αυτό πρέπει να κάνετε επιλογή τι θα πείτε.
Η κ. Παναγιώτα Δριτσέλη έχει τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΔΡΙΤΣΕΛΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, συζητάµε σήµερα άλλο ένα νοµοσχέδιο του

Υπουργείου Παιδείας, το οποίο στα βασικά του χαρακτηριστικά
και όσον αφορά και την κοινοβουλευτική διαδικασία, δυστυχώς
χαρακτηρίζεται από τα ίδια προβλήµατα µε όλα σχεδόν τα προ-
ηγούµενα νοµοσχέδια που έχει φέρει η Κυβέρνηση. Δηλαδή,
βροχή τροπολογιών σε άσχετα µε την έρευνα ζητήµατα, από τη
ΝΕΡΙΤ µέχρι τα θέµατα του Λιµενικού Σώµατος, αλλά και εκατον-
τάδες ετερόκλητες εκπαιδευτικές διατάξεις άσχετες µε το κύριο
σώµα του νοµοσχεδίου. 

Αυτήν τη φορά, όµως, είναι πραγµατικά σαν να συζητάµε
πέντε νοµοσχέδια στην τιµή του ενός. 

Αυτό, αν µη τι άλλο κύριε Υπουργέ, υποβαθµίζει κυρίως τα εκ-
παιδευτικά ζητήµατα. Και παρά τις δεσµεύσεις που έχουµε λάβει,
ακόµα και από τον κ. ΜεΪµαράκη, εδώ και µήνες, ότι θα είναι η
τελευταία φορά που συµβαίνει αυτό, δυστυχώς έχουµε σταµα-
τήσει να ελπίζουµε. 

Σε ό,τι αφορά τώρα το κυρίως νοµοσχέδιο, αυτό για την έρευ-
να, θα ήθελα να κάνω µία σειρά από επιλεγµένες παρατηρήσεις,
καθώς είναι αδύνατον να συζητηθούν όλα αυτά επί της ουσίας
στον ελάχιστο χρόνο που διαθέτουµε, δηλαδή, τα πενήντα και
πλέον άρθρα που περιλαµβάνονται, καθώς και οι εκατό νοµοτε-
χνικές αλλαγές που εισήχθησαν στην αρµόδια επιτροπή κατά τη
διάρκεια επεξεργασίας του νοµοσχεδίου. 

Όµως, καθώς χθες κατατέθηκε και ο προϋπολογισµός, θα είχε
αξία να τονιστεί ότι αυτή είναι η πέµπτη συνεχής χρονιά που οι
δηµόσιες δαπάνες για την έρευνα και για την εκπαίδευση γενι-
κότερα, γνωρίζουν περικοπές και µειώσεις. 

Για το 2015, λοιπόν, η κρατική επιχορήγηση της ερευνητικής
δραστηριότητας στη χώρα µας προϋπολογίζεται σε 55 εκατοµ-
µύρια ευρώ, από τα 62 εκατοµµύρια ευρώ που ήταν πέρυσι και
τα 71 εκατοµµύρια ευρώ που ήταν πρόπερσι. Άρα, κάθε ισχυρι-
σµός από µεριάς της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου περί
αναβάθµισης των ερευνητικών δυνατοτήτων της χώρας, σαφώς
και µόνο σαν σύντοµο ανέκδοτο µπορούν να ακουστούν και δεν
έχουν και κανένα νόηµα. 

Το δεύτερο θέµα που αξίζει να τονιστεί είναι ότι το παρόν νο-
µοσχέδιο αποτελεί και µνηµονιακή υποχρέωση. Αυτό µπορεί εύ-
κολα να το ανακαλύψει κάποιος αν διαβάσει την τελευταία αξιο-
λόγηση του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου για την εφαρµογή
του οικονοµικού προγράµµατος στη χώρα µας, όπου αναφέρεται
ότι η έρευνα θα πρέπει να µεταρρυθµιστεί, να συνδεθεί µε την
αγορά και να περιοριστεί ο ρόλος τους κράτους σε ό,τι αφορά
τη χρηµατοδότηση, αλλά και τον προγραµµατισµό. 

Με αυτές τις δύο κατευθύνσεις, δηλαδή αφενός τις δηµοσιο-
νοµικές περικοπές του προϋπολογισµού και αφετέρου την πίεση
των δανειστών για πλήρη παράδοση της έρευνας στην αγορά,
είναι πλέον σαν καθρέφτης αυτό που διαβάζουµε και συζητάµε
σήµερα. 

Έτσι, τα βασικά χαρακτηριστικά του δεν µπορούν να είναι
άλλα από την υποβάθµιση των ερευνητών, την ελαστικοποίηση
της ερευνητικής εργασίας και την παράδοση των ερευνητικών
κέντρων στις ορέξεις της αγοράς. Δεν υπάρχει κανένα ενδιαφέ-
ρον για την αναβάθµιση της έρευνας ως κοινωνικό αγαθό και δεν
υπάρχει καµµία µέριµνα για την κοινωνική ανταποδοτικότητα της
ερευνητικής διαδικασίας. 

Όσον αφορά τις τροπολογίες, όπου και εισάγονται εκατοντά-
δες διατάξεις για δεκάδες ετερόκλητα εκπαιδευτικά θέµατα -από
τη µειονοτική εκπαίδευση µέχρι και τα κολλέγια και τα θέµατα
των ΑΕΙ- πραγµατικά και ο πιο καλόβουλος πολίτης αυτής της
χώρας µε την πρώτη ανάγνωση αυτού του νοµοσχεδίου, αλλά
και του τρόπου µε τον οποίο εισήχθηκε, µπορεί να καταλάβει ότι
πιθανότατα µπορεί να είναι και το τελευταίο νοµοσχέδιο που
φέρνει αυτή η Κυβέρνηση στην Εθνική Αντιπροσωπεία. Διότι
µόνο έτσι µπορεί να δικαιολογηθεί και αυτός ο πανικός ο οποίος
σας έχει καταλάβει και έχετε φέρει όλες τις ρυθµίσεις που µπο-
ρεί να είχατε ξεχάσει στο συρτάρι σας. 

Σε αυτές όλες τις διατάξεις, λοιπόν, επιχειρείτε για ακόµη µία
φορά το «ράβε - ξήλωνε» στον περιβόητο πλέον νόµο για το λύ-
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κειο που είχε εισάγει ο κ. Αρβανιτόπουλος, ο προηγούµενος
Υπουργός και θυµίζω λίγες µέρες πριν από την έναρξη της νέας
σχολικής χρονιάς.

Θα είχε πραγµατικά ενδιαφέρον, µόνο και µόνο για την ιστο-
ρία, να αναλογιστούµε πόσες φορές τροποποιήθηκε ο εν λόγω
νόµος από τη µέρα που ψηφίστηκε. Άρθρα του αλλάχτηκαν και
ξαναλλάχτηκαν, µαθήµατα µπήκαν και βγήκαν από τα ωρολόγια
προγράµµατα, το πλαίσιο για το επαγγελµατικό λύκειο σβήστηκε
και ξαναγράφτηκε, διατάξεις για τη µαθητεία επαναδιατυπώνον-
ται συνεχώς. 

Το µόνο σίγουρο ακόµα και σήµερα είναι ότι κανένας δεν γνω-
ρίζει πώς του χρόνου τα παιδιά θα εισαχθούν στην τριτοβάθµια
εκπαίδευση, ποια θα είναι η διαβάθµιση, τι είναι η κατάρτιση, τι
είναι η τυπική εκπαίδευση και πάει λέγοντας. Κανένας δεν γνω-
ρίζει τίποτα. 

Επανέρχεται έτσι για άλλη µια φορά –και το είπαν κι άλλοι συ-
νάδελφοι- η συζήτηση για το ποιος θα πρέπει να είναι ο ρόλος
της Χηµείας ή της Πληροφορικής, για το ποια θα πρέπει να είναι
τα πανελλαδικώς εξεταζόµενα µαθήµατα, ποια βαρύτητα θα πρέ-
πει να έχουν για την εισαγωγή στα αντίστοιχα τµήµατα των ΑΕΙ
και για το ποιοι θα πρέπει να είναι οι µαθησιακοί πυλώνες της γε-
νικής παιδείας. 

Ακόµα και το Υπουργείο δεν ξέρει τελικά τι νοµοθετεί. 
Και απαντάω στον κ. Γεωργιάδη, ο οποίος µας κατηγόρησε ότι

σχεδόν εθιµοτυπικά ερχόµαστε και µιλάµε για προχειρότητα και
αποσπασµατικότητα, αναφέροντας απλά ένα παράδειγµα, όπου
στην αιτιολογική έκθεση της τροπολογίας η Λογοτεχνία εξαιρεί-
ται από τις πανελλαδικές εξετάσεις της Γ’ λυκείου, ενώ στο σώµα
της τροπολογίας επαναφέρεται ως πανελλαδικώς εξεταζόµενο
µάθηµα. 

Τελικά, από όλον αυτόν τον ορυµαγδό είναι ξεκάθαρο πια ότι
ο µόνος που ωφελείται είναι η παραπαιδεία και τα κολλέγια. Αυτή
η συνεχής αναταραχή στο εκπαιδευτικό σύστηµα και οι αλλαγές
χωρίς καµµία στόχευση, ευνοούν ξεκάθαρα πια την ιδιωτική εκ-
παίδευση κι ενισχύουν βασικά τις ταξικές ανισότητες στο µαθη-
τικό πληθυσµό.

Τελειώνοντας, θα ήθελα να πω το εξής: Το Υπουργείο Παι-
δείας και Θρησκευµάτων οφείλει για µία -έστω για µία µόνο-
φορά -και το οφείλει και στους γονείς και στην εκπαιδευτική κοι-
νότητα, αλλά κυρίως στους µαθητές και τη νέα γενιά- να σταµα-
τήσει αυτήν την κατάσταση και να προχωρήσει συγκροτηµένα
στη διαβούλευση µε την εκπαιδευτική κοινότητα για τη δηµιουρ-
γία ενός σταθερού εκπαιδευτικού συστήµατος, σε ό,τι αφορά το
λύκειο, µε µεθοδολογική εστίαση στην επιστηµονική χάραξη των
εκπαιδευτικών προγραµµάτων. Και, επιτέλους,  ας σταµατήσουν
αυτές οι ψηφοθηρικές λογικές της προσθαφαίρεσης µαθηµάτων
µε µοναδικό στόχο τις µικροκοµµατικές επιδιώξεις. 

Εµείς από τη µεριά µας, ο ΣΥΡΙΖΑ, έχουµε δεσµευτεί για την
εφαρµογή µιας εντελώς διαφορετικής λογικής σε ό,τι αφορά την
εκπαίδευση, σε όλες τις βαθµίδες, αλλά και για την πραγµατική
αναβάθµιση του δηµόσιου χαρακτήρα του εκπαιδευτικού συστή-
µατος. 

Το δηµόσιο σχολείο και το δηµόσιο πανεπιστήµιο απειλούνται
σήµερα περισσότερο από κάθε άλλη φορά και πρέπει άµεσα, σε
όλες τις προτεραιότητες -και σε δηµοσιονοµικό επίπεδο, αλλά
και σε πολιτικό- να δράσουµε, γιατί ενδέχεται τα πλήγµατα στο
αγαθό της εκπαίδευσης να είναι ανεπανόρθωτα. Και δεν δικαιού-
µαστε να το κάνουµε αυτό, κύριε Υπουργέ. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,
κυρία συνάδελφε.

Ο κ. Κωνσταντίνος Κουτσογιαννακόπουλος έχει τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΥΤΣΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Πρό-

εδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως συνήθως µου συµβαί-
νει -κάτι η τοποθέτηση του ενός, κάτι η τοποθέτηση του άλλου-
κατά τεκµήριο εκτρέποµαι από όσα είχα κατά νου να πω. Όµως,
δεν µπορώ και να µην απαντήσω σε κάποια, τα οποία και θεωρώ
ότι βρίσκονται εκτός του ανεκτού ορίου.

Η διαδικασία των δύο ηµερών απέδειξε πέραν πάσης αµφιβο-
λίας, ότι ο ΣΥΡΙΖΑ έχει οδηγηθεί για µια ακόµη φορά σε µια κε-

φαλαιώδους σηµασίας στρατηγική ήττα.
Περίµενα τη θέση του γι’ αυτό το νοµοσχέδιο -έχοντας και το

ειδικότερο, βέβαια, ενδιαφέρον ως µέλος της Επιτροπής Έρευ-
νας και Τεχνολογίας- διότι εδώ πέρα θα έπρεπε να απαντήσει
στο κοµβικό, στρατηγικής και καίριας σηµασίας ζήτηµα για το
πώς βλέπει το µέλλον και την πορεία αυτού του τόπου µέσα από
τις σύγχρονες απαιτήσεις. Και οι σύγχρονες απαιτήσεις προ-
άγουν το ζήτηµα της έρευνας, της τεχνολογίας και της καινοτο-
µίας. 

Παράλληλα δε, θα έπρεπε να τοποθετηθεί στην πρόκληση την
επέκεινα την οποία έχει αυτό το ζήτηµα. Και ποιο είναι αυτό; Το
σύγχρονο ευρωπαϊκό περιβάλλον, το οποίο κινείται σε δυο επί-
πεδα: Στο ΕΣΠΑ 1420, αλλά και στο «HORIZON 2020». 

Τι δεν ήξερε ο ΣΥΡΙΖΑ; Ότι όλα αυτά τα προγράµµατα είναι
ανταγωνιστικά; Είναι δυνατόν µέσα σε αυτό το πλαίσιο, το οποίο
είναι πασίγνωστο, ο ΣΥΡΙΖΑ να µιλάει για ένα ενιαίο, αδιάσπαστο,
αδιατάρακτο, σοβιετικού τύπου µπλοκ ερευνητικών κέντρων και
πανεπιστηµίων, στεγανοποιηµένο πλήρως, χωρίς καµµία ευελιξία
κι αυτό να µας το λέει δίκην απλής εξαγγελίας; Ο ΣΥΡΙΖΑ δεν
έχει σχέδιο, δεν ξέρει κυριολεκτικά πού βρίσκεται, πού πατάει
και τι του γίνεται. Αυτό απεδείχθη βεβαίως και από τον επιθετι-
κότατο κ. Κουρουµπλή ως Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο, ο
οποίος, κατά τη συνήθειά του, ήρθε εδώ να µας ψέξει και να µας
πει ότι έχουµε έλλειµµα πατριωτισµού.

Κύριε Κουρουµπλή, εάν εµείς έχουµε έλλειµµα πατριωτισµού,
επειδή φέραµε αυτό το σχέδιο νόµου για να απαντήσουµε στις
προκλήσεις που προανέφερα, εσείς που δεν έχετε τίποτα, τι πα-
τριωτισµό διαθέτετε; Δεν διαθέτετε πατριωτισµό, διότι είστε
αγνωστικιστές, διότι δεν νοιάζεστε και δεν ενδιαφέρεστε, διότι
είχατε όλο το χρόνο και όλο το περιθώριο ως κοµµατικός και πο-
λιτικός σχηµατισµός που µετέχει σε όλες τις επιτροπές, που έχει
πρόσβαση σε όλα τα δεδοµένα, αν µη τι άλλο, από τα µισά του
2013, όταν στην επιτροπή είχαµε τον απολογισµό του τότε πα-
ραιτηθέντος και απερχόµενου Γραµµατέα Έρευνας και Τεχνολο-
γίας Μάγκλαρη, να έχετε συγκεντρώσει όλα τα δεδοµένα, όλες
τις προσπάθειας της ΓΓΕΤ, την οποία συνέχισε ο Χρήστος Βασι-
λάκος, στη συνέχεια, ο αφανής αυτός ήρωας που δεν ακούστηκε
σήµερα εδώ µέσα, ούτε χθες. Είναι ο άνθρωπος που έχει δουλέ-
ψει πάρα πολύ και έχει τρέξει αυτήν την ιστορία για να έρθει
αυτό το σχέδιο νόµου σήµερα εδώ. 

Τι σας έλειπε, λοιπόν; Σας έλειπαν οι οδικοί χάρτες; Σας έλει-
παν τα πρακτικά διαβουλεύσεως µε τις περιφέρειες στην αυτο-
διοίκηση, τα ερευνητικά κέντρα, τους φορείς, τα πανεπιστήµια
και τους πάντες; Σας έλειπε η πρόταση του στρατηγικού σχε-
δίου; Τα πάντα υπάρχουν, εσείς όµως τα έχετε αγνοήσει. Και ήρ-
θατε εδώ να µας πουλήσετε και πατριοφροσύνη και πατριωτισµό,
τον οποίο προσδιόρισε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος ότι
είναι ο ειδικός πατριωτισµός, ο πέραν των ορίων της χώρας. Στα
όρια της χώρας, λέει, όλοι είµαστε πατριώτες, αλλά από εκεί και
µέσα κάποιοι υπολείπονται. Υπολείπεστε εσείς, διότι το σχέδιο
νόµου, την πρόταση νόµου, που απείλησε το πρωί η κ. Φωτίου
να καταθέσουν –πότε; Ο αντίλογος ξέρετε ποιος είναι; Το λένε
µεταξύ τους και ακούστηκε ως ψίθυρος νωρίτερα από τον κ. Κου-
ρουµπλή: «Όταν θα γίνουµε Κυβέρνηση». Είναι η ύβρις που επα-
ναλαµβάνεται. Είναι η ύβρις που ξεκίνησε µε την τοποθέτηση
Δραγασάκη κατά τη συζήτηση της ψήφου εµπιστοσύνης τον
Οκτώβρη. Αλλά την ύβριν ακολουθεί η άτη, η νέµεσις και εν τέλει
η τίσις. Μην υβρίζετε κατ’ αυτόν τον τρόπο. 

Εάν θέλετε να έχετε εχέγγυα, τότε προσαρµοστείτε στα δεδο-
µένα και αντιµετωπίστε τα, αλλά αντιµετωπίστε τα όπως πρέπει,
µε σοβαρότητα, υπευθυνότητα και πατριωτισµό. Φέρτε συγκε-
κριµένες θέσεις και προτάσεις. Δεν µπορεί από τη µία να έρχεστε
εδώ, να κατακεραυνώνετε τις πολλές τροπολογίες και από την
άλλη να σηκώνεστε πάνω και να υπερασπίζεστε τροπολογίες.
Ποια είναι η θέση σας; Η κεντρική σας θέση χθες ήταν να απο-
συρθεί το νοµοσχέδιο. Αυτή ήταν η θέση σας και είναι ανεξήγητο
γιατί θέλατε απόσυρση νοµοσχεδίου, γιατί δεν έχετε αντιπρό-
ταση, γιατί δεν έχετε να πείτε τίποτα, δεν έχετε να καταθέσετε
τίποτα συγκεκριµένο, παρά µόνο τις γνωστές ποµφόλυγες. 

Βεβαίως, ο στενός πυρήνας, γιατί εκεί είναι το επίπεδο της πο-
λιτικής σας, είναι αυτός της επιλογής πελατών και έχετε επιλέξει
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να απευθυνθείτε σε εργαζοµένους ή εν δυνάµει εργαζοµένους
και γι’ αυτό ο πυρήνας των ζητηµάτων που θίξατε δεν ήταν τίποτε
άλλο, παρά οι εργασιακές σχέσεις µέσα στα ερευνητικά κέντρα
και ινστιτούτα. 

Λες και αυτό δεν είναι µέληµα κανενός. Λες και γι’ αυτό εσείς
έχετε την αποκλειστικότητα ή την ειδικότητα ή το µονοπώλιο.

Αν όµως µε αυτά πορεύεστε, φανταστείτε τι θα γίνει αν ποτέ -
που δεν- εσείς έρθετε να κυβερνήσετε. Αφού θα περιµένουµε
κάµποσα τέρµινα βέβαια να τελειώσετε τη διαπραγµάτευση για
το χρέος και όλα αυτά και αφού φάµε την αλληλέγγυα οικονοµία,
την εθελοντική εργασία και την προσφορά σε είδος µετά θα µας
πείτε «δεν έχουµε λεφτά να τα κάνουµε». Και όταν θα αρχίσετε
να ψάχνετε για λεφτά, θα πέσετε πάλι πάνω στους Ευρωπαίους,
θα έχετε ένα ΕΣΠΑ που δεν θα ξέρετε τι να το κάνετε και θα
έχετε ένα «HORIZON 2020» που θα λέτε «τι είναι τούτο εδώ;».
Έτσι, λοιπόν, βάζετε κακές υποθήκες. 

Εµείς, όµως, δεν έχουµε τέτοιες πολυτέλειες ούτε τέτοια πε-
ριθώρια, γιατί εµείς κουβαλάµε την ευθύνη µιας χώρας, όχι µιας
παρατάξεως, µιας χώρας, γιατί εµείς µέσω αυτού του νοµοσχε-
δίου, που στην πράξη θα φανεί πού µπορεί να έχει ατέλειες ή όχι
-και δεν έχουµε κανένα πρόβληµα να τις βελτιώσουµε ή να τις
διορθώσουµε ή να το προσαρµόσουµε-, κάνουµε πράγµατα πρω-
τόγνωρα. Καθετοποιήθηκε το σύστηµα, δηµιουργούνται αντένες
που ξεκινάνε από το Υπουργείο, τη ΓΓΕΤ, περνάνε µέσα στα
Υπουργεία και καταλήγουν στη δευτεροβάθµια και την πρωτο-
βάθµια.

Τι σας ενοχλεί; Ενοχλεί ένα τµήµα της µικρής πελατείας που
προσπαθείτε να αλιεύσετε το ότι θα έχουµε αξιολογήσεις. Ε, τι
να κάνουµε τώρα; Θα έχουµε αξιολογήσεις. Δεν µπορεί να είναι
όλα αδιατάρακτα. Θέλετε να πούµε νούµερα; Είναι κατατεθει-
µένα στα Πρακτικά. Έτρεχε το ΕΣΠΑ. Κρεµαστήκανε προγράµ-
µατα κοντά 800 εκατοµµύρια. Απορροφητικότης 17,5% µέσα σε
πεντέµισι χρόνια. Δεν ξέρω πού µπορεί να έχει φτάσει τώρα,
κύριε γενικέ, αλλά δεν µπορεί να έχει φτάσει και 80%, έτσι; Ούτε
καν 50% φαντάζοµαι.

Οι ίδιοι άνθρωποι ήταν αυτοί που είναι στα κέντρα αυτά, που
ο µεν κ. Κουρουµπλής θέλει να µην είναι διάσπαρτα, να µην είναι
κατεσπαρµένα, να τα συµµαζέψουµε, η κ. Φωτίου όµως µας είπε
ότι το άρθρο 13 είναι κακό γιατί εκεί προβλέπονται συγχωνεύ-
σεις–καταργήσεις µε προεδρικά διατάγµατα. Αποφασίστε τι θέ-
λετε. Εάν θέλετε να τα συµµαζέψουµε, προσέλθετε στο διάλογο
µε συγκεκριµένες προτάσεις. Σας το είπε πριν και ο κ. Γεωργιά-
δης µε αφορµή βέβαια τα ΑΕΙ και τα ΤΕΙ. Εγώ σας το βάζω µε τα
Ιδρύµατα και όλους γενικά τους ερευνητικούς οργανισµούς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια - Τσαρουχά): Παρακαλώ,
να ολοκληρώσετε, κύριε συνάδελφε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΥΤΣΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Τελειώνω,
κυρία Πρόεδρε.

ΑΝΝΑ ΧΑΤΖΗΣΟΦΙΑ: Αν συντοµεύσετε λίγο τις παύσεις.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια - Τσαρουχά): Σας παρακα-

λώ! Συνεχίστε, κύριε Κουτσογιαννακόπουλε. Ολοκληρώστε τη
σκέψη σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΥΤΣΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Για να ολο-
κληρώσω, λοιπόν, τη σκέψη µου λέω ότι µόνο και µόνο γι’ αυτούς
τους λόγους και µε a contrario επιχείρηµα θα µπορούσε να πει
κανείς ότι το νοµοσχέδιο αυτό είναι καλό, αλλά το νοµοσχέδιο
είναι καλό από µόνο του.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια - Τσαρουχά): Ευχαριστούµε
και εµείς.

Ο κ. Ιωάννης Πασχαλίδης έχει τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΣΧΑΛΙΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, µε τις διατάξεις του παρόντος νοµοσχεδίου που
αφορά στην έρευνα, την τεχνολογική ανάπτυξη και την καινοτο-
µία επιδιώκεται η αναµόρφωση της σχετικής νοµοθεσίας µε τη
συγκέντρωση και ταξινόµησή της, καθώς και ο εκσυγχρονισµός
της σύµφωνα µε τις επιταγές του Συντάγµατος και τις σύγχρονες
τάσεις σε εθνικό και διεθνές επίπεδο. Στόχος η δηµιουργία ευ-
νοϊκότερων συνθηκών και περιβάλλοντος για την ενίσχυση και
αξιοποίηση του τοµέα της έρευνας, της τεχνολογικής ανάπτυξης

και της καινοτοµίας. 
Μέσω του παρόντος νοµοσχεδίου ενθαρρύνεται τόσο ο δηµό-

σιος όσο και ο ιδιωτικός τοµέας, ώστε να συµβάλλουν αποτελε-
σµατικά στις προσπάθειες της χώρας να αντιµετωπίζει σύγχρο-
νες ανάγκες και προκλήσεις, καθώς και στη δηµιουργία ενός ενι-
αίου εθνικού και ευρωπαϊκού χώρου έρευνας.

Απλουστεύονται οι διαδικασίες χρηµατοδοτικών παρεµβά-
σεων, διευκολύνεται η δράση των ερευνητικών και τεχνολογικών
φορέων, παρέχονται ποικίλα κίνητρα για την ανάληψη επενδυτι-
κών πρωτοβουλιών και το βασικότερο ορίζονται οι προϋποθέσεις
για τη χάραξη και εφαρµογή µιας εθνικής στρατηγικής για την
έρευνα, την τεχνολογική ανάπτυξη και την καινοτοµία, καθώς και
ενός σχεδίου δράσης για την υλοποίηση που θα αποτελέσει τον
κορµό της προσπάθειας στα επόµενα κρίσιµα χρόνια που συν-
δυάζονται και µε την νέα προγραµµατική περίοδο 2014-2020.

Το παρόν σχέδιο νόµου είναι σύγχρονο, απλό και απολύτως
ευθυγραµµισµένο µε τον ευρωπαϊκό χώρο έρευνας και προσα-
νατολισµένο να συνδέσει την έρευνα µε την παραγωγή και την
επιχειρηµατικότητα. Σκοπός του δε, µετά από είκοσι εννέα χρό-
νια ισχύος του υφιστάµενου νόµου, είναι να συµβάλει στην πε-
ραιτέρω πρόοδο της τεχνολογίας, στην ενίσχυση του ανθρώ-
πινου δυναµικού και στην ανάπτυξη και τη δηµιουργία ενός αν-
ταγωνιστικού οικοσυστήµατος έρευνας και καινοτοµίας στη χώ-
ρα µας. 

Ειδικότερα το παρόν προωθεί την ενίσχυση του ρόλου της Γε-
νικής Γραµµατείας Έρευνας και Τεχνολογίας µέσω αναδιάρθρω-
σης των υπηρεσιών της, καθώς και την αναµόρφωση του
πλαισίου λειτουργίας του Εθνικού Συµβουλίου Έρευνας και Και-
νοτοµίας µε τη δηµιουργία περιφερειακών επιστηµονικών συµ-
βουλίων, καθώς και µε τη δηµιουργία συνδέσµων µεταξύ του
Υπουργείου και της Συντονιστικής Επιτροπής ΕΤΑΚ. Ο κεντρικός
συντονιστικός ρόλος που αναλαµβάνει η Γενική Γραµµατεία
Έρευνας και Τεχνολογίας αποσκοπεί στην πάταξη της γραφει-
οκρατίας, την ενίσχυση της ιδιωτικής πρωτοβουλίας, την απο-
συµφόρηση της αγοράς και των ερευνητικών συστηµάτων και
αρµοδιοτήτων, καθώς και στην αύξηση της δηµόσιας χρηµατο-
δότησης και τη χρησιµοποίηση των δηµόσιων συµβάσεων. 

Αντίστοιχα, η παρουσία των περιφερειακών επιστηµονικών
συµβουλίων σε καθεµία από τις δεκατρείς περιφέρειες στόχο
έχει την περιφερειακή ανάπτυξη και την ενίσχυση της επιχειρη-
µατικότητας, ενώ για πρώτη φορά θα υπάρχει συντονισµός εθνι-
κών και περιφερειακών ερευνητικών δραστηριοτήτων και προ-
γραµµάτων µε τη Γενική Γραµµατεία Έρευνας και Τεχνολογίας
να διαδραµατίζει συντονιστικό ρόλο, αλλά και µε την ίδια να αξιο-
λογείται ανά τριετία. 

Με το τέταρτο κεφάλαιο του παρόντος νοµοσχεδίου προωθεί-
ται η αριστεία στην έρευνα, την τεχνολογική ανάπτυξη και την
καινοτοµία, η οποία επιτυγχάνεται µέσα από διαφανείς και συγ-
κεκριµένες διαδικασίες αξιολόγησης. Ταυτόχρονα, οι κανόνες
αξιολόγησης στον ερευνητικό ιστό από τους ερευνητές έως τα
ερευνητικά κέντρα, το παραγόµενο έργο και η αξιοποίησή του
εδράζονται στα ισχύοντα στην Ευρωπαϊκή Ένωση.

Πολύ σηµαντικό είναι και το άρθρο 35 που αναφέρεται στη
σύνδεση ερευνητικών οργανισµών και προβλέπεται σαφέστατα
ότι τα πανεπιστήµια και οι ερευνητικοί οργανισµοί µπορούν να
συνδιοργανώνουν κοινά ερευνητικά και µεταπτυχιακά προγράµ-
µατα, να χρησιµοποιούν τις υποδοµές τους από κοινού και να
συµπράττουν προς όφελος της επιστήµης, της έρευνας και της
διδασκαλίας. 

Επιπλέον, µε το άρθρο 36 ανοίγει ο δρόµος για την κινητικό-
τητα των ερευνητών ηµεδαπής και αλλοδαπής στα ερευνητικά
κέντρα, στα πανεπιστήµια, αλλά και στον ιδιωτικό τοµέα για την
αξιοποίηση λαµπρών επιστηµόνων που δυστυχώς φεύγουν στο
εξωτερικό, ενώ µπορούν να δραστηριοποιηθούν στη χώρα µας
και στα ίδια τα κέντρα. 

Παράλληλα µε τη διευκόλυνση της κινητικότητας των ερευνη-
τών από και προς τα ερευνητικά κέντρα του εξωτερικού δηµιουρ-
γούνται συγχρόνως επιστηµονικά συµβούλια σε κάθε ερευνητικό
κέντρο ή οργανισµό, ενώ απλουστεύονται οι διαδικασίες χρηµα-
τοδότησης µελετών, έργων και προγραµµάτων που υποβάλλον-
ται από ερευνητικά κέντρα, επιχειρήσεις ή από κοινού µέσα από
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ένα νέο απλοποιηµένο πλαίσιο. 
Έτσι, το παρόν νοµοσχέδιο δίνει τη δυνατότητα συνεργασιών

ανάµεσα στα ερευνητικά κέντρα, σε κοινές δραστηριότητες και
προγράµµατα, αλλά και σε συνέργειες µε τον ιδιωτικό τοµέα, ενώ
αξιολόγηση ερευνητών και ερευνητικών κέντρων θα πραγµατο-
ποιείται σύµφωνα µε τα ισχύοντα στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Με αφορµή τη συζήτηση του σηµερινού νοµοσχεδίου και το
οποίο κρίνω δίχως αµφιβολία άξιο συγχαρητηρίων, κύριε Υπουρ-
γέ, δράττοµαι της ευκαιρίας να αναφερθώ και στην πρότασή µου
που συζητήθηκε και σχολιάστηκε θετικά στην Επιτροπή Μορφω-
τικών Υποθέσεων, σχετικά µε την ίδρυση Ανώτατης Σχολής Επι-
στήµης και Τεχνολογίας µε έδρα το ΤΕΙ Καβάλας και πόλο στα
υπόλοιπα ΤΕΙ της χώρας. 

Με αυτόν τον τρόπο στην ανατολική Μακεδονία και Θράκη,
εκτός από το Δηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο και τα ΤΕΙ ανατολικής
Μακεδονίας και Θράκης, θα θωρακισθεί και µία ανώτατη σχολή
επιστήµης και τεχνολογίας, η οποία θα µπορεί να απορροφήσει
κάθε χρόνο πάνω από χίλιους φοιτητές στα προπτυχιακά καθώς
και µεταπτυχιακά προγράµµατα. Το Ίδρυµα αυτό θα έχει τη
µορφή νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου. Θα έχει αποστολή,
πρώτον, την παροχή στους πολίτες ανοικτών τεχνολογικών προ-
γραµµάτων σπουδών και των τριών κύκλων και δεύτερον, την πα-
ροχή υπηρεσιών ανάµεικτης εκπαίδευσης στα ΤΕΙ της χώρας.
Ειδικότερα θα ακολουθεί το µεικτό σύστηµα, συνδυάζοντας την
παραδοσιακή µάθηση µε την εξ αποστάσεως εκπαίδευση, δη-
λαδή της µεθόδου της παράδοσης στην αίθουσα µε τις δραστη-
ριότητες µέσω ηλεκτρονικών υπολογιστών.

Σύµφωνα µε τη διεθνή εµπειρία, το σύστηµα αυτό προσφέρει
υψηλότερα επίπεδα ικανοποίησης για τους σπουδαστές και τους
καθηγητές, καλύτερα εκπαιδευτικά αποτελέσµατα σε σχέση µε
τα προγράµµατα που ακολουθούν µόνο από παραδοσιακές µε-
θόδους ή µόνο από ηλεκτρονικά µαθήµατα υψηλής ζήτησης σε
φοιτητές, λόγω ευελιξίας και άµεσης αύξησης στην πληροφό-
ρηση και στους φοιτητές και στους διδάσκοντες καθώς τους
προσφέρει νέες δυνατότητες, ώστε να αξιοποιήσουν την ακαδη-
µαϊκή και επαγγελµατική τους καριέρα. 

Το σηµαντικότερο είναι ότι το ίδρυµα αυτό θα απευθύνεται σε
πολύ µεγάλο φάσµα ενδιαφεροµένων και θα παρέχονται όσο το
δυνατόν περισσότερες εκπαιδευτικές ευκαιρίες, καθώς η κατοι-
κία θα χρησιµοποιείται ως κύριος χώρος µάθησης. Ο φοιτητής
επιλέγει το χρόνο µελέτης και τον ρυθµό τον οποίο θέλει. Ο ίδιος
διαµορφώνει τη µορφωτική του φυσιογνωµία, επιλέγοντας αυτο-
τελείς κύκλους σπουδών. 

Η γλώσσα διδασκαλίας θα είναι η ελληνική και η αγγλική, µε
στόχο να προσελκύσει, πέραν των Ελλήνων, και φοιτητές από τα
Βαλκάνια, από την Ανατολική Μεσόγειο και αραβικές χώρες.
Ήδη, στο ΤΕΙ Καβάλας πραγµατοποιούνται µεταπτυχιακά προ-
γράµµατα στην αγγλική γλώσσα, όπου φοιτούν ξένοι φοιτητές. 

Θα ήθελα να τονίσω για µια ακόµη φορά ότι το όλο εγχείρηµα
δεν έχει κόστος –και το τονίζω- για τον κρατικό προϋπολογισµό.
Εξαίρεση, ίσως, αποτελεί το απαιτούµενο λογισµικό εικονικών
εργαστηρίων, που αν δεν είναι ελεύθερα διαθέσιµο, θα ήταν αδύ-
νατο να καλυφθεί µέσω του προγράµµατος της ψηφιακής σύγ-
κλισης.   

Κύριε υπουργέ, θεωρώντας πως αυτή η πρόταση έχει µόνο
καλά να προσφέρει στον τόπο και στην παιδεία και στους νέους
και επειδή εσείς προσωπικά- αναφέροµαι στον κ. Λοβέρδο- το
σχολιάσατε θετικά, σας παρακαλώ να επεξεργαστεί η πρόταση
και να ιδρυθεί η ανωτάτη σχολή επιστήµης και τεχνολογίας στην
Καβάλα. 

Όσον αφορά τις τροπολογίες, για την τάξη µαθητείας, αυτό
που έχω να πω είναι ότι είναι ένα πετυχηµένο σύστηµα γιατί το
ακολουθεί ο ΟΑΕΔ για πάρα πολλά χρόνια. Είναι ένα δυικό σύ-
στηµα, το οποίο έχει πρακτική άσκηση και από εκεί µπορούν οι
εργοδότες να βοηθήσουν τους µαθητές, µαζί µε την εκπαίδευση.
Όσο µιλάτε για «παιδοµάζωµα» κ.λπ., νοµίζω ότι είναι τραγικό,
γιατί θίγετε ολόκληρο το Σχολείο ΟΑΕΔ, που εδώ και χρόνια ακο-
λουθεί αυτήν τη µέθοδο.

Τελειώνοντας, όσον αφορά τα µαθήµατα στο πεδίο των θετι-
κών και τεχνολογικών επιστηµών, θα πρέπει η Πληροφορική να
εξεταστεί µόνο για τα τµήµατα που θα ασχοληθούν µε την Πλη-

ροφορική και να µην υπάρχουν γκρίζες ζώνες. Πρέπει να ξεκα-
θαριστεί.  

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,
κύριε Πασχαλίδη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα δύο µαθητές και µαθήτριες και δύο εκ-
παιδευτικοί συνοδοί τους από το 2ο Γυµνάσιο Αιγίου.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει η κ. Βαµβακά. 
ΕΥΓΕΝΙΑ (ΤΖΕΝΗ) ΒΑΜΒΑΚΑ: Κυρία Πρόεδρε, κύριε Υπουρ-

γέ, µε µεγάλη δυσαρέσκεια διαπιστώσαµε ότι δυστυχώς για
ακόµη µία φορά οι βασικές θέσεις της ερευνητικής κοινότητας
ούτε κατ’ ελάχιστον έχουν ληφθεί υπόψη στο εν λόγω νοµοσχέ-
διο. Απλά κάναµε διαβούλευση µε τους ερευνητικούς φορείς
µόνο για τη διαβούλευση. 

Ο Υπουργός, πριν φύγει, είπε ότι προσπαθεί να αντισταθµίσει.
Ποια είναι η αντιστάθµιση, όπως είπε; Η αντιστάθµιση είναι ότι
προστέθηκαν ή αντίστοιχα αφαιρέθηκαν ρυθµίσεις οι οποίες έκα-
ναν ακόµη πιο σαφή τη βασική φιλοσοφία του νοµοσχέδιου, το
οποίο στοχεύει στην πλήρη αποδόµηση της ακαδηµαϊκότητας
του ερευνητικού συστήµατος της χώρας. Εκτός αν εννοεί ότι θα
µπορεί να έρθει αντιστάθµιση µε τη δηµιουργία νέων ερευνητι-
κών κέντρων και ινστιτούτων ειδικού σκοπού και συγκεκριµένου
χρονικού ορίζοντα, αλλά και τη δυνατότητα ίδρυσης πάσης φύ-
σεως ιδιωτικών ερευνητικών οργανισµών, ΜΚΟ ή εταιρειών, που
θα διέπονται από τις διατάξεις του νέου νόµου και δεν θα έχουν
υποχρεωτικά ως κύριο σκοπό τους την επιστηµονική και τεχνο-
λογική έρευνα. Με αυτόν τον τρόπο δίνεται η δυνατότητα έντα-
ξης στις διατάξεις του νόµου ακόµη και σε φυσικά πρόσωπα.

Οι παραπάνω φορείς προβλέπονται να εντάσσονται στο
Εθνικό Μητρώο Ερευνητικών Οργανισµών µε απόφαση του Γε-
νικού Γραµµατέα Έρευνας και Τεχνολογίας και να λειτουργούν
αποκλειστικά µε ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια και αποκλειστικό
στόχο το οικονοµικό κέρδος, όχι βέβαια για το δηµόσιο συµφέ-
ρον. 

Οι φορείς αυτοί θα διενεργούν στο εξής έρευνα, µε δηµόσια
χρηµατοδότηση, χωρίς κανείς να τους αξιολογεί και να αποτιµά
το έργο τους, σε αντίθεση µε τον δηµόσιο εθνικό ερευνητικό ιστό
των ΑΕΙ, των ΤΕΙ και των ερευνητικών κέντρων, που εποπτεύονται
από τη ΓΓΕΚ και που αξιολογούνται περιοδικά από διεθνείς επι-
τροπές εδώ και µια εικοσαετία. 

Το κύριο στοιχείο το οποίο έπρεπε να αξιοποιεί και στο οποίο
έπρεπε να επενδύει ο νέος νόµος για την έρευνα είναι το ανθρώ-
πινο δυναµικό του σε όλους τους τοµείς του χώρου, από το ερευ-
νητικό µέχρι το επιστηµονικό, τεχνικό και διοικητικό προσωπικό
και να φροντίζει για την έµπρακτη υποστήριξή του. 

Αντίθετα, απειλούνται βασικά εργασιακά δικαιώµατα και δίνε-
ται η δυνατότητα άµεσης µείωσης του προσωπικού των ερευνη-
τικών κέντρων και ινστιτούτων, κάτι που είναι ξεκάθαρο πλέον,
µετά από την κατάθεση των νοµοτεχνικών αλλαγών. Το εναπο-
µείναν προσωπικό θα βρίσκεται σε διαρκή εργασιακή και µισθο-
λογική αβεβαιότητα, ενώ οξύνονται µισθολογικές και εργασιακές
αντιθέσεις και επιβάλλονται ελαστικές και εργολαβικές µορφές
εργασίας σε όλο το προσωπικό. 

Δεν θεσµοθετείται σαφές πλαίσιο που να διασφαλίζει την τα-
κτική δηµόσια χρηµατοδότηση, την αδιάλειπτη λειτουργία εθνι-
κών υποδοµών, την τήρηση των συµβατικών υποχρεώσεων ως
προς τα ερευνητικά προγράµµατα και την κάλυψη µισθολογικών
και λειτουργικών δαπανών των ερευνητικών ιδρυµάτων. Έχουµε
καταθέσει τροπολογίες για πλαίσιο λειτουργίας δηµόσιων ερευ-
νητικών κέντρων και για τις εργασιακές σχέσεις προσωπικού δη-
µόσιων ερευνητικών κέντρων, που πρέπει να τις κοιτάξετε µε
περισσότερη προσοχή. 

Για να εξασφαλιστεί η επιβίωση του προσωπικού στον χώρο
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της έρευνας, η ερευνητική πρωτοβουλία θα εξαρτάται αποκλει-
στικά από την ιδιωτική ανάγκη για τελικό προϊόν, σε µια περίοδο,
µάλιστα, που η ζήτηση είναι σχεδόν µηδενική λόγω κρίσης. 

Ορίζονται ιδιωτικές και επιχειρηµατικές ενώσεις, οι οποίες θα
αναγνωρίζονται ως φορείς έρευνας, ώστε να χρηµατοδοτούνται
µε κρατικά ερευνητικά κονδύλια, χωρίς αξιολόγηση και δηµοσιο-
νοµικό έλεγχο, µε απαραίτητη όµως -ίσως- την κοµµατική, προ-
σωπική εξάρτησή τους, ώστε να εξασφαλίσουν πρόσβαση σε
κονδύλια δισεκατοµµυρίων ευρώ, όπως το ΕΣΠΑ ή το «HORI-
ZON».

Τελικά, όλα τα ανωτέρω έχουν σαν αποτέλεσµα να πλήττεται
η έρευνα ως δηµόσιο αγαθό, να αποµακρύνεται από τη δηµιουρ-
γία νέας επιστηµονικής γνώσης και εντέλει να βάλλεται κάθε
προοπτική για την ουσιαστική και µακροχρόνια ανάπτυξη της
χώρας µας. 

Με άλλη µας τροπολογία ζητάµε να διορθωθεί η αδικία µε την
οποία τέθηκαν εκτός δυνατότητας µεταφοράς θέσης οι επιτυ-
χόντες που έχουν γονείς, τέκνα, αδέλφια, συζύγους και όσοι πε-
ριλαµβάνονται στην κατηγορία αυτή που έχουν αναπηρία 67%.
Εξαιτίας λανθασµένης διατύπωσης της περίπτωσης γγ’ του άρ-
θρου 53 του ν. 4264/2014, η διατύπωση δίνει τη δυνατότητα µόνο
σε όσους έχουν αναπηρία από 68% και άνω, µε συνέπεια να απο-
κλείει όσους έχουν 67% αναπηρία, δηλαδή την πολυπληθέστερη
κατηγορία. Να υπενθυµίσουµε ότι ανέκαθεν ο νοµοθέτης περιε-
λάµβανε αυτή την κατηγορία στις ευεργετικές διατάξεις του
νόµου. 

Πρέπει λοιπόν να τροποποιηθεί ως ακολούθως, «γγ’) µε γο-
νείς, τέκνα, αδέλφια, συζύγους που είναι τυφλοί ή κωφοί ή νε-
φροπαθείς, που υποβάλλονται σε αιµοκάθαρση ή πάσχουν από
µυϊκή δυστροφία Duchenne ή ανήκουν στην κατηγορία ατόµων
ειδικών αναγκών, επειδή έχουν κινητικά προβλήµατα οφειλόµενα
σε αναπηρία τουλάχιστον 67%», όχι «67% και άνω», γιατί πάµε
τότε από 68% και άνω. 

Είναι πραγµατικά απογοητευτικό και παγκόσµια πρωτόγνωρο
στη χώρα που αναπτύχθηκαν οι επιστήµες και ο πολιτισµός να
κατατίθεται προς ψήφιση νοµοσχέδιο που έχει συνταχθεί για την
έρευνα και καταργεί εξ ολοκλήρου και χωρίς κανέναν ενδοιασµό
τη βασική έρευνα και την επιστηµονική αναζήτηση και εξέλιξη. 

Όπως είπε και η εισηγήτριά µας χθες, καταψηφίζουµε το νο-
µοσχέδιο επί της αρχής. Πιστεύω ότι καλείστε να το αποσύρετε. 

Πριν τελειώσω, καταθέτω για τα Πρακτικά το άρθρο 53 για να
δείτε το σηµείο που υπάρχει το λάθος και πρέπει να διορθωθεί. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ευγενία Βαµβακά καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια- Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,
κυρία Βαµβακά. 

Τον λόγο έχει η κ. Παναγιώτα Ιακωβίδου. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΑΔΩΝΙΣ-ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, αµέσως

µετά θα ήθελα τον λόγο για ένα λεπτό για να κάνω µια διόρθωση
σε κάτι που είπα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια- Τσαρουχά): Εντάξει, κύριε
Γεωργιάδη. 

Ορίστε, κυρία Ιακωβίδου, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ (ΤΑΝΙΑ) ΙΑΚΩΒΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-

εδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το τελευταίο

διάστηµα έχω γίνει φανατική βιβλιοφάγος. Με αυτόν τον τρόπο,
ξέρετε, καταφέρνω να συγκεντρώνω εξαιρετικά στοιχεία, τα
οποία αποτελούν και την καλύτερη επιχειρηµατολογία απέναντι
στις δικές σας αντικρούσεις και στην κριτική, την οποία ασκείτε.
Αναφέροµαι, βεβαίως, στο ΣΥΡΙΖΑ. 

Θα σας πω, λοιπόν, κάποια στοιχεία -τα οποία διάβασα προ-
σφάτως- ενός καθηγητή στο Πανεπιστήµιο Στάνφορντ των Ηνω-
µένων Πολιτειών. Ο καθηγητής είναι ο κ. Ιωάννης Ιωαννίδης, ο
οποίος τι λέει; Λέει: «Ο Ελληνισµός διαθέτει περίπου το 3% των
επιστηµόνων κορυφαίας εµβέλειας παγκοσµίως, ενώ ο πληθυ-
σµός της χώρας ή των Ελλήνων διεθνώς αντιστοιχεί στο 0,15%
µε 0,20% του παγκόσµιου πληθυσµού. Ο παγκόσµιος πληθυσµός

είναι 6,9 δισεκατοµµύρια κάτοικοι». 
Όµως το 85% από τους κορυφαίους τριακόσιους τριάντα έξι

επιστήµονες µε ελληνικά ονόµατα βρίσκεται στο εξωτερικό. Μι-
λάµε για επιστήµονες ερευνητές. Αυτή η µαζική, πραγµατικά,
εξορία σηµαντικών εγκεφάλων ερευνητών συνδέεται άµεσα µε
συγκεκριµένες παραµέτρους. Ποιες είναι, λοιπόν, αυτές; Να τις
αναφέρουµε. 

Μία παράµετρος είναι το γεγονός ότι υπάρχει έλλειψη χρηµα-
τικών πόρων. Δεν φτάνουν, δηλαδή, οι πόροι µέσω του κρατικού
προϋπολογισµού. Η δεύτερη παράµετρος έχει να κάνει µε τις
υποδοµές και τη συνολική υποστήριξη από πλευράς του ελληνι-
κού κράτους. Λείπει δηλαδή –ή έλειπε µέχρι τώρα- ένας συνολι-
κός σχεδιασµός. Σηµαντικός λόγος είναι επίσης και η έλλειψη
κοινωνικού οράµατος για την ανάδειξη της αριστείας. 

Εγώ σας ερωτώ: Οι συγκεκριµένες παράµετροι που αναφέρει
ο αξιολογότατος αυτός καθηγητής, που είναι στο Πανεπιστήµιο
των Ηνωµένων Πολιτειών, ικανοποιούνται, ναι ή όχι, µέσω του νο-
µοσχεδίου; Σαφέστατα, ικανοποιούνται. Για αυτόν, άλλωστε, τον
λόγο έρχεται το συγκεκριµένο θεσµικό πλαίσιο, για να διορθώσει
τα λάθη του παρελθόντος και να µεταρρυθµίσει το σύστηµα µε
τέτοιο τρόπο ούτως ώστε η έρευνα να συνδεθεί µε την ανάπτυξη. 

Θέλω σε αυτό το σηµείο να επικαλεστώ κι άλλο ένα παρά-
δειγµα, όπως εύστοχα έκανε και ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρό-
σωπος ο κ. Γεωργιάδης, σε σχέση µε τον Καναδά. 

Υπάρχει, λοιπόν και το παράδειγµα της Ισπανίας. Ίσως, όµως,
δεν έχετε ταξιδέψει µέχρι την Ισπανία, αγαπητοί συνάδελφοι του
ΣΥΡΙΖΑ, και δεν ξέρετε τι ακριβώς συµβαίνει εκεί. 

Εκεί, λοιπόν, υπάρχουν ωραιότατα τεχνολογικά πάρκα, τα
οποία µάλιστα συνδέονται µε ερευνητικά κέντρα πανεπιστηµίων
της χώρας. Αυτό τι σηµαίνει; Σηµαίνει –έτσι για να διευρύνω λίγο
και τις γνώσεις σας- ότι σε µια συγκεκριµένη γεωγραφική πε-
ριοχή συγκεντρώνονται επιχειρήσεις µε έντονες δραστηριότητες
έρευνας και ανάπτυξης σε νέους τοµείς της οικονοµίας που βα-
σίζονται στη γνώση, όπως πληροφορική, τηλεµατική, βιοτεχνο-
λογία, ανανεώσιµες πηγές ενέργειας. 

Όλη αυτή η ιστορία στην Ισπανία ξεκίνησε το 1992. Τι έχει κα-
ταφέρει η Ισπανία µέσα από τη διασύνδεση ουσιαστικά αυτών
των τεχνολογικών πάρκων µε τα ερευνητικά κέντρα; Έχουν δη-
µιουργηθεί µέχρι στιγµής, αγαπητοί συνάδελφοι, τετρακόσιες
πενήντα επιχειρήσεις, άκρως επιτυχηµένες σε τοµείς πληροφο-
ρικής και επικοινωνίας. 

Εσείς, λοιπόν, τι λέτε; Λέτε «ας το ξεχάσουµε αυτό. Δεν µας
ενδιαφέρει καθόλου τι συµβαίνει στην Ισπανία ή σε άλλες προ-
ηγµένες χώρες ολόκληρου το κόσµου και ας ακολουθήσουµε την
πεπατηµένη του παρελθόντος που είχε ως αποτέλεσµα να χα-
θούν εκατοµµύρια, να πεταχτούν, ουσιαστικά, στο καλάθι των
αχρήστων». Διότι αυτό συνέβη. Δεν απορροφήσαµε προγράµ-
µατα, όπως ανέφερε πολύ εύστοχα πριν από λίγο και ο αγαπητός
συνάδελφος ο κ. Κουτσογιαννακόπουλος. 

Έρχοµαι τώρα και σε κάτι άλλο επιπρόσθετα, στο γεγονός ότι
δεν µπορείτε να συνειδητοποιήσετε ότι η χώρα µας, εφόσον απο-
τελούµε κράτος-µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης πρέπει να εναρ-
µονίζεται πλήρως µε τις συνθήκες που επικρατούν στην Ευρω-
παϊκή Ένωση και έχουν ψηφιστεί από αυτήν. Γιατί –επιτέλους-
µέσω του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου εναρµονίζεται η χώρα µε
την Ευρωπαϊκή Ένωση στα θέµατα της τεχνολογικής ανάπτυξης,
της έρευνας και της καινοτοµίας, σύµφωνα µε το άρθρο 179 της
ενοποιηµένης συνθήκης για τη λειτουργία της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης.

Αυτό το οποίο µας έλειπε µέχρι πρότινος ήταν µια εθνική στρα-
τηγική, ένα εθνικό σχέδιο δράσης, για να µπορούµε να πορευ-
τούµε από δω και πέρα και ουσιαστικά να διασυνδέσουµε την
έρευνα µε την ανάπτυξη και να αναδείξουµε παράλληλα την
έρευνα και την καινοτοµία σε αποτελεσµατικούς µοχλούς διατή-
ρησης της ανάπτυξης. 

Η οριστική έξοδος από την κρίση θα έρθει όταν κατανοήσουµε
όλοι επιτέλους σε αυτήν τη χώρα και πρώτα σε αυτήν την Αί-
θουσα ότι η χώρα πρέπει να γίνει άκρως ανταγωνιστική απέναντι
στις αναπτυγµένες χώρες. Εποµένως, χρειαζόµαστε ισχυρή
έρευνα και καινοτόµες ιδέες, οι οποίες βεβαίως θα αξιοποιηθούν
γρήγορα από ελληνικές επιχειρήσεις που θα αποκτήσουν συγ-
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κριτικά πλεονεκτήµατα σε πανευρωπαϊκό και παγκόσµιο επίπεδο. 
Ουσιαστικά, το νοµοσχέδιο αποβλέπει στην ενίσχυση της επι-

χειρηµατικότητας µε δίκτυα επιχειρήσεων, συµµετοχές σε κοινό-
τητες γνώσης αλλά και καινοτοµίας, όπως επίσης και έξυπνη
εξειδίκευση.

Δηµόσιοι αλλά και ιδιωτικοί φορείς έρευνας µαζί µε επιχειρή-
σεις πρέπει να µπορούν να προχωρήσουν σε συµπληρωµατικές
οικονοµικές δραστηριότητες που θα είναι αµοιβαία επωφελείς.
Γιατί µόνο έτσι θα µπορέσουµε να βελτιώσουµε και την ανώτατη
εκπαίδευση.

Εάν διαθέτουν αυτονοµία τα πανεπιστήµια και τα ερευνητικά
κέντρα θα µπορέσουν πραγµατικά να βρουν χρηµατοδότηση από
διάφορα προγράµµατα και από την αξιοποίηση των ιδίων πόρων
τους, διότι πολύ απλά οι διαθέσιµοι δηµόσιοι πόροι της χώρας
είναι περιορισµένοι.

Άρα, δεν µπορούµε να ακολουθήσουµε άλλη οδό. Αυτός είναι
ο δρόµος, αυτό πρέπει να κάνουµε, αυτή είναι η υποχρέωσή µας,
γιατί πρέπει να εναρµονιζόµαστε και µε τις υποχρεώσεις που
ισχύουν στο πλαίσιο της Ενωµένης Ευρώπης. 

Θέλω να πω σε αυτό το σηµείο ότι εφόσον τα πανεπιστήµια εξ
ανάγκης υποχρηµατοδοτούνται, εφόσον υπάρχει περίοδος κρί-
σης, πρέπει να λειτουργούν και τα ίδια ως αυτόνοµα ερευνητικά
κέντρα και να έχουν την ευχέρεια της άνετης αλλά και ανεµπό-
διστης συνεργασίας µε οποιαδήποτε επιχείρηση και ερευνητικό
φορέα σε καινοτοµικές δράσεις, ώστε να αποκτούν επαρκή
έσοδα που θα τους εξασφαλίζουν ταυτόχρονα την άνετη συνέ-
χιση της λειτουργίας και την ανάπτυξή τους. 

Θα ήθελα στο σηµείο αυτό να επαινέσω τον κύριο Υπουργό,
γιατί στο άρθρο 2 της τροπολογίας που κατέθεσε µε γενικό
αριθµό 2034 και ειδικό 290 αποκαθιστά µια φανερή αδικία απέ-
ναντι στους πτυχιούχους αµερικανικών κολλεγίων, τα οποία
έχουν εξαιρετική φήµη, διεθνή αξιοπιστία και µεγάλη απορροφη-
τικότητα αποφοίτων στην ιδιωτική αγορά εργασίας. Αναφέροµαι
στο «DEREE COLLEGE» και στο «ΑNATOLIA» που εξέδιδαν –
όπως γνωρίζετε- µέχρι το 2010 αυτόνοµα πτυχία αναγνωρισµένα
από αυστηρό αµερικανικό οργανισµό πιστοποίησης. 

Δυστυχώς, όµως, µε την ενσωµάτωση των ευρωπαϊκών οδη-
γιών για επαγγελµατική ισοτιµία πτυχίων που εκδίδουν ευρω-
παϊκά πανεπιστήµια, τα οποία συνεργάζονται µε κολλέγια στην
Ελλάδα, τα κολλέγια αυτά συνήψαν συµφωνίες µε βρετανικά πα-
νεπιστήµια και σταµάτησαν να εκδίδουν αυτόνοµα πτυχία. 

Το σωστό, λοιπόν, είναι να οριστεί επιτέλους η ισοτιµία τους,
για να µην υπάρχουν όλες αυτές οι αντιθέσεις, οι οποίες δεν ευ-
νοούν τους ίδιους τους σπουδαστές στα συγκεκριµένα κολλέγια. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της  κυρίας Βουλευτού)

Τέλος, θα ήθελα να αναφερθώ, κυρία Πρόεδρε, για ένα λεπτό
σε µια τροπολογία µου, η οποία έχει γενικό αριθµό 1990 και ει-
δικό 256. Κατατέθηκε εµπρόθεσµα στις 14 Νοεµβρίου και αφορά
την αποκατάσταση µιας µεγάλης αδικίας σε βάρος των εθελον-
τών µακράς θητείας του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας, που συν-
ταξιοδοτήθηκαν από το 2011 έως την 9η Σεπτεµβρίου 2014. 

Μπορούν οι αγαπητοί συνάδελφοι να εντοπίσουν τη συγκεκρι-
µένη αυτή τροπολογία, την οποία έχω καταθέσει εµπρόθεσµα.
Ζητώ βεβαίως από όλους να τη στηρίξουν, γιατί δηµιουργείται
πραγµατικά µια κατάφωρη αδικία σε βάρος των εθελοντών µα-
κράς θητείας, η οποία πρέπει να αποκατασταθεί άµεσα. 

Βεβαίως, θεωρώ, κύριε Υπουργέ, ότι αν δεν µπορεί να γίνει σε
αυτό το νοµοσχέδιο, αλλά είµαι διατεθειµένη να το επαναφέρω,
γιατί πραγµατικά είναι κάτι που πρέπει να κάνουµε. 

Ολοκληρώνοντας στο σηµείο αυτό, κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα
να πω ότι το νοµοσχέδιο αυτό πραγµατικά έρχεται και προάγει
την ίδια τη γνώση, βοηθάει την έρευνα, βοηθάει ούτως ώστε να
ενισχυθεί η καινοτοµία. 

Ας µην ξεχνάµε και κάτι άλλο. Η ίδια η Ευρώπη στο «Πλαίσιο
20-20» ορίζει σαφώς, ρητά και κατηγορηµατικά ότι η καινοτοµία
πρέπει να είναι ο στόχος για τα είκοσι οχτώ κράτη-µέλη της Ενω-
µένης Ευρώπης. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Σας ευχαριστώ

και εγώ. 
Τον λόγο έχει ο κ. Γεωργιάδης. 
Σας παρακαλώ να µην µακρηγορήσετε. Έχετε στη διάθεσή

σας δύο λεπτά. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ,

κυρία Πρόεδρε. Τα δύο λεπτά είναι αρκετά. 
Απλώς επειδή είχα αναφερθεί στην οµιλία µου στη συνάντηση

των κυρίων Σταθάκη-Μηλιού µε τα ξένα funds στο Λονδίνο και
έχει αναλάβει να µου απαντήσει ο κ. Στρατούλης, θα ήθελα να
καταθέσω στα Πρακτικά –γιατί δεν το γνώριζα εκείνη την ώρα,
κυρία Πρόεδρε- δύο άρθρα, τα οποία δηµοσιεύτηκαν προ ολίγου
στο «ΠΡΩΤΟ ΘΕΜΑ» και στα «ΠΑΡΑΠΟΛΙΤΙΚΑ». Θα διαβάσω
τους τίτλους. 

Διέρρευσε ένα mail από τον κ. Σπόνερ, ο οποίος διαχειρίζεται
ένα πολύ µεγάλο αµοιβαίο κεφάλαιο, το Capital, περίπου 1,3 τρι-
σεκατοµµυρίου δολαρίων, το οποίο αγοράζει εκτός των άλλων
και οµόλογα του ελληνικού δηµοσίου. Ο τίτλος του εµπιστευτι-
κού mail του κ. Σπόνερ είναι: «Όλοι όσοι βγήκαν από τη συνάν-
τηση µε Σταθάκη-Μηλιό θέλουν να πουλήσουν τα πάντα στην
Ελλάδα».

Θα διαβάσω το κρίσιµο σηµείο, για να απαντήσει ο κ. Στρα-
τούλης µετά. Γράφει ο κ. Σπόνερ στους επενδυτές: «Όλοι όσοι
βγήκαν από τη συνάντηση θέλουν να πουλήσουν τα πάντα στην
Ελλάδα. Το πρόγραµµα που µας παρουσίασαν είναι χειρότερο
και από εκείνο των κοµµουνιστών! Αυτό θα φέρει το απόλυτο
χάος». 

Ο κ. Σπόνερ λέει ότι αν ο ΣΥΡΙΖΑ πετύχει ποσοστό 36,5%, δη-
λαδή απόλυτη πλειοψηφία, δεδοµένων των πενήντα εδρών, θα
δούµε να επαναλαµβάνεται το σενάριο της Κύπρου, δηλαδή µα-
ζική φυγή καταθέσεων, οι επιχειρήσεις να µεταφέρουν ό,τι µπο-
ρούν στο εξωτερικό, ενώ θα σηµειωθεί και ο απόλυτος τερµατι-
σµός ξένων επενδύσεων κ.λπ.. Κλείνει ο κ. Σπόνερ µε µία κατα-
πληκτική σηµείωση πολύ βρετανικού χιούµορ: «Δεν θα µπο-
ρούσα να τα επινοήσω όλα αυτά που µας είπαν, ακόµη και αν το
ήθελα». 

Τα καταθέτω στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο κ. Σπυρίδων-Άδωνις Γεωργιάδης καταθέτει

για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα δηµοσιεύµατα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επίσης, έχει πολύ ενδιαφέρον…
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ανεβαίνουµε κάθε µέρα και άλλο!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κοιτάξτε, κυρία συνά-

δελφε, όποιος θέλει να πεινάσει και να χάσει όσα έχει, ας σας
ψηφίσει, δεν πειράζει. Εµείς οφείλουµε να προειδοποιήσουµε. 

(Στο σηµείο κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)

Θα ήθελα να αναφέρω ιδιαίτερα δε –και θα ήθελα µια απάν-
τηση σε αυτό- ότι στο γραπτό κείµενο που µοίρασε ο κ. Σταθάκης
προς τους Έλληνες επενδυτές λέει ότι ο ΣΥΡΙΖΑ σκοπεύει να
δώσει την ελληνική ιθαγένεια σε χιλιάδες νέους οικονοµικούς µε-
τανάστες. Και αυτό το θεωρεί ένα µέτρο που θα αυξήσει τον οι-
κονοµικό κύκλο της χώρας. 

Θα θέλαµε, λοιπόν, να ξέρουµε αν γνωρίζει ο κ. Στρατούλης
και κάποιος άλλος από τον ΣΥΡΙΖΑ εάν αυτά που γράφει ο κ. Στα-
θάκης για µαζική χορήγηση ελληνικής ιθαγένειας σε χιλιάδες µε-
τανάστες ως προγραµµατική θέση του ΣΥΡΙΖΑ είναι αληθή και
σκοπεύετε να τα κάνετε ερχόµενοι στην εξουσία. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ)

Θα ήθελα να πω, βεβαίως, ότι κακώς είπα στην οµιλία µου ότι
έχετε κάποια συνοµιλία µε τα ξένα funds. Στην πραγµατικότητα
αυτό που συνέβη, όπως όλοι καταλάβαµε πια, είναι ότι τα ξένα
funds, κύριε Πρόεδρε, κατάλαβαν τι περνάµε εµείς και τι ακούµε
κάθε µέρα σε αυτό το Κοινοβούλιο! Ακούµε πράγµατα που µόνο
παρανοϊκοί άνθρωποι µπορούν να λένε και να υποστηρίζουν. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Αυτή είναι η δουλειά του Κοινοβουλευτικού

Εκπροσώπου της Νέας Δηµοκρατίας εδώ στο νοµοσχέδιο; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ορίστε, κύριε

Στρατούλη, έχετε τον λόγο. 
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ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΡΑΤΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω ένα λεπτό
επιπλέον στο χρόνο της οµιλίας µου, γιατί απευθύνθηκε προσω-
πικά σε εµένα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµο-
κρατίας. 

Συνάδελφοι και συναδέλφισσες, αγαπητή συναδέλφισσα Θεα-
νώ, κοιτάξτε να δείτε τι έχουµε πάθει εµείς στον ΣΥΡΙΖΑ και ο ελ-
ληνικός λαός. Πρωί-πρωί, όταν ξυπνάει η κ. Βούλτεψη και πίνει
τον καφέ της, βγαίνει στα κανάλια και λέει ότι ο ΣΥΡΙΖΑ είναι φί-
λος των τροµοκρατών. Το µεσηµέρι, γύρω στις 14.00’, 14.30’,
έρχεται ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος κ. Άδωνις Γεωργιάδης
–προφανώς λόγω πείνας, µπορεί να µην έχει φάει ακόµα το φα-
γητό του και να έχει ζαλάδες- και µας λέει «εσείς τα έχετε βρει
µε τα οικονοµικά συµφέροντα, τα έχετε βρει µε τα funds, λέτε
ψέµατα στον ελληνικό λαό ότι θα εφαρµόσετε το πρόγραµµά
σας, είστε ίδιοι µε εµάς». 

Το απόγευµα, αφού ο Άδωνις Γεωργιάδης έχει φάει και έχει
ξεκουραστεί, γυρίζει συνήθως στις 17.30’ και λέει τα εξής: «Ο
ΣΥΡΙΖΑ; Ο ΣΥΡΙΖΑ είναι το φόβητρο των αγορών, το φόβητρο
των funds, το φόβητρο των επενδυτών, θα τους διώξει όλους, θα
διώξει τις καταθέσεις, θα κάνει τα πάντα». Και έρχεται και το
βράδυ η κ. Ασηµακοπούλου µε την κ. Βούλτεψη, πριν πάνε για
ύπνο και χρησιµοποιούν άλλο επιχείρηµα, ότι ο ΣΥΡΙΖΑ είναι χαϊ-
δευτής αυτιών κουκουλοφόρων. 

Συνεννοηθείτε πια εκεί στη Νέα Δηµοκρατία για το τι είναι ο
ΣΥΡΙΖΑ και µε ποια τακτική αντιµετωπίζετε τον ΣΥΡΙΖΑ! Συνεν-
νοηθείτε, επιτέλους, µεταξύ σας πώς θα κάνετε αντιπαράθεση
στον ΣΥΡΙΖΑ! Τη µια λέτε ότι είναι ίδιος µε εσάς, την άλλη λέτε
ότι είναι σκιάχτρο των λεγόµενων «αγορών» και των λεγόµενων
«επενδυτών». 

Να σας πω και κάτι, για να δώσω µία διαβεβαίωση όχι µόνο
στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά
και σε αυτούς που µας ακούνε και στον ελληνικό λαό: Ό,τι και
να λέει ο κ. Άδωνις Γεωργιάδης, η κ. Ασηµακοπούλου, η κ. Βούλ-
τεψη, τα στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας και τα φιλικά τους µέσα
µαζικής ενηµέρωσης, για ένα πράγµα διαβεβαιώνουµε τον ελλη-
νικό λαό, ότι είµαστε αυτοί που είµαστε, κόµµα της ριζοσπαστι-
κής αριστεράς –και είναι γνωστό- και ότι το πρόγραµµά µας, για
το οποίο έχουµε δεσµευτεί στον ελληνικό λαό, θα το πάµε µέχρι
τέλους και θα το εφαρµόσουµε χωρίς να κάνουµε ούτε βήµα
πίσω, χωρίς να υποτασσόµαστε, χωρίς να φοβόµαστε τις πιέσεις
ή τους εκβιασµούς του πολιτικού και του οικονοµικού κατεστη-
µένου. 

Πιστεύουµε στις δυνάµεις µας. Ξέρουµε ότι έχουµε το δίκιο
µε το µέρος µας. Γνωρίζουµε, θέλουµε και µπορούµε να κυβερ-
νήσουµε. Να είστε σίγουροι, κύριε Γεωργιάδη, Κοινοβουλευτικέ
Εκπρόσωπε της Νέας Δηµοκρατίας, να είστε απολύτως σίγουροι
ότι θα ανταποκριθούµε στις ελπίδες του ελληνικού λαού, στην
ιστορική πρόκληση που έχουµε να σταµατήσουµε την κατα-
στροφή και να ανοίξουµε νέους ελπιδοφόρους δρόµους για το
λαό και την πατρίδα.

Δεύτερον, χαρακτηρίσατε το ΣΥΡΙΖΑ σκιάχτρο των επενδυτών
κ.λπ. στην απογευµατινή σας παρέµβαση -το µεσηµέρι είπατε
άλλα. Εσείς, κύριε Γεωργιάδη, όχι εσείς προσωπικά, η Κυβέρ-
νησή σας κατάντησε την Ελλάδα σκιάχτρο των άλλων χωρών και
των άλλων λαών της Ευρώπης, µε τις κατεδαφιστικές πολιτικές,
τις οποίες έχει εφαρµόσει. Επειδή, δε, εσείς διαβάζετε δηµοσι-
εύµατα –δεν το έχω καταθέσει, µην καταθέσω το κινητό µου,
γιατί από εκεί το διάβασα στο internet- να σας πω ότι λίγο πριν
διάβασα ότι η τρόικα απέρριψε όλα τα δήθεν αιτήµατα της Κυ-
βέρνησης στη συνάντηση στο Παρίσι. 

Κύριε Γεωργιάδη και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας και της Κυ-
βέρνησης, η Κυβέρνηση Σαµαρά - Βενιζέλου, αποδεχόµενη για
άλλη µία φορά το ρόλο του καρπαζοεισπράκτορα της τρόικας,
έκανε άτακτη υποχώρηση από αυτό που έλεγε, ότι έχει κόκκινες
γραµµές. Στην ουσία τις µετέτρεψε σε κόκκινες µεταξωτές κορ-
δέλες! 

Η όποια δήθεν δραµατοποίηση των συζητήσεων µε την τρόικα
µετατράπηκε σε ένα φιάσκο και το φιάσκο σε µία τραγωδία για
τον ελληνικό λαό, που θα δει εκ νέου τις συντάξεις του, τους µι-
σθούς του, τα δικαιώµατά του, το συνταγµατικά κατοχυρωµένο
δικαίωµα της απεργίας, το συνταγµατικά κατοχυρωµένο δι-

καίωµα του συνδικαλισµού να εξαερώνονται. 
Τώρα, έρχοµαι στην τροπολογία του κ. Βρούτση, την οποία κα-

τέθεσε µε οκτώ παραγράφους. 
Μα είναι δυνατόν ο κ. Βρούτσης κάθε φορά σε εντελώς

άσχετα νοµοσχέδια να φέρνει τροπολογίες, που στην ουσία απο-
τελούν ένα νοµοσχέδιο;

Μας φέρνει εδώ µία τροπολογία µε οκτώ παραγράφους, µε
οκτώ ρυθµίσεις, που θα µπορούσε να είναι νοµοσχέδιο µε οκτώ
άρθρα. Πρόκειται µάλιστα για µία τροπολογία που µε κάποιες
ρυθµίσεις δίνει λύσεις –έστω και µισές- σε υπαρκτά προβλήµατα,
ενώ σε κάποια άλλα είναι πολύ αρνητικές οι ρυθµίσεις, τις οποίες
µε τίποτα δεν θα µπορούσαµε να ψηφίσουµε. Μα είναι δυνατόν
να το κάνει αυτό το πράγµα;

Γιατί δεν φέρνει ένα νοµοσχέδιο; Φοβάται την Επιτροπή Κοι-
νωνικών Υποθέσεων της Βουλής; Φοβάται ο κ. Βρούτσης την αν-
τιπαράθεση, τη βάσανο της κριτικής από τους Βουλευτές, την
παρουσία των κοινωνικών φορέων;

Το κάνει συστηµατικά αυτό, κύριε Πρόεδρε, τα τελευταία δυό-
µισι χρόνια. Η Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων µόνο µε το
Υπουργείο Υγείας και τους εκάστοτε Υπουργούς Υγείας συνε-
δριάζει. Μας τα φέρνει όλα µε τροπολογίες της τελευταίας στιγ-
µής! 

Εµείς ψηφίζουµε «παρών», κυρίως γιατί υπάρχει -εκτός από τα
άλλα που είπα- η πιο αρνητική διάταξη που λέει ότι όταν µία επι-
χείρηση είναι συνεπής στις υποχρεώσεις της, τότε µπαίνει σε ένα
λευκό µητρώο και επιβραβεύεται και η επιβράβευση αυτή της
δίνει τη δυνατότητα για τα επόµενα χρόνια να µην ελέγχεται από
το Σώµα Επιθεωρητών Εργασίας και τα ελεγκτικά κέντρα του
ΙΚΑ.

Είναι αυτό επιβράβευση; Μα, τι λέτε τώρα! Επιβράβευση θα
ήταν να τους πείτε ότι θα προτείνετε να µπουν σε προγράµµατα
του ΕΣΠΑ, σε προγράµµατα απασχόλησης του ΟΑΕΔ όχι να εξαι-
ρούνται από ελέγχους του ΣΕΠΕ. 

Μία επιχείρηση, δηλαδή, για το διάστηµα, που θα υποστεί τον
έλεγχο, έχει µία εικονική νοµιµότητα και µετά της δίνετε τη δυ-
νατότητα επ’ αόριστον να παραβιάζει ωµά την εργατική και
ασφαλιστική νοµοθεσία και ποτέ να µην ελέγχεται; Μα είναι δυ-
νατόν; Δεν κοιτάζει τη διεθνή βιβλιογραφία, τη διεθνή πρακτική
ο Υπουργός Εργασίας και µας φέρνει τέτοια πράγµατα; 

Εν πάση περιπτώσει, εµείς ψηφίζουµε «παρών», γιατί η τροπο-
λογία περιέχει και ορισµένες λύσεις –µισές λύσεις, όχι ολοκλη-
ρωµένες- σε άλλα ζητήµατα, αλλά αυτήν τη ρύθµιση, που είναι η
καρδιά της τροπολογίας, δεν µπορούµε να την κάνουµε αποδε-
κτή.

Τέλος, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να πω ότι εµείς έχουµε κατα-
θέσει µία τροπολογία-προσθήκη σήµερα, η οποία προσπαθεί να
λύσει υπαρκτά προβλήµατα των επαγγελµατιών, είτε των επαγ-
γελµατιών εµπόρων βιοτεχνών είτε των γιατρών, των µηχανικών
ή των δικηγόρων, δηλαδή των ασφαλισµένων στα δύο µεγάλα
ταµεία των αυτοαπασχολούµενων, τον ΟΑΕΕ και το ΕΤΑΑ. 

Αυτό που εµείς προτείνουµε µε αυτήν την τροπολογία είναι να
µπορούν αυτά τα χρόνια της κρίσης, µέχρι 31-12-2017, να έχουν
ελεύθερη επιλογή ασφαλιστικής κλάσης. Η τροπολογία του κ.
Βρούτση λέει µέχρι δύο ασφαλιστικές κλίµακας. Δεν λύνει το
πρόβληµα αυτά τα χρόνια της κρίσης. 

Και δεύτερον, εφόσον πάνε να κάνουν ρύθµιση προς τα ασφα-
λιστικά ταµεία, τον ΟΑΕΕ και το ΕΤΑΑ, να µην υπάρχουν επιβα-
ρύνσεις από πρόστιµα, προσαυξήσεις και όλα αυτά, ώστε να
διευκολυνθούν να κάνουν αυτήν τη ρύθµιση. Επίσης, εφόσον
µπουν σε ρύθµιση, να αναστέλλεται κάθε διαδικασία αναγκαστι-
κής εκτέλεσης. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Ακόµα το πιο βασικό αυτήν την περίοδο της κρίσης είναι αυτοί

που δεν έχουν να πληρώσουν ασφαλιστικές εισφορές για τον
τοµέα υγείας τους, να παίρνουν βιβλιάρια υγείας -τα οποία δεν
δίνονταν ούτε στους ασφαλισµένους του ΕΤΑΑ ούτε του ΟΑΕΕ-
ώστε να έχουν βιβλιάριο υγείας γι’ αυτούς και τα παιδιά τους. 

Ένα ακόµα το οποίο προτείνουµε είναι επιτέλους να σταµατή-
σει η ποινικοποίηση για τους αυτοαπασχολούµενους, αν δεν
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έχουν και δεν δίνουν εισφορές για τα ασφαλιστικά τους ταµεία.
Δεν είναι εργοδότες που δεν δίνουν τις εισφορές των εργαζοµέ-
νων. Είναι δικές τους εισφορές. Αυτοί θα το πληρώσουν είτε µε
µικρότερη σύνταξη είτε µε καθόλου. Είναι δυνατόν να ισχύει
ακόµα, στην Ελλάδα του 2014, αναγκαστικός νόµος χούντας για
το συγκεκριµένο ζήτηµα; Προτείνουµε λοιπόν την άρση της ποι-
νικοποίησης.

Τέλος, µε το άρθρο 6 λέµε το εξής: Μέχρι σήµερα όταν πάει
ένας αυτοαπασχολούµενος στο ταµείο του και συµπληρώσει τα
χρόνια για να πάρει τη σύνταξή του, αν χρωστάει πάνω από
15.000 ευρώ και είναι δικηγόρος, γιατρός, µηχανικός, δεν του δί-
νουν τη σύνταξη και πρέπει να τα δώσει όλα. Αν χρωστά πάνω
από 20.000 ευρώ και είναι ελεύθερος επαγγελµατίας, έµπορος
ή βιοτέχνης, δεν παίρνει τη σύνταξή του. Μα, είναι δυνατόν; 

Δεν έχει λάβει υπόψη ο Υπουργός Εργασίας την κρίση στην
οποία βρισκόµαστε, πόσο την έχουν πληρώσει οι πολίτες και
πόσα µαγαζιά και επιχειρήσεις έχουν κλείσει; 

Θα πρέπει να ανέβει το όριο µε ρεαλισµό, δηλαδή να δούµε τι
συµβαίνει στην πραγµατική οικονοµία. Θα πρέπει να ανέβει στις
50.000 ευρώ και οι δόσεις γι’ αυτά τα χρήµατα να αυξηθούν σε
εξήντα. Αυτό θα διευκολύνει και τα ασφαλιστικά ταµεία να ει-
σπράξουν χρήµατα από κάποιους, τα οποία δεν θα εισέπρατταν
ποτέ και τους επαγγελµατίες να πάρουν τη σύνταξή τους. Μα,
είναι τόσο απλό! Έχει πει και η ΓΣΕΒΕΕ ότι µε αυτόν τρόπο θα
µπαίνουν ετησίως 500 εκατοµµύρια ευρώ περισσότερα στο τόσο
προβληµατικό ταµείο τους. Γιατί δεν το κάνει; 

Και τα χρήµατα µπορεί να τα πάρει εύκολα, αφ’ ενός µεν για
το διάστηµα µέχρι να βγει η απόφαση για τη σύνταξη, το 100%
να το κρατήσει µετά το ταµείο του κι αφ’ ετέρου, όπως σας είπα,
να τα αποπληρώσει σε εξήντα δόσεις, δηλαδή σε πέντε χρόνια.
Κι έτσι λύνονται τα προβλήµατα και των δύο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συντοµεύετε,
κύριε συνάδελφε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΡΑΤΟΥΛΗΣ: Τελειώνω µε αυτό, κύριε Πρό-
εδρε. 

Επειδή, δυστυχώς, τα προβλήµατα είναι άλυτα και υπάρχουν
κι αυτά που έθεσε το νοµοσχέδιο -πάνω στα οποία τοποθετήθη-
καν πολύ καλά ο Παναγιώτης Κουρουµπλής και η Θεανώ Φωτίου-
υπάρχει µια πολύ µεγάλη κινητοποίηση αύριο. 

Ο λαός καλείται από εµάς να συµµετέχει µαζικά για να δώσει
το µήνυµά του στην πανεργατική πανελλαδική απεργία, που θα
λέει «τέρµα πια σε αυτές τις πολιτικές», θα λέει ότι δεν αντέχει
άλλο και ότι πρέπει η χώρα και οι πολιτικές να αλλάξουν ρότα.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέ-
πετε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κύριε Κουρουµ-
πλή, έχει ζητήσει τον λόγο για ένα λεπτό ο κ. Γεωργιάδης και
µετά θα δώσω τον λόγο και σε εσάς.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Άντε πάλι, κύριε Πρόεδρε! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Είναι Κοινοβου-

λευτικός Εκπρόσωπος. Σας παρακαλώ!
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Κι εγώ θέλω να ζητήσω όµως! Κι έχουν ανα-

φερθεί τόσες φορές σε εµένα!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Σας παρακαλώ. 
Κύριε Γεωργιάδη, έχετε τον λόγο. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ο κ. Στρατούλης πολύ χα-

ριτωµένα προσπέρασε µία πολύ µεγάλη είδηση για τη χώρα µας
και το µέλλον των ανθρώπων που ζουν σε αυτή. Και ίσως θα
έπρεπε να απαντήσει ο  Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. 

Ο εκπρόσωπος ενός fund τεραστίου µεγέθους, τον οποίο συ-
νάντησαν ο κ. Μηλιός και ο κ. Σταθάκης, ανακοινώνει επισήµως
στους επενδυτές ότι αν έρθουν αυτοί οι άνθρωποι στην εξουσία
στην Ελλάδα, ο ελληνικός λαός θα καταστραφεί. 

Αντί να απαντήσετε σε αυτό, αγαπητέ κύριε συνάδελφε, κά-
νετε χαριτωµενιές του τύπου «αν έφαγα εγώ πασατέµπο ή αν
έφαγα σαλάτες». 

Το ερώτηµα είναι το εξής: Έχετε καταλάβει ότι σε αυτό που
είπατε προηγουµένως, ότι ο ΣΥΡΙΖΑ θα εφαρµόσει µέχρι τέλους

το πρόγραµµά του, σε αυτό σας απαντά ξαφνικά σήµερα η
αγορά λέγοντας «αν έρθουν αυτοί οι άνθρωποι στην εξουσία κι
εφαρµόσουν αυτό το πράγµα που λένε, δεν θα µείνει στην Ελ-
λάδα όρθιο κολυµπηθρόξυλο»;

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Το 2012 το παίξατε αυτό. Ριπλέι δεν γίνεται!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Γιατί, λέγοντας τι θα γίνει

στην Κύπρο…
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ριπλέι δεν γίνεται!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Θυµόµαστε τι έγινε στην

Κύπρο.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Replay δεν γίνεται!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κυρία Φωτίου, µην επα-

νέλθουµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Μα, γιατί δεν γί-

νεται µία πολιτισµένη συζήτηση!
Κυρία Φωτίου, κύριε Γεωργιάδη, παρακαλώ προς το Προ-

εδρείο να απευθύνεστε…
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Μην επανέλθουµε.
Θα ήθελα µία απάντηση, κύριε Πρόεδρε, ήταν κάτι πάρα πολύ

σοβαρό. Ξαφνικά ακούµε ότι, αν αυτοί οι άνθρωποι έρθουν στην
εξουσία, η Ελλάδα θα γίνει χειρότερη από την Κύπρο. Είπα και
πριν ότι ο κ. Σταθάκης ανακοίνωσε γραπτώς ότι προτίθενται να
δώσουν την ελληνική ιθαγένεια σε χιλιάδες οικονοµικούς µετα-
νάστες για να ενισχύσουν τον οικονοµικό κύκλο της χώρας.

Να µας πείτε, κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε του ΣΥΡΙΖΑ,
τι ακριβώς σκοπεύετε να κάνετε, για να ξέρει ο ελληνικός λαός
από πριν µε τι έχει να κάνει.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να

έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ορίστε, κύριε

Κουρουµπλή, σας ακούµε.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω να πα-

ρακαλέσω τον κ. Άδωνι Γεωργιάδη να αφήσει και σε εµάς λίγο
πατριωτισµό, να µην είναι τόσο µεγάλος πατριώτης.

Δυστυχώς, ο γκεµπελισµός επανέρχεται µε δυναµικό τρόπο.
Περί αυτού πρόκειται. Η κινδυνολογία…

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Η συκοφαντία.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Η πανικόβλητη άκρα δεξιά

που κυβερνά την Ελλάδα βρίσκεται σε πανικό, γιατί βλέπει ότι οι
δυνάµεις της ανατροπής κερδίζουν µέρα µε την µέρα έδαφος,
κύριε Πρόεδρε.

Με καθαρό λόγο εµείς πάµε και θα πάµε στην Ευρώπη, κύριε
Γεωργιάδη, όχι ως δούλοι ούτε ως δουλόφρονες. Θα υπερασπι-
στούµε την αξιοπρέπεια αυτού του περήφανου λαού τον οποίο
έχετε εξευτελίσει! Περί αυτού πρόκειται. Έρχεστε εδώ και κιν-
δυνολογείτε: «Θα φύγουν οι καταθέσεις, θα φύγει αυτό, θα φύγει
το άλλο!». Μόνο εσείς είστε σε αυτό τον τόπο, εσείς ο φτωχός,
κανένας άλλος! Όλοι οι άλλοι εδώ είναι ύποπτοι. Έλεος, δηλαδή!
Και λίγο µέτρο!

Ανήκετε σε ένα κόµµα που είχε µία άλλη κουλτούρα. Αυτή η
εκτροπή της Νέας Δηµοκρατίας στα πρόσωπα µερικών όπως
εσείς, είναι επικίνδυνη για τη δηµόσια λειτουργία του πολιτεύµα-
τος, για τη δηµοκρατία. Είναι δυνατόν να ακούγονται αυτά τα
πράγµατα, να γίνεστε εσείς ο µεταφορέας, ο εκφωνητής ενδε-
χοµένως ενός κυρίου που έστειλε ένα mail; Είναι δηµοκρατία και
σηκώνεστε εδώ και µιλάτε σε αυτό το Βήµα και υπερασπίζεστε,
υποτίθεται, αυτόν τον λαό; Δηλαδή, αν αυτός ο λαός αύριο ψη-
φίσει αυτές τις δυνάµεις στις οποίες σήµερα αναφέρεστε, τι πρέ-
πει να γίνει; Χούντα; Αυτό λέτε; Πρέπει να γίνει χούντα; Γιατί
πρέπει να µιλάτε, δηλαδή;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, πραγµατικά εκπλησσόµεθα γι’ αυτήν τη συµ-
περιφορά. Ο καθένας µας, βεβαίως, έχει διαφορετικές προσεγ-
γίσεις στα ζητήµατα, αλλά πρέπει να έχουµε έναν κοινό τόπο.
Συµπεριφορές αυτού του τύπου, που µπορεί να έρχονται από το
εξωτερικό, θα έπρεπε µία πατριωτική δεξιά να τις αρνείται και
όχι να τις βροντοφωνάζει µέσα στο Κοινοβούλιο.

Αφού, λοιπόν, θέλετε να ακούσετε, κύριε Γεωργιάδη, την
απάντηση, γιατί δεν λέτε αυτό που γράφει η «FINANCIAL TIMES»
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σήµερα, που λέει ότι από τη στιγµή που όλοι όσοι λένε ότι το
χρέος της Ελλάδας και άλλων χωρών είναι βιώσιµο, οδηγούν την
Ευρώπη σε άλλου είδους επιλογές, όπως είναι αυτή του ΣΥΡΙΖΑ
και όπως είναι αυτή του PODEMOS, γιατί είναι οι µόνες που
πραγµατικά λένε την αλήθεια στους λαούς τους, ότι το χρέος
δεν είναι βιώσιµο.

Ετοιµάζεστε προκειµένου να ψηφίσετε και να πείσετε τους
Βουλευτές σας   -γιατί υπάρχουν πολλοί Βουλευτές σας που
έχουν πολύ µεγάλο προβληµατισµό- να µην ψηφίσουν αυτά τα
φοβερά που θα σας επιβάλουν οι τροϊκανοί οι εν Παρισίοις, τα
δεκαεννέα προαπαιτούµενα, που θα έχουν µέσα και µείωση συν-
τάξεων. Ακόµη και το νόµο που έχετε ψηφίσει για τις συντάξεις
που θα υλοποιηθεί το 2015 τον ανατρέπουν προς το χειρότερο.

Δεν µιλάτε γι’ αυτά, παρά µόνο έρχεστε εδώ για να κινδυνο-
λογείτε. Κινδυνολογείτε, γιατί νοµίζετε ότι θα τροµοκρατηθεί
πάλι ο ελληνικός λαός. Ε, λοιπόν, δεν θα τροµοκρατηθεί!

Φωνάξτε όσο µπορείτε, κύριε Γεωργιάδη. Αύριο, άµα θα γίνει
γκάλοπ, θα έχουµε πάρει πολύ µεγαλύτερο ποσοστό, γιατί ξέρει
ο ελληνικός λαός ποιοι µιλούν µε ειλικρίνεια και ποιοι µε προσω-
πικό κόστος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συντοµεύετε,
κύριε συνάδελφε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Συντοµεύω, κύριε Πρόεδρε.
Μίλησε δύο φορές ο κ. Γεωργιάδης.

Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Να µην ερχόµαστε εδώ και να
γινόµαστε φερέφωνα όλων αυτών των κυρίων που στραγγάλισαν
την αξιοπρέπεια του λαού µας. Τι θέλετε να µας πείτε, δηλαδή,
γι’ αυτή τη φοροδιαφυγή, γι’ αυτή τη φοροαποφυγή όλων αυτών
των εταιρειών;

Κύριε Γεωργιάδη, επειδή µε προκαλείτε, θα ήθελα να σας ρω-
τήσω γιατί δεν στείλατε τη «NOVARTIS» που είχε 450 εκατοµµύ-
ρια ευρώ τζίρο στην Ελλάδα και παρουσίασε µόνο 2,5% κέρδη,
όταν ξέρετε ότι κέρδισαν 80%. Εσύ, ο µεγάλος πατριώτης! Γιατί
δεν τους έστειλες στον εισαγγελέα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κύριοι συνάδελ-
φοι, αυτό δεν µπορεί να συνεχιστεί τώρα.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα
τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Μα, δεν θα κά-
νουµε άλλη δουλειά εδώ πέρα.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι εδώ
Βουλευτές που είπαν εναντίον µας κάποια πράγµατα.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Θα απαντήσω κι εγώ µετά,
κύριε Πρόεδρε.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Έτσι θα το πάµε όλο το βράδυ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Δεν δίνω σε κα-

νέναν Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο τον λόγο, παρά µόνο για
προσωπικό ζήτηµα, όταν υπάρχει προσωπικό, κάτι το οποίο δεν
είδα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαι-
δευτικοί συνοδοί τους από το Β’ τµήµα του 2ου Γυµνασίου Αιγίου. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει και τους εύχεται να έχουν καλή
πρόοδο.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Τώρα έχει τον λόγο…
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ένα λεπτό

θα ήθελα µόνο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κύριε Γεωρ-

γιάδη, µετά θα θέλει πάλι τον λόγο ο κ. Κουρουµπλής. Δεν τελει-
ώνει αυτό το βιολί.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Έχει µιλήσει ήδη δύο φορές.
Θα µιλήσω κι εγώ µετά άλλες δύο φορές.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Εγώ, κύριε Πρόεδρε, θα ζητήσω τον λόγο
επί προσωπικού αµέσως µετά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Θα σας δώσω
τον λόγο για ένα λεπτό, κύριε Γεωργιάδη και εν συνεχεία θα

δώσω ένα λεπτό και στον κ. Κουρουµπλή.
(Θόρυβος-Διαµαρτυρίες στην Αίθουσα)

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Δεν θα µιλήσω ούτε ένα
λεπτό, κύριε Πρόεδρε.

Δεν ξέρω τι θα κάνει η επόµενη δηµοσκόπηση, κύριε Κουρουµ-
πλή. Ξέρετε γιατί δεν ξέρω; Δεν ξέρω γιατί το πρόβληµα είναι ότι
λέτε στον ελληνικό λαό ψέµατα. Αυτό είναι το πρόβληµα.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Το µεγαλύτερο ψέµα το λέτε
εσείς. Τα µεγαλύτερα ψέµατα τα έχετε πει εσείς.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Λέτε στον ελληνικό λαό
ότι θέλετε να κρατήσετε τη χώρα στη ζώνη του ευρώ…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Ενώ εσείς λέτε την αλήθεια!
Οι παρθένες! Από το παρθεναγωγείο έχετε βγει!

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: …ενώ το πρόγραµµά σας
οδηγεί την Ελλάδα κατευθείαν στη δραχµή…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Το πρόγραµµά µας το λέµε
δηµόσια.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: …οδηγεί την Ελλάδα κα-
τευθείαν στην καταστροφή και στην πείνα.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Εσείς οδηγείτε την Ελλάδα
στην καταστροφή. Μέρα µε τη µέρα καταστρέφετε το λαό. Αυτό
κάνετε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κι όλα αυτά τα κρύβετε
από τον ελληνικό λαό, εσείς ο µέγας πατριώτης.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Δεν µίλησα εγώ για πατριω-
τισµό. Εσείς µιλήσατε. Εγώ σέβοµαι τη Νέα Δηµοκρατία και τον
πατριωτισµό της.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κρύβετε από τον ελληνικό
λαό ότι θέλετε να καταστρέψετε τον ελληνικό λαό και να τον κά-
νετε να πεινάσει. Αυτό είναι το πρόγραµµά σας.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Εµείς δεν τον κοροϊδεύουµε.
Δεν του είπαµε εµείς τρία «Ζάππεια».

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Σταµατήστε πια! Απεργία έχουν οι
δηµοσιογράφοι σήµερα!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κύριοι συνάδελ-
φοι, χρεώνεστε και οι δύο το χρόνο. Σας παρακαλώ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Θέλετε, λοιπόν, να πάρετε την ψήφο του ελληνικού λαού λέ-

γοντάς του ότι θα τον κρατήσετε στο ευρώ και µετά θα τον πάτε
στη δραχµή. Αυτή είναι η κρυφή σας ατζέντα.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Το ένα λεπτό,

λοιπόν, καταναλώθηκε και από τις δύο µεριές. Οι πρακτικογρά-
φοι εδώ πέρα, ο ένας άκουγε από εδώ και ο άλλος από εκεί.

Τον λόγο έχει η κ. Χατζησοφιά.
ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, δεν τηρείται η σειρά;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Βλέπω τον κ.

Στρατούλη και την κ. Χατζησοφιά. Έτσι βλέπω εδώ πέρα. Μετά
είναι η κ. Αυλωνίτου. Είναι στη θέση του κ. Πετράκου.

ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: Συγγνώµη, υπάρχει ένας κατάλογος…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ακούστε µε.

Εδώ, κατά τη διάρκεια της συνεδρίασης µάς δίνουν αλλαγές. Αλ-
λάζει ο ένας µε τον άλλο. Γίνονται αυτά τα πράγµατα.

Ορίστε, κ. Χατζησοφιά.
ΑΝΝΑ ΧΑΤΖΗΣΟΦΙΑ: Συζητούσαµε σήµερα, προτού εκτρέ-

ψουν τη συζήτηση ηθεληµένα κάποιοι εδώ µέσα µιλώντας περί
πατριωτισµού, για ένα νοµοσχέδιο –που για να δούµε πόσο πα-
τριωτικό είναι- το οποίο φιλοδοξεί να ρυθµίσει τους όρους διε-
ξαγωγής της επιστηµονικής έρευνας στη χώρα µας για τις επό-
µενες δεκαετίες. 

Το κύριο ερώτηµα που προκύπτει βάσει των διατάξεών του
είναι το εξής: Σε ποιον ανατίθεται τελικά η χάραξη της πολιτικής
για την έρευνα; Παρ’ ότι το ελληνικό Σύνταγµα στο άρθρο 16 επι-
φυλάσσει αυτήν την αρµοδιότητα στο κράτος, οι προτεινόµενες
ρυθµίσεις του Υπουργείου Παιδείας κινούνται στην εκ διαµέτρου
αντίθετη κατεύθυνση, αυτή δηλαδή της απόσυρσης του δηµο-
σίου τόσο από το σχεδιασµό της ερευνητικής πολιτικής όσο και
από την επαρκή χρηµατοδότησή της. 

Στην πράξη, δηλαδή, σχεδιάζετε την εκχώρηση στην ιδιωτική
οικονοµία τη δυνατότητα να αποφασίζει ποιος θα λαµβάνει τους
αναγκαίους πόρους για την έρευνα και, κυρίως, τι θα πρέπει να
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ερευνά, ούτως ώστε να µπορεί να επιβιώνει ως οργανισµός. 
Με λίγα λόγια, ένας επιστηµονικός φορέας θα λαµβάνει τους

αναγκαίους πόρους, µόνον εφόσον το προϊόν της έρευνάς τους
κρίνεται µε όρους αµεσότητας «οικονοµικά ανταποδοτικό». Σε
αυτήν την περίπτωση, τι γίνεται επί παραδείγµατι µε τις ανθρω-
πιστικές επιστήµες, µε τη θεωρητική φυσική, που δεν έχουν γρή-
γορη και καλή, µε όρους οικονοµίας, πάντα απόδοση; Προφα-
νώς, θα απαξιωθούν. 

Επιπλέον, ποιος θα είναι ο ρόλος των πανεπιστηµίων στην
έρευνα; Με ποια µέσα, αν όχι δηµόσια, θα µπορούν να εξασφα-
λίσουν τη συνέχιση της βασικότερης αποστολής τους, δηλαδή
την προαγωγή των επιστηµών µέσω της έρευνας; Εκτός, αν στό-
χος είναι η υποβάθµισή τους σε διδακτήρια ή κολλέγια και αντι-
στρόφως, η προαγωγή των κολλεγίων σε πανεπιστήµια και µέσω
της απαλοιφής της «ενοχλητικής» υποχρέωσης ενός πανεπιστη-
µίου να διεξάγει έρευνα υψηλού επιπέδου και άρα να έχει ερευ-
νητικές υποδοµές. 

Για την Αριστερά, ο επιστήµονας πρέπει να τίθεται στην υπη-
ρεσία της κοινωνίας και των αναγκών της, µέσα από την έρευνα
που θα διεξάγει σύµφωνα µε τους κανόνες της επιστήµης του.
Και για να µπορέσει να το κάνει αυτό, η ιστορική πείρα µας δι-
δάσκει ότι χρειάζεται τρία βασικά πράγµατα: Πόρους, χρόνο και
κυρίως ακαδηµαϊκή ελευθερία, η οποία µε το παρόν νοµοσχέδιο
δεν διασφαλίζεται, αφού εκχωρείται η αρµοδιότητα σε οικονοµι-
κούς κολοσσούς, να αποφασίσουν ποιος και τι θα ερευνά και
προς όφελος τίνος. 

Η νεοφιλελεύθερη Κυβέρνησή σας ακολουθεί πιστά τα τελευ-
ταία χρόνια µία πολιτική απαξίωσης σταδιακής των ερευνητικών
κέντρων, η οποία επισφραγίζεται µε το παρόν νοµοσχέδιο. Με
καταγεγραµµένη τη µείωση της κρατικής χρηµατοδότησης από
το 2008 σε ποσοστό 68%, δεν λαµβάνεται σήµερα καµµία ουσια-
στική µέριµνα, ώστε να αποτρέψετε την οικονοµική ασφυξία και
εποµένως, τη λειτουργική κατάρρευση των ερευνητικών κέν-
τρων. Πέραν αυτού, δεν διατηρούνται καν οι οργανικές θέσεις
του προσωπικού οι οποίες προβλέπονταν από τα προεδρικά δια-
τάγµατα σύστασης των ερευνητικών κέντρων. 

Κατόπιν όλων αυτών σε ποιο συµπέρασµα µπορεί να καταλήξει
κάποιος για την πολιτική στόχευση της Κυβέρνησης; Μήπως επι-
διώκει να ρίξει «µαύρο» στη λειτουργία των ερευνητικών κέντρων
α λα ΕΡΤ, την οποία ΕΡΤ κλείσατε πριν από ενάµιση χρόνο πρα-
ξικοπηµατικά, µε βασικό επιχείρηµα την ανάγκη περιστολής των
αυξηµένων δαπανών και τη δηµιουργία ενός νέου φορέα που θα
έκανε χρηστή διαχείριση του δηµόσιου χρήµατος. Αυτό µας
έλεγε η κυβερνητική προπαγάνδα τότε. 

Και έρχεστε σήµερα µε µία εκπρόθεσµη τροπολογία, κυριολε-
κτικά επαίσχυντη, µε υπογραφή πέντε Υπουργών και επιχειρείτε
να νοµιµοποιήσετε το όργιο σπατάλης, στο οποίο προέβησαν οι
δικοί σας άνθρωποι από το καλοκαίρι του 2013 έως σήµερα.
Προκειµένου να το πετύχετε αυτό, επιστρατεύετε κάθε µέσο. Πα-
ρεµβαίνετε στο έργο της δικαιοσύνης. Παραβιάζετε την κείµενη
νοµοθεσία. Αναβάλλετε την εκπλήρωση των φορολογικών υπο-
χρεώσεων του µορφώµατος ΝΕΡΙΤ. Δεν διστάζετε να προβείτε
ακόµη και σε γενναιόδωρες οικονοµικές παροχές σε ηµέτερους,
σε µία συγκυρία που κόβετε µισθούς και συντάξεις από την υπό-
λοιπη κοινωνία. 

Με την παράγραφο 1 επιχειρεί ουσιαστικά η Συγκυβέρνηση να
προλάβει την ελληνική δικαιοσύνη στο νοµικό χαρακτηρισµό των
πράξεων του ειδικού διαχειριστή της ΔΤ, της «δηµόσιας», ας
πούµε, τηλεόρασης. Καλείται, δηλαδή, η Βουλή να αποφασίσει
ότι υπερβολικές δαπάνες της διοίκησης που επιβάρυναν τον Έλ-
ληνα φορολογούµενο είναι καθόλα νόµιµες και συνεπώς, περιτ-
τεύει ο δικαστικός τους έλεγχος. Πρόκειται, δηλαδή, στην πραγ-
µατικότητα για µία διαδικασία αµνήστευσης των εκλεκτών της
Συγκυβέρνησης. Κανένας δεν θα λογοδοτήσει για τα υπέρογκα
ποσά που δόθηκαν σε καναλάρχες για την παροχή τεχνικών δι-
ευκολύνσεων στην εκποµπή προγράµµατος. Ούτε για τη µί-
σθωση security για να κρατούν έξω από το προαύλιο της ΕΡΤ τον
ελληνικό λαό. 

Στην πρώτη παράγραφο επίσης, προβλέπεται ο ευτελισµός
του θεσµού της Διαύγειας, καθώς παρά τη πρόβλεψη του σχετι-
κού ν.3861/2010 που ορίζει ότι «κάθε απόφαση είναι µη εκτελε-

στή µέχρι τη δηµοσίευσή της», εσείς έρχεστε να θεσµοθετήσετε
την αναδροµική έγκριση πράξεων, οι οποίες εκδόθηκαν πριν από
ένα πλέον χρόνο, εφόσον αναρτηθούν στην Διαύγεια εντός δύο
µηνών από τη δηµοσίευση της τροπολογίας.

Ενώ η ΝΕΡΙΤ Α.Ε. όφειλε να έχει υποβάλει µέχρι την 1η Σεπτεµ-
βρίου του 2014 τις δηλώσεις που προβλέπονται από την ασφα-
λιστική και εργατική νοµοθεσία στο σύστηµα «ΕΡΓΑΝΗ», της
δίνετε παράταση µέχρι το Φεβρουάριο του 2015.

Επιπλέον, δίνετε παράταση σχεδόν ενός χρόνου για την κατα-
βολή φόρου τέλους και ασφαλιστικών εισφορών απαλλάσσοντάς
την ταυτόχρονα από πρόστιµα, προσαυξήσεις ή άλλες επιβαρύν-
σεις, την ώρα που οι πολίτες στενάζουν κάτω από άδικους φό-
ρους. 

Και το κερασάκι στην τούρτα. Είναι ότι για τα µέλη της επιτρο-
πής που συγκροτήθηκε για την παραλαβή των περιουσιακών
στοιχείων της ΕΡΤ προβλέπεται πλέον η καταβολή µηνιαίας και
όχι υπερωριακής αποζηµίωσης, ενώ για το προσωπικό της ειδι-
κής διαχείρισης αυξάνεται το ετήσιο ανώτατο όριο εκτός έδρας
µετακινήσεων από εκατόν είκοσι σε εκατόν ογδόντα ηµέρες. 

Η συνολική δαπάνη που προκύπτει απ’ αυτήν την τροπολογία
ανέρχεται, σύµφωνα µε τη σχετική έκθεση του Γενικού Λογιστη-
ρίου του Κράτους, σε 26.160.000 ευρώ. Σηµαντικό µέρος αυτού
του ποσού µάλιστα δεν θα καλυφθεί από το ανταποδοτικό τέλος,
αλλά θα επιβαρύνει τον ειδικό λογαριασµό του Υπουργείου Οι-
κονοµικών. Με απλά λόγια, πρόκειται για πρόσθετα χρήµατα των
Ελλήνων πολιτών για το φερέφωνο της Κυβέρνησής σας. 

Το Κοινοβούλιο έχει τη θεσµική υποχρέωση να νοµοθετεί µε
γνώµονα το Σύνταγµα και τη συνείδηση των αντιπροσώπων του
ελληνικού λαού. Εσείς το έχετε µετατρέψει σε «πλυντήριο σκαν-
δάλων». Αλλά η ανατροπή θα γίνει, η ΕΡΤ θα ξανανοίξει, οι ευ-
θύνες θα διερευνηθούν και θα αποδοθούν. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Τον λόγο έχει η
κ. Αυλωνίτου. 

ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χθες το-
ποθετούµενη επί της αρχής του νοµοσχεδίου, επεσήµανα ότι η
βασική αδυναµία όλου του νοµοσχεδίου αποτελεί η αναφερό-
µενη στο άρθρο 13 παράγραφος 3 διάταξη, που προβλέπει ότι
τα ερευνητικά κέντρα που είναι νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δι-
καίου αλλά και οι ειδικοί λογαριασµοί κονδυλίων έρευνας των νο-
µικών προσώπων δηµοσίου δικαίου να λειτουργούν µε ιδιωτικο-
οικονοµικά κριτήρια. 

Ο Υφυπουργός κ. Γεωργαντάς διαµαρτυρήθηκε. Θεώρησε ότι
αδικώ το νοµοσχέδιο και µου απάντησε: «Μα, πώς; Τα ερευνη-
τικά κέντρα που είναι νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου µπο-
ρούν να ασκούν και µη οικονοµική δραστηριότητα». Αυτό, όµως,
λύνει το πρόβληµα; Όπως είπε και ο κύριος Υπουργός, «να συ-
νεννοηθούµε, να µην κρυβόµαστε πίσω από το δάχτυλό µας».

Ουσιαστικά πρόκειται για διάταξη που προστατεύει τον κρα-
τικό χαρακτήρα του πυρηνικού αντιδραστήρα του κέντρου «ΔΗ-
ΜΟΚΡΙΤΟΣ», που είναι νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου. Από
εκεί και πέρα και για όσους δεν το γνωρίζουν ακόµα και το πολύ
δραστήριο µε πολλές επιστηµονικές εργασίες Εθνικό Ίδρυµα
Ερευνών είναι νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου. 

Άρα, γυρίζουµε πίσω σε αυτό που είπα ότι η βιωσιµότητα των
ερευνητικών κέντρων θα εξαρτάται από την οικονοµική δραστη-
ριότητά τους και το κράτος αποσύρεται ουσιαστικά από τη χρη-
µατοδότησή τους. 

Συνεχίζοντας την κατ’ άρθρο ανάγνωση του νοµοσχεδίου απο-
καλύπτει ότι ο συντάκτης του σίγουρα δεν προέρχεται από το
χώρο της επιστηµονικής έρευνας. Μάλλον θα έλεγα καλύτερα
ότι προέρχεται από το χώρο του µάρκετινγκ. 

Με µεγάλη επιµέλεια έχουν συρραφεί κάποια διεθνώς αυτο-
νόητα µε τη χύδην εµπορευµατική λογική της σηµερινής Κυβέρ-
νησης, ενώ το όλο περιεχόµενο τυλίγεται µέσα σε συννεφάκια
εύηχων εκφράσεων κενών περιεχοµένου. 

Ας δούµε το άρθρο 18 περί προσωπικού ερευνητικών κέντρων
και ινστιτούτων. Οι τέσσερις βαθµίδες ερευνητών του ν.1514/
1985 µετατρέπονται σε τρεις. Η χαµηλότερη βαθµίδα ερευνητή,
η βαθµίδα Δ’, αντικαθίσταται από επιστήµονες ποικίλων κατηγο-
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ριών, ιδιοτήτων και τίτλων. 
Έχουµε εδώ στη βάση της πυραµίδας ειδικούς λειτουργικούς

επιστήµονες, διδακτικό ερευνητικό προσωπικό, επισκέπτες ερευ-
νητές, µεταδιδακτορικούς  υποτρόφους και µεταπτυχιακούς φοι-
τητές. 

Παλιότερα κάποιος ερευνητής είχε χαρακτηρίσει την εργα-
σιακή κατάσταση του νεοεισερχόµενου στην έρευνα επιστήµονα
σε ελληνικό ερευνητικό κέντρο ως εισαγωγική βαθµίδα ΓΨΜ.
ΓΨΜ σηµαίνει ότι δουλεύουν για την ψυχή της µάνας τους.
Βλέπω ότι στα χρόνια της λιτότητας επιδιώκει να θεσµοθετήσει
και µε νόµο την κατηγορία αυτή. 

Πάµε τώρα στο άρθρο 29 περί αξιολόγησης προσωπικού. Σας
έχει κολλήσει η λέξη «αξιολόγηση». Άρεσε και στον κ. Κουτσο-
γιαννακόπουλο. Τη βρήκε πολύ σηµαντική. Βέβαια, αν είχε ιδέα
και σχέση µε τα ερευνητικά κέντρα, θα ήξερε ότι οι επιστήµονες,
οι ερευνητές δεν αξιολογούνται, αλλά κρίνονται. Οι ερευνητές
κρίνονται για την κατάληψη ερευνητικής βαθµίδας. 

Έτσι, δεν είναι απορίας άξιο που βρήκε ο κ. Κουτσογιαννακό-
πουλος ότι το νοµοσχέδιο είναι πάρα πολύ καλό. Είπε «ας το δο-
κιµάσουµε και ας δούµε πού θα πάµε» όπως δοκιµάσαµε και τα
µνηµόνια τέσσερα χρόνια τώρα που µας έχουν φέρει στο χείλος
της οικονοµικής και κοινωνικής καταστροφής. Αυτό, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, σφραγίζει την τυχοδιωκτική, θα έλεγα, αλλά
και την πελατειακή πολιτική της συγκυβέρνησης.

Προηγουµένως µια συνάδελφος µάς πρότεινε να δούµε τι γί-
νεται στο εξωτερικό. Κοιτάζοντας στο εξωτερικό, επειδή κοιτάζω
τι γίνεται στα ερευνητικά κέντρα, δεν είδα πουθενά να υπάρχει
ερευνητικό κέντρο που να υπάρχει διευθυντής του που δεν έχει
διδακτορικό. 

Για να δούµε, λοιπόν, εδώ τι κάνατε, κύριοι της σηµερινής Κυ-
βέρνησης. Διορίσατε διευθυντή ερευνητικού κέντρου χωρίς να
έχει διδακτορικό, χωρίς να έχει τα προσόντα, κατά παράβαση
του νόµου. Παρά τις καταγγελίες, επιµένατε να τον κρατάτε.
Γιατί τον κρατούσατε; Γιατί είχε µπάρµπα στο Μέγαρο Μαξίµου!
Αυτός είναι ο σεβασµός που έχετε στους νόµους και στην επι-
στηµονική κοινότητα και στην έρευνα που κόπτεστε να αναβαθ-
µίσετε. 

Πέρα απ’ αυτό να δούµε τα κριτήρια µε τα οποία θα κρίνονται
από εδώ και πέρα οι ερευνητές. Η παράγραφος 11 του άρθρου
29 µας πληροφορεί µεταξύ άλλων ότι ο ερευνητής κρίνεται από
τις εισροές από χρηµατοδοτούµενα ερευνητικά προγράµµατα
που ο υποψήφιος έχει προσελκύσει στο ερευνητικό κέντρο ή ιν-
στιτούτο. Επίσης, από τη συµβολή του στην περιουσιακή αξιο-
ποίηση δικαιωµάτων πνευµατικής ιδιοκτησίας. Άλλο πράγµα είναι
ο καπάτσος έµπορος –θα το καταλαβαίνετε και εσείς- και άλλο
πράγµα ο επιστήµονας ερευνητής. 

Θέτοντας αυτό το κριτήριο στην κρίση ερευνητών το µόνο που
δείχνετε είναι ότι δεν έχετε καταλάβει τι είναι επιστηµονική έρευ-
να. Θέλετε καπάτσους εµπόρους; Να πάτε στη λαχαναγορά να
τους βρείτε. Βέβαια, µην περιµένετε να περάσουν από την εισα-
γωγική βαθµίδα ΓΨΜ. 

Οι παρεξηγήσεις για το τι είναι ερευνητικό κέντρο συνεχίζονται
µε το εδάφιο η’, που θέλει να κρίνονται οι ερευνητές και από το
διδακτικό τους έργο. 

Κύριε Υφυπουργέ, γνωρίζετε πολύ καλά ότι τα πανεπιστήµια
κάνουν δυο δουλειές. Έχουν διδακτικό έργο και έρευνα. Τα
ερευνητικά κέντρα κάνουν µια δουλειά. Κάνουν έρευνα. Δεν κά-
νουν διδακτικό έργο. Θα έπρεπε να το γνωρίζετε. Δεν ξέρω πώς
βρέθηκε αυτό τώρα µέσα στο νοµοσχέδιο. 

Βέβαια, έχετε καεί από το διδακτικό έργο που κάνουν ή δεν
κάνουν τα ελληνικά πανεπιστήµια. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Υπάρχουν σχολές, ακόµα και του Πανεπιστηµίου Αθηνών,

όπως για παράδειγµα το Τµήµα Φυσικής Αγωγής και Αθλητισµού,
που δεν µπορούν να δώσουν πτυχία µε τις προβλεπόµενες ειδι-
κεύσεις, γιατί δεν έχουν το κατάλληλο διδακτικό προσωπικό, µε
δική σας ευθύνη. 

Μέχρι τώρα το µόνο που κάνετε για το πρόβληµα αυτό είναι
να διαφεύγετε από την υποχρέωση που έχετε να απαντήσετε στη

Βουλή στις σχετικές επίκαιρες ερωτήσεις που έχω καταθέσει και
που δυο φορές έχετε αναβάλει. Αυτό το πρόβληµα, όµως, δε θα
σας το λύσουν οι ερευνητές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συντοµεύετε
παρακαλώ.

ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Τι κάθοµαι εγώ τώρα και ζητάω από το Υπουργείο; Να βγάλει

ερευνητές, έστω καθηγητές Φυσικής Αγωγής; Το δικό σας εκ-
παιδευτικό σύστηµα, έτσι όπως το καταντήσατε, δεν µπορεί να
εκπαιδεύσει ούτε κοµµώτριες πια! Παιδιά που θέλουν να ακολου-
θήσουν αισθητική, κοµµωτική, διακοσµητική, νοσηλευτική δεν
µπορείτε να τα εκπαιδεύσετε. 

Κλείσατε τα σχετικά τµήµατα του ΕΠΑΛ, των επαγγελµατικών
λυκείων, διώξατε τους καθηγητές τους, διώξατε και τους µαθη-
τές κι ερχόσαστε τώρα να µας µιλάτε για υψηλή επιστήµη. Κάντε
τουλάχιστον κάτι παραγωγικό. Αποδεχτείτε την τροπολογία του
ΣΥΡΙΖΑ για την επανασύσταση όλων των τοµέων και όλων των
ειδικοτήτων των ΕΠΑΛ που καταργήθηκαν και την επανασύσταση
των σχετικών τµηµάτων τους και αφήστε την έρευνα και την
υψηλή επιστήµη για την επόµενη Κυβέρνηση.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Παι-
δείας και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον
λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο για να κάνετε την παρέµβαση που θέ-
λετε.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Παι-
δείας και Θρησκευµάτων): Θα ήθελα να κάνω δύο σχόλια, να
δώσω δύο απαντήσεις.

Κατ’ αρχάς, έθεσε η κυρία συνάδελφος θέµα ότι δεν απαντή-
θηκαν επίκαιρες ερωτήσεις που έκανε. 

Πληροφορώ το Σώµα ότι έχουµε απαντήσει και απαντούµε ως
Υπουργείο Παιδείας σε όλες τις ερωτήσεις. Άρα, λοιπόν, αυτό
είναι το πρώτο ψέµα.

Δεύτερον, αναφέρθηκε…
ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: Τι λέτε; Δύο φορές έχουν αναβληθεί οι

ερωτήσεις που κατέθεσα. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Παι-

δείας και Θρησκευµάτων): Δική σας;
ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: Δική µου.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Παι-

δείας και Θρησκευµάτων): Ποτέ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Λοιπόν, τώρα

δεν θα λύσουµε το πρόβληµα. Αύριο το πρωί επικοινωνήστε µε
τον Υπουργό.

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, συνεχίστε.
ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: Πρόσφατα είχαν κατατεθεί δύο φορές

µέσα σε δύο εβδοµάδες.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Δεν έχετε τον

λόγο. Όχι.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, ολοκληρώστε.
ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: Είναι επίκαιρο το θέµα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Όχι. Δεν είναι

εκεί η θέση σας. Παρακαλώ πάρα πολύ.
ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: Μα δεν µπορεί να µην γνωρίζει τα του

Υπουργείου του.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Παι-

δείας και Θρησκευµάτων): Επιµένω σε αυτό που είπα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Δεν θα λύσουµε

το πρόβληµα, κυρία συνάδελφε.
ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: Ο κύριος Υπουργός υποσχέθηκε ότι θα

µου απαντήσει.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Παι-

δείας και Θρησκευµάτων): Επιµένω σε αυτό που είπα και συνε-
χίζω…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Σας παρακαλώ!
Όπου να ‘ναι θα ανεβείτε και στο έδρανο!

ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: Πώς επιµένετε σε κάτι που δεν ισχύει; 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Παι-
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δείας και Θρησκευµάτων): Επιµένω σε αυτό που είπα.
ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: Και δεν ντρέπεστε να το λέτε; Συγγνώµη

που το λέω, αλλά θα πρέπει να ντρέπεστε για τα ψέµατα που
ακούγονται εδώ µέσα και που µπορούν να αποδειχθούν.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Παι-
δείας και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κυρία συνά-
δελφε, σας έδωσα τον λόγο;

ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: Είναι ντροπή! Να µην λέτε ψέµατα!
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Παι-

δείας και Θρησκευµάτων): Επιµένω σε αυτό που είπα, κύριε
Πρόεδρε, για άλλη µια φορά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Επί του θέµα-
τος, κύριε Υπουργέ. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Παι-
δείας και Θρησκευµάτων): Πάµε παρακάτω.

Έκανε µια καταγγελία η κυρία συνάδελφος για κάποιο διευ-
θυντή ερευνητικού κέντρου, λέει, χωρίς να τον κατονοµάζει, ο
οποίος δεν έχει διδακτορικό.

Το να πετάµε κουβέντες στον αέρα ανώνυµα, το λιγότερο που
θα µπορούσα να πω…

ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: Δεν είναι ανώνυµο αυτό. Θα τον κατο-
νοµάσω τον κύριο.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Παι-
δείας και Θρησκευµάτων): Πείτε το όνοµα. Κατονοµάστε τον!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Σας έδωσα τον
λόγο, κυρία συνάδελφε; Σας παρακαλώ πάρα πολύ!

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, τελειώνετε, παρακαλώ. Επί του θέµα-
τος τώρα.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Παι-
δείας και Θρησκευµάτων): Θεωρώ απαράδεκτο όταν γίνονται
καταγγελίες ανώνυµα για να µπορούµε να απαντήσουµε πάνω
σε αυτά.

ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον
λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κυρία Χρυσοβε-
λώνη, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά.

ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Αυτό δεν γίνεται τώρα, κύριε Πρόεδρε.

Θέλει να πει το όνοµα. Δεν µπορείτε να το αρνείστε αυτό.
ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: Συγγνώµη, αν µου δώσετε τον λόγο για

να πω το όνοµα του… 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ακούστε, κυρία

συνάδελφε, η διαδικασία είναι η εξής.
Δεν έχετε τον λόγο και δεν γράφεται τίποτα στα Πρακτικά από

αυτά που λέει η κυρία. 
Εάν νοµίζετε ότι πρέπει να απαντήσετε επειδή δεν προβλέπε-

ται από τον Κανονισµό διαλογική συζήτηση τέτοιους είδους, εάν
νοµίζετε ότι σας πρόσβαλε ο κύριος Υπουργός, θα ζητήσετε τον
λόγο επί προσωπικού, θα σας δοθεί ο λόγος και θα απαντήσετε.
Όχι έτσι. Όχι άναρχα. 

Τώρα έχω δώσει τον λόγο στην κ. Χρυσοβελώνη.
Κύριε Υπουργέ, τελειώσατε;
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Παι-

δείας και Θρησκευµάτων): Όχι, δεν τελείωσα.
Επειδή κάτι άκουσα για ένα ερευνητικό –αν άκουσα καλά το

ερευνητικό- θα σας πω ότι δεν είναι από τα ερευνητικά που επο-
πτεύονται από τη Γενική Γραµµατεία και από το Υπουργείο µας.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Και ποιανού είναι; Tι σχέση έχει αυτό;
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Παι-

δείας και Θρησκευµάτων): Ψάξτε το εσείς.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κυρία Φωτίου!
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Παι-

δείας και Θρησκευµάτων): Ψάξτε το εσείς, κυρία Φωτίου και
µην πετάτε στον αέρα λόγια!

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Προσέξτε λίγο, γιατί το θέµα δεν είναι τυ-
πικό, είναι ουσιαστικό.

ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: Μπορώ να έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κυρία συνά-

δελφε, ζητάτε τον λόγο επί προσωπικού; 
ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ: Τώρα µου έχετε δώσει εµένα τον

λόγο, κύριε Πρόεδρε.
ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: Ναι, επί προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ωραία. Πείτε

µας το προσωπικό ποιο είναι. 
ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: Το προσωπικό, κύριε Πρόεδρε, είναι ότι

ο κύριος Υφυπουργός είπε ότι κάνω ανώνυµα καταγγελίες και
ότι συκοφαντώ. Η καταγγελία µου δεν είναι καθόλου ανώνυµη
και αφορά τον κ. Σταύρο Χάντζο, ο οποίος διορίστηκε ως διευ-
θυντής στο Εθνικό Κέντρο Αθλητικών Ερευνών χωρίς να έχει δι-
δακτορικό και φυσικά χωρίς να είναι ερευνητής εφόσον δεν είχε
διδακτορικό. Αυτό ήταν κατά παράβαση του ν. 1514…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ξέρετε ποιο θα
ήταν το προσωπικό;

ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: Το ήξερε ο κύριος…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ξέρετε ποιο θα

ήταν το προσωπικό;
ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: Συγγνώµη. Μισό λεπτό να ολοκληρώσω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Αν µου λέγατε:

«Κύριε Πρόεδρε, ο κύριος Υπουργός µε πρόσβαλε, λέγοντας ότι
είπα ψέµατα».

ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: Αυτό δεν σας είπα; Τι είπα στην αρχή;
ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ (Υφυπουργός Παι-

δείας και Θρησκευµάτων): Θα απαντήσω τώρα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Όχι, να µην

απαντήσετε.
ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: Έγινε σχετική καταγγελία, γιατί µπορεί

να µην το ήξερε ο κύριος Υπουργός…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Είπατε πως

είναι ο κ. Σταύρος Χάντζος.
ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: Μισό λεπτό. Όχι. Έγινε στον Υπουργό

η σχετική καταγγελία. Μπορεί να µην το ήξερε ο κύριος Υπουρ-
γός όταν τον διόρισε. Όταν έγινε η σχετική καταγγελία δεν έκανε
τίποτα. Η Εισαγγελία τον δίωξε τον κύριο…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ωραία. Εντάξει,
εξηγήσατε.

Δεν είναι προσωπικό, είπατε όµως αυτό που θέλατε να πείτε.
ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: Όχι για να το ξέρει. Έκλεισε η Βουλή

και παραγράφηκε το αδίκηµα για κατάχρηση εξουσίας. Ο δε κ.
Χάντζος, παύτηκε από τη δουλειά του ..

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Για κατάχρηση
εξουσίας είναι κακούργηµα και χρειάζεται δεκαπέντε χρόνια πα-
ρακάτω.

ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: …εφόσον ο κ. Μπαλτάκος, ο Γενικός
Γραµµατέας της Κυβέρνησης µέχρι πρότινος που τον βοηθούσε,
που ήταν ο ευνοούµενός του, έφυγε και αυτός. 

Δεν θα µου πείτε ότι κάνω καταγγελίες ανώνυµα και ότι λέω
ψέµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Εντάξει. Τελει-
ώσατε. Σας παρακαλώ!

ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: Εγώ λέω ότι ψέµατα είπε ο κύριος Υφυ-
πουργός όταν είπε ότι δεν απάντησε στις σχετικές ερωτήσεις.
Λέει ψέµατα! Και δεν µπορώ να το διανοηθώ αυτό που κάνει.

ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ (Υφυπουργός Παι-
δείας και Θρησκευµάτων): Να ανατρέξετε στα Πρακτικά. Πάµε
παρακάτω. 

ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: Τι να ανατρέξω;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ακούστε. Ούτε

στον Υπουργό δίνω τον λόγο, ούτε στην κ. Αυλωνίτη.
Κυρία Αυλωνίτη, ακούστε.
ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: Το ποιος λέει ψέµατα αποδεικνύεται µε

τα έγγραφα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κυρία Αυλωνίτη,

σας παρακαλώ! Τελειώσατε. Αυτά που θέλατε να πείτε, τα εί-
πατε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό, όχι παραπάνω,
µισό λεπτό και τελειώσαµε.

ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ (Υφυπουργός Παι-
δείας και Θρησκευµάτων): Το ερευνητικό κέντρο που αναφέρε-
στε δεν είναι εποπτευόµενο από το Υπουργείο Παιδείας.

ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Σας παρακαλώ!
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ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Τι µου λέτε «σας παρακαλώ»;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Η κυρία που

φωνάζει…
ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ (Υφυπουργός Παι-

δείας και Θρησκευµάτων): Άρα, λοιπόν, ούτε εµείς το διορί-
σαµε, ούτε ξέρουµε

(Κωδωνοκρουσίες)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Σας παρακαλώ,

κυρία Φωτίου, κυρία Αυλωνίτου!
Μην γράφετε τίποτα από ό,τι λέει η κ. Φωτίου και η κ. Αυλωνί-

του. Τελείωσε!
Ορίστε, κυρία Χρυσοβελώνη, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε,
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: …
ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Έχει τον λόγο

η κ. Χρυσοβελώνη. Σας παρακαλώ!
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κυρία Φωτίου,

είστε εκπαιδευτικός σε ανώτατο εκπαιδευτικό ίδρυµα σας παρα-
καλώ!

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: …
(Κωδωνοκρουσίες)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Επιτέλους!
Ορίστε, κυρία Χρυσοβελώνη, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, θα

προσπαθήσω να είµαι σύντοµη όσο µπορώ.
Ξεκινώ µε δύο γενικές παρατηρήσεις για το νοµοσχέδιο καθώς

η ανάλυση έχει γίνει ήδη από την κ. Ξουλίδου, την ειδική αγορή-
τριά µας. 

Θα ξεκινήσω από τη σαφή προσπάθειά σας να στρέψετε τα
δηµόσια ερευνητικά κέντρα στον ιδιωτικό τοµέα. Σε µια άλλη
χώρα µε ανεπτυγµένη βιοµηχανία κάτι τέτοιο ειλικρινά δεν θα
ήταν αναγκαστικά κακό. Σε πολλές µεγάλες ερευνητικά χώρες
της Ευρώπης και της Αµερικής µε ισχυρές παραγωγικές επιχει-
ρήσεις η έρευνα είναι γεγονός ότι λαµβάνει τεράστια ποσά από
τον ιδιωτικό τοµέα. Άλλωστε, πάνω σε αυτήν τη βάση στηρίχθηκε
η ανάπτυξη του τριτογενούς τοµέα των σύγχρονων οικονοµιών.
Όχι, δηλαδή στον αέρα, αλλά σε συνεχή και αποτελεσµατική διά-
δραση ερευνητών και επιχειρήσεων που τελικά δηµιούργησε τη
νέα κοινωνία της γνώσης. 

Όλα αυτά, όµως, έγιναν πάνω σε κάποια υπαρκτή βάση, όχι
στα λόγια ή νοµοθετικά διατάγµατα, αλλά λαµβάνοντας ως δε-
δοµένη τη βιοµηχανική συµµετοχή στην έρευνα και στη τεχνολο-
γική ανάπτυξη. Έγιναν, επίσης, µε την ταυτόχρονη εισροή τερά-
στιων δηµοσίων πόρων που συµπλήρωσαν τις επιχειρηµατικές
επιχορηγήσεις των ερευνητών.

Στην Ελλάδα, όπως γνωρίζετε, ουσιαστικά δεν έχουµε ούτε το
ένα ούτε το άλλο και όµως εσείς λέτε στα ερευνητικά κέντρα
«πηγαίνετε στον ιδιωτικό τοµέα για χρηµατοδότηση». Ποιον ιδιω-
τικό τοµέα; Την ελληνική βιοµηχανία που συρρικνώνεται ή µήπως
την Ευρωπαϊκή Ένωση όπου έχουµε διασυρθεί µε το µαϊµού
ερευνητικό έργο εξαιτίας κάποιων λίγων ευτυχώς πονηρών;

Αυτό µε φέρνει στη δεύτερη παρατήρησή µου για το νοµοσχέ-
διο. Σε πολλές διατάξεις υπάρχουν -και καλώς- ειδικές αναφορές
στους λεγόµενους Ειδικούς Λογαριασµούς Κονδυλίων Έρευνας
των ΑΕΙ, τους γνωστούς ΕΛΚΕ. Πρόκειται για ένα χρήσιµο εργα-
λείο που όντως δίνει ευελιξία στα πανεπιστήµιά µας. Άλλο όµως
η ευελιξία και άλλο η αδιαφάνεια. 

Όπως γνωρίζετε η Ελλάδα έχει γίνει επανειληµµένα αντικεί-
µενο έρευνας της Ευρωπαϊκής Ένωσης για κακοδιαχείριση κοι-
νοτικών ερευνητικών κονδυλίων από τους ΕΛΚΕ. Μεταξύ αυτών
συγκαταλέγονται και οι πρόσφατες αποκαλύψεις για το ευρω-
παϊκό πρόγραµµα «Κοινωνία της Πληροφορίας» και για φαινό-
µενα διαφθοράς πολλών δισεκατοµµυρίων ευρώ.

Αυτό δεν σηµαίνει βέβαια ότι όλοι οι ΕΛΚΕ είναι «άντρα δια-
φθοράς». Όχι, βέβαια. Σηµαίνει, όµως, πως θα πρέπει να είµαστε
διπλά προσεκτικοί στη διαχείρισή τους βάζοντας τις αναγκαίες
ασφαλιστικές δικλίδες.

Δυστυχώς, το Υπουργείο στην προκειµένη περίπτωση πράττει
ακριβώς το αντίθετο. Αναφέροµαι στο άρθρο 23 που εξαιρείτε

τους ΕΛΚΕ από την υποχρέωση καταβολής των αποδοχών των
ερευνητών, µέσω της Ενιαίας Αρχής Πληρωµών. Εδώ µιλάµε όχι
µόνο για τις πρόσθετες αµοιβές καθηγητών, αλλά ακόµα και για
τους µισθούς των ερευνητών. Μάλιστα, τους εξαιρείτε αναδρο-
µικά από 1-1-2013. 

Κύριε Υπουργέ, πρέπει επιτέλους να θυµηθούµε κάποια δυσά-
ρεστα πράγµατα για το πού ακριβώς µας οδήγησε παρόµοια ευε-
λιξία στο πολύ πρόσφατο παρελθόν. Φέρνω ως παράδειγµα τον
ΕΛΚΕ του Εθνικού Μετσόβιου Πολυτεχνείου στον οποίο το ΣΔΟΕ
αποκάλυψε, µόνο για την περασµένη δεκαετία, φοροδιαφυγή
ύψους δεκάδων εκατοµµυρίων ευρώ από µαύρες αµοιβές, δη-
λαδή από ερευνητικά κονδύλια που µπήκαν στον ΕΛΚΕ του Πο-
λυτεχνείου και λόγω ευελιξίας εξαφανίστηκαν. 

Τώρα, κλείνω -επειδή δεν έχω πολύ χρόνο- µε την τροπολογία
µε γενικό αριθµό 2035 κα ειδικό 291, την οποία κατέθεσα εγώ
προσωπικά την προηγούµενη εβδοµάδα. Αφορά σε ένα πρό-
βληµα εξαιρετικά επείγον, το οποίο θεωρώ ότι η Βουλή οφείλει
να διορθώσει και µάλιστα άµεσα. 

Με αφορµή, λοιπόν, τις πρόσφατες αποκαλύψεις για περίερ-
γες ροές χρηµάτων στους λογαριασµούς Καρατζαφέρη, είναι
απολύτως αναγκαίο να δούµε ξανά ορισµένα βασικά πράγµατα,
αυτονόητα για όσους πολίτες µας ακούν, αλλά ίσως όχι και τόσο
αυτονόητα για ορισµένους πολιτικούς. 

Μιλώ, λοιπόν, για την ανάγκη ξεκαθαρίσµατος των λογαρια-
σµών της πολιτικής µε ένα παλιό, αλλά όχι ξεχασµένο παρελθόν.
Μιλώ για την ανάγκη να απευθυνθούµε στην κοινωνία, µιλώντας
για τα του οίκου µας, µε απόλυτη, όµως, ειλικρίνεια και διαφά-
νεια. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Δικαστικές έρευνες ανέδειξαν την ανάγκη άµεσης συµπλήρω-
σης του ν.3023/2002 για τα οικονοµικά των πολιτικών κοµµάτων.
Ειδικότερα -αν και περιγράφεται αναλυτικά σε οµώνυµο νόµο- το
αντίστοιχο έγκληµα, η νοµιµοποίηση εσόδων από εγκληµατικές
δραστηριότητες σε ξέπλυµα βρώµικου χρήµατος, δυστυχώς δεν
περιλαµβάνεται ρητά στο άρθρο 7α περί αναστολής κρατικής
χρηµατοδότησης σε πολιτικά κόµµατα. 

Ειδικά στην περίπτωση του επικεφαλής του όποιου πολιτικού
σχηµατισµού, η ειδική ευθύνη, την οποία του αναθέτει ο νόµος
για τα οικονοµικά του φορέα του, δεν µπορεί παρά να περιλαµ-
βάνει το παραπάνω ποινικό αδίκηµα, καθώς αυτό θεωρώ ότι έχει
καθαρά οικονοµική διάσταση. Εδώ δεν µπορούµε πλέον να αγνο-
ούµε τα αυτονόητα. Η Βουλή οφείλει να συγχρονιστεί µε την
πραγµατικότητα, αλλά και µε την οµόθυµη απαίτηση της ελληνι-
κής κοινωνίας για δικαιοσύνη. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίας Βουλευτού) 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε
Τέλος και προκειµένου να διασαφηνιστεί πως τα εκτός Βουλής

πολιτικά κόµµατα, τα οποία, όµως, επιχορηγούνται από τον κρα-
τικό προϋπολογισµό, δεν εξαιρούνται από το µέτρο αναστολής
της χρηµατοδότησης, προτείνω την απλούστευση της διαδικα-
σίας µε την αποκλειστική έκδοση υπουργικών αποφάσεων. 

Σήµερα καλούµαστε όλοι µας να πράξουµε το καθήκον µας.
Αυτό, λοιπόν, σηµαίνει ότι θα πρέπει να φροντίσουµε να κλεί-
σουµε όσες περισσότερες τρύπες µπορούµε στη διάτρητη νο-
µοθεσία για την κρατική χρηµατοδότηση των κοµµάτων, τρύπες
που πιθανώς εκµεταλλεύτηκαν στο παρελθόν διάφοροι επιτή-
δειοι πολιτικοί.

Γι’ αυτόν τον λόγο, ειλικρινά θέλω να ελπίζω, πως αυτήν την
τροπολογία δεν θα υπάρξει ούτε ένας Βουλευτής που θα αρνη-
θεί να τη στηρίξει. Σε κάθε περίπτωση για εµάς τους Ανεξάρτη-
τους Έλληνες σε ό,τι αφορά την καταπολέµηση της διαφθοράς,
όσα έχουµε δηλώσει κατ’ επανάληψη ισχύουν για πάντα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε.  
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 18.21’ λύεται η συνε-

δρίαση για αύριο ηµέρα Πέµπτη 27 Νοεµβρίου 2014 και ώρα



9.30’, µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος α) κοινοβουλευτικό
έλεγχο: συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων και β) νοµοθετική ερ-
γασία: συνέχιση της συζήτησης επί του σχεδίου νόµου Υπουρ-

γείου Παιδείας και Θρησκευµάτων: «Έρευνα, τεχνολογική ανά-
πτυξη και καινοτοµία και άλλες διατάξεις, σύµφωνα µε την ηµε-
ρήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί».

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                      ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ
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